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رييس اتاق تهران اخيرا در نام��ه اي به وزير صنعت، معدن و 
تجارت پنج خواس��ت توليدكنندگان را ب��راي ادامه حيات 
بنگاه هاي توليدي و صنعتي مطرح كرد؛ افزايش مهلت اعتبار 
ثبت سفارش واحدهاي توليدي به حدود يك سال، ترخيص 
مواد اوليه و ماش��ين آلات مرتبط با خط تولي��د واحدهاي 
توليدي متوقف مانده در گمرك، ثبت س��فارش مواد اوليه 
واحدهاي توليدي به صورت بدون انتقال ارز تا سقف صد هزار 
يورو، تس��هيل فرآيند ترخيص محصولات وارداتي مربوط 
به خط توليد و مواد اوليه واحدهاي توليدي و تسهيل ورود 
موقت مواد اوليه و تجهيزات مورد ني��از واحدهاي توليدي . 
همه اين درخواست ها، ضرورت هاي بديهي و ابتدايي براي 
دوام و بقا بنگاه هاي توليدي و صنعتي است كه هم اكنون با 
مشكلات بس س��نگين و خرد كننده  يي همچون افزايش 
ش��ديد نرخ ارز و كمبود ش��ديد نقدينگ��ي و تامين مالي و 
كوچك ش��دن بازار تقاضا و... دس��ت و پنجه نرم مي كنند.  
سوال اين اس��ت كه اصولا چرا بايد چنين مكاتباتي صورت 
گيرد و از دستگاه متولي صنعت كشور چنين موارد بديهي 
درخواست شود ؟! يك پاسخ مي تواند در عدم آگاهي وزارت 
متولي صنعت به اين نيازها و ضرورت هاي توليدي باشد، كه 
اگر چنين باشد، جاي نگراني و تعجب دارد. فرض ديگر آنست 
كه بقولي به در گفته مي شود تا ديوار بشنود ! به عبارتي چون 
زور متولي صنعت كشور به ساير دستگاه ها و وزارتخانه هاي 
در گير فرآيند توليد صنعتي )در اينجا گمرك و بانك مركزي 
و س��ازمان محيط زيس��ت و...( نمي رس��د، از طريق طرح 
درخواست هاي توليد كنندگان و تشكل هاي آنها در بيان اين 
مسائل و مشكلات به وزارت صمت و انعكاس آن در رسانه ها، 
فشاري ايجاد تا شايد گوش ش��نوايي در ساير دستگاه هاي 
مس��وول پيدا ش��ود . البته مي تواند تلفيقي از هر دو فرض 
را نيز متصور بود.  فارغ از صحت هر ي��ك از اين فرض ها و با 
مروري بر عملكرد دستگاه هاي سياست گذار، اين حقيقت را 
مي توان دريافت كه نگرش غالب در مورد نقش »صنعت« در 
نظام تدبير كشور در بسياري از سال ها )تا حدي به استثناي 
سال هاي اجراي برنامه سوم توسعه 84-1379( و متاسفانه 
در حال حاضر، نقشي دنباله روانه و چه بسا حاشيه اي بوده 
اس��ت و نه آنچنانكه شايس��ته اين بخش است يعني نقش 

موتور توسعه اي اقتصاد كشور.  لذا بنظر مي رسد گره اصلي 
كار در ضعف نگرش راهبردي مجموعه نظام تدبير كشور به 
توليد و صنعت است كه با وجود شعارهاي بسيار و تعارفات 
معمول، اين بخش را چرخ پنجم توس��عه كشور مي دانند و 
نيازها و ضرورت هاي حياتي اين حوزه را جدي نمي گيرند تا 
كار به آنجا كشيده شود كه رييس اتاق بازرگاني دست به قلم 
شود )و البته مكاتبات ديگر ايشان و رييس اتاق ايران و انواع 
بيانيه ها و اطلاعيه ها س��اير اتاق ها و تشكل ها و...( و بخواهد 
كه اينچنين بر س��ر فعاليت بنگاه ه��اي توليدي كه مبناي 
حيات اقتصادي و اجتماعي كشورند سنگ اندازي نشود و 
تحريم داخلي را دردي بزرگ تر از تحريم خارجي نس��ازند !  
واقع آنست كه بخش صنعت در اجراي سياست هاي كلان 
و تخصيص منابع در كشورمان، دست بالارا ندارد. متاسفانه 
اين »صنعت« نيست كه متناسب با قدرت »رقابت پذيري« 
در داخل و حضور در بازارهاي خارج��ي عامل تاثيرگذار در 
ديپلماس��ي يا در مولفه هايي همچون تعيين نرخ ارز باشد، 
بلكه اين ديپلماسي خارجي كشور و نرخ ارز است كه صنعت 
را به دنبال خود مي كشد؛ اين »صنعت« نيست كه متناسب 
با ضرورت هاي توسعه اي نرخ بهره و تسهيلات را بالاو پايين 
مي كند، بلكه اين »نرخ بهره و تس��هيلات« دستوري است 
كه به صنعت، امر و نهي كرده و صنعتگر را روانه بازار س��ياه 
پولي يا س��وداگري مي كند؛ اين صنعت نيست كه تكليف 
»نرخ تعرفه« را در جهت تقويت توان توليد داخلي و مقابله 
با ميلياردها دلار كالاهاي قاچاق مشخص مي كند، بلكه اين 
گرايش هاي غيرمولدند كه براي نرخ »تعرفه« تعيين درصد 
مي كنند؛ حتي اين »صنعت« نيست كه قيمت كالاهاي تمام 
ش��ده خود را پس از گذر از هزار خوان توليد و عرضه تعيين 
مي كند، بلكه اين دستگاه ديوان س��الاري دولتي است كه 
قدر و ارزش كالاي توليد شده را اندازه مي زند و...  تلاش براي 
آنكه »صنعت« و »توسعه صنعتي« بر صدرنشيند و گفتمان 
مسلط و نگرش غالب در رفتار برنامه ريزان و مجريان شود، 
از جمله مهم ترين وظايف سياست گذاران است؛ تا سكاندار 
توليد صنعتي كش��ور نيز پاسخگوي بس��ياري از مسائل و 
مشكلات دامنگير اين حوزه باشد و نياز به انجام اين مكاتبات 
و درخواست هاي بديهي نباشد و ضربان حيات هزاران بنگاه 
صنعتي و هزاران هزار نيروي ش��اغل در آنها در تودردتويي 

ديوانسالاري اداري به شمارش نيفتد! 

چرا كار »صنعت« پيش نمي رود ؟!
سخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

 چرا كار »صنعت« 
پيش نمي رود ؟!

رييس اتاق ته��ران اخيرا 
در نامه اي به وزير صنعت، 
مع��دن و تج��ارت پنج 
توليدكنندگان  خواست 
را ب��راي ادام��ه حي��ات 
و  تولي��دي  بنگاه ه��اي 
صنعت��ي مط��رح كرد؛ 
افزاي��ش مهل��ت اعتبار 
ثبت سفارش واحدهاي توليدي به حدود يك سال، 
ترخيص مواد اولي��ه و ماش��ين آلات مرتبط با خط 
توليد واحدهاي توليدي متوقف مان��ده در گمرك، 
ثبت سفارش مواد اوليه واحدهاي توليدي به صورت 
بدون انتقال ارز تا سقف صد هزار يورو، تسهيل فرآيند 
ترخيص محصولات وارداتي مرب��وط به خط توليد 
و مواد اوليه واحدهاي توليدي و تسهيل ورود موقت 
مواد اوليه و تجهيزات م��ورد نياز واحدهاي توليدي . 
همه اين درخواست ها، ضرورت هاي بديهي و ابتدايي 

براي دوام و بقا بنگاه هاي توليدي و...

حسين حقگو

 صفحه7  

انرژی

اهميت راهبردي گسترش 
ارتباطات گازي براي ايران

 فرداد احمدی|
تا 30 سال پيش گاز طبيعی به عنوان يک حامل 
انرژی کم ارزش برای صادرات تلقی می شد، اما 
اين نگاه اکنون کاملا تغيير ک��رده و اين حامل 
ان��رژی جايگاه وي��ژه ای در اقتصاد و سياس��ت 
بين المللی به خود اختصاص داده است. با وجود 
اين، س��هم صادرات گاز ايران به عنوان دومين 
دارنده ذخاير گازی جهان و سومين توليدکننده 

اين حامل انرژی بسيار کم است. 
همين صفحه

صنعت،معدن و تجارت

معضلات 3  گانه ارزي 
واردات

تعادل|
هش��تاد و دومين نشس��ت ش��وراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوص��ي در س��اعات پاياني روز 
دوشنبه با حضور دو وزير از كابينه دولت و اعضاي 
بخش خصوص��ي در محل اتاق ايران برگزار ش��د. 
در اين نشس��ت، س��ه موضوع مهم در دستور كار 
شورا قرار داش��ت كه البته، همه به نحوي به »ارز« 
و »واردات« ربط پيدا مي كرد. »مش��كلات فعالان 
بخش خصوصي ناشي از اجراي بند ۵ تصويبنامه 
هيات وزي��ران در خص��وص تأمي��ن ارز كالاهاي 
فهرست گروه يك«، »بررس��ي مراتب اعتراض به 
اخذ تضامين به صورت »س��پرده ريالي« در خريد 
ارز كالاهاي واردات��ي« و »محدوديت هاي موجود 
در ثبت سفارش« سه موضوعي مطرح در دستور 
كار فعالان بخ��ش خصوصي قرار گرف��ت. بند ۵ 
تصويبنامه هيات وزيران همان بندي اس��ت كه به 

استناد آن، دولت برخي از دريافت كنندگان ارز...
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»تعادل« از بر گزاري هشتمين همايش ساليانه بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت گزارش مي دهد

 استان هاي غربي كشور
در محاصره سيلاب

۴ خبرمهم همتي براي نظام بانكي

برجام

معاون سياسي وزير امور خارجه ضمن انتقاد 
از تاخير اروپ��ا در راه اندازي س��ازوكارمالي 
گفت: به هم خ��وردن تعادل برج��ام تبعات 
زيادي ب��راي منطق��ه اروپا و جه��ان در پي 
خواهد داش��ت. به گزارش مركز ديپلماسي 
رس��انه اي وزارت امور خارجه، »سيدعباس 
عراقچ��ي« كه ب��راي برگ��زاري رايزني هاي 
سياس��ي ايران و اتريش در وين بسر مي برد، 
ديروز سه ش��نبه با ش��يدر رييس كميسيون 
سياس��ت خارجي مجل��س اتري��ش ديدار و  
گفت وگو كرد.  در اين ديدار ك��ه تعدادي از 
اعض��اي كميس��يون از جمله ريي��س گروه 
دوس��تي پارلماني دو كش��ور حضور داشتند 
طرفي��ن در خص��وص مناس��بات دوجانبه 
به وي��ژه همكاري ه��اي پارلمان��ي، تحولات 
منطقه اي و جهان��ي گفت وگو كردند.  رييس 
كميسيون سياس��ت خارجي مجلس اتريش 
هم با اش��اره به اهميت حفظ برجام، توسعه 
رواب��ط دوجانب��ه و اهميت نقش اي��ران در 
منطقه، بر تداوم رايزني هاي پارلماني با ايران 
تاكيد كرد. وي همچنين با ابراز خرس��ندي 
از موافق��ت مجلس ش��وراي اس��لامي براي 
س��فر هيات پارلماني اتريش به تهران اظهار 
داش��ت: مايليم ب��ا مقامات ايران��ي پيرامون 
مناسبات دوجانبه و منطقه اي گفت وگوهاي 
بيشتري داشته باش��يم. عراقچي نيز با تقدير 
از مواضع س��ازنده اتري��ش درب��اره برجام، 
از تاخير زي��اد اروپا در راه اندازي س��از و كار 
مالي با ايران انتقاد كرد و افزود: بهم خوردن 
تعادل برجام، تبعات زي��ادي را براي منطقه، 
اروپا و جه��ان در پي خواهد داش��ت. دولت 
امري��كا بدلي��ل دوري از منطق��ه درك��ي از 
ش��رايط ندارد و اروپا بايد مسووليت تاريخي 
خود را انجام دهد. به گزارش تعادل،  اتحاديه 
اروپا بنا بود روز دوشنبه بيانيه راه اندازي ساز 
و كار ويژه مالي يا همان اس پي وي با ايران را 
اعلام كند . اما بنا بر خبرهاي غير رسمي بين 
اعضاي اتحاديه اروپا بر س��ر صدور اين بيانيه 
اختلاف ايجاد شده اس��ت. در همين حال به 
گزارش ايرنا عراقچي كه به اتريش سفر كرده 
اس��ت، عصر دوش��نبه با خانم كنايسل، وزير 
امور خارجه اتريش دي��دار و گفت وگو كرد.  
معاون وزير امور خارجه همچنين در ديدار با 
يوكيا آمانومديركل آژانس بين المللي انرژي 
اتمي خواس��ت تا همانند سه س��ال گذشته، 
بط��ور حرف��ه اي و بي طرفانه ب��ا موضوعات 
مربوطه برخورد نمايد و اس��تقلال آژانس را 
در برابر فش��ارهاي برخ��ي نيروهاي مخرب 

بيروني حفظ كند.

انتقاد عراقچي از تاخير اروپا 
در راه اندازي اس پي وي 

ايران

جهانگيري  از نقش  ايراني ها 
در بازسازي سوريه  خبر داد

2

عضو كميس��يون تلفيق بودجه س��ال 98 از اختصاص 
حدود 4۵هزار ميلي��ارد تومان از مناب��ع مختلف براي 
اشتغال در سال آينده خبر داد. هادي قوامي در گفت وگو 
با خان��ه ملت، با اش��اره به نشس��ت نوبت عص��ر ديروز 
كميس��يون تلفيق بودجه 98 گفت: در اين جلس��ه 20 
درصد اعتبار ريالي از ورودي به صندوق توس��عه ملي به 
اشتغال مولد در دو حوزه صنعت و كشاورزي اختصاص 
داده شد. عضو كميس��يون تلفيق بودجه سال 98 ادامه 
داد: از اين 20 درصد اعتبار، 10 درصد به صنعت در طرح 

گردشگري و عش��اير، 10 درصد به طرح هاي كشاورزي 
داده مي شود. نماينده مردم اس��فراين در مجلس دهم 
شوراي اسلامي توضيح داد: با اين حس��اب اگر بتوانيم 
1.۵ ميليون بش��كه نفت را صادر كني��م، 20 درصد از 
درآمد حاصل از فروش نفت به صندوق توسعه ملي واريز 
مي شود.  وي در توضيح تبصره 18 لايحه بودجه سال 98 
يادآور شد: از محل منابع بانك ها، صندوق توسعه ملي و 
رديف هاي بودجه حدود 4۵هزار ميليارد تومان در سال 

98 براي اشتغال اختصاص مي يابد.

اختصاص حدود 45 هزار ميليارد تومان براي اشتغال زايي در سال آتي

خبر

تعادل| در حالي كه فضاي مجازي و رس��انه اي 
بيش��ترين توجهش��ان ب��ه مس��ائل مرب��وط به 
فوتبال بود، س��يلي ويرانگر در خوزس��تان و چند 
اس��تان غربي كش��ور خس��ارات س��نگين به بار 
آورد.  بارش هاي سيل آس��ا در چن��د روز اخير در 
اس��تان هاي غربي و جنوب غربي كش��ور موجب 
خسارت به چندين ش��هر و روستا شده، به نحوي 
كه در خوزستان برخي روستا ها تخليه و اردوگاه 
اضطراري ايجاد شده است.  گزارش هاي سازمان 
هواشناس��ي درباره اس��تان خوزس��تان حكايت 
از بي س��ابقه ب��ودن بارندگي ه��اي اخي��ر در 40 
سال گذش��ته دارد. همچنين در لرستان، ايلام و 
كرمانشاه بارش هاي سيل آسا، مسوولان مربوطه 
را در حالت آم��اده باش قرار داده اس��ت تا از بروز 
خس��ارت هاي احتمالي جلوگيري كنند. در حال 
حاضر راه هاي مواصلاتي 2۵ روس��تا در كرمانشاه 
بس��ته اس��ت و خس��ارات زيادي ب��ه خانه هاي 
روستايي وارد شده اس��ت. براثر طغيان رودخانه 
كش��كان، جاده خرم آباد- پلدختر مس��دود شد و 
سيل راه ارتباطي ۵0 روستا در دلفان و تاسيسات 
برق و آب آش��اميدني 49 روس��تاي شهرس��تان 
پلدخت��ر را قطع ك��رد. همچنين به ش��بكه هاي 
فاضلاب ش��هرهاي خرم آباد، نورآب��اد و پلدختر 
خس��ارتي وارد ش��د. ديروز تمام م��دارس نوبت 
صبح شهرستان هاي خرم آباد، پلدختر و چگني، 
مدارس ابتدايي و متوسطه اول شهر و روستاهاي 
نورآب��اد و مناط��ق طرحان كوهدش��ت، قلايي و 
بس��تام شهرستان سلسله تعطيل ش��د و احتمال 
مي رود امروز نيز همه مدارس اين منطقه تعطيل 
باش��د.  اولين خطر در اين راه متوجه روستا هاي 
حاش��يه رودخانه ها ش��د چراكه س��يل بند هاي 
احداثي روس��تا ها با وجود همه تذكرات، ترميم و 
احداث نش��ده بود. باوجود تلاش دهياران و مردم 
و برخي مسوولان برخي س��يل بند ها توان مقابله 

با آب را نداشتند و شكستند.

  مديريت ضعيف آب و برق خوزستان
رييس مجمع نمايندگان خوزس��تان در مجلس 
در جلسه ش��وراي برنامه ريزي خوزستان با انتقاد 
از مديريت ضعيف مديرعامل س��ازمان آب و برق 
اظهار كرد: سيل س��ال گذشته از پايين دست سد 
دز شهرستان دزفول ش��روع و تقريبا اين شهر با 
شهرس��تان س��يل بند هاي آلبوعف��ري، رفيع و 
شعيبيه شكسته شدند و مزارع كشاورزي و منازل 
مس��كوني دچار آبگرفتگي شدند. ش��هر رفيع و 
چندين روس��تا به دس��تور اس��تاندار خوزستان 
تخليه شدند و مديران اس��تاني تا رسيدن شهر به 
وضعيت نرمال به دستور شريعتي ممنوع الخروج 

هستند. قاسم ساعدي اظهار كرد: سيل بند هايي 
را كه در س��يل سال 9۶ تخريب ش��ده بايد تعمير 
كنيم تا مشكلات ديگري براي مردم ايجاد نشود. 
متأسفانه 1۶روستا در سيل تا سقف زير آب بوده 
و اگر در آينده به دليل مديريت ضعيف، س��د دز 
خوب مديريت نش��ود و س��يلي رخ بدهد، بازهم 
مردم آس��يب ج��دي مي بينند. به دنبال ش��دت 
گرفتن سامانه بارش��ي در مناطق شمالي، شمال 
شرقي و شرق استان خوزس��تان و بالا آمدن آب 
رودخانه هاي كرخ��ه، دز و كارون، روس��تا هايي 
در شهرس��تان هاي ش��وش، دزف��ول، دش��ت 
آزادگان، هويزه، شوش��تر و اهواز دچار سيلاب و 

آب گرفتگي شدند. 

   دستور فرمانده كل سپاه براي
 امدادرساني به سيل زدگان خوزستان

به دنبال وقوع سيل در استان هاي جنوبي و غربي، 
سخنگوي سپاه از دستور سرلش��كر جعفري براي 
كمك رساني به آس��يب ديدگان سيل خوزستان 
خبر داد.به گزارش پايگاه اطلاع رساني شبكه خبر،  
س��ردار رمضان ش��ريف افزود: يگان ها و نيروهاي 
س��پاه حضرت وليعصر عجل الله و بس��يج با حضور 
در محل هاي آس��يب ديده، مش��غول امدادرساني 
ب��ه س��يل زدگان هس��تند؛ همچني��ن امكانات و 
ماش��ين آلات قرارگاه س��ازندگي خات��م الانبيا در 
منطقه، در هماهنگي و هم افزايي با ساير دستگاه ها 
و نهادهاي ام��دادي براي رفع مش��كلات و موانع و 

جلوگيري از خسارت ها فعال هستند. 
س��ردار محمد پاكپور فرمانده نيروي زميني سپاه 
نيز در پي وقوع سيل در اس��تان خوزستان به همه 
يگان هاي نيروي زميني سپاه و هوانيروز در سطح 
استان دستور داد كه نس��بت به امداد رساني و رفع 
نيازهاي س��يل زدگان اقدامات لازم را انجام دهند.  
غلامرضا ش��ريعتي اس��تاندار خوزس��تان با توجه 
به ش��رايط اضطراري پيش آمده براي روس��تا هاي 
حاشيه رودخانه هاي خوزس��تان اقدام به برگزاري 
نشست س��تاد بحران كرد و با اش��اره به بارش هاي 
قابل ملاحظ��ه در روز ه��اي آين��ده در بالادس��ت 
رودخانه هاي اس��تان، گف��ت: با توجه ب��ه بحران 
احتمالي فعلا مديران از استان خارج نشوند. با توجه 
به پيش بيني حجم آب فراوان پش��ت س��د كرخه، 
مخزن شماره 4 و ۵ تالاب هورالعظيم به طور موقت 
بازگشايي مي شوند تا به ظرفيت تالاب افزوده شود 
و حجم آب خروجي مش��كلي ب��راي مردم منطقه 
ايجاد نكند.   او افزود: بارش هاي فراواني در بالادست 
و پايين دست سد هاي خوزس��تان پيش بيني شده 
اس��ت به همين دليل ج��اري ش��دن روان آب ها و 
س��يلاب ها ممكن است مش��كلاتي را براي بعضي 
مناطق ايجاد كند كه در اين خصوص بازديد هايي 
از مناطق مختل��ف صورت گرف��ت و اقدامات لازم 
انجام شد.  استاندار خوزس��تان با بيان اينكه تالاب 
هور العظيم ظرفيت بيش��تري ب��راي پذيرش آب 
دارد، اظهار كرد: حجم آب فراوان پشت سد كرخه 
پيش بيني مي ش��ود و ممكن اس��ت خروجي سد 
كرخه افزايش يابد. او ادامه داد: مخزن ش��ماره 4 و 
۵ كه اس��تفاده بهينه زيادي از آنها نمي شود به طور 
موقت بازگش��ايي مي ش��وند تا ب��ه ظرفيت تالاب 
افزوده شود و حجم آب خروجي مشكلي براي مردم 
منطقه ايجاد نكند. تاكنون ميزان خسارت احتمالي 
سيل مشخص نشده اما گزارش ها حاكي از خسارت 
سنگين س��يل در اين مناطق اس��ت. تا اين لحظه 

خبري از تلفات جاني گزارش نشده است. 

استان هاي غربي كشور در محاصره سيلاب 
گزارش

   رييس جمه�وري پس از اخ�ذ آخرين 
گزارش ها از وضعيت جاري ش�دن س�يل 
و آب گرفتگي در ش�ماري از اس�تان هاي 
جنوب�ي و غربي كش�ور ب�ه وزير كش�ور 
دس�تور داد همه امكانات لازم در س�طح 
اس�تان هاي س�يل زده و مناطق همجوار 
براي مديريت مش�كلات ناش�ي از سيل، 
كاه�ش خس�ارات و هر گونه كم�ك لازم 
به سيل زدگان بس�يج ش�وند. به گزارش 
پايگاه اطلاع رس�اني رياس�ت جمهوري، 
حجت الاسلام والمسلمين حسن روحاني 
همچنين از عبدالرضا رحماني فضلي وزير 
كشور خواس�ت تا ضمن تشكيل ستادي 
متشكل از مس�وولان وزارتخانه هاي نيرو 
و كش�اورزي، س�تاد مديري�ت بح�ران و 
ساير دس�تگاه هاي مرتبط روند مديريت 
س�يلاب ها و حوزه هاي آبگير و همچنين 
رس�يدگي به مناطق س�يل زده از نزديك 

نظارت و مديريت شود. 
به همين منظ�ور و به نمايندگي از س�وي 
رييس جمه�وري، محم�ود واعظي رييس 
دفتر رييس جمهوري به همراه تعدادي از 
مسوولان دستگاه هاي خدماتي و امدادي 
حاض�ر در س�تاد مذك�ور، ع�ازم مناطق 
سيل زده خواهد ش�د.  روحاني همچنين 
آمادگي كليه دستگاه هاي ذي ربط و تمهيد 
پيش بيني ه�اي لازم در جه�ت به حداقل 
رس�اندن خس�ارات و به وي�ژه آمادگي و 
هماهنگي كامل نيروه�اي امدادي و هلال 

احمر را مورد تاكيد قرار داد.

 دستور روحاني به وزير كشور 
براي بسيج كمك رساني به سيل زدگان

خبر آخر



روي موج خبر

     تس�ليت الي�اس حضرت�ي به مناس�بت 
درگذشت محمد نبي حبيبي؛ تعادل|

محمدنبي حبيبي دبيركل حزب موتلفه اسللامي 
سحرگاه سه شنبه بر اثر ايست قلبي در 73 سالگي  
دار فاني را وداع گفللت. بافاصله پس از بازتاب خبر 
درگذشللت حبيبي افللراد و چهره هاي سياسللي و 
رسانه اي با انتشللار پيام هاي جداگانه اي فقدان اين 
چهره سياسي و حزبي را تسليت گفتند. افرادي چون 
علي لاريجاني رييس مجلس، رحماني فضلي، وزير 
كشور، يادگار امام و... با ارسال پيام هاي جداگانه اي 
درگذشت حبيبي را تسليت گفتند. قائم مقام دبيركل 
حزب اعتمادملللي نيز با صدور پيامي درگذشللت 
محمدنبي حبيبي، دبيركل حزب موتلفه اسامي 
را تسللليت گفت. الياس حضرتي با صللدور پيامي 
درپي درگذشت محمدنبي حبيبي، دبيركل حزب 
موتلفه اسامي تسليت گفت. متن اين پيام به شرح 
زير اسللت: »بسللم الله الرحمن الرحيم؛ محمدنبي 
حبيبي، از نيروهاي باسابقه انقابي و دبيركل حزب 
موتلفه اسامي از ميان ما رفت. آنچه درباره اين چهره 
سرشناس سياسي بايد مورد توجه باشد، باورمندي 
به فعاليت تشللكياتي و حزبي است. او از نخستين 
كساني است كه تاش براي ايجاد نظام حزبي و تقويت 
فرهنگ تحزب در كشور را در دستور كارش قرار داد 
و تا پايان حياتش به كار حزبي مشللغول بود و از اين 
لحاظ فضل تقدم بر ديگران دارد. درگذشت اين فعال 
سياسي را به خانواده و همراهان و همه فعالان حزبي 
ايشان تسليت عرض مي كنم و نبود شخصيت هايي 
مانند حبيبي را براي جامعه و فضاي سياسي كشور 
يك ضايعه مي دانم و اين با وجود اختافات جدي در 

مواضع و ديدگاه هاي ميان ماست.

     هرگون�ه تهديدي با پاس�خ دندان ش�كن 
نيروهاي مسلح مواجه مي شود؛ مهر|

رييس ستاد كل نيروهاي مسلللح با اشاره به اينكه 
دفاع مقدس يك گنج ارزشللمند است، گفت: همه 
دشمنان ما مي دانند كه اگر نيت تهاجم و تهديد به 
اين ملت را بگيرند پاسخ دندان شكن دريافت خواهند 
كرد. سرلشكر پاسدار محمد باقري ديروز در كنگره 
بزرگداشت شهيد حسن باقري گفت: اين پيشرفت 
و توان دفاعي و نظامي كشللورمان به بركت انقاب 
اسامي حاصل شده است. باقري  افزود: ولي در عين 
اين برتري و قدرت كشورمان عادلانه رفتار مي كند. اگر 
تاش جوانان و هدايت امثال سردار سليماني ها نبود 

حريم اهل بيت مورد تعرض قرار مي گرفت.

     بانواني را به عنوان گزينه سفارت به ظريف 
معرفي كرده ايم؛ايلنا|

معللاون زنان و خانواده رييس جمهللور در خصوص 
آخرين تحولات لايحه حمايت از زنان در برابر خشونت 
گفت: ظاهرا اين لايحه در دو جلسه با حضور آقاي آملي 
لاريجاني بررسي شده و بحث هايي نيز صورت گرفته 
اسللت اما مواردي كه در خروجي مطرح شد خيلي 
نگران كننده بود چرا كه ايرادات زيادي به لايحه وارد 
شده است. البته اين مسائل به زاويه ديد ما بستگي دارد 
و اينكه ما ضرورت موضوع را چگونه ببينيم. معصومه 
ابتكار با اشللاره به انتخاب دومين سفير زن در دولت 
دوازدهم، در خصوص رايزني با وزير امور خارجه براي 
افزايش اين تعداد گفت: حتما پيگير هستيم و افرادي 
را نيز به اين منظور به آقاي دكتر معرفي كرده ايم. فكر 

مي كنيم خانم هاي توانمند زيادي وجود دارند. 

     ما فدايي مردم هستيم؛برنا|
وزير دفاع در جلسه شوراي اداري استان يزد با بيان 
اينكه ما فدايي مردم هسللتيم، بيان كرد: هر زماني 
هر ايراني در هر كجا دچار مخاطره شللود، بدانند كه 
سللربازان آنها در وزارت دفاع تا پاي جان از آنها دفاع 
خواهند كرد. امير حاتمي، با بيان اينكه ما فدايي مردم 
هستيم، اظهار كرد: دشمن مي خواهد مردم را تحت 
فشار قرار دهد و دولت حداكثر تاش خود را مي كند 
كه از اين فشللارها بكاهد تا دشمنان به اهداف خود 

دست پيدا نكنند.

     طرح مساله مذاكرات موشكي ايران با فرانسه 
كذب محض است؛باشگاه خبرنگاران |

سخنگوي وزارت خارجه گفت: مطالبي كه برخي به 
عنوان مذاكرات درباره مساله موشكي ايران با فرانسه 
مطرح مي كنند، كذب محض است.  بهرام قاسمي در 
پاسخ به سوالي مبني بر انجام مذاكرات موشكي بين 
فرانسلله و ايران گفت: پاسخ من به اين سوال منفي 
است و مطالبي كه برخي به عنوان مذاكرات درباره 
مساله موشكي ايران با فرانسه يا ديگر كشور ها مطرح 
مي كنند، كذب محض و نادرسللت بللوده و من اين 
سخنان را كاما تكذيب مي كنم. قاسمي ادامه داد: در 
مورد مسائل موشكي قطعاً مذاكره خاصي نه با فرانسه 
و نه با ديگر كشور ها نداشتيم. شايد منظور وزير خارجه 
فرانسه همان گفت وگو هاي سياسي است كه ما هر ۶ 
ماه يك بار به صورت مرتب در سللطح معاون وزير در 

تهران و پاريس برگزار مي كنيم. 

     متهمان بانك سرمايه بازداشت شدند؛ ايرنا|
رييس دادگاه رسيدگي كننده به اتهامات مديران 
سابق بانك سرمايه با تشديد قرار تامين كيفري 
متهمان را روانه زندان كرد. قاضي مسعودي مقام 
روز گذشته پس از چهارمين جلسه رسيدگي به 
اتهامات علي بخشايش، پرويز كاظمي و محمدرضا 
توسلي در شعبه سوم دادگاه ويژه مفاسد اقتصادي 
گفت: بعد از چهار جلسه رسيدگي و توجه به اتهام 
و عدم تناسب قرار صادره و احتمال فرار متهمان، 
دادگاه به افزايش وثيقه تصميم گرفت. وي با بيان 
اينكه قرار تامين كيفري از سه ميليارد تومان به ۱۰ 
ميليارد تومان افزايش يافته است، افزود: از آنجا كه 
متهمان اين وثيقه را توديع نكرده اند و اعتراضي هم 
ندارند، روانه زندان مي شوند. او افزود: اگر مسوولان 
بانك سرمايه در جلسات دادگاه تقاضاي مطالبه 
ضرر و زيللان مي دادند، ميزان قرار از اين مبلغ هم 
بيشتر مي شد ولي چون خواهان نبودند، مبلغ ۱۰ 

ميليارد تومان اعام شد.

ايران2

دبير شوراي عالي امنيت ملي :

بر اساس دكترين دفاعي خود اراده اي براي ارتقاي برد موشك ها نداريم
دبير شوراي عالي امنيت ملي گفت: ايران هيچگونه تنگناي 
علمي و اجرايي براي افزايش برد موشك هاي نظامي نداشته 
اسللت ولي در كنار تاش مستمر براي ارتقاي دقت، صرفا 
بر اسللاس دكترين دفاعي خود اراده اي بللراي ارتقاي برد 

موشك ها ندارد.
به گزارش ايرنا از دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي، علي 
شللمخاني صبح ديروز در همايش ملي فناوري فضايي و 
كاربردهاي آن كه در دانشگاه علم و صنعت برگزار گرديد، 
اظهار داشت: توسللعه برنامه فضايي براي ارتقاي كيفيت 
زندگي مردم و بالا بردن توان فناورانه كشللور را با جديت 

دنبال خواهيم كرد.
وي افزود: داشللتن توانمنللدي فضايي و بهره بللرداري از 
ظرفيت هاي ماهواره اي موجب ايجاد جهش در قابليت هاي 
مديريتي به منظور مقابله باباياي طبيعي و جلوگيري از 
گسترش سطح بيابان ها، كاهش سطح جنگل ها و مراتع 
و مواجهه كارشناسي با بحران كاهش بارش برف و باران و 

خشك تر شدن اقليم مي شود. 
دبير شوراي عالي امنيت ملي تاكيد كرد: بدون در اختيار 
داشتن زنجيره فضايي بومي گام برداشتن در مسير توسعه 

همه جانبه رويايي دست نيافتني است.
شمخاني در بخش ديگري از سخنانش با تشريح تاريخچه 
شكل گيري برنامه هاي فضايي در كشور گفت: در ايران نيز 
مانند ساير كشورهايي كه به باشگاه فضايي وارد شده اند، 
اولين گام هاي مطالعاتي، تحقيقاتي و صنعتي در اين حوزه 
بدليل سطح بالاي دانش و فناوري آن در بخش دفاعي و در 

دهه 7۰ آغاز شد.
وزير اسبق دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح، شكل گيري 
سازمان صنايع هوا فضا در اواسط دهه هفتاد در وزارت دفاع 
راكه بر اساس تدبير حكيمانه رهبر معظم انقاب انجام شد 
سرآغاز ايجاد سللاختار دانش بنيان، منسجم و مبتني بر 
برنامه راهبردي در حوزه دستيابي به ظرفيت هاي فضايي 
عنوان كرد و اظهار داشللت: دانشللمندان جوان و با انگيزه 
كشللور با هم افزايي كم سللابقه اي كه ميان ظرفيت هاي 
مختلف در بخش هاي دفاعي، دانشگاهي و صنعتي ايجاد 
شد توانستند از مسيرهاي ميانبر شگفتي هاي بي بديلي 

را در ايجللاد ظرفيت هاي فضايي بومللي خلق كنند. وي 
با اشللاره به تاش هاي صورت گرفته از سللوي دولت هاي 
هفتم تا دوازدهم در زمينه توسعه دانش فضايي در كشور 
خاطرنشللان كرد: در سال ۱38۰ در جلسلله اي با حضور 
معاونين و روساي سازمان هاي صنعتي وزارت دفاع گزارشي 
از پيشرفت برنامه هاي فضايي كه كمتر از سه سال از شروع آن 
مي گذشت به رييس جمهور وقت ارايه كرديم كه تحسين و 

تعجب وي را به دنبال داشت.
شمخاني گفت: تعجب وي ناشي از مقايسه پيشرفت برنامه 
فضايي هند كه در مدت زمان طولاني و صرف هزينه هاي 
گزاف به نتيجه رسلليد با روند برنامه فضايي ايران بود كه 
موفقيت هاي حاصل شللده در آن بدون اختصاص بودجه 
ملي و صرفا با استفاده از منابع داخلي ناشي از صرفه جويي 

در وزارت دفاع و در مدت زمان كوتاه حاصل شد. 
دبير شوراي عالي امنيت ملي دانش و ظرفيت هاي فضايي 
كشللور را مولود انقاب اسللامي و حاصل شللكل گيري 
روحيه خودباوري در دانشمندان جوان ايراني عنوان كرد 
و خاطرنشان سللاخت: اولين گام ها در حوزه بهره گيري از 
دانش هسته اي در كشللور هرچند محدود و تحت تسلط 
بيگانگان، پيش از انقاب اسامي برداشته شد ليكن آغاز 
و پيشللرفت برنامه هاي فضايي در ايران دستاورد خالص 

جمهوري اسامي است.
شمخاني كسب رتبه اول در سرعت رشد علمي و رتبه 
۱۶ توليد علم در جهان را حاصل سياست گذاري درست 
كشور براي پيشللرفت علمي و تامين زيرساخت هاي 
لازم در طي چهل سللال گذشته دانست و افزود: يكي از 
مزيت هاي كم نظير دانشمندان ايراني، تاش صد برابري 
براي جبران اثرات دشمني ها و تحريم هاي علمي عليه 

ملت ايران است.
وي ظرفيت هاي علمي وعملي كشللور در حوزه طراحي 
و سللاخت زنجيره فضايي، شللامل ماهواره، ماهللواره بر و 
ايستگاه هاي پرتاب ماهواره و دريافت زميني را بسيار بيشتر 
از دستاوردهاي به فعليت رسيده عنوان كرد و افزود: وجود 
برخي محدوديت هاي اعتباري موجب كاهش سللرعت 
پيشرفت فضايي، متناسب با نيازمندي ها و توانمندي هاي 

كشللور گرديده كه بطور قطع براي برون رفت از وضعيت 
موجود بايد چاره انديشي عاجل به عمل  آيد. دبير شوراي 
عالي امنيت ملي با مرور واقعيت هاي تاريخي مربوط به كشف 
نفت در ايران و دروغ پردازي كمپاني هاي نفتي غربي درميان 
مردم در مورد مضرات و خسارت هاي نفت به عنوان مايعي 
سياه و بدبو افزود: امروز نيز رسانه هاي وابسته به نظام سلطه 
با بهره برداري از برخي تنگناهاي اقتصادي موجود در جامعه 
تاش مي كنند هزينه هاي بسيار اندكي كه در بخش هاي 
علمي و تحقيقاتي به ويژه در حوزه فضايي كشللور انجام 
مي شود و دستاوردهاي قابل توجه اقتصادي نيز به همراه 

دارد را عامل نابساماني وضعيت معيشتي مردم عنوان كنند.
شمخاني فضاسازي رسانه هاي غربي و رژيم صهيونيستي 
براي مرتبط كردن برنامه هاي فضايي جمهوري اسامي 
به توسللعه توانمندي هاي موشللكي را دادن آدرس غلط 
براي ايجللاد انحراف در افكار عمومي عنللوان كرد و افزود: 
ايران هيچگونه تنگناي علمي و اجرايي براي افزايش برد 
موشك هاي نظامي نداشته و صرفا بر اساس دكترين دفاعي 
خود دركنار تاش مستمر براي ارتقاي دقت، اراده اي براي 

ارتقاي برد موشك ها ندارد.
نماينده مقام معظم رهبري در شوراي عالي امنيت ملي با 

اشاره به رويكرد تبليغاتي جديد سران رژيم صهيونيستي 
كه براي قدرت نمايي و منحرف نمودن افكار عمومي از فساد 
اخاقي و اقتصادي موجود در هيات حاكمه اين رژيم انجام 
مي شود اظهار داشت: هيچ رسوايي براي رژيم صهيونيستي 
كه مدعي داشتن قدرت اطاعاتي برتر است، بالاتر از اين 
نيست كه همزمان با هياهوهاي كودكانه متوجه شود كه 
وزراي كابينه اش به منابع اطاعاتي تبديل شللده اند و زير 
پايش صدها كيلومتر تونل حفر شده و موشك هاي نقطه زن 
در دستان پرتوان رزمندگان مقاومت درغزه و لبنان آماده اند 

كه حماقت احتمالي اش را با جهنمي از آتش پاسخ دهند.

جهانگيري در همايش بازرگاني ايران و سوريه مطرح كرد

بشار اسد: خواهان مشاركت بيشتر بخش خصوصي ايران در سوريه هستيم

نقش آفريني شركت هاي ايراني در فرآيند بازسازي سوريه 

گروه ايران|
دومين روز از سفر معاون اول رييس جمهوري كشورمان 
به سللوريه ديروز با ديدارهاي جهانگيري با بشللار اسللد 
رييس جمهوري، عماد خميس نخست وزير و وليد معلم 
وزير خارجه سوريه ادامه پيدا كرد؛ ضمن اينكه جهانگيري با 
شركت در همايش بازرگانان ايراني در دمشق از عزم و اراده دو 
كشور براي توسعه مناسبات اقتصادي و ارتباطي سخن گفت 
و اعام كرد كه شركت هاي ايراني آماده مشاركت گسترده 

در فرآيند بازسازي سوريه هستند. 
معاون اول رييس جمهوري در اين ديدار خواستار همكاري 
بيشللتر ايران، عراق و سوريه شد و گفت: جنگ در سوريه، 
جنگ عليه دولت و ملت سوريه نبود، بلكه جنگ عليه امنيت 
منطقه و محور مقاومت بود، كه البته با تدبير و حكمت دولت 
و ملت سوريه و پشتيباني و حمايت دوستان اين كشور با 
شكست مواجه شد. به گزارش پايگاه اطاع رساني معاون 
اول رييس جمهوري، اسحاق جهانگيري در ديدار با »بشار 
اسد« رييس جمهوري سوريه، به روابط ديرينه دو كشور كه 
از زمان مرحوم حافظ اسد آغاز و مستحكم شد، اشاره كرد و 
اظهار داشت: خوشبختانه اين مناسبات در سال هاي اخير 
تقويت شده و به فضل الهي بيش از پيش توسعه خواهد يافت. 
معاون اول رييس جمهوري برگزاري همايش ميان تجار دو 
كشور با همت اتاق هاي بازرگاني را زمينه ساز حضور بيشتر 
بخش خصوصي ارزيابي كرد و خواستار همكاري بيشتر سه 
كشور ايران، عراق و سوريه در عرصه هاي مختلف اقتصادي 

نظير همكاري هاي ريلي، انرژي و درماني و فرهنگي شد.
وي با اشاره به آنچه در سال هاي اخير بر سوريه گذشت، افزود: 
جنگ در سوريه، جنگ عليه دولت و ملت سوريه نبود، بلكه 

جنگ عليه امنيت منطقه و محور مقاومت بود، كه البته با 
تدبير و حكمت دولت و ملت سوريه و پشتيباني و حمايت 

دوستان اين كشور با شكست مواجه شد.
بشار اسد رييس جمهوري سوريه نيز در اين ديدار با اشاره به 
مقاومت دولت و ملت سوريه در برابر تروريست ها و تداوم اين 
مشي براي ريشه كن كردن تروريسم در سوريه افزود: پس از 
آزادسازي كامل سوريه، بازسازي اين كشور مهم ترين اولويت 
دولت است و ما خواهان حضور و همكاري بيشتر شركت هاي 
دولتي و خصوصي جمهوري اسامي ايران در زمينه هاي 
مختلف هستيم. اسد بر پيگيري توافق هاي قبلي في مابين 
تأكيد كرد و اظهار داشت: بايد در اين راستا اقدامات موثرتري 

انجام شود و حضور هيات بلندپايه ايراني و برگزاري نشست 
تجار مي تواند ثمربخش باشد. رييس جمهوري سوريه با 
قدرداني از رهبر معظم انقاب و دولت و ملت ايران از كشور 
سوريه در جريان مبارزه با تروريسم و مداخله خارجي، گفت: 
تشكر عميق خود را از ملت ايران براي انجام كارهاي مهم و 

حمايت همه جانبه از ملت مسلمان سوريه اعام مي كنم.

     اس�تفاده از ظرفيت ه�اي بخ�ش خصوص�ي
در بازسازي سوريه

بعد از ديدار با رييس جمهوري سوريه اسحاق جهانگيري 
راهي همايش بازرگاني ايران و سللوريه شللد و با اشاره به 

توانمندي و تجارب وسيع بخش خصوصي و شركت هاي 
ايراني گفت: بخش خصوصي ايران آمادگي دارد در بازسازي 
زيرسللاخت ها و واحد هاي صنعتي آسلليب ديده سوريه 
نقش آفرين باشد. اسللحاق جهانگيري افزود: سفر هيات 
ايراني به سوريه اين پيام را منتقل مي كند كه سوريه وارد 
دوره جديدي شللده است و به مرحله بازسازي اقتصادي و 
تكميل زيرساخت ها ورود كرده است.  وي با اشاره به توافقات 
صورت گرفته ميان روساي كل بانك مركزي ايران و سوريه 
براي آغاز همكاري هاي بانكي و رفع دغدغه هاي گذشته، 
همكاري هاي بانكللي را فرصتي براي بخش خصوصي دو 
كشور ارزيابي و اظهار اميدواري كرد: با حل موانع بانكي شاهد 
گسترش مناسبات اقتصادي دو كشور باشيم.  معاون اول 
رييس جمهور همچنين از حمل و نقل به عنوان يكي از پيش 
نيازهاي مهم در توسعه مراودات تجاري و روابط اقتصادي ياد 
كرد و گفت: وزراي راه و حمل و نقل دو كشور تأكيد كردند 
كه بايد مسللير حمل و نقل جاده اي ميان ايران و سوريه از 
مسير عراق به سرعت اجرايي شود.  جهانگيري در ادامه با 
اشاره به پيچيدگي و بروكراسي اداري در دو كشور كه فعالان 
اقتصادي و بخش خصوصي را آزرده كرده است خاطرنشان 
كرد: براي حل اين مشكل كارگروهي در دو كشور پيش بيني 
شده است تا برنامه ها در پيچ و خم هاي اداري معطل نشود.  
معاون اول رييس جمهور ادامه داد: بخش خصوصي ايران 
بايد تاش كند يا از طريق كشور ثالث يا از طريق نهادهاي 
بين المللي، منابع مالي مورد نياز براي سرمايه گذاري جهت 
مشاركت در بازسازي سوريه را تأمين كند . ايران آمادگي 
دارد برخي از كالاهاي مورد نياز خود را نيز از طريق واردات 
از سوريه تأمين كند و در اين مسير از صادرات محصولات 

سوريه به ايران حمايت مي كنيم. او با اشاره به تشكيل اتاق 
مشترك بازرگاني ايران و سوريه از اين اتفاق ابراز خرسندي 
كرد و افزود: رسللالت اين اتاق مشترك اين است كه موانع 
پيش روي همكاري هاي اقتصادي را برطرف كرده و براي 

فعاليت بخش خصوصي دو كشور زمينه سازي كند. 

     تلاش براي عبور از چالش ها
نخست وزير سللوريه نيز در اين همايش روابط دو كشور را 
تاريخي و ديرينه توصيف كرد و با تأكيد بر اينكه اين روابط 
امروز ممتاز و مستحكم شده است گفت: هم سوريه و هم 
ايران جنگ تحميلي هشت ساله را تحمل كرده اند و اين 
تاريخ مشترك باعث شده ايران و سوريه مهم ترين شريك و 
دوست براي يكديگر باشند.  وي با تأكيد بر اينكه سوريه به 
همكاري راهبردي با ايران چشم اميد دوخته است تصريح 
كرد: برخي ها مي خواسللتند مانع از توسعه همكاري هاي 
تهران و دمشق شللوند اما نتوانسللتند در اين راه كاري از 
پيش ببرند و رابطه كنوني ايران و سللوريه و اين سللطح از 
همكاري هاي جديد كه در اين سفر ايجاد شد زمينه را براي 
توسعه بيش از پيش مناسبات في مابين فراهم خواهد كرد. 
وي اولويت نخست سوريه را بازسازي ويراني ها و زيرساخت ها 
عنوان كللرد و گفت: ما بايد ويراني هاي ناشللي از جنگ را 
بازسازي كنيم و در مسير بازسازي سوريه قطعاً جمهوري 
اسامي ايران در اولويت است چرا كه بيش از همه كشورها 
در دوران جنگ در كنار ما ايسللتاد.  نخست وزير سوريه از 
شللركت ها و بخش خصوصي ايراني براي سرمايه گذاري 
و مشاركت در بازسللازي سوريه دعوت كرد و گفت: دولت 
سوريه از همكاري با فعالان اقتصادي ايران حمايت مي كند. 

نظارت بيشتر بر توزيع اقلام 
چهارگانه مصرفي

 دادستان تهران اعام كرد: 
از روز سه شللنبه تيم هاي 
نظارت بللر توزيللع اقام 
چهارگانلله مصرفي مردم 
اعم از گوشت، مرغ، ميوه 
و لبنيات افزايش مي يابد. 
عباس جعفري دولت آبادي 
ديروز در گفت وگللو با راديو تهران درباره تشللكيل 
كميته مبارزه با گرانفروشللي، اظهار داشت: از موارد 
نقض حقوق عامه گرانفروشللي و تعرض به حقوق 
مصرف كننده اسللت چرا كه مصرف كننده حقوقي 
دارد و اين حقوق بايد توسط دولت و ساير دستگاه ها 
مورد توجه قرار گيرد. او ادامه داد: بعد از اينكه رييس 
قوه قضاييه نسبت به گرانفروشي واكنش نشان داد، از 
دادستان كل كشور خواستند برنامه اي در اين زمينه 
پيش بيني كند كه در نهايت دستورالعملي تهيه و به 
دادستان ها اباغ شللد. دولت آبادي افزود: در جلسه 
اول كه چهارشنبه هفته گذشته برگزار شد، در چهار 
نكته متمركز شديم كه يكي در مورد تامين كالا بود 
كه گزارش شد تامين كالا خوب است. به ويژه اينكه 
در مورد گوشت نگراني وجود ندارد و بيش از گذشته 

وارد كشور شده است. 

  موضوع انتقال آب خزر
را از دستور كار خارج كنيد

نماينده مردم بهشللهر و 
گلوگاه در مجلس دهم با 
بيان اينكه موضوع انتقال 
آب خزر موجب تشويش 
اذهان مللردم مازندران و 
گيان شده است، گفت: 
آقللاي رييس جمهور اين 
موضوع را از دستور كار خارج كنيد. به گزارش ايسنا، 
علي محمد شاعري در جلسه علني ديروز مجلس در 
تذكري به وزراي كشللاورزي، صنعت و كشور گفت: 
در خصوص كنترل گراني بازار اقدام كنيد، چرا كه اين 
گراني كمر مردم را شكسته است. قيمت گوشت در 
آستانه ۴۰ سالگي انقاب به ۱۰۰ هزار تومان رسيده 
است كه علت اصلي آن قاچاق بي رويه دام زنده است. 
وي افزود: قيمت بازار گوشت داخلي ما در كشور عراق 
چوب زده مي شود اين جاي تأسف دارد. مردم از اين 
سوء مديريت در رنج هستند و تأسف مي خورند كه چرا 
گوشت داخلي ما به خارج از كشور قاچاق مي شود، 
ولي مردم ما در داخل توان خريد گوشللت قرمز را با 
قيمت تمام شده ندارند. قيمت تمام شده گوشت ۵۰ 
تا ۶۰ هزار تومان است، ولي قيمتي كه به دست مردم 

مي رسد ۱۰۰ هزار تومان است.

ايران و روسيه شريك 
استراتژيك هستند 

سفير روسلليه در تهران با 
بيان اينكه اظهارات اخير 
معللاون وزيللر خارجه اين 
كشللور درباره همكاري با 
ايران تحريف شللده است، 
گفللت كه ايران و روسلليه 
شريك استراتژيك هستند 
و مخالفان در غرب به دنبال ايجاد شكاف در روابط تهران 
لل مسكو هستند. لوان جاگاريان، در گفت وگو با تسنيم 
مي گويد: »از لحاظ حقوقي چون بين ايران و روسيه 
قراردادي ]نظامي[ وجود ندارد، ما متحد نيستيم. اما در 
عين حال ما شريك استراتژيك هستيم«. وي همچنين 
تصريح كرد: »ما از اين نوع همكاري با جمهوري اسامي 
ايران در سوريه، البته نه فقط در سوريه، بي نهايت راضي 
هسللتيم و اين نوع همكاري را اداملله خواهيم داد.« 
جاگاريان در ادامه در خصوص آخرين وضعيت ونزوئا 
گفت: »كسي كه از موضع مخالفان حمايت مي كند و 
حتي آن را به  رسميت شناخته است، خيلي عجله كرده 
است و عجله كار شيطان است«. سفير روسيه افزود: 
»وضعيت داخلي ونزوئا هيچ تهديدي براي امنيت 
بين المللي ايجاد نمي كند، در حالي كه اين مساله را به 

شوراي امنيت سازمان ملل كشانده اند.

هرگونه تهديدي با پاسخ 
دندان شكن مواجه مي شود

رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح با اشللاره به اينكه 
دفللاع مقللدس يك گنج 
ارزشللمند اسللت، گفت: 
همه دشمنان ما مي دانند 
كه اگر نيت تهاجم و تهديد 
به اين ملت را بگيرند پاسخ 
دندان شكن دريافت خواهند كرد. به گزارش مهر، 
سرلشللكر پاسللدار محمد باقري ديروز در كنگره 
بزرگداشت شهيد حسن باقري گفت: اين پيشرفت 
و توان دفاعي و نظامي كشللورمان به بركت انقاب 
اسامي حاصل شده است. باقري با تاكيد بر اينكه 
ايران به قدرت برتر منطقه تبديل شده است، افزود: 
ولي در عين اين برتري و قدرت كشورمان عادلانه 
رفتار مي كند. اگر تاش جوانان و هدايت امثال سردار 
سليماني ها نبود حريم اهل بيت مورد تعرض قرار 
مي گرفت. باقري  افزود: ارتش هاي امريكا سللاخته 
منطقه با حمايت هاي مالي و تجهيزاتي عربستان و 
صهيونيست ها يكي پس از ديگري در برابر جوانان 
بي ادعا شكست مي خورند. او گفت: پيروزي نهايي 
با ملت ايران اسللت، امروز هم با وجود فشارها ملت 
نشان داده اند بسيار قوي تر و پهناورتر از اين هستند.

ملت ايران در مقابل هيچ 
دشمني زانو نخواهد زد

وزيللر اطاعات گفت: ملت 
ايران در چهل ساله گذشته 
ثابللت كللرده، مقابل هيچ 
دشمني زانو نخواهد زد. به 
گزارش پاد، حجت الاسام 
سيد محمود علوي ديروز در 
جلسه شوراي اداري استان 
فارس با بيان اينكه دشمن با اعمال تحريم ها، امروز هم 
تاش دارد ملللت ايران را به زانو در بياورد افزود: تحليل 
تحريم ها در افكار عمومي بسيار مهم است و اگر مردم 
از قصد دشمنان براي به زانو در آمدن ملت در مقابل آنها 
آگاه شوند تحمل مشكات براي مردم افزايش مي يابد.او 
خطاب به صاحبان سخن و استفاده كنندگان از تريبون ها 
گفت: مراقب باشند در زمين دشمن بازي نكنند. وزير 
اطاعات گفت: در فرهنگ اسامي مسووليت، آزموني 
بزرگ و موقعيت خطيري اسللت و منفعت جناحي و 
سياسي، بازي در زمين دشمن و با طناب پوسيده او به چاه 
رفتن شرط عقل نيست. علوي خطاب به مديران استان 
گفت: در فرهنگ اسامي همه چيز حاكميت و حكومت 
براي مردم و خدمت به مردم اسللت و اين مديريت ها و 
پست ها هم امانت مردم است بنگريد چگونه از اين امانت 

استفاده مي كنيد.
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فرصت ۱۰ روز براي 
جاماندگان »بسته حمايتي«

مديركل دفتر مطالعات رفاه اجتماعي گفت: معترضين 
براي ثبت اعتراض خود در س��امانه، ۱۰ روز فرصت 
دارند؛ وزارت رفاه تنها درخواس��ت هايي را پيگيري 
خواهد كرد كه كد ملي سرپرست خانوار يارانه بگير به 

همراه شماره تلفن در سامانه ثبت شده باشد. 
احد رس��تمي درباره نح��وه اعتراض آن دس��ته از 
بيمه پردازان تامين اجتماعي كه از دريافت بس��ته 
حمايتي دولت جامانده اند، اظهار كرد: چنانچه مجموع 
درآمد اعضاي خانواري كه بيمه پرداز سازمان تامين 
اجتماعي هستند كمتر از 3 ميليون تومان در ماه است 
و تاكنون بسته حمايتي خود را دريافت نكرده اند، در 
صورت دارا بودن شماره تلفن همراه اول، لازم است 
كد ملي خود را به #8*۱42* و درصورت دارا بودن 
شماره همراه ايرانسل و رايتل بايد كد ملي خود را به 

#8*۱42۰* ارسال كنند.
وي تاكيد كرد: معترضين براي ثبت اعتراض خود در 
سامانه مذكور، ۱۰ روز فرصت دارند؛ وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي تنها درخواست هايي را پيگيري خواهد 
كرد كه كد ملي سرپرست خانوار يارانه بگير به همراه 
شماره تلفن وي يا يكي از اعضاي خانوارش در سامانه 
ثبت شده باشد. مديركل دفتر مطالعات رفاه اجتماعي 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي اضافه كرد: با توجه 
به اينكه بسته حمايتي بيمه پردازان تامين اجتماعي 
به حساب يارانه سرپرس��ت خانوار واريز شده است، 
لازم است افراد قبل از ثبت اعتراض، از عدم واريز بسته 
حمايتي به حساب سرپرست خانوار اطمينان حاصل 
كنند. رستمي ياد آورشد: ارسال پاسخ از سوي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي به افراد معترض، حداقل 
دو هفته زمان خواهد برد و نتيجه به صورت پيامك، 
به ش��ماره تلفني ارسال مي ش��ود كه در زمان ثبت 
اعتراض، به سامانه وارد شده است؛ بر اين اساس، افراد 
براي پيگيري اعتراض يا دريافت پاسخ، نيازي نيست 
به سازمان يا ادارات دولتي مراجعه كنند و تنها از طريق 

سامانه ياد شده اطلاع رساني انجام مي شود.
وي تاكيد كرد: تا زماني كه پاسخگويي به اعتراضات به 
پايان نرسيده است، طرح حمايت غذايي ادامه دارد و 

جاي هيچ گونه نگراني وجود ندارد.
مديركل دفتر مطالعات رفاه اجتماعي وزارت تعاون، 
كارورفاه اجتماعي اشاره كرد: رانندگان بين شهري و 
درون شهري، كارگران ساختماني ، قاليبافان و شاغلان 
صنايع دستي، مشاغل آزاد و خويش فرمايان، كارگران 
كارگاه هاي متفرقه، شاغلان كسب و كارهاي خانگي، 
كارگران باربر، زنبورداران و دريافت كنندگان بيمه 
بيكاري از جمله افراد بيمه پردازي بوده اند كه تاكنون 

بسته هاي حمايتي خود را دريافت كرده اند.

فعلا خبري از مرحله دوم و 
سوم توزيع بسته حمايتي نيست

تسنيم|محمدحسن زدا در پاسخ به اين پرسش كه 
آيا مراحل دوم و سوم طرح بسته حمايتي اجرا خواهد 
شد يا خير گفت: اين موضوع به تصميم دولت بستگي 
دارد و در صورتي كه اعتبارات تامين شود آن را اجرا 
خواهيم كرد. وي تصريح كرد: البته هنوز صحبتي 
درباره مراحل دوم و سوم توزيع بسته حمايتي نشده 
است ولي چنانچه اين موضوع به تصويب دولت برسد 
و اعتبارات آن تامين شود ما نيز مكلف به اجراي آن 
هستيم. سرپرست سازمان تامين اجتماعي با بيان 
اينكه افرادي كه نسبت به عدم توزيع بسته حمايتي 
معترض هس��تند مي توانند اين موضع را از طريق 
شماره تماس ۱42۰ و همچنين سامانه 8#*۱42* 

و #9*۱42* پيگيري كنند.

 غيبت كارفرمايان
 در نخستين نشست مزد ۹۸

فارس| فرامرز توفيقي رييس كميته دستمزد كانون 
عالي شوراهاي اسلامي كار، با اشاره به تازه ترين نشست 
كميته دستمزد شوراي عالي كار گفت: در اين نشست 
نمايندگان كارفرمايي حض��ور نيافتند اما با حضور 
نمايندگان كارگري و نمايندگان دولت تصميماتي 
اتخاذ شد. متاسفانه در روزهايي كه روزهاي خاص و 
حساسي براي جامعه كارگري است و كارگران شرايط 
بحراني را س��پري مي كنند، عدم حضور نمايندگان 
كارفرمايي در نشس��ت به معناي فرار از مس��ووليت 
است. وقتي دولت دست توليدكنندگان را در افزايش 
قيمت ها و هر نوع بازي كردن با بازار باز مي گذارد امر 
بر كارفرمايان مشتبه مي شود كه مي توانند هر نوعي   
دلشان مي خواهند رفتار كنند كما اينكه در اين نشست 
نيز حضور پيدا نكردند.به هر حال در اين نشست بحث و 
بررسي هاي اوليه درباره سبد معيشت انجام و مقرر شد 
تا آخرين به روزرساني سبد معيشت آماده و در هفته 
آينده در جلسه ارايه شود.  وي   گفت: در نشست هفته 
آينده پيشنهادات در اين مورد نيز مطرح خواهد شد 
كه در چه بازه زماني مي توان با در نظر گرفتن احتمالات 
اين فاصله را كم كرد. در دو س��ه س��ال اخير ما سعي 
كرديم افزايش مزد را كمي بالاتر از تورم اعلامي نهايي 
كنيم اما متاسفانه بلايي كه سال 9۷ بر سر آن آمد نه 
تنها تمام زحمات 3  سال گذشته را بر باد داد كه شكاف 
را بيشتر از پيش عميق كرد. رييس كميته دستمزد 
كانون عالي شوراهاي اسلامي كار تاكيد كرد: اگر هر 
سال كارفرما ها مي گفتند سال سختي براي ماست 
امسال بايد اين گزاره را برعكس كنيم و بگوييم سال 
سختي براي كارگرهاست و دولت بايد اين مساله را 
بپذيرد، در غير اين  صورت    بايد آسيب هاي اجتماعي 
در بخش معيش��ت و دس��تمزد را به جان بخرد. وي 
ريشه اين مشكلات را در كارفرما بودن دولت ارزيابي 
كرد و افزود: اگر دولت ها خصوصي سازي و اصل 44 
قانون اساسي را به درستي اجرا كرده بودند الان شاهد 
دولت كارفرما نبوديم اما چون دولت كارفرما اس��ت 
و نگرش كارفرمايي دارد مش��كل ايجاد مي شود. اگر 
دولت مانند بقيه كشورها كارفرما نبود و نقش نظارتي 
داشت، نمايندگان كارگري و كارفرمايي بطور مستقيم 

چانه زني مي كردند. 

مركز پژوهش هاي مجلس در تازه ترين گزارش خود مطرح كرد:

انتقاد از وابستگي يارانه ها به درآمدهاي صادراتي نفتي
گروه اقتصاد كلان|

يكي از بخش هاي لوايح بودجه از س��ال 88 تاكنون، 
بخ��ش مرب��وط ب��ه مناب��ع و مص��ارف هدفمندي 
يارانه هاس��ت كه از آغاز برنامه شش��م در تبصره ۱4 
و با جدولي در لوايح خودنمايي مي كند. بررسي هاي 
مركز پژوهش هاي مجلس نشان مي دهد از مهم ترين 
ضعف هاي لايحه بودجه سال آينده وابستگي بخش 
مهمي از منابع هدفمن��دي يارانه ها به صادرات نفت 
است. با توجه به تحريم هاي امريكا و مشخص نبودن 
دقيق مي��زان صادرات در س��ال آين��ده اين بخش 
مي تواند ب��ر ميزان نگراني ها و افزايش نرخ كس��ري 
بودجه بيفزايد. علاوه بر اي��ن در لايحه بودجه براي 
پرداخت يارانه بي��ش از ۷۷ ميليون نفر منابع وجود 
دارد حال آنكه اگر از تعداد يارانه بگيران كاسته نشود، 
تا س��ال آينده تعداد آنها به بي��ش از ۷9 ميليون نفر 

خواهد رسيد.
به گزارش »تعادل«، مركز پژوهش هاي مجلس، در 
ادامه سلسله گزارش هاي خود از وضعيت لايحه بودجه 
98 به بررسي بحث هدفمندي يارانه ها در اين لايحه 
پرداخت. در اين گزارش آمده است: تبصره ۱4 لايحه 
بودجه سال آينده به موضوع هدفمند كردن يارانه ها 
اختصاص دارد. در تبصره ۱4 لايحه بودجه 98 همانند 
قانون بودجه امسال، در راستاي ماده 39 قانون برنامه 
ششم توسعه مقرر شده همه منابع و مصارف موضوع 
قانون هدفمندسازي يارانه ها گزارش شود. به علاوه 
اينكه مشابه قانون بودجه امسال، دربند الف اين تبصره 
تاكيده شده كه تمامي منابع مندرج در جدول منابع 
هدفمندي به حساب سازمان هدفمندسازي يارانه ها 
نزد خزانه داري كل كش��ور واري��ز و پس از تخصيص 

سازمان برنامه و بودجه هزينه شود. 
از مهم تري��ن نكاتي ك��ه در اين تبصره آم��ده از اين 
قرار اس��ت كه منابع هدفمن��دي يارانه ها ۱42 هزار 
و 6۰۰ ميليارد تومان پيش بيني ش��ده كه نسبت به 
قانون بودجه امس��ال رشد 44 درصدي داشته است. 
سهم زيادي از اين رشد مربوط به دريافتي حاصل از 
فروش صادراتي فرآورده هاي نفتي است. كل منابع 
هدفمندي 43 هزار و 8۰۰ ميلي��ارد تومان افزايش 
يافته كه 2۷ هزار و 8۰۰ ميليارد تومان )63 درصد( 
ناش��ي از افزايش بخش صادرات فرآورده هاي نفتي 
است. اس��تفاده از منابع صادرات فرآورده هاي نفتي 
جهت قان��ون هدفمندي يارانه ه��ا مغاير متن قانون 
هدفمندي يارانه ها مصوب ۱388 اس��ت. اين رديف 
درآمدي به دليل كمبود منابع و شكس��ت قانون در 
واقعي ش��دن قيمت حامل ها به مناب��ع هدفمندي 

اضافه شده است.
در مورد منابع قانون هدفمندسازي يارانه ها گفتني 
اس��ت كه تمام وجوه دريافتي حاصل از فروش آب و 
برق جهت حمايت از صنعت آب و برق به شركت هاي 
ذي رب��ط برگش��ت داده مي ش��ود، ام��ا درخصوص 
دريافتي هاي حاصل از ف��روش فرآورده هاي نفتي و 
گاز طبيعي به ترتي��ب 3۱ و 5۰ درصد از درآمدهاي 
مذكور به شركت هاي ذي ربط بازگردانده مي شود و 
مابقي پس از كسر عوارض و ماليات بر ارزش افزوده به 

مصارف هدفمندي اختصاص مي يابد.
سهم مصرف س��ازمان هدفمند س��ازي يارانه ها 62 
ه��زار و 6۰۰ ميليارد تومان يعن��ي حدود 44 درصد 
كل منابع است. مصارف سازمان هدفمندي نسبت به 
قانون بودجه امس��ال كه 44 هزار ميليارد تومان بود 

با رشدي 42 درصدي همراه بوده است. همچنين در 
لايحه بودجه سال آينده منابع در نظر گرفته شده براي 
پرداخت يارانه نقدي و غير نقدي خانوارها 42هزار و 
5۰۰ ميليارد تومان اس��ت. اختصاص اين رقم براي 
پرداخت يارانه نقدي بدين معني اس��ت كه در سال 
آينده بطور ميانگي��ن هرماه امكان واريز يارانه نقدي 
۷۷ ميليون و 838 هزار نفر وجود خواهد داشت. البته 
با توجه به رشد جمعيت و با فرض عدم حذف سه دهك 
پردرآمد، تعداد يارانه بگيران تا پايان سال آينده مرز 

۷9 ميليون نفر را رد خواهد كرد.
همچنين بند يك تبصره ۱4 به اس��تانداران سراسر 
كشور اجازه داده است با هماهنگي وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي و براساس پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان 
نسبت به حذف يارانه نقدي سه دهك درآمد اقدام كند 
و منابع حاصله با تصويب شوراي برنامه ريزي استان 
صرف حذف تدريجي فقر مطلق و همچنين تكميل 
پروژه هاي نيمه تم��ام اولويت داري اس��تاني همان 
استان شود. در بند الف تبصره ۱8 به دولت اجازه داده 
ش��ده جهت تامين اعتبار يكي از رديف هاي جدول 
9 لايحه بودجه با موضوع ايجاد اش��تغال گس��ترده 
و مولد، بخش��ي از اعتبارات تبص��ره ۱4 به اين محل 

اختصاص يابد. 
تبص��ره ۱4 لايحه بودجه س��ال آينده ب��ه موضوع 
هدفمندي يارانه ها اختصاص دارد. قانون هدفمندي 
يارانه ها سال 88 تصويب و از سال 89 لازم الاجرا شد. 
براساس اين قانون مقرر ش��د كه قيمت حامل هاي 
انرژي به گونه اي اصلاح شود كه تا پايان برنامه پنجم 
توس��عه كمتر از 9۰ درصد فوب خليج فارس نباشد 
زيرا بهره وري پايين صنايع در مصرف انرژي از يكسو 
و مصرف بيش از حد بر مصرف ها از يارانه هاي انرژي 
دولت از سوي ديگر باعث شده منابع كشور مورد اتلاف 
ش��ديد قرار گيرد و دولت قصد داش��ت با آزادسازي 
قيمت حامل هاي انرژي از اين اتلاف ها جلوگيري به 
عمل اورد و با بازتوزيع منابع حاصل از افزايش قيمت ها 
بين اقشار ضعيف تر جامعه به تحقق عدالت در كشور 
كمك شود. اما با اتمام برنامه پنجم و عدم تحقق اهداف 
قانون هدفمندي اين سياست با اصلاحاتي در ماده 59 

قانون برنامه ششم تمديد شد. 
بنابر اين ماده در راس��تاي ايجاد ش��فافيت  جدولي 
در تبصره ۱4 ايجاد ش��ده كه در آن جزييات منابع و 

مصارف هدفمندي مشخص است.
در جدول تبصره ۱4 قانون بودجه امس��ال جمع كل 
دريافتي ها در س��مت منابع 98 هزار و 834 ميليارد 
تومان در نظر گرفته ش��د. علاوه ب��ر اين در متن اين 
تبصره اجازه داده شده كه مبلغ ۱۱ هزار ميليارد تومان 
از محل فروش فرآورده هاي نفتي به سقف منابع افزوده 

و در مصارف مشخص هزينه شود. 
بررس��ي  ها نش��ان مي دهد كه واريزي شركت ها به 
حساب رابط خزانه تا ۱3 آذرماه بدون در نظر گرفتن 
مجوز ۱۱ هزار ميليارد توماني ذكر ش��ده در تبصره 
۱4، عملكردي 8۰ درصدي داش��ته اس��ت. به بيان 
ديگر تا اين تاريخ  شركت ها در مجموع بايد 69 هزار 
و 8۰۰ميليارد تومان به حس��اب راب��ط خزانه واريز 
مي كردند اما 56 هزار و 2۰۰ ميليارد واريز شده است. 
اين موضوع سبب مي شود كه واريزي سازمان به برخي 
از رديف هاي مصرف كه در جدول دو اين گزارش آمده 
با مشكل مواجه ش��ود. با توجه به افزايش نرخ ارز در 
سال جاري، نكته قابل تامل در رابطه با عملكرد منابع 

مذكور در جدول تبصره ۱4 قانون بودجه، مبهم بودن 
ميزان دريافتي حاصل از فروش صادراتي فرآورده هاي 
نفتي است. از آن جا كه منابع در نظر گرفته شده براي 
اين موضوع از ميزان تحقق واقعي صادرات فرآورده و 
نرخ ارز متاثر خواهد بود با فرض ثبات ميزان صادرات 
بايد منابع پيش بيني شده به شدت افزايش مي يافت اما 
عملكرد اين رديف نشان مي دهد اين افزايش نيست.

تغييرات بخش منابع در لايحه س��ال آينده برخلاف 
جدول قانون امسال، دريافتي از محل فروش داخلي 
و صادرات فرآورده هاي نفتي به صورت مجزا در نظر 
گرفته ش��ده كه اين اقدام به ش��فافيت منابع كمك 
مي كند و افزاي��ش ۱۷۷ درصدي مناب��ع حاصل از 
صادرات فرآورده ه��اي نفتي يكي از نكات قابل تامل 
در سمت منابع هدفمندي است. در آيين نامه اجراي 
تبصره ۱4 قانون امسال، سهم صادرات فرآورده هاي 
نفتي از هدفمندي ۱5 هزار و ۷۰۰ ميليارد بود اما در 
لايحه سال آينده اين رقم براي صادرات نفت حدود 
سه برابر ش��ده اس��ت. درواقع كل منابع هدفمندي 
نسبت به قانون بودجه امسال 43 هزار ميليارد تومان 
افزايش يافت��ه كه اين 2۷ هزار و 8۰۰ ميليارد تومان 
آن ناش��ي از افزاي��ش رديف ص��ادرات فرآورده هاي 

نفتي است.

   پيش بيني 7۹ ميليون يارانه بگير در سال آينده
مطابق مصوبه اي در تاريخ اول آبان ماه امسال شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي، پرداخت بسته هاي جبراني 
و حمايت هاي غذايي از گروه هاي كم درآمد در دستور 
كار دولت قرار گرفت. مطابق ماده يك دس��تورالعمل 
»تا مبل��غ 9 هزار ميليارد تومان از محل منابع حاصل 
از مابه التف��اوت تس��عير قيمت خوراك و س��وخت 
كارخانج��ات پتروش��يمي، فولادي و پالايش��گاه به 
پرداخت بس��ته هاي حمايت غذايي از گروه هاي كم 
درآمد جامعه اختص��اص يافت« و وزارت نفت مكلف 

شد كه اين منابع را به حساب ويژه اي نزد خزانه داري 
كل كشور كه به نام سازمان هدفمندي افتتاح مي شود، 

واريز كند. 
همچنين سازمان برنامه و بودجه موظف شد كه مازاد 
درآمد حاصل از اين موض��وع را به حمايت از توليد و 
اش��تغال و قراردادهاي پيمانكاري طرح هاي تملك 
دارايي سرمايه اي اختصاص دهد. براساس برآوردهاي 
سازمان برنامه و بودجه براي نيمه دوم امسال، از محل 
مابه التفاوت حاصل از افزايش نرخ ارز محاسبه قيمت 
خوراك پتروش��يمي ها از س��ه هزار و 8۰۰ تومان به 
هشت هزار تومان، ۱۱ هزار و 3۰۰ ميليارد تومان منابع 

حاصل خواهد شد. 
البته در اين برآورد منابع حاصل از مابه التفاوت ناشي از 
افزايش نرخ سوخت كارخانجات پتروشيمي و خوراك 
و سوخت كارخانجات فولادي و پالايشگاه ها منعكس 
نشده است. همچنين بخشي از منابع پيش بيني شده 
براي اين موضوع ناش��ي از مابه التفاوت قيمت فروش 
موادي است كه ش��ركت ملي نفت و شركت ملي گاز 
آنها را جزو منابع اختصاصي خود مي دانند، مثلا ۷55 
ميليون دلار منابع حاصل از ف��روش اتان و تعدادي از 
موارد ديگر. اكنون برمبناي اين دس��تورالعمل دولت 
مي تواند در قالب ساز و كار هدفمندي از منابع يادشده 
اس��تفاده كند. درنتيجه اين ابهام مطرح مي شود كه تا 
پيش از اين، برمبناي چه منطقي اين ش��ركت ها تمام 
منابع مربوطه را مورد استفاده قرار مي دادند. همچنين 
پس از اصلاح نرخ ارز مورد استفاده براي محاسبه قيمت 
خوراك واحدهاي پتروش��يمي، در س��ال جاري اين 
مابه التفاوت جهت پرداخت بسته هاي حمايتي مورد 
اس��تفاده قرار گرفت اما در آينده نحوه استفاده از اين 
منابع به خصوص براي موارد كه شركت ملي گاز و نفت 
آنها را جزو منابع اختصاصي خود مي دانند، مش��خص 
نيست. پيش بيني مي شود در سال آينده بطور ميانگين 
هر ماه براي ۷۷ ميليون و 838 هزار نفر يارانه نقدي واريز 

خواهد شد و پيش بيني مي شود تعداد افراد يارانه بگير 
تا پايان سال آينده از مرز ۷9 ميليون نفر بگذرد بنابراين 
دولت حداقل به 43 هزار ميليارد تومان براي پرداخت 

يارانه نقدي احتياج دارد. 

   پيشنهادهايي براي اصلاح لايحه
ردي��ف پنج ج��دول مص��ارف تبص��ره ۱4 موضوع 
هدفمندي يارانه ها به س��هم ۱4.5 درصدي شركت 
ملي نف��ت از فروش فرآورده هاي نفتي اش��اره دارد، 
حال آنكه مطابق قانون تنظيم سهم شركت ملي نفت 
از فروش نفت خام و ميعانات گازي به پالايشگاه هاست 
نه فروش فرآورده هاي نفتي لذا لازم است كه عنوان 
اين رديف به عبارت ۱4.5 درصد فروش داخلي نفت 
و ميعانات گازي به پالايشگاه هاي داخلي تغيير يابد.

از سوي ديگر باتوجه به آلودگي هاي زيست محيطي 
فرآورده ه��اي نفتي و با اس��تناد به م��اده 38 قانون 
ماليات بر ارزش افزوده، پيشنهاد مي شود رديف يك 
مصارف جدول تفكيك ش��ده و عوارض شهرداري ها 
در رديف مجزايي درج شود تا اعتبارات آن در اختيار 
شهرداري هاي كش��ور قرار گيرد و اعتبارات مذكور 
در ش��هرهاي با آلودگي هوا با نظارت و تاييد سازمان 

محيط زيست به مصرف برسد.
تخصي��ص ۱۰۰ درصد مص��ارف ع��وارض موضوع 
ماده 65 به ش��ركت ملي گاز موجب بروز مشكلاتي 
براي س��ازمان نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس و 
سرگرداني اين س��ازمان ميان سازمان هدفمندي و 
ش��ركت ملي گاز ش��ده لذا از آن جايي كه 2۰ درصد 
از عوارض موضوع ماده 65 جزو مصارف شركت ملي 
گاز نيست. پيش��نهاد مي شود رديف مذكور تفكيك 
ش��ده و 2۰درصد س��هم سازمان نوس��ازي مدارس 
توسط سازمان هدفمندسازي يارانه ها به اين سازمان 
تخصيص يابد و به نوعي حلقه واسط اين زنجيره كه 

شركت گاز است حذف شود.

مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري خبر داد 

شكاف ۱3 هزار ميلياردي منابع و هزينه ها براي همسان سازي حقوق بازنشستگان
گروه اقتصاد كلان |

جمش��يد تقي زاده، مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كش��وري آخرين اخبار از زمان پرداخ��ت عيدي، وام 
و س��فرهاي بازنشس��تگان را اعلام كرد و خبر داد كه 
طبق وعده رييس سازمان برنامه، عيدي بازنشستگان 
كشوري تا آخر بهمن همراه با حقوق به نحو شايسته 
پرداخت مي ش��ود. او همچنين درباره همسان سازي 
حقوق بازنشستگان نيز توضيح داد كه براي سال آينده 
به ۱5 هزار ميليارد تومان براي همسان سازي نياز داريم 

ولي پيشنهاد دولت 2.۰۰۰ ميليارد تومان بوده است

   افزايش 25 درصدي اعتبار سفرها
به گزارش »تعادل« جمش��يد تق��ي زاده، مديرعامل 
صندوق بازنشستگي كشوري در نشست خبري خود با 
اصحاب رسانه با بيان اينكه 4۰ سال از پيروزي انقلاب 
اسلامي مي گذرد و اقدامات خوبي در اين مدت صورت 
گرفته است گفت: افق هاي روشني پيش روي ما قرار 
گرفته است. امروز خبرهاي خوشي براي بازنشستگان 
داريم. بر اساس طرح »در خانه نمانيم« اعتبارات سفرها 

را تا 25 درصد افزايش مي دهيم.
مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري با بيان اينكه در 
سال گذشته حدود ۱۰۰ هزار سهميه و در سال جاري 
2۰۰ هزار سهميه سفر داشتيم، گفت: با دستور وزير 
رفاه اخيراً اين سهميه 25 درصد افزايش يافته و 5۰ هزار 
سهميه براي سفر اضافه شده كه با كمك هزينه ۷4۰ 
هزار تومان براي يك بازنشسته و همراه انجام مي شود.

تقي زاده ادامه داد: ۷۰ درصد تخفيف براي بازنشستگان 
در هتل هاي ايرانگردي و جهانگ��ردي درنظر گرفته 
بوديم كه ادامه دارد. تا امروز يك ميليون سفر با اعتبار 
2۰۰ ميليارد تومان در طول س��ال هاي گذشته انجام 

شده است.

   آغاز ثبت نام براي پرداخت »وام« در سال ۹۸
جمشيد تقي زاده با بيان اينكه پرداخت تسهيلات رفاهي 
در قالب وام ضروري بازنشستگان پيرو تاكيد وزير تعاون، 

كار و رفاه اجتماعي براي بهبود معيشت بازنشستگان 
و ارايه خدمات رفاهي و از جمله سياس��ت هاي رفاهي 
دولت تدبير و اميد و به تبع آن صندوق بازنشس��تگي 
كشوري اس��ت، گفت: امس��ال پرداخت وام ضروري 
به مبل��غ 5 ميلي��ون تومان ب��راي 4۰۰ ه��زار نفر از 
بازنشستگان و موظفين صندوق بازنشستگي كشوري با 
اعتبار 2 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته شد، كه مرحله 
نخست ثبت نام اينترنتي آن در شهريور امسال به مدت 
يك ماه انجام و حدود 2۰۰ هزار نفر از بازنشستگان و 

موظفين، ثبت نام و واجد شرايط دريافت وام شدند.
وي افزود: مرحله نخست پرداخت وام 5 ميليون توماني 
بازنشستگان و موظفين صندوق از مهرماه امسال آغاز 
ش��د كه اين مبلغ هر ماه به حساب واجدين شرايط و 
براساس نوبت بندي انجام ش��ده با اولويت »كمترين 
مجموع وام دريافتي« و »كمترين حقوق دريافتي« و 
با توجه به سقف اعتبار تخصيصي توسط بانك عامل، 
پرداخت ش��ده كه تاكنون چهار مرحله آن براي ۱3۰ 
هزار نفر اجرايي شده است و قرار است تا فروردين ماه 
سال آينده تمامي واجدين شرايط مرحله نخست، وام 

خود را دريافت كنند. تقي زاده تصريح كرد: با توجه به 
2۰۰ هزار فقره تس��هيلات باقيمانده، ثبت نام مرحله 
دوم از اول بهم��ن ماه به مدت يك ماه انجام مي ش��ود 
ك��ه در پايان فرآين��د ثبت نام، در صورت��ي كه تعداد 
ثبت نام كنندگان بيشتر از تعداد تسهيلات در نظر گرفته 
شده نباش��د، پرداخت هاي مرحله دوم پس از تكميل 
مرحله نخس��ت و احتمالا از فروردين ماه 98 آغاز و به 

مدت 6 ماه ادامه خواهد داشت.
مديرعامل صندوق بازنشس��تگي كشوري همچنين 
گفت: در صورتيكه تعداد ثبت نام كنندگان بيش��تر از 
سقف اعتبار تخصيصي توسط بانك عامل باشد، سوابق 
متقاضيان از جمله مجم��وع وام هاي دريافتي، ميزان 
حقوق، بهره مندي از ساير تسهيلات و... مورد بررسي 
و اولويت بندي ق��رار گرفته و براس��اس ميزان اعتبار 
تخصيصي، »واجدين شرايط« تعيين و اسامي پس از 

پايان مهلت ثبت نام در سامانه مربوطه اعلام مي شود.
تقي زاده با اش��اره ب��ه برخي ش��رايط ثبت نام مرحله 
دوم اظهار داش��ت: متقاضياني كه در س��ال 9۷ از وام 
ضروري 5 ميليون توماني اس��تفاده كرده باشنديا در 

مراحل پرداخت وام قرار دارند مجاز به ثبت نام نخواهند 
بود، همچني��ن متقاضياني ك��ه از تاريخ صدور حكم 
بازنشستگي آنها كمتر از يكسال گذشته باشد يا وراث 
ذكوري كه تا س��ه سال آينده از ليست وظيفه بگيري 
حذف مي ش��وند يا متقاضياني كه حكم ترميم سال 
جاري براي آنان صادر نش��ده باش��د مجاز به ثبت نام 
نيستند. وي با بيان اينكه بازنشستگان عزيز براي ثبت نام 
وام با مراجعه به سايت صندوق به نشاني cspf.ir حتما 
شرايط و ضوابط اعلام شده را مطالعه و با آگاهي كامل 
ثبت نام كنند، تصريح كرد: بازپرداخت وام 5 ميليون 
توماني در 36 قسط انجام مي شود كه از حساب شخص 
بازنشسته و موظف دريافت كننده وام به صورت ماهانه 

كسر خواهد شد.

   پرداخت »عيدي« تا پايان بهمن
تقي زاده همچنين اعلام كرد ك��ه طبق وعده رييس 
سازمان برنامه، عيدي بازنشس��تگان كشوري تا آخر 
بهمن همراه با حقوق به نحو شايسته پرداخت مي شود.

تقي زاده همچنين با اشاره به اينكه كلنگ پنجاهمين 
خانه اميد را در س��قز به زمين زديم گفت: اميد است 
براي سال 98 هم خبرهاي خوشي براي بازنشستگان 
داشته باشيم. به گفته مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كشوري، در بخش بيمه تكميلي نيز 3۰ درصد افزايش 
اعتبار بر مبناي دس��تور وزير رفاه داريم و اعتبار آن به 
۱.4۰۰ ميليارد تومان افزايش يافت. 35 هزار بازنشسته 
بيماري ه��اي خاص را تحت پوش��ش ق��رار داديم و 
سعي مان بر اين است كه بيشترين پوشش را براي اين 
افراد داشته باش��يم.مديرعامل صندوق بازنشستگي 
كشوري با بيان اينكه تمام اختيارات خود را به كانون ها 
تفويض مي كنيم گفت: در بخش هاي ديگر سعي مان 
بر اين بوده است كه قانون مديريت خدمات كشوري 
را از طري��ق نمايندگان مجلس دنب��ال كنيم. اكنون 
گروه هاي پنج گانه تشكيل شده و در كميسيون هاي 
مختلف در جريان است و اميدواريم سال آينده بتوانيم 
مصوبه خوبي از مجلس بگيريم و قطعاً از دستاوردهاي 

مهمي است كه مي تواند بسياري مشكلات را حل كند.
تقي زاده با بيان اينكه تلاش مي كنيم امروز آپادانا سرام 
كارش را به نحو شايسته انجام دهد اظهار كرد: صبا فولاد 
بيشترين توليدات را در بخش فولادهاي اسفنجي دارد و 

كارهاي ويژه اي در اين بخش انجام شده است.

  آخرين وضعيت همسان سازي 
حقوق بازنشستگان

تقي زاده درباره همسان س��ازي حقوق بازنشستگان 
نيز گفت: همسان سازي به كميسيون تلفيق رسيده و 
اميد است در صحن مجلس حال و هواي خوبي براي 
بازنشس��تگان با مصوبات همسان سازي مجلس رقم 
بخورد. وي افزود: براي سال آينده به ۱5 هزار ميليارد 
تومان براي همسان سازي نياز داريم. پيشنهاد دولت 
2.۰۰۰ ميليارد تومان بوده است. پيشنهاد كميسيون 
اجتماعي به كميسيون تلفيق 8.۰۰۰ ميليارد تومان 

ديگر بوده اما هنوز نهايي نشده است.

   شركت هاي مشترك صندوق بازنشستگي
با شستا تفكيك مي شوند

وي درباره حاكميت شركتي گفت: در راستاي دستور 
وزير رفاه اولين قدم اين اس��ت كه تمام ش��ركت هاي 
مشترك با شستا را تفكيك كنيم تا حاكميت شركتي 
را داشته باشيم. 9۰ درصد كار انجام شده و ۱۰ درصد 
باقي مانده را ب��ه زودي تكميل مي كنيم. نس��بت به 
توانمندس��ازي مديريت ها ني��ز برنامه هايي در حال 

انجام است.
تقي زاده درباره خروج از بنگاه داري نيز گفت: سعي مان 
بر اين اس��ت در زيرمجموعه رفاه هلدينگ هاي قدر و 
پرقدرت��ي را در بخش هاي تخصصي ايجاد كنيم تا در 
رقابت با شركت هاي بزرگ كارهاي خوبي انجام دهيم. 
تلاش شد 9 شركت را از حالت زيان دهي خارج كنيم 
اما زمان بر است. هر هيات مديره اي كه منصوب مي كنيم 
برنامه ها و تخصص هايش را مي گيريم و بعد در صورت 

تأييد اجازه ورود به كار را به او مي دهيم.
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۴ خبر مهم همتي براي نظام بانكي

اونس جهاني 1311 دلار شد 

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري| 
هش��تمين همايش س��الانه بانكداري الكترونيك و 
نظام هاي پرداخت با حض��ور عبدالناصر همتي، اكبر 
كميجاني و بس��ياري از كارشناس��ان نظام بانكي در 
س��الن همايش هاي برج ميلاد برگزار شد. رييس كل 
بانك مركزي در پيام خود ب��ه اين همايش، به 4 خبر 
و تحول براي نظام پرداخت بانكي اش��اره كرد و گفت: 
برداشت مستقيم در بانك ها، به جمع آوري وجوه فعالان 
كسب وكارها و استارت آپ ها كمك مي كند و دغدغه 
جمع آوري وجوه ناشي از كس��ب و كار وجود نخواهد 
داشت، سياستنامه رمز ارزها به زودي نهايي مي شود، 
تبديل كارت هاي بانكي مغناطيسي به كارت هاي بانكي 
هوشمند به امنيت بيشتر كمك خواهد كرد و ايجاد پلت 
فرم براي بلاك چين ها به همكاري شركت هاي فناوري 

منجر خواهد شد 
به گزارش »تعادل«، همچنين اكبر كميجاني، قائم مقام 
بان��ك مركزي به تح��ولات و كنترل ه��اي نظارتي و 
محدوديت هاي صورت گرفته در نظام پرداخت و اثر آن 
بر فضاي اقتصاد و كاهش سفته بازي در بازار ارز اشاره 
كرد و ساير س��خنرانان نيز به تحولات فناوري و نظام 
پرداخت و همچنين موضوعات مرتبط با بلاك چين و 

تقويت امنيت در نظام پرداخت اشاره كردند. 
 عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي كه به دليل 
سفر به سوريه و همراهي با معاون اول رييس جمهور، 
در پيامي به هشتمين همايش بانكداري الكترونيك و 
نظام هاي پرداخت، اقدامات جديد در حوزه بانكداري 
الكترونيك را تش��ريح كرده است اعلام كرد: برداشت 
مستقيم در حال حاضر در اغلب بانك ها عملياتي شده 
و سامانه هاي پرداخت و تسويه از اقدامات مهم سيستم 
بانكي كشور است كه در دو بُعد به بانك مركزي كمك 

خواهد كرد 
همتي با اش��اره به كمك اين س��امانه هاي پرداخت و 
تسويه در گام اول به توان نظارتي بانك مركزي افزود: 
بحران ارزي كه تا اواسط سال در كشور رخ داد و همزمان 
با تحريم هاي غرب، مشكلاتي را ايجاد كرده از طريق 
نظارت بر س��ازوكارهاي نظام پرداخت و تراكنش ها، 
كنترل شده و با اصلاح ابزار ها و تراكنش هاي پرداخت، 

آرامش نسبي را در بازار ارز حاكم كرد. 
رييس كل بانك مركزي بخش دوم كمك س��امانه هاي 
پرداخت و تسويه به نظام بانكي را كمك به توسعه كسب 
و كارهاي ارزيابي و گف��ت: روزانه ۲۰۰ ميليون تقاضاي 
دريافت و پرداخت در اين سيستم وارد مي شود كه مي تواند 
به تقويت كسب و كارهاي نوين و فناوري ها و كسب وكارها 

و مبادلات بانكي و كالاها و خدمات، كمك كند. 
رييس شوراي پول و اعتبار با بيان اينكه بانك مركزي با 
توجه به مقام نظارتي خود به اين جمع بندي رسيده كه 
آزادي عمل بيشتري را به فين تك ها و مجموعه هايي 
كه در زمينه توسعه فناوري و كسب و كار دارند اعطا كند 

و بانك مركزي بيشتر به حيطه نظارتي خود بپردازد.

   برداشت مستقيم
همتي در ادام��ه به بيان خبرهايي ك��ه ابتداي هفته 
نويد اعلام آن را داده ب��ود پرداخت و ادامه داد: يكي از 
اتفاقات مهم برداشت مستقيم است كه الان در اغلب 
بانك ها عملياتي شده و از اين ابزار مي توانيم به عنوان 
ابزار و بستر مهم براي استارت آپ ها استفاده كنيم كه 
البته اين سيس��تم مي تواند دغدغه فعالان اين حوزه 
براي جمع آوري وجوه حاصل از كس��ب و كارش��ان را 
رفع كند. يك��ي از اتفاقاتي كه مي تواند تاثير مهمي بر 
در توسعه كسب و كارها داشته باشد، خدمات برداشت 
مستقيم است و اين در اغلب بانك هاي كشور عملياتي 
شده و مي توانيم آن را به عنوان يك ابزار و بستر مهم در 
توسعه كسب و كارهاي نوپا يا همان استارت آپ ها به 
كار بگيريم. با راه اندازي و استفاده از اين سيستم توسط 
كاربران و كساني كه درصدد توسعه كسب و كارهاي 
خود هستند، دغدغه هاي اين فعالان از نظر جمع آوري 
وجوه از بين خواهد رف��ت.در واقع دغدغه جمع آوري 

وجوه ناشي از كسب و كار ديگر وجود نخواهد داشت.

   رمز ارزها
رييس كل بانك مركزي خبر دوم مهم در حوزه بانكداري 
الكترونيك را تدوين سياس��ت هاي رمز ارزها اعلام كرد 
و گفت: سياس��تنامه رمز ارزها روز قبل روي سايت بانك 
مركزي قرار گرفت و بناست بعد از جمع بندي نظرات در 
اين همايش، از سوي بانك مركزي نهايي شود. ما منتظر 
خواهيم بود تا صاحب نظران و صاحبان فن در اين زمينه 

به ارايه پيشنهادهاي خود بپردازند.

   تبديل كارت هاي مغناطيسي به هوشمند 
رييس كل بانك مركزي س��ومين اتفاق مهم در حوزه 
نظام ه��اي پرداخ��ت را مهاجرت كارت ه��اي بانكي 

مغناطيسي به كارت هاي بانكي هوشمند عنوان كرد و 
گفت: اين كارت ها علاوه بر ارتقاي سطح امنيت، امكان 
پرداخت همراه ام��ن را در جامعه فراهم مي كنند كه 
اين موضوع تحول مهمي است و به تدريج مسير براي 
انتقال از كارت هاي مغناطيسي به كارت  هاي هوشمند 
باز مي شود. خوشبختانه در داخل كشور اين تكنولوژي 
بومي سازي شده كه تحولات خوبي را در عرصه تجارت 
فراهم خواهد كرد. اين پلت فرمي كه ايجاد ش��ده در 
واقع به كاربران كسب و كارها، بانك ها و تمامي كساني 
قصد دارند در اين زمينه فعاليت كنند، اجازه مي دهد 
محصولات مبتني بر زنجيره بلوك خود را توسعه دهند. 
وي خاطرنشان كرد: اين اقدامات و نتايج در مجموعه 
فناوري اطلاعات بانك مركزي با همراهي، همفكري 
و كمك شركت هايي كه با بانك مركزي تعامل دارند 
به دست آمده و اميدواريم بس��تر خوبي براي توسعه 
بانك��داري الكترونيك به ويژه كس��ب و كارهاي نو پا، 

فين تك ها و استارت آپ ها فراهم شود.

   كاهش چالش هاي ارزي با مقررات گذاري 
در حوزه تراكنش ها

همچنين اكبر كميجان��ي، قائم مقام بانك مركزي در 
هش��تمين همايش س��الانه بانكداري الكترونيك و 
نظام ه��اي پرداخت گفت: به نظر مي رس��د تدوين و 
تصويب مقررات جديد در حوزه تراكنش هاي بانكي به 
عنوان بخشي از راه حل در چالش هاي ارزي و سفته بازي 

موفق بوده است.
كميجاني با بيان اينكه سياستگذاري پولي چند روند 
فناورانه را كه در آينده نظ��ام پولي و بانكي ما را تحت 
تاثير خواهد داد، مورد بررس��ي ق��رار مي دهد، افزود: 
فناوري هاي نوين موجب دگرديسي روند موجود در 

حوزه پولي و بانكي شده است.
وي اعلام كرد: تدوين چارچوب و سياست ها در سال 
جاري از س��وي بانك مركزي با شتاب بيشتري ادامه 
ياف��ت به طوري كه مي ت��وان به انتش��ار پيش نويس 
سياستنامه بانك مركزي در خصوص رمز ارزها، هويت 
سنجي در پرداخت هاي غير حضوري از طريق شماره 
تلفن همراه و كدملي، تدوين اس��تانداردهاي جديد 
EMV، توسعه محصولات با فناوري هاي بلاك چين و 

سامانه »سپند« اشاره كرد.
وي با تاكيد بر اينك��ه دور روند بلاك چين و فين تك 
توانسته مواضع روشن و شفافي در حوزه پولي و بانكي 
ايجاد كند، ادامه داد: فين تك ها ارايه خدمات به مشتري 
نهايي را از انحصار خارج كرده و با اس��تفاده از خدمات 
پايه، محصولاتي را به صورت سفارشي شده در اختيار 

مشتريان قرار مي دهد.
كميجاني با بيان اينكه زنجيره بلاك چين نيز با ايجاد 
دفاتر توزيع يافته نياز به نهاد واسط را از ميان برده است، 

تصريح كرد: به ديگر سخن، بلاك چين ماهيت و شيوه 
دفترداري را در هس��ته نظام هاي پولي و بانكي هدف 

گرفته و ارتباط با مشتريان را متاثر مي سازد.

   شفافيت پولي و بانكي با بلاك چين و فين تك 
وي گفت: در كنار دو فناوري بلاك چين و فين تك بهبود 
فضاي كسب و كار رخ داده و فضاي پولي و بانكي سطوح 
بالاتري از شفافيت و استحكام مالي را الزام آور مي كند. 
كميجاني با بيان اينكه در چند س��ال گذشته و پس از 
بحران مالي ۲۰۰۸ كه به سختگيرانه تر شدن مقررات در 
حوزه مالي منجر شد، خاطرنشان كرد: فضاي عمومي با 
توجه به تراز بانك ها نياز به نظارت را بيش از پيش هويدا 
كرد و از طرف ديگر نوسانات قيمتي در بازارهايي از جمله 
مسكن، ارز و... و همچنين ورود تقاضاهاي سفته بازانه 
در كنار قوانيني همچون پولشويي نياز به اين فناوري ها 

را اجتناب ناپذير كرده است.
وي با تاكيد بر اينكه به نظر مي رسد تدوين و تصويب 
مقررات جديد در حوزه تراكنش هاي بانكي به عنوان 
بخش��ي از راه حل در چالش هاي ارزي و س��فته بازي 
موفق بوده اس��ت، گفت: از اين رو تس��ري به س��اير 
حوزه ها اجتن��اب ناپذير خواهد ب��ود و به اين ترتيب 
ش��اهد اثرگذاري بر محيط مالي و پولي كشور به اين 

واسطه هستيم.
كميجاني با بيان اينكه بايد نيرويي مد نظر قرار بگيرد، 
كه با توجه به وضعيت كنوني نظارت بهتر و موثرتر را 
مطالبه كند تا ايجاد تعادل رخ دهد اظهار داشت: اگر اين 
نيرو براي ايجاد تعادل وجود نداشته باشد شاهد هرج 
و مرج هاي بسيار خواهد بود كه در نتيجه آن افزايش 
هزينه ها و كاهش بهره وري رخ خواهد داد.خوشبختانه 
فناوري در حوزه رفع عدم تعادل ها، راه حل ارايه كرده 
و همان طور كه فين تك ها رشد مي كنند، مقررات نيز 

ظاهر شده و فناوري نظارتي هم شكل مي گيرد.
وي با بيان اينك��ه اگر پديده غير قابل نظارت در حوزه 
پولي و مال��ي به وج��ود بيايد بلاك چي��ن به عنوان 
زيرساخت مناسب مشكل را حل مي كند، گفت: مقام 
ناظر بايد باور كند كه فناوري، معضل نبوده بلكه بخشي 
از راه حل اس��ت. به طور س��نتي در اي��ران و در جهان 
مس��وولان در برابر تكنولوژي مقاومت طبيعي دارند. 
براي نيل به اهداف فوق بايد ابتدا مقام ناظر چارچوب ها 
و سياست هاي روشني براي آن مشخص و تدوين كند 
كه بايد در اين مرحله از بيان جزييات خودداري شود و 

به اصول بنيادي پرداخته شود.

   عملك�رد نظ�ام بانك�ي و اقتص�اد جهاني بر 
اساس اعتماد

همچنين در ابتداي مراس��م دبير هشتمين همايش 
سالانه بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت اعلام 

كرد: امروزه عملكرد نظام بانك��ي و اقتصاد جهاني بر 
اس��اس اعتمادي كه به واس��طه هايي نظير بانك ها و 

دولت ها داريم، شكل مي گيرد.
علي ديوان��دري گفت: يكي از كاربردهاي متداول اين 
فناوري نوين، گسترش ارزهاي مبتني بر بلاك چين 
اس��ت كه تحت عنوان رمزارزها شناخته مي شوند. با 
توجه به ويژگي هاي منحصر به ف��رد اين نوع از ارزها، 
همانن��د غيرمتمركز بودن، پايين ب��ودن هزينه هاي 
انتقال، سرعت بالا در انتقالات بين المللي و فرامرزي، 
در همايش امس��ال، محورهاي مهمي همچون انواع 
رمزارزها، چارچوب ها و محيط هاي قانوني و مقرراتي، 
مس��ائل فقهي رمزارزها و كارب��ري رمزارزهاي ملي، 
منطقه اي و جهاني مورد بررسي و تبادل نظر كارشناسان 

و متخصصان اين حوزه قرار خواهد گرفت.
ديواندري گف��ت: ضرورت توجه به موضوع س��امانه هاي 
پرداخت جايگزي��ن و معرفي روش هاي نوين تس��ويه و 
پرداخت هاي تجاري به ويژه در ش��رايط تحريم باعث شد 
تا در هشتمين همايش بانكداري الكترونيك و نظام هاي 
پرداخت يك��ي از محورهاي كليدي به موضوع بررس��ي 
چالش ها و فرصت هاي سامانه هاي پرداخت منطقه اي و 
پيام رسان هاي جايگزين اختصاص داده شود. در اين زمينه 
برخي از كارشناسان اعتقاد دارند كه مي توان با گسترش 
توافقات سياسي و اقتصادي بين دولت ها، از رمزارزها براي 
انجام مبادلات بين المللي و تسويه وجوه استفاده كرد. به 
عنوان مثال كمپاني ريپل با بهره گيري از توكن مخصوص 
خود كه نقش ارز واسط را در مبادلات دارد، يك شبكه تسويه 
ناخالص آني براي تبديل ان��واع ارز و نقل و انتقالات وجوه 
شكل داده است تا در اين بستر مبادلات بين المللي بدون 
محدوديت مبلغ و به صورت فوري انجام ش��ود. با توجه به 
محدوديت هاي ناشي از تحريم هاي ظالمانه و سلطه سامانه 
سوييفت بر نقل و انتقالات بين المللي، بررسي و واكاوي ابعاد 

اين راهكارها از اهميت مضاعفي برخوردار است.

   خطوط قرمز ارز رمزها
همچني��ن ناصر حكيمي، مع��اون فناوري هاي نوين 
بانك مركزي با بيان اينكه در مقررات گذاري با فعالان 
اقتصادي معامله مي كنيد، گفت: اگ��ر مقررات بدي 
بگذاريد كه محدودكننده كس��ب و كار باش��د كسي 
وارد نمي شود، اگر در اجراي آن  زور هم نداشته باشيد، 
هيچ ك��س آن را اجرا نمي كند. مبارزه با پولش��ويي و 
اس��تفاده از پولي ملي در حوزه رمزارزه��ا براي بانك 

مركزي مهم است.
وي با بيان اينكه در مقررات گذاري تعامل بين رگولاتور 
و مصرف كننده ايجاد مي ش��ود، اظهار كرد: در نهايت 
با جمع بندي اين دو به نتيجه مي رس��يم، در كشور ما 
قوانين زيادي وجود دارد كه هيچ وقت اجرا نمي شود 
و علت اين اس��ت ك��ه زور اج��راي آن وج��ود ندارد. 

مقررات گذاري خوب اين اس��ت كه شما با ذي نفعان 
وارد مذاكره شويد، چنانكه مس��ائل نظارتي از جمله 
پولشويي و جايگزين نشدن ارز ديگري به جاي ريال در 
حوزه رمزارزها براي بانك مركزي مهم است، اما راجع 

به موارد ديگر مي توان صحبت كرد.
معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي با بيان اينكه در 
همه جاي دنيا سرعت فعاليت هاي اقتصادي بيشتر از 
قانونگذار است، درباره قانونگذاري در زمينه رمزارزها، 
اضافه كرد: ما بايد خطوط خود را مش��خص كرده و در 
قلعه خود بايستيم و مي گوييم كه در اين قلعه خطوط 

قرمزي داريم و بايد رعايت شود.
حكيمي درباره درخصوص بحث اوپن اي پي آي ها نيز 
تصريح كرد: همه فكر مي كنند اين موضوع يك انقلاب 
اس��ت كه البته هس��ت اما خطوط قرمز در اين بحث، 

امنيت است كه بايد توجه ويژه اي به آن داشته باشيم.
وي با بيان اينكه علت وجودي سيس��تم مالي اعتماد 
اس��ت، گفت: اگر اعتم��اد را از اين سيس��تم بگيريم، 
همه چيز خراب مي شود، به همين دليل ما مي گوييم 
براس��اس قواعد بحث احراز هويت و مج��وز دادن به 
تراكنش ها را كماكان بانك انجام مي دهد. بايد كاري 
كنيم كه هركس��ي از اطلاعات اس��تفاده كرد نتواند 
سوءاستفاده كند، مقررات گذاري براي اين حوزه ساده  
است، اما در عين حال خيلي بايد در مورد آن فكر شود 
تا به آن س��ادگي برسيم، ما نبايد وارد جزييات شويم، 
چراكه ورود قانونگذار به جزييات يعني واردش��دن به 

باتلاقي كه در آن گير خواهد افتاد.

   اصلاح كارمزدها 
حكيمي ب��ا بيان اينك��ه از بي��ن ب��ردن كارمزدها و 
رايگان كردن تراكنش ها ب��راي مصرف كننده نهايي 
اشتباهي بود كه دوباره بازگشت به اخذ كارمزد بسيار 
سخت است، اظهار كرد: يكي از مشكلات اين است كه 
اصناف كارمزد نمي دهند و هر زماني هم مي خواهيم 
براي آنها كارمزد بگذاريم، قبول نمي كنند و به نوعي در 

مقابل آن مقاومت مي كنند.
وي تصري��ح كرد: فين تك ها ب��راي برخي حوزه هاي 
ديگر مثل بازار سرمايه كه فعاليت شان در آن آزاد هم 
هست حضور دارند اما پا نگرفتند، با اين حال در صنعت 
پرداخت، كار و رش��د مي كنند، چراكه رگولاتور براي 

آنها فضا ايجاد كرده كه البته نقد نيز به آن وجود دارد.

   تحولات فين تك و بانك ها از نگاه
يك صاحب نظر خارجي 

در ادامه همايش، پائولو سيروني صاحب نظر در حوزه 
نوآوري هاي ديجيتال در هشتمين همايش بانكداري 
الكترونيك و نظام هاي پرداخت گفت: در فين تك ها 
مشتري مداري يك اصل است و محصول نهايي شخص 
اس��ت و بانك ها نيس��تند و به مردم گفته مي شود كه 
چگونه با پول خود بهتر كار كنند. فين تك ها مي توانند 

به بانك ها كمك كنند تا با يكديگر ادغام شوند.
وي گفت: امريكا در بحث فين تك پيشگام است. در ۲۰ 
سال آينده دسترسي ديجيتال به بانك ها كاملا متفاوت 
خواهد بود. ديجيتال هميش��ه براي خدمات بانكي به 
لحاظ روانشناسي خوب نيست. سيتي بانك امريكا تا 
سال ۲۰۲۵ پيش بيني كرد كه ۵۰ درصد كارها در امور 
بانكي به دليل فناوري ها از بين مي رود. بانك ها دائما در 
حال بازسازي به دليل نوآوري هاي فين تك هستند و 
نيروهاي خود را تعديل مي كنند.اين كارشناس فين 
تك ايتاليايي افزود: در دنياي غرب تا ۵ س��ال حاشيه 
سود پرداخت ها، مديريت ثروت و دارايي تقريبا صفر 
خواهد بود. در اروپا حاشيه سود بسيار كاهش پيدا كرده 
و رگولاتورها رقابت هاي شديدي دارند كه اين موضوع 
باعث كاهش درآمد بانك ها در قبال دادن خدمات به 
مشتريان شده است.س��يروني گفت: از طريق فروش 
محصولات مي توان پول زايي كرد. مش��تريان نياز به 
مشورت دارند و شركت ها بايد به آنها خدمات دهند كه 
بزرگ ترين انقلاب در فين تك است كه مي تواند رابطه 

سودآوري در ميان شركت ها و مشتريان ايجاد كند.
رقابت واقعي بين فين تك هاي بزرگ مانند علي بابا، 
آمازون و... اس��ت. فين تك ه��ا نمي توانند وارد رقابت 
با فضاي بانك ها ش��وند. فين تك ها از ۱۰ سال پيش 
نوآوري ش��ده اند و ديجيتال ها، ن��وآوري ضعيفي در 

مقايسه با نوآوري هاي فين تك ها هستند.
تا ۵ سال آينده تمام بانك ها با فين تك ها كار خواهند 
كرد و تقريبا بدون كارمزد انتقالات پول را خيلي ارزان 
انجام خواهند داد. بانكداري يك مصرف نيس��ت بلكه 
ايجاد رابطه با مشتري است، پس ايجاد اين رابطه بين 
بانك و مش��تري مهم است. س��يروني در پايان گفت: 
با فناوري فين تك، بانك ها مي توانند ادغام ش��وند و 
سرويس ها تقسيم بندي شوند. پرداخت هاي ديجيتال 

پول زيادي را به بانك ها نمي رسانند.

گروه بانك وبيمه| روز س��ه ش��نبه 9 بهمن 97 در 
سامانه سنا قيمت لحظه اي دلار ۱۱ هزار و ۸4۰ تومان و 
يورو ۱3 هزار و 9۵۰ تومان اعلام شد. بر اساس ميانگين 
نرخ هاي ارز روز دوشنبه سامانه سنا نيز ميانگين نرخ 
دلار ۱۱هزار و ۸۰9 تومان، يورو ۱3 هزار و 774 تومان، 
درهم 3 هزار و ۲۵۲ تومان، يوان ۱ هزار ۱4۸ تومان و 
پوند ۱۵ ه��زار و 4۸9 تومان و لير تركيه ۲3۱4 تومان 
اعلام شده است. به گزارش »تعادل«، همچنين در بازار 

آزاد قيمت دلار در ادامه روند افزايشي خود، به ۱۲ هزار 
و ۲۰۰ تومان رسيد و در صرافي هاي ملي و بانكي نيز 
دلار ۱۱ هزار و ۸9۰ تومان قيمت خورد صرافي ها دلار 
را از مردم با قيمت ۱۱ ه��زار و ۸4۰ تومان خريداري 
مي كنند. قيمت هاي اعلامي نسبت به روز يك شنبه 
افزايشي اندك را نشان مي دهد. قيمت فروش يورو نيز 
در صرافي هاي بانك ها، ۱3 هزار و ۸۰۰ تومان اعلام شده 
است؛ قيمت خريد يورو نيز در اين صرافي ها ۱3 هزار و 

7۰۰ تومان است.لازم به توضيح است ۵ صرافي بانكي 
در خيابان فردوسي با داشتن كارت ملي، كارت شتاب و 
شماره همراه به نام متقاضي از ساعت ۱۰ تا ۱۵ تا ۲ هزار 
دلار امريكا به متقاضيان واجد شرايط عرضه مي كنند. 
اين صرافي ها در طول روز متناس��ب با نوسان قيمتي 
در بازار آزاد، خريد و فروش دلار و يورو را با قيمت هاي 

مختلفي انجام مي دهند.
در بازار طلا نيز اونس جهاني به بالاي ۱3۱۱ دلار رسيده 

و در نتيجه با افزايش قيمت دلار و اونس جهاني، نرخ 
طلا و س��كه افزايش يافته است. قيمت هرگرم طلاي 
۱۸ عيار به 37۸ هزار تومان و مظنه مثقال ۱7 عيار به 

۱ ميليون و 63۸ هزار تومان رسيد. 
هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد روز سه شنبه 
9 بهمن ماه، 4 ميليون و ۲۸۰ هزار تومان شد. همچنين 
هر قطعه نيم س��كه ۲ ميليون و ۲۸۰ هزار تومان، ربع 
سكه يك ميليون و 39۰ هزار تومان و سكه يك گرمي 

7۵۰ هزار تومان معامله شد. برخي فعالان بازار با توجه 
به ماه شمار شدن نرخ سود س��پرده هاي كوتاه مدت، 
محدوديت هاي سقف تراكنش ريالي در ماه هاي اخير، 
جمع آوري چك هاي تضميني به ميزان ۸ هزار ميليارد 
تومان، موضوع تاخير در ايجاد كانال مالي ايران و اروپا، 
نزديك شدن به بازار شب عيد، معتقدند كه همه اين 
عوامل، تقاضا و انگيزه صاحبان نقدينگي براي خريد 

دلار و سكه و طلا را افزايش داده است. 
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 بيمه البرز چهل و نهمين 
شركت برتر كشور شناخته شد

 براساس اعلام سازمان مديريت صنعتي ايران، شركت 
بيمه البرز امسال نيز در ميان صد شركت برتر ايران 
قرار گرفت و با هفت پله صعود نسبت به سال گذشته 
در رتب��ه 49 قرار گرفت. به گ��زارش روابط عمومي 
بيمه البرز، اين شركت پيش از اين نيز طي چند سال 
گذشته در ميان ۱۰۰ شركت برتر كشور قرار داشت . 
اين گزارش حاكي است شركت بيمه البرز با فروش ۲۵ 
هزار و 367 ميليارد ريالي، پرشي هفت پله اي داشت و 
رتبه خود را از ۵6 به 49 رساند. شركت بيمه البرز سال 
گذشته نيز در ميان صد شركت برتر ايران قرار گرفت 
و با هفت پله صعود نسبت به سال ماقبل آن در رتبه ۵6 
قرار گرفت. بنا بر اين گزارش، شركت بيمه البرز طي 
سال هاي ۱393 تا ۱396 در مجموع توانسته است 
در ميان يكصد شركت برتر 49 پله صعود كند و رتبه 
خود را از 9۸ به 49 برساند. اين گزارش حاكي است، 
سازمان مديريت صنعتي براي بيستمين سال متوالي، 
فهرست شركت هاي برتر كشور را براساس سال مالي 
۱396 اعلام كرد . در ارزيابي شركت هاي بيمه، درآمد 
بيمه اي و درآمد حاصل از سرمايه گذاري ها به عنوان 
شاخص هاي مورد استفاده در نظر گرفته شده است.

بانك آينده؛ رتبه هشتم در بين 
صد شركت برتر ايران

 س��ازمان مديريت صنعتي ايران، از س��ال ۱377، 
رتبه بن��دي ش��ركت هاي برتر اي��ران را هر س��اله 
)IMI -۱۰۰( انجام داده اي��ن رتبه بندي، با فراهم 
كردن آمار و اطلاعات ش��فاف و بررسي مستندات 
مربوط ضمن ترسيم فضاي روشن تر از اقتصاد كشور، 
ش��ناخت و درك دقيق تري از مقياس، س��اختار و 
سلامت مالي و اقتصادي بنگاه هاي بزرگ كشور را ارايه 
مي دهد. در بيست و يكمين سال رتبه بندي سازمان 
مديريت صنعتي ايران در سال ۱397، بانك آينده 
موفق شد مانند سال ۱396، براساس روند رشد چهار 
ساله اخير مجدداً به عنوان يكي از شركت هاي پيشرو 
در ايران، انتخاب ش��ود. مضافا اينكه از نظر شاخص 
ميزان فروش و درآمد، به رتبه هش��تم )۸( در سال 
جاري ارتقا يافته و همچنين از نظر ش��اخص ارزش 
افزوده )س��هم بانك از توليد ملي و ميزان اثرگذاري 
آن در اقتصاد كشور(، رتبه چهارم )4( را در بين صد 
ش��ركت برتر ايران، كس��ب كند. در مراسمي كه به 
همين منظور توسط سازمان مديريت صنعتي، در روز 
دوشنبه به تاريخ ۱397/۱۱/۰۸ در سالن همايش هاي 
بين المللي صدا و سيماي ج.ا.ايران، با حضور جمعي از 
مسوولان و مديران شركت هاي برتر برگزار شد لوح و 

تنديس مربوط به بانك آينده، اهدا شد.

استقبال كم نظير مشتريان از 
بسته حمايتي ويژه پاسارگاد 

بسته حمايتي ويژه خدمات بانكي در بانك پاسارگاد 
كه در راستاي كمك به افزايش توليد، اشتغال زايي و 
رشد و شكوفايي صنايع داخلي ارايه  شده است، مورد 

استقبال چشمگير مشتريان قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، خسرو رفيعي 
مشاور مديرعامل و مدير روابط عمومي بانك پاسارگاد 
با اعلام اين خبر گفت: يكي از طرح هاي ارايه ش��ده 
در بسته حمايتي بانك پاسارگاد، اعطاي تسهيلات 
ارزان قيمت به اشخاص حقوقي، صاحبان  مشاغل، 
فعالان اقتصادي و پذيرن�دگان فع�ال دستگاه هاي 
كارت خوان بانك )داراي مجوز فعاليت( اس��ت. اين 
طرح مورد استقبال بسيار خوب فعالان اقتصادي قرار 
گرفته است به طوري كه اعطاي اين تسهيلات، در ۱۰ 
ماهه نخست سال جاري، نسبت به پايان سال گذشته 
با رش��دي در حدود ۲ هزار درصد در تعداد پرونده و 
رشدي در حدود ۲۲۰۰ درصد در مبلغ مواجه شده 
است.وي در خصوص ميزان استقبال از طرح صدور 
انواع ضمانتنامه هاي بانكي ادامه داد: يكي از مهم ترين 
خدمات بانك پاسارگاد به مشتريان خود، صدور انواع 
ضمانتنامه هاي بانكي اس��ت كه موجب تسهيل در 
مبادلات اقتصادي و تجاري مي شود. در اين بانك انواع 
ضمانتنامه هاي پيمانكاري اعم از شركت در مناقصه 
و مزايده، حسن انجام كار يا تعهدات، پيش پرداخت 
و كس��ور وجه الضمان، انواع ضمانتنامه هاي تعهد 
پرداخت اعم از گمركي، مالياتي، خروج از كشور، نظام 
وظيفه، آژانس هاي مسافرتي و ساير ضمانتنامه ها، 
با شرايط آسان و سريع براي كليه اشخاص حقيقي 
و حقوقي متقاضي صادر مي شود. تعداد پرونده هاي 
مربوط به صدور اين ضمانتنامه ها در ۱۰ ماهه ابتداي 
سال جاري نسبت به پايان سال گذشته، رشدي در 
حدود 6۵ درصد و به لحاظ مبلغ، رشدي در حدود 9۵ 
درصد داشته است. مدير روابط عمومي بانك پاسارگاد 
در ادامه ضمن اشاره به گشايش اعتبار اسنادي داخلي 
به عنوان سومين طرح در بسته حمايتي بانك پاسارگاد 
تصريح كرد: بانك پاسارگاد با ارايه خدمات گشايش 
اعتبار اس��نادي داخلي ضمن ايج��اد اعتماد ميان 
طرفين قرارداد، كليه شرايط لازم براي انجام معامله 
بدون ريسك را براي خريداران و فروشندگان داخلي 
فراهم مي كند. خريداران با اس��تفاده از اين خدمات 
مي توانند از مزايايي نظير تأمين كالا يا مواد اوليه با 
حداقل نقدينگ��ي، دريافت اعتبار با كارمزد كمتر از 
تسهيلات و پرداخت وجه به فروشنده بعد از اجراي 
كامل تعهدات توسط ايشان برخوردار شوند. همچنين 
فروشندگان نيز ضمن اعتماد به خريدار، از دريافت 
كامل مبلغ قرارداد فروش اطمينان حاصل مي كنند. 
اين طرح نيز در ۱۰ ماه نخست سال ۱397 در مقايسه 
با پايان سال گذشته، با رشدي در حدود ۱۲۰ درصد در 
تعداد پرونده و 4۱۰ درصدي در مبلغ، مورد استقبال 

چشمگير فعالان اقتصادي قرار گرفت.
گفتني است شعبه هاي بانك پاس��ارگاد در سراسر 
كشور، مركز مشاوره و اطلاع رساني به شماره ۸۲۸9۰ 
و همچنين سامانه ارتباط با مشتريان در سايت اين 
بانك به آدرس www.bpi.ir آماده ارايه مشاوره و 

پاسخ به سوالات مشتريان است.

4 خب�ر رييس كل بان�ك مركزي ب�راي نظام 
پرداخت بانكي: برداشت مستقيم در بانك ها، 
به جم�ع آوري وجوه فعالان كس�ب وكارها و 
استارتاپ ها كمك مي كند و دغدغه جمع آوري 
وجوه ناش�ي از كس�ب و كار وج�ود نخواهد 
داشت، سياستنامه رمز ارزها به زودي نهايي 

مي شود، تبديل كارت هاي بانكي مغناطيسي 
به كارت هاي بانكي هوشمند به امنيت بيشتر 
كم�ك خواهد ك�رد و ايج�اد پلت ف�رم براي 
بلاك چين ها به همكاري شركت هاي فناوري 

منجر خواهد شد 
انتشار پيش نويس سياستنامه بانك مركزي 

در خص�وص رم�ز ارزه�ا، هويت س�نجي در 
پرداخت ه�اي غير حضوري از طريق ش�ماره 
تلفن همراه و كدملي، تدوين اس�تانداردهاي 
جديد EMV، توسعه محصولات با فناوري هاي 
بلاك چين و س�امانه »س�پند« در دستور كار 

بانك مركزي است

برش



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

عرضه دومين سري اوراق منفعت زير ذره بين »تعادل« قرار گرفت

مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد

واريز درآمد 11 حلقه چاه نفت به بورس 

سبز پوشي نماگر بازار

اوراق بهادار سازي براي بدهي دولت به بانك ها

بازار سهام دچار ركود نمي شود

گروه بورس |سميرا ابراهيمي| 
در آذرماه سال جاري، سازمان بورس و اوراق بهادار، 
موافقت اصولي عرضه عمومي صكوك منفعت شركت 
توسعه نفت و گاز صبا اروند )سهامي خاص( را به ارزش 
ده هزار ميليارد ريال جهت اجرا و تكميل پروژه هاي 

افزايش نفت خام صادر كرد.
انتش��ار اين اوراق قدمتي كمتر از يك سال دارد. در 
واقع اولين بار در تاريخ 26 اسفندماه سال 1396 پذيره 
نويسي اين اوراق با نام اوراق منفعت دولتي انجام شد. 
اين اوراق توسط وزارت اقتصاد به منظور تسويه اصل 
و سود اوراق سررسيد شده سال 1396 عرضه شد كه 
در واقع نخستين صكوك منفعت در بازار سرمايه را 
به ارزش 3۰ هزار ميليارد ريالي از طريق بازار ابزار هاي 

نوين مالي فرابورس را خلق كرد. 
ارزش منافع مبناي انتش��ار در اين اوراق برابر با ۵1 
هزار ميليارد ريال بوده و منافع آن شامل 1۰۰ درصد 
سود ويژه سهم دولت در شركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران، 1۰۰ درصد سود ويژه سهم 
دولت در ش��ركت سهامي ارتباطات زيرساخت و ۷۸ 
درصد سود ويژه سهم دولت در شركت ملي گاز ايران- 
)مادر تخصصي( اس��ت. اين اوراق سود 2۰ درصدي 
با واريز سود 6 ماهه دارند و با نماد »افاد2« و »افاد1« 
در س��امانه معاملات درج شدند. عمر اين اوراق نيز 3 
سال و نيم است. هرچند روزهايي بسياري از عمر اين 
اوراق در بازار بدون معامله گذشته اما روزهايي را نيز 
داشته اند تا ۵ درصد سود و افزايش قيمت نيز در اين 

نماد معاملاتي ايجاد شده است. 

  اوراق منفعت در يك نگاه
اولين گامي كه اوراق منفعت براي ورود به بازار سرمايه 
برداشتند، تاييد از سوي شوراي فقهي سازمان بورس 
بود. پس از آن ضمانت اين اوراق نيز در سال 9۵ در اين 
شورا تاييد شد. بر اين اساس مي توان توصيفي دقيق 
از اين نوع از اوراق ارايه ك��رد. در واقع، اوراق منفعت 
از جمله ابزاره��اي تأمين مالي جذاب و نوين مبتني 
بر بدهي اس��ت كه امكان اس��تفاده از آن براي طيف 

گسترده اي از شركت ها فراهم آمده است. 
در انتشار اوراق مبتني بر بدهي، منابع لازم از طريق 
انتش��ار اوراق در بازار سرمايه جذب ش��ده و مشابه 
تسهيلات مالي، مبلغ آن به مجموع بدهي هاي شركت 
اضافه مي شود. اين نوع از اوراق بهادار در بازار سرمايه 
معمولًا با سررسيد بيش از يكسال منتشر مي شوند. 
در طول عم��ر اوراق، متقاضي تأمين مالي موظف به 

پرداخت سود به دارندگان اوراق است. در مباحث مالي 
مبتني بر عقود اسلامي، تعيين پشتوانه براي انتشار 
هريك از اوراق بدهي ضروري اس��ت. بنابراين طبق 
تعريف، اوراق منفعت اوراق بهاداري است كه توسط 
بنگاه ه��اي متقاضي تأمين مالي به پش��توانه منافع 

حاصل از عمليات عادي شركت، منتشر مي شود.
منظور از منفعت در اين اوراق، مقدار معين خدمات يا 
منافع آينده از يك دارايي بادوام است. به عنوان مثال 
درآم��د حاصل از خدمات هتل��داري، درآمد حاصل 
از اجاره بيلبوردها، آگهي هاي تبليغاتي و نيز س��ود 
تقسيمي سهام، منفعت تلقي مي شوند كه مي توانند 

مبناي انتشار اوراق قرار گيرند.
همچنين خدمات و منافع آتي كه مبناي انتشار اوراق 
قرار مي گيرند. در زمان انتش��ار اوراق منفعت، ناشر 
بايد داراي جريانات نقدي باشد. درخصوص منفعت 
سهام، ۸۰ درصد سود تقسيم شده دو سال مالي اخير 
در مهلت مق��رر قانوني پرداخت ش��ده، مد نظر قرار 
مي گيرد. البته بايد تعلق آن به متقاضي تأمين مالي 
محرز شده و تداوم آن در آينده بيش از سررسيد اوراق 
باشد. لازم به ذكر است كه اين اموال نبايد هيچگونه 
محدوديت يا منع قانوني، ق��راردادي يا قضايي براي 

انتقال، تصرف و استفاده از آن وجود داشته باشند. 
همچنين ضروري است كه تمام مجوزهاي قانوني لازم 
براي استفاده از منافع و تداوم از مراجع ذي ربط اخذ 
شده باش��د. در صورتي كه منفعت مورد نظر ناشي از 
دارايي معيني است، تأمين مالي بر مبناي عين دارايي 

يا توثيق آن انجام نشده باشد.

  پرداخت سود به دارندگان اوراق منفعت
شيوه پرداخت سود اوراق مي تواند به سبب شرايط به 
صورت علي الحساب يا قطعي باشد. وجود ضامن براي 
تضمين پرداخت مبالغ اوراق در مواعد مقرر در برابر 

دارندگان اوراق منفعت الزامي است.
متقاضي تأمين مالي از طريق اوراق منفعت نيز بايد 
مشابه س��اير اوراق بهادار مبتني بر بدهي، از توانايي 
كافي در بازپرداخت تعهدات خود برخوردار باش��د؛ 
بعلاوه اينكه اظهارنظر بازرس و حس��ابرس باني در 
خصوص صورت ه��اي مالي دو س��ال مالي اخير آن 

مردود يا عدم اظهارنظر نباشد.
تامين مال��ي از طري��ق اوراق منفع��ت عمدتا براي 
ش��ركت هاي خدماتي كه بر مبن��اي دارايي خود به 
ارايه خدمات مي پردازند، مناس��ب اس��ت. به عنوان 
مثال مي توان به شركت هاي هواپيمايي و حمل نقل 

ريلي. هلدينگ هايي كه از زير مجموعه هاي خود سود 
سالانه دريافت مي كنند، داراندگان داريي هاي مانند 
هتل، مجموعه هاي تفريحي و گردش گري، موجران 
املاك تجاري، اداري و صنعتي و امثالهم اشاره كرد 
كه مي توانند از دارايي هاي در اختيار خود منافعي را 

مانند سود، كارمزد و اجاره در آينده تحصيل كنند.

  از اروند 01 تا اروند 07
همان طور ك��ه در ابتداي گزارش ذكر ش��د، اكنون 
ش��ركت توس��عه نفت و گاز صبا اروند مجوز عرضه 

اوراق منفعت در فرابورس را اخذ كرده و قرار است در 
روزهاي آتي پذيره نويس��ي اين اوراق انجام شود. در 
اين اوراق، درآمد حاصل از فروش نفت 11 حلقه چاه 
به عنوان منافع مبناي انتشار اوراق مورد استفاده قرار 
مي گيرند كه به مدت 3 س��ال به شركت واسط مالي 
مهر )با مسووليت محدود( به وكالت از خريداران اوراق 
واگذار مي شود. نرخ علي الحساب و نرخ بازخريد اين 
اوراق توس��ط باني 19 درصد و پرداخت هاي دوره اي 
آنها هر شش ماه يك بار است. ناشر اين اوراق شركت 
واسط مالي مهر )با مسووليت محدود( بوده و عرضه آن 

از طريق شركت فرابورس ايران صورت خواهد گرفت.
ضامن اصل اين اوراق، ش��ركت ملي نفت جمهوري 
اس��لامي اي��ران و ضام��ن س��ود آن، صندوق هاي 
بازنشس��تگي پس انداز و رفاه كاركنان صنعت نفت 
است. )سهامدار عمده اين شركت با داشتن 99 درصد 
از سهام،  شركتي به نام افق زرين محاسب است كه از 
نوع شركت هاي سهامي خاص است و از شركت هاي 
زيرمجموعه صندوق بازنشستگي و پس انداز كاركنان 

صنعت به شمار مي رود( .
همچنين بازارگرداني و تعهد پذيره نويسي اين اوراق 
بر عهده كنسرسيومي متشكل از شركت هاي تامين 
سرمايه تمدن به حجم 4 هزار ميليارد ريال، لوتوس 
پارس��يان به حجم 2 هزار ميليارد ريال، بانك ملت، 
اميد و كاردان هر يك به حجم ه��زار ميليارد ريال و 
ش��ركت هاي تامين س��رمايه امين و نوين هر يك به 
حجم ۵۰۰ ميليارد ريال است كه اين تامين سرمايه ها 
هر كدام يكي از نماد هاي اروند ۰1 تا اروند ۰۷ را عرضه 

و پذيره نويسي آن را انجام مي دهند. 

گروه بورس|
 ش��اخص كل بورس اوراق بهادار ته��ران در معاملات 
روز سه ش��نبه با رش��د 334 واحدي همراه ش��د و در 
نهايت توانس��ت رق��م 16۰ هزارو 1۵3 واح��دي را به 
خ��ود اختصاص دهد. علاوه بر اين، ش��اخص بازار اول 
با افزاي��ش 2۸۷ واحدي به رقم 119 هزار و 236 واحد 
رس��يد و در نقطه مقابل شاخص بازار دوم با رشد 4۷2 
واحدي توانست رقم 313 هزار و 26 واحدي را به ثبت 
برساند. افزون بر اين،  ش��اخص كل هم  وزن با افزايش 
114 واحدي رق��م 29 هزار و 629 واحد را تجربه كرد. 
همچنين، شاخص س��هام آزاد ش��ناور نيز با افزايش 
36۰ واحدي به رقم 1۷۵ هزار و 2۸1 واحد پيش روي 
كرد. افزون بر اين، روز گذشته معاملات سهام در نماد 
معاملاتي شركت هاي پتروشيمي پارس با ۷۰ واحد و 
ملي صنايع مس ايران با 6۵ واحد و پتروشيمي خارك 
با 62 واحد افزايش بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص 
كل بورس به نام خود ثبت كردند. در مقابل، معاملات 
س��هام در نماد معاملاتي شركت هاي بانك ملت با 43 

واحد، صنايع پتروش��يمي خليج ف��ارس با 4۰ واحد و 
پتروشيمي مبين با 24 واحد كاهش، بيشترين تأثير 
منفي را در محاس��به اين نماگر به دوش كش��يدند. بر 
اس��اس اين گزارش، ارزش كل معاملات ديروز بورس 
تهران در حالي به بيش از 462 ميليارد تومان نمايش 
داده شد كه ناشي از دست به دست شدن يك ميليارد 
و 6۰۰ ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي 12۸ 

هزار و ۸11 نوبت داد و ستد بود.
از سويي ديگر، روز گذشته با تغيير مالكيت 9۵۰ ميليون 
ورقه بهادار به ارزش بيش از 3 هزار و 9۰۵ ميليارد ريال 
در فرابورس ايران دنبال شد كه همزمان با دادوستدهاي 
انجام شده پس از چند روز ريزش متوالي آيفكس، اين 
نماگر رشد حدود 6 واحدي را تجربه كرد و در نزديكي 
س��طح يك هزار و 91۵ واحدي قرار گرفت. در جريان 
معاملات دي��روز فرابورس همچنين ش��اهد توقف و 
بازگشايي نمادهاي بس��ياري در بازار سهام بوديم. بر 
اين اس��اس نمادهاي »اتكاي«، »لكما«، »شستان«، 
»سبزوا«، »وايرا«، »سخواف« و »تشتاد« در حالي بنا 

به دلايل مختلفي از جمله افشاي اطلاعات با اهميت، 
برگزاري مجمع عمومي عادي سالانه و... متوقف شدند 
كه نمادهاي »غپآذر«، »دي«، »وآفري«، »ساذري«، 
»شسم«، »وسنا«، »وپس��ا«، »شپلي« و »انرژي31« 
بازگشايي شدند. علاوه بر اين، عمده رشد ديروز فرابورس 
تحت تاثير مثب��ت نمادهاي »زاگ��رس«، »مارون« و 
»ذوب« تا س��طح حداكثر ۷.4 واحد بر اين نماگر رقم 
خورد. تاثير منفي نمادهاي »ميدكو« و »خراسان« بر 
آيفكس نيز مانع از پيش روي بيشتر آن شد. همچنين، 
نماد سهامي ذوب آهن ديروز در حالي كه پرمعامله ترين 
س��هم بازار فرابورس با جابه جايي 31۷ ميليون سهم 
شناخته شد، بيشترين ارزش معاملات را نيز در ميان 
تمامي نمادهاي مورد معامله در بازارهاي فرابورس در 
رقم 4۵3 ميليارد و ۷96 ميليون ريال تجربه كرد. افزون 
بر اين، ديروز در بازار ابزارهاي نوين مالي نيز قيمت اوراق 
تسهيلات مسكن در برخي نمادها با كاهش و افزايش تا 
سطح ۵ درصد روبرو شدند و در دامنه قيمتي 243 هزار 

تا 62۵ هزار ريال مورد معامله قرار گرفتند.

مديرعامل فرابورس ايران از افزايش س��هم اوراق بدهي 
در لايحه بودجه سال 9۸ كل كشور خبر داد. وي گفت: 
انتشار اين اوراق در بودجه سال آينده در مقايسه با سال 
9۷ افزايش حدود ۷ هزار ميليارد توماني را نشان مي دهد. 
به گزارش س��نا، امير هاموني با اش��اره ب��ه اينكه بخش 
عمده اين افزايش به اس��ناد خزانه اسلامي برمي گردد 
كه طي دو بند به بودجه اضافه ش��ده است، افرود: تمام 
سازوكارها براي تسويه اوراقي كه سال هاي قبل منتشر 
ش��ده و در سال 9۸ سررسيد مي شوند نيز به درستي در 
بودجه ديده شده است؛ بطوري كه بالغ بر 19 هزار و ۵۰۰ 
ميليارد تومان اوراقي كه قبلا منتشر شده و در سال آتي 
سررسيد مي شود جزو مصارف بودجه در نظر گرفته شده 
و براي آن چاره انديشي شده است . هاموني همچنين با 

بيان اينكه يكي از ظرفيت هاي بسيار خوبي را كه دولت 
در بودجه 9۸ ديده، عمليات بازار باز است، ادامه داد: رقم 
2۰ هزار ميليارد تومان بدهي دولت به بانك ها مي تواند 
»اوراق بهادارسازي« شود و اين ميزان اوراق بهادارسازي 
مي تواند ابزاري براي عملي��ات »بازار باز« بانك مركزي 
باشد. مديرعامل فرابورس ايران ادامه داد: بانك مركزي با 
خريد و فروش اين اوراق در بازار ما مي تواند بدهي دولت را 
از بانك ها به خود بانك مركزي منتقل كند و در واقع با يك 
تير چند نشان بزند. هاموني اظهار داشت: عمليات »بازار 
باز« بانك مرك��زي، هم مي تواند بدهي دولت به بانك ها 
را تس��ويه و هم ترازنامه بانك ها را مرتب تر كند، علاوه بر 
آنكه تنظيم نرخ در ب��ازار بدهي نيز نتيجه عمليات بازار 
باز خواهد بود و در صورتي كه اين موضوع عملياتي شود 

كمك مي كند تا بحث تنظيم نرخ در اين بازار در مس��ير 
درستي قرار گيرد. ديرعامل فرابورس ايران نتايج مثبت 
معاملات اسناد خزانه اس��لامي در فرابورس ايران براي 
اقتصاد ايران را نيز به اين صورت تشريح كرد كه معاملات 
اين اوراق به حساب هاي دولت نظم مي بخشد و موجب 
جريان نقدينگي در اقتصاد و استمرار فعاليت هاي عمراني 
و زيرساختي مي شود؛ علاوه بر اين، ارتقاي رتبه اعتباري 
دولت در رتبه سنجي نهادهاي بين المللي جديد تامين 
مالي امكان پذير خواهد بود. هاموني اظهار كرد: با كمك اين 
اوراق، شاهد كشف نرخ بدون ريسك در اقتصاد هستيم كه 
به عنوان شاخص مناسبي از نرخ اوراق بدون ريسك تلقي 
مي شود؛ ضمن آنكه قابليت نقدشوندگي بالاي اين اسناد 

از ديگر ويژگي هاي مثبت آن محسوب مي شود.

سرمايه گذاران تازه كار نبايد خود را درگير سهام پرريسك 
كنند و مي توانند از صندوق هاي س��رمايه گذاري با سود 
معقول براي س��رمايه گذاري بهره ببرند. به گزارش سنا، 
سيد حسين ميري مديرعامل تأمين سرمايه سپهر در اين 
خصوص اظهار داش��ت: در بازار سرمايه، براي سهامداران 
خرد قوانين خاصي وجود دارد، چرا كه اين افراد بايد ريسك 
و بازدهي را در كنار هم درنظر بگيرند. وي با تاكيد بر اينكه 
اينگونه س��هامداران بايد بازده و ريسك مناسب را در يك 
ترازو قرار دهن��د و وزن هركدام را بس��نجند، اضافه كرد: 
فراموش كردن قاعده مديريت ريسك در بازار از اشتباهاتي 
است كه سهام داران تازه وارد ممكن است مرتكب شوند. به 

گفته ميري، اغلب سرمايه گذاران حقيقي تازه وارد، تحت 
تاثير جو حاكم بر بورس و با طمع بازدهي بالا در سهم هايي 
سرمايه گذاري مي كنند كه قيمت آنها در اثر هيجانات بازار 
دچار نوسان هاي ناگهاني مي شود. وي افزود: وقتي براي يك 
سهم بطور هيجاني صف خريد و فروش ايجاد مي شود كنترل 
آن سهم از دس��ت خارج شده و يك باره قيمت آن افزايش 
پيدا مي كند درحالي  كه ممكن اس��ت آن سهم پتانسيل 
چنين رشدي را نداشته باشد. وي افزود: بنابراين بهتر است 
سرمايه گذاران تازه كار به سراغ سهم هاي پرريسك نروند، بر 
همين اساس صندوق هاي سرمايه گذاري بهترين محل براي 
سرمايه گذاري اين افراد است، زيرا دارايي ها توسط مديران 

حرفه اي، مديريت مي ش��ود. وي با بيان اينكه هم اكنون 
ش��رايط بازار نسبت به گذشته تفاوت ويژه يي دارد، تأكيد 
كرد: طي هفته هاي اخير با كاهش رشدهاي هيجاني، بازار 
به حالت تعادل رسيده و هم اكنون وارد فاز استراحت شده 
است، بدون اينكه به ركود فرو رود. ميري در ادامه مهم ترين 
ويژگي بازار را ثبات در هنگام استراحت شاخص عنوان كرد 
و افزود: اگر در گذش��ته بازار وارد فاز استراحت مي شد و به 
حالت ركود فرو مي رفت، سطح نقدشوندگي نيز به كمترين 
ميزان خود كاهش مي يافت، درحالي كه امروز حجم بازار 
بزرگ شده است و حتي در روزهاي سكون و استراحت نيز 

دچار ركود نمي شود.
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  سود 278 ريالي هر سهم »گوهران«: شركت 
سرمايه گذاري توسعه گوهران اميد در صورت هاي 
مالي 12ماهه منتهي به 3۰ آذر 139۷ سود هرسم را 
2۸۷ريال اعلام كرد. بر اين اساس، شركت شركت با 
سرمايه 2 هزار ميليارد ريال سود خالص را ۵۷4 ميليارد 
و 1۸4 ميليون ريال و سود هرسم را 2۸۷ريال اعلام 
كرد. »گوهران« سود انباشته اين دوره را در مقايسه 
با دوره مشابه سال96 با رش��د 39 درصدي به مبلغ 
۸۸۷ ميليارد و ۷۸4 ميليون ريال رساند. افزون بر اين  
در صورت وضعيت پرتفوي اين شركت، سهام واگذار 
شده در مدت ذكر شده 2 هزار و ۸۵۵ ميليارد و 62۰ 
ميليون ريال بوده كه سودي بالغ بر 123 ميليارد و ۸ 
ميليون ريال در پايان سال مالي داشته است. همچنين 
در پرتفوي شركت هاي بورسي »گوهران« بهاي تمام 
شده با رشد 2۰6 ميليارد و ۸2 ميليون ريال به بهاي 3 
هزار و 39۸ ميليارد و 19۰ ميليون ريال رسيد. ارزش 
بازار آن نيز با افزايش يك هزار و 2۷4 ميليارد ريال به 

4هزار و 61۸ ميليارد ريال رسيده است.
  افزايش س�ود »لبوتان«: گ��روه صنعتي بوتان 
صورت هاي مالي ميان دوره  اي 9 ماهه س��ال مالي 
منتهي به 29 اس��فند 9۷ را به صورت حسابرس��ي 
نشده منتشر كرد. بر اين اساس، گروه صنعتي بوتان 
با سرمايه ۷۰1 ميليارد و 4۵2 ميليون ريال، در دوره 
9 ماهه منتهي ب��ه 3۰ آذر م��اه 139۷، مبلغ 3۵4 
ميليارد و ۵۵۷ ميليون ريال سود خالص كسب كرد 
و بر اين اساس مبلغ ۵۰۵ ريال سود به ازاي هر سهم 
اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه در سال گذشته 
معادل ۵ هزار و ۵11 درصد افزايش را نشان مي دهد. 
همچنين، اين گروه دليل اين افزايش را افزايش ۷9 
درصدي فروش عنوان كرده است. با احتساب سود 
انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 9۰1ميليارد و 61 
ميليون ريال سود انباشته پايان دوره در حساب هاي 

اين شركت منظور شد. 
  زيان2۴۱ ريالي هر سهم »وپست«: پست بانك 
ايران در اطلاعات و صورت هاي مالي 9ماهه منتهي 
به 3۰آذر139۷ زيان هر سهم را 241ريال اعلام كرد. 
همچنين، اطلاعات و صورت هاي مالي 9 ماهه منتهي 
به 3۰ آذر 139۷ پست بانك ايران منتشر شد. در اين 
گزارش »وپست« با سرمايه 3 هزار و 233 ميليارد و 
4۵1 ميليون ريالي زيان هرسهم را 241 ريال اعلام 
كرد. اين رقم در مقايس��ه با گزارش 3 ماهه گذشته 
)دوره مالي 6 ماهه منتهي به 31 ش��هريور 139۷( 
حكايت از 2 برابر شدن زيان شركت نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته دارد. در بخش ديگر اين گزارش 
زيان خالص »وپست« قرار دارد كه آن نيز با رشد 11۵ 
درصدي نسبت به مدت مشابه سال گذشته به رقم 
۷۷۸ ميليارد و ۸2۸ ميليون ريال و سود خالص آن 
با رشد ۸4 درصدي به 3 هزار و 3۷6 ميليارد و 9۷1 
ميليون ريال رسيده است. از سوي ديگر سهامداران 
»وپس��ت« مدت هاس��ت در انتظار عملياتي شدن 

افزايش سرمايه هستند. 

     اين نوع از اوراق بهادار در بازار سرمايه معمولًا با سررسيد بيش از يكسال منتشر مي شوند. در 
طول عمر اوراق، متقاضي تأمين مالي موظف به پرداخت سود به دارندگان اوراق است. در مباحث 
مالي مبتني بر عقود اسلامي، تعيين پشتوانه براي انتشار هريك از اوراق بدهي ضروري است. 
بنابراين طبق تعريف، اوراق منفعت اوراق بهاداري است كه توسط بنگاه هاي متقاضي تأمين مالي 

به پشتوانه منافع حاصل از عمليات عادي شركت، منتشر مي شود.

برش

ديدگاه



تشكلها6اخبار

كميته ويژه بازسازي سوريه در اتاق ايران ايجاد شد

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران مطرح كرد

ايران به دنبال جايگاه  ويژه در بازسازي سوريه

تصميم هاي جزيره اي در جلوگيري از قاچاق موثر نيست

مرغداران و دامداران در انتظار حمايت بانك مركزي

رضي حاجي آقاميري عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
مي گويد با توجه به بي ثباتي نظري كه در اقتصاد ما وجود 
دارد، در ش��رايط كنوني جلوگيري از قاچاق س��وخت با 
افزايش نرخ آن در داخل به نفع جامعه نيست و اگر نتوانيم 
شرايط باثباتي را در اقتصاد كش��ور ايجاد كنيم، هر نوع 
اصلاح قيمتي براي جلوگي��ري از پديده مذمومي چون 
قاچاق محكوم به فناس��ت و آثار زيان بار ديگري به همراه 

خواهد داشت. 
مردم اين روزها به خوبي آثار قاچاق بر زندگي شان را درك 
مي كنند. يك نمونه مشخص آن افزايش قيمت گوشت 
قرمز در بازار داخلي اس��ت كه مسوولان آن را به افزايش 
قاچاق دام زنده نسبت داده اند. از مدت ها پيش هم مساله 
قاچاق س��وخت مطرح بوده و تاان��دازه اي كش آمده كه 
انگار پاياني ندارد. البته درباره هر دو مورد يعني سوخت 
و گوشت بحث يارانه دولتي براي تنظيم بازار هم به ميان 
آمده اما اگر برويم و آرشيو روزنامه هاي سال هاي پيش را 
بخوانيم مي بينيم اخبار قاچاق و يارانه دولت و تنظيم بازار 
تكرار شده است. دليل اين تكرار چيست؟ قاچاق هرگز به 

صفر نخواهد رسيد؟
براي آس��يب هايي مثل قاچاق چه در حوزه واردات و چه 
صادرات بايد به دنبال دلايل اقتصادي گشت. براي قاچاق 
دام زنده يا هر محصول ديگري از ايران به خارج هم دلايل 
اقتصادي مطرح است. درواقع علت عمده اين است كه براي 
اين محصول در خارج از مرزهاي ما تقاضا وجود دارد و از 
سوي ديگر آن محصول در ايران به دليل مابه التفاوت نرخ 

ارز در خارج از مرزها ارزان تر است، بنابراين قاچاق آن براي 
افرادي كه مبادرت به انجامش مي كنند، ازنظر اقتصادي 
مي صرفد. من اعتقادي به عدم برخورد با متخلفان ندارم 
اما مساله اصلي و ريشه اي قوانين ماست. به نظر من قانون 
بايد به شكلي تنظيم و تصويب شود كه تخطي را برنتابد. 
در موارد خاص هم دولت بايد قانون را به شكلي تنظيم كند 
كه قاچاق دام صرفه اقتصادي نداشته باشد براي مثال اگر 
صادرات آن ممنوع شده و اين ممنوعيت به رونق قاچاق 
منجر شده اين ممنوعيت را برداريم. گاهي هم برخورد با 
متخلفان يا شكل دهي مجموعه قوانين به منظور جلوگيري 
از بروز هر نوع تخلفي هزينه هاي هنگفتي براي دولت ها 
دارد كه در اين مورد ديگر به بحث فساد مي رسيم. ببينيد، 
سوخت يا دام زنده را نمي توان نامرئي قاچاق كرد. سوخت 
با تانكر از كشور خارج مي شود، دام زنده را هم يكي يكي از 
مرز رد نمي كنند. سوال اين است كه چطور تانكري از مرزي 
رد مي شود اما از س��وي نمايندگان دولت در مرزها ديده 
نمي شود؟ چطور دام زنده قاچاق مي شود اما هيچ چشمي 
آن را نمي بيند تا مانع آن ش��ود؟ اين موضوعي است كه 
بارها توسط بعضي نمايندگان مجلس هم به آن پرداخت 
شده است. در چنين شرايطي گويا قانون نبايد به گونه اي 
تنظيم شود كه جلوي قاچاق را بگيرد و نبايد اين مساله را 
حل كرد چراكه بعضي از آن درآمدي كسب مي كنند و اين 

درآمد بايد حفظ شود. 
اصلاح قيمت س��وخت براي مبارزه با قاچ��اق آن و هدر 
رفت يارانه دولت بارها از س��وي كارشناسان و مسوولان 

مطرح ش��ده اس��ت. اصلاح قيمت س��وخت را مي توان 
مصداقي ازنظر ش��ما درباره حل ريشه اي مسائل از منشأ 

قانوني آن دانست؟
اخيراً مس��اله قاچاق س��وخت را طوري مطرح مي كنند 
كه زمينه را براي افزايش قيم��ت آن فراهم كنند. از اين 
مي گويند كه نرخ سوخت در ايران در مقايسه با ميانگين 
بين المللي پايين است و استدلال هاي ديگر اما من فكر 
مي كنم الان نبايد قيمت س��وخت را افزايش داد. زماني 
قيمت س��وخت را مي توان اصلاح كرد و افزايش داد كه 
دولت با قيمت ارز طبيع��ي رفتار كند نه اينكه زماني كه 
نرخ بطور طبيعي رشد كرد با تزريق دلارهاي نفتي بازار 
را به هم بريزد و قيمت را پايين بياورد. هرچند دولت ها در 
شعار مي گويند كه با بالا رفتن قيمت ارز مخالفتي ندارند 
اما بان��ك مركزي در عمل در تمام دوره ها به مكانيس��م 
عرضه و تقاضاي ب��ازار بي اعتنا بوده و به بازار ورود كرده و 
قيمت ها را كاهش داده است. در اين باره هم البته سوالات 
زيادي وجود دارد. زماني كه قيمت دلار به 18 تومان رسيد 
بانك مركزي به اصطلاح وارد بازار شد و قيمت ها را به 10 
تومان رساند، اما دلار 10 توماني هم ناگهان به 14 تومان 
رسيد. سوال اين است كه اگر بانك مركزي تسلط كافي 
بر بازار دارد چرا آن كاهش را انجام مي دهد اما جلوي اين 
افزايش را نمي گيرد؟ به نظر مي رسد كه هيچ ثبات نظري 
و تصميم گيري نه لزوماً ثبات قيمتي در اقتصاد ما وجود 
ندارد. نرخ ارز در كشور ما بدون هيچ دليل و تحليل منطقي 
بطور مداوم در نوسان است آن وقت چطور مي خواهيد نرخ 

سوخت را متناسب با نرخ دلار اصلاح كنيد؟ به نظر من به 
بهانه نرخ ارز نمي توان قيمت سوخت را دست كاري كرد 
چراكه مرحله بعد اين اس��ت كه با افزايش نرخ س��وخت 
قيمت تمام اجناس افزايش يافته و تورم بيشتر شود، آن هم 
در شرايطي كه مردم در تنگناي اقتصادي قرارگرفته اند. 
از اين منظر، افزايش نرخ ها به نفع جامعه نيست. درست 
است كه ما بايد مثل ديگر كشورهاي جهان آينده نگري 
كرده و نسبت به مصرف سوخت حساسيت به خرج دهيم 
و البته با اصلاح قيمت ها جلوي قاچاق سوخت را بگيريم 
اما با توجه به بي ثباتي نظري كه در اقتصاد ما وجود دارد، در 
شرايط كنوني جلوگيري از قاچاق سوخت با افزايش نرخ آن 
در داخل به نفع جامعه نيست و اگر نتوانيم شرايط باثباتي 
را در اقتصاد كشور ايجاد كنيم، هر نوع اصلاح قيمتي براي 
جلوگيري از پديده مذمومي چون قاچاق محكوم به فناست 

و آثار زيان بار ديگري به همراه خواهد داشت. 

   راهكار عملي در شرايط فعلي چيست
ببينيد، نمي توان در اين زمين��ه جزيره اي عمل كرد و 
تصميم گرفت. ما براي مبارزه ي��ا جلوگيري از قاچاق 
با مجموعه اي از عوامل روبرو هس��تيم كه بايد آن را در 
ارتب��اط باهم ببينيم و تحليل كنيم. در ش��رايط فعلي 
صادركننده شناس��نامه دار و اصيل به دليل فشارهاي 
ناشي از پيمان سپاري ارزي تجارت را متوقف كرده است 
و زماني كه صادركننده شناخته شده كالا را صادر نكند، 
قاچاقچ��ي آن را مي برد. اين مثال ه��ا به خوبي گوياي 
ارتباط تصميم ها و قوانين باهم است و ثابت مي كند كه 
نمي توان تك عاملي تصميم گرفت. در مورد مثال قاچاق 
سوخت و دام زنده، دقت كنيد كه چه عواملي درهم تنيده 
است. راه جلوگيري از قاچاق سوخت را افزايش قيمت 
آن مي دانند، اما لزوم��اً راه جلوگيري از قاچاق دام زنده 

افزايش نرخ گوش��ت در داخل نيس��ت. اينها يك نكته 
مشابه باهم دارند. سوخت را در بطري نمي توان ريخت 
و از كش��ور خارج كرد. گوسفند را هم كسي در جيبش 
نمي گذارد و غيرقانوني از م��رز نمي گذرد. هيچ كدام از 
اينها را نمي توان يواشكي و در سطح محدود قاچاق كرد. 
اكنون سوال اين است كه چگونه به راحتي سوخت و دام 
زنده از مرزهاي ما رد مي ش��ود و كسي مانع نيست؟ آيا 
اينكه افزايش نرخ سوخت با توجه به نرخ دلار راه حلي در 
كاهش ميزان قاچاق است، نسخه اي است كه بتوان براي 
دام زنده و گوشت هم در نظر گرفت؟ مي بينيد كه هر يك 
از اينها عناصر و عوامل خاص خود را دارد درعين حال كه 
در كلان اقتصاد مسائل مربوط به آنها با يكديگر مرتبط 
اس��ت. راه حل جلوگيري از قاچاق يك محصول براي 
ديگري جواب نمي دهد و باي��د در مورد هر دو مطالعه 
دقيق انجام داد و ديد به واقع مشكل از كجاست؟ ريشه 
اينكه ارزش پول ملي بطور مداوم كاهش پيدا مي كند در 
چيست؟ در قانون برنامه سوم و چهارم توسعه، مبناي 
نرخ ارز مابه التفاوت نرخ تورم داخلي و خارجي بوده كه 
به افزايش تدريج��ي نرخ بينجامد. هيچ يك از دولت ها 
به اين نكته مهم توجه نكردند. س��وال اين است كه آيا 
باوجود افزايش چشم گير نرخ ارز در سال جاري، دولت ها 
مي خواهند با تزريق دلارهاي نفتي دوباره بازار را آرام و 
جلوي افزايش تدريجي نرخ را بگيرند و پس از چند سال 
دوباره به جهش س��ه برابري نرخ ارز برسيم؟ تجربيات 
گذشته ثابت مي كند كه بايد آينده را ديد نه نوك بيني 
را. متأس��فانه هميش��ه به دنبال راه حل هاي مقطعي و 
سرپوش گذاشتن بر مشكلات بوده ايم و هيچ وقت مسائل 
را ريشه اي حل نكرده ايم در حالي كه بايد براي مقابله با 
هر نوع درد و پديده مذمومي در اقتصاد با مطالعه عميق 

و دقيق به راه حل هاي جامع برسيم.

يكي از ايراداتي كه به سياست هاي خارجي ايران گرفته 
مي شود اين است كه سياس��ت ايران در خدمت اقتصاد 
نيست و از امتيازات سياسي در راستاي اهداف اقتصادي 
كمتر استفاده مي شود. يكي از كش��ورهايي كه ايران از 
نظر سياسي امكان استفاده اقتصادي دارد سوريه است 
ولي س��وريه هيچگاه به مقصد مطمئني براي كالاهاي 
ايراني تبديل نشد. روز دوشنبه هيات 25 نفره اتاق ايران 
به سرپرستي غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع، مع��ادن و كش��اورزي ايران به همراه اس��حاق 
جهانگيري معاون اول رييس جمهور به س��وريه س��فر 
كردند. در اين سفر عماد خميس، نخست وزير سوريه و 
جهانگيري، معاون اول رييس جمهوري ۹ سند همكاري، 
يك يادداش��ت تفاهم و يك موافقت نامه همكاري ميان 

ايران و سوريه امضا كردند.
در همي��ن رابطه رييس اتاق بازرگان��ي، صنايع، معادن 
و كش��اورزي اي��ران مي گويد فعالان اقتصادي كش��ور 
مي توانند در س��ه زمينه صادرات مواد غذايي، خدمات 
عمراني و صادرات و توليد مصالح ساختماني در بازسازي 

زيرساخت هاي سوريه فعاليت كنند.
غلامحسين شافعي با اشاره به اينكه در چارچوب قرارداد 
تجارت آزاد با س��وريه، به جز 88 قل��م كالا، ديگر كالاها 
را مي توان به اين كش��ور صادر كرد، گفت: ما در گذشته 
با س��وريه در زمينه ص��ادرات مواد غذايي و مش��اركت 
ش��ركت هاي كوچك و متوسط همكاري داشتيم كه به 
دليل اتفاقات سال هاي اخير س��وريه، اين ارتباط قطع 
شد اما الآن زمان مناسبي اس��ت كه بتوانيم دوباره اين 
همكاري ها را تجديد كنيم.ش��افعي در توضيح دومين 
زمينه همكاري بي��ن بخش خصوصي ايران و س��وريه 
افزود: ما در زمينه زيرساخت هاي كشور سوريه مي توانيم 
همكاري داش��ته باش��يم چراكه در زمينه هاي عمراني 
و خدمات فني مهندس��ي در ميان كش��ورهاي منطقه 
توانايي ه��اي بالايي داريم.ب��ه گفته او، اي��ران در حوزه 
ماش��ين آلات و فناوري ه��اي روز در راه ان��دازي صنايع 
س��وريه ظرفيت هاي قابل توجهي دارد كه با در اولويت 
قرار گرفتن بازسازي زيرساخت هاي سوريه، مي توان از 

آن استفاده كرد.
رييس اتاق ايران توليد و استفاده از مصالح ساختماني را 
يكي از نيازهاي بالاي اين كشور خواند و گفت: اين حركت 
مي تواند يك تحرك جديد در توليد اين مصالح در كشور 
ايجاد كند.رييس پارلمان بخش خصوصي ايران با اشاره 
به ايجاد شدن كميتهٔ مشترك ايران و سوريه و كميته ويژه 
بازسازي سوريه در اتاق ايران، تصريح كرد: در اين سفر قرار 
است طرف هاي سوري اين كميته ها كه در تنظيم رابطهٔ 
اقتصادي بين فعالان بخش خصوصي ايفاي نقش مي كند 

نيز مشخص شوند كه در اين صورت با كمك دولت هاي دو 
كشور، مسير حركت بخش خصوصي هموار خواهد كرد.

 ش��افعي خاطرنش��ان كرد كه اين اقدام سرآغاز فصل 
جديدي از همكاري هاي بخش خصوصي دو كشور خواهد 
شد.او ادامه داد: ما كميته مشترك بين دو كشور را در ايران 
ايجاد كرديم و مسوولان آن مشخص شده اند كه زمينه اي 

براي تشكيل اتاق مشترك است.
رييس اتاق ايران ابراز اميدواري كرد كه طرف سوري در 
اين سفر اعضاي خود را براي اين كميته معرفي كند كه فاز 
بعدي آن تشكيل اتاق مشترك بين ايران و سوريه خواهد 
بود.به اعتقاد ش��افعي، اتاق هاي مشترك بازوي اجرايي 
فعاليت اقتصادي برون مرزي هس��تند كه تأثيرگذاري 

بالايي بر روابط اقتصادي دو كشور خواهد داشت.
وي همچنين اعلام كرد: ما انجمن هلدينگ هاي كشور 
را كه وابس��ته به اتاق ايران اس��ت به عنوان نقطه اصلي 
اثرگذاري ايجاد كرديم كه استقبال خوبي هم از آن شده 
است.رييس اتاق ايران با تأكيد بر اينكه حمل ونقل و مسائل 
بانكي و بيمه اي دو مش��كل عمده بر سر همكاري هاي 
اقتصادي ايران و سوريه است، اظهار كرد: اگر اين مسائل 
حل شوند در ميدان رقابت جاي ويژه اي براي كشورمان 
فراهم خواهد شد.شافعي افزود: ما نيازمند يك همكاري 
سه جانبه در زمينه حمل ونقل بين ايران، عراق و سوريه 
هستيم و بايد يك شركت حمل ونقل مشترك ايجاد كنيم 
كه قبلًا در بخش خصوصي درباره آن بحث شده كه در اين 
سفر نيز مطرح خواهد شد.او با ابراز تأسف از عدم استفاده 
از ظرفيت پول هاي دو كشور در مبادلات اقتصادي گفت: 
نيازمند گشايش راه هاي جديدي در روابط بانكي بين دو 
كشور هستيم.به عقيده شافعي، اگر موانع همكاري ايران 
و سوريه برطرف شود، ميزان مبادلات اقتصادي دو كشور 

مي تواند در سال اول به بيش از 3 ميليارد دلار برسد.

  ظرفيت ترانزيت كالا از راه عراق
همچنين كيوان كاشفي، رييس كميته مشترك اقتصادي 
ايران و سوريه در اتاق ايران مي گويد كه اين كشور مي تواند 
به يك جهش اقتصادي در روابط دوجانبه دست پيدا كند. 
در شرايط حاضر ارزش تجارت ايران و سوريه 200 ميليون 
دلار است كه مي تواند به سطح يك ميليارد دلار هم برسد.

كاشفي گفت: »درصورتي كه بسترهاي مناسب اقتصادي 
بين دو طرف ايران و سوريه فراهم شود، مي توانيم شاهد 
جهشي در زمينه توس��عه اقتصادي با سوريه باشيم.«او 
تشكيل كميته مشترك اقتصادي ايران و سوريه را نقطه 
آغاز همكاري هاي هر چه بيشتر دو كشور خواند و عنوان 
كرد كه با اعلام اسامي اعضاي سوري، اين كميته رسما 
كار خودش را شروع خواهد كرد.به گفته كاشفي قرار است 

در اين سفر، ساختمان تجار ايراني در منطقه آزاد دمشق 
افتتاح شود. اميدواريم از طريق همين دفتر شركت هاي 
ما بتوانند در تمام س��وريه فعاليت كنند.رييس كميته 
مشترك اقتصادي ايران و سوريه انجام سرمايه گذاري هاي 
مشترك را يكي از اهداف اساسي اين سفر خواند و اعلام 
كرد كه »سوريه سابقه اقتصادي و توليدي خوبي دارد و 
تا چند سال قبل ما رقباي هم ديگر در كشورهايي مثل 

عراق بوديم.«
او با ذكر نمونه هايي درباره توان توليدي سوريه ادامه داد: 
»سوريه در زمينه نساجي و پوشاك فرصت مناسبي دارد. 
همچنين درزمينه كشاورزي مثل كاشت زيتون و دام و 
طيور بسيار فعال است و اميدواريم كه در صنايع تكميلي 
در اين زمينه ها فعاليت هاي مشتركي را داشته باشيم تا از 

تجربيات يكديگر استفاده كنيم.«
او ترانزيت كالاي ايراني از راه زميني عراق را بسيار مهم 
خواند و گفت: »مسير ترانزيت كالاي ايراني بسيار مهم 
است و اين امر بايد حتما از طريق مسير عراق انجام شود. 
اميدواريم بتواني��م به توافق هايي درزمين��ه ترانزيت از 
تهران- بغداد- دمشق دست پيدا كنيم.«كاشفي تسهيل 

امور بانكي بين دو كشور را زمينه ساز آسان شدن تجارت 
دوجانبه و آسان شدن رفت وآمدهاي هيات هاي تجاري 
ايراني سوري توصيف كرد.عضو هيات رييسه اتاق ايران 
گف��ت: »در مدت محدودي كه كميت��ه اقتصادي ايران 
سوريه شكل گرفته، ش��اهد استقبال بسيار گسترده اي 
از طرف ش��ركت هاي بزرگ اي��ران بوديم ك��ه بتوانند 
فعاليت هايشان را در سوريه آغاز كنند.« كاشفي با اشاره 
به سفر اخير خود به س��وريه ادامه داد: »در سفر اخير به 
حلب به توافقاتي دس��ت يافتيم كه تمام امكانات براي 
بهره برداري از آن آماده است. اين مي تواند فرصت مناسبي 
باشد تا ما در شهر حلب كه قطب اقتصادي سوريه است، 

مستقر شويم.«

   »ساختمان تجار ايراني« در دمشق
از س��وي ديگر ات��اق اي��ران دفتري در دمش��ق براي 
هماهنگي تجار ايراني در اين كش��ور و بازاريابي ايجاد 
كرد. كيوان كاشفي كه هماهنگي جهت خريد و تجهيز 
اين س��اختمان را بر عهده داش��ته گفت كه 3 طبقه از 
اين ساختمان كاملا تجهيز شده و انتظار مي رود كه در 

طول اين سفر بطور رسمي افتتاح شود.كاشفي گفت: 
اين ساختمان مي تواند مركزي باشد براي دفاتر تجار و 
ش��ركت هاي بازرگاني ايراني كه قصد دارند در سوريه 
فعاليت داشته باشند.وي افزود: اين ساختمان همچنين 
مي تواند مركزي براي تمركز فعاليت هاي اتاق ايران و به 
ويژه اتاق مشترك ايران و سوريه باشد كه اميدواريم از 
اين طريق بتوانيم شاهد توسعه روابط تجاري ميان دو 
طرف باش��يم.به گفته كاشفي، واقع شدن منطقه آزاد 
تجاري دمشق در نزديكي مركز اين شهر از مهم ترين 

ويژگي هاي اين منطقه است.
وي در توضيح دليل استقرار ساختمان تجار ايراني در اين 
منطقه گفت: منطقه آزاد دمشق در دل پايتخت ايجاد 
شده و تقريبا تمام شركت هاي بزرگ و معتبر سوريه اي 
و خارجي در آن دفتر دارند. ما هم ساختمان تجار ايراني 
را در اي��ن منطقه خريداري كرديم ك��ه دقيقا در قلب 
اقتصاد دمش��ق قرار دارد.هيات اتاق ايران همچنين با 
فهد درويش، رييس كميسيون سرمايه گذاري منطقه 
آزاد دمشق ديدار كرد و دو طرف در مورد مسائل مرتبط 

با ساختمان تجار ايراني در اين مكان مذاكره كردند.
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چرا گوشت گران تر از نرخ 
واقعي عرضه مي شود

عضو اتاق بازرگاني تهران معتقد است تا زماني كه 
يك فرمانده��ي واحد براي مديريت بازار كالاهاي 
اساسي شكل نگيرد نمي توان انتظار داشت آنچه 
در طول ماه هاي گذشته اتفاق افتاده، متوقف شود و 

نرخ ها به رقم واقعي خود نزديك شوند. 
يحيي آل اسحاق در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: 
آنچه در بازار كالاهاي اساسي اتفاق افتاده، عجيب 
و غير قابل باور است. دولت در ابتداي امسال اعلام 
كرد كه منابع لازم براي تأمين كالاهاي اساسي را 
آماده كرده است و آمارهايي كه تاكنون ارايه شده 
نيز نشان مي دهد كه براي 24 قلم كالاي اساسي، 
بيش از 14 ميليارد دلار ارز رسمي اختصاص يافته 
اس��ت اما آنچه در عمل رخ داده نشان مي دهد كه 
اين روش نتوانسته پاسخگوي نيازهاي كشور باشد.

به گفته وي تنها براي تأمين گوشت مورد نياز جامعه 
دولت از ابتداي امسال تاكنون حدود يك ميليارد 
دلار ارز رسمي تزريق كرده اما در شرايطي كه بايد 
با توجه به پيش بيني ها، نرخ اين كالا در مرز 40 هزار 
تومان تعيين مي شد، امروز در بازار نرخ هاي 100 

هزار توماني نيز مشاهده مي شود.
اين عضو اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه اگر روش 
فعلي براي تأمين ارز مورد نياز براي كالاهاي اساسي 
جوابگو بود، باي��د نرخ اين كالاها حدوداً 50 درصد 
پايين تر از نرخ امروز بازار تعيين مي شد، توضيح داد: 
كالاهاي اساسي مستقيماً با معيشت مردم درگيرند 
و وقتي نتوانيم نرخ آنها را مديريت كنيم فش��اري 
جدي به اقشار كم درآمد وارد مي شود و تحمل اين 

مساله براي جامعه دشوار است.
آل اس��حاق ادامه داد: اين اتف��اق در حالي در بازار 
داخلي مشاهده مي شود كه به نظر براي تأمين اين 
كالاها نبايد مشكلي مي داشتيم. از يك سو بخش 
زيادي از كالاهاي اساس��ي را مي توان با استفاده از 
منابع داخلي تأمين كرد و از سوي ديگر ارز مورد نياز 
براي واردات ضروري نيز در نظر گرفته شده است. از 
اين رو اگر مديريت درستي انجام مي شد نبايد بازار 

با به هم ريختگي امروز مواجه مي شد.
وي با بيان اينك��ه اصلي ترين عامل بر هم خوردن 
شرايط بازار نبود يك فرماندهي واحد است، تصريح 
كرد: ب��راي مثال براي كالايي همچون گوش��ت، 
بحث توليد و تأمين منابع ابتدايي در اختيار وزارت 
كشاورزي است اما مديريت و توزيع در بازار را وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( انجام مي دهد. از 
اين رو وقتي مش��كلي را در ب��ازار مطرح مي كنيم 
هر وزارتخانه اي مش��كل به وجود آمده را به گردن 
بخش ديگري مي اندازد و نتيجه چيزي مي شود كه 
مي بينيم.اين عضو اتاق بازرگاني تهران خاطرنشان 
كرد: همانطور كه تجربه مديريت كشور در سال ها و 
دهه هاي گذشته نشان مي دهد، مي توان با وحدت 
نگاه و فرماندهي واحد تمام مسائل مربوط به بازار 
كالاهاي اساسي را در يك مجموعه تجميع كرد و از 
اين نهاد توقع پاسخگويي داشت اما تا زماني كه اين 
اتفاق نيفتد منابع كشور در اين بازار خرج مي شود 
بدون اينكه نتيجه اي داش��ته باشد و هدف اصلي 
كه مديريت بازار و جلوگيري از وارد شدن فشار به 

معيشت مردم است نيز اجرايي نمي شود.

افزايش قيمت نان هاي فانتزي 
در ابتداي سال ۹۸

محمدجواد كرمي رييس اتحاديه نان هاي فانتزي، 
حجيم و نيمه حجيم درب��اره آخرين وضع قيمت  
نان هاي فانتزي در بازار گفت: قيمت نان هاي فانتزي 
و حجيم تا پايان سال تغيير نمي كند. وي در ادامه از 
افزايش قيمت نان هاي پرمصرف در بازار خبر داد و 
گفت: نان ساندويچي، باگت، تست و بربري نمونه اي 
از آن نان هايي است كه قيمت آنها از طرف اتحاديه ها 
مورد بررسي قرار مي گيرد. رييس اتحاديه نان هاي 
فانتزي، حجيم و نيمه حجيم با بيان اينكه در سه 
سال گذشته افزايش قيمتي در بازار وجود نداشته 
است، گفت: اين احتمال وجود دارد كه در ابتداي 
سال ۹8 قيمت ها بررسي و افزايش قيمتي را در بازار 
شاهد باشيم. كرمي با بيان اينكه نان هاي حجيم و 
نيمه حجيم يكي از پرطرفدارترين نان ها به حساب 
مي آيد، افزود: با رشد زندگي شهرنشيني در ايران، 
توليد و مصرف اين نان ها در كش��ور رونق گرفته و 

عرضه آنها افزايش يافته است.

ضرورت واردات ۳۰۰ هزار تني 
برنج براي تنظيم بازار شب عيد

مسيح كشاورز دبير انجمن واردكنندگان برنج با 
اشاره به اينكه نيمي از مشكلات اختصاص ارز به 
واردات برنج مرتفع شده است، اظهار كرد: صدور 
مجوز از سرگيري واردات برنج پس از پايان فصل 
برداشت يكي از تصميم هاي درست وزارت جهاد 
كشاورزي بود كه مش��كلات انتقال ارز از سوي 
بانك مركزي آثار آن را خنثي كرد. وي افزود: بنا 
بر آخرين آمار از ابتداي سال تاكنون يك ميليون 
و 113 هزارتن برنج وارد كش��ور شده است و اين 
امر بدان معناست كه نسبت به برنامه 200 هزار تن 
عقب هستيم. كشاورز با تأكيد بر اينكه بايد 300 
هزار تن برنج براي تأمين نياز شب عيد وارد شود، 
تصريح كرد: بانك مركزي بايد هر چه س��ريع تر 
ارز مورد نياز به واردات برنج را تأمين كند تا شب 
عيد به سبب كمبود، قيمت برنج خارجي در بازار 
افزايش نيابد. دبيرانجم��ن واردكنندگان برنج 
ادامه داد: عدم تأمين ارز به موقع به واردات برنج و 
استمرار روند كنوني در اختصاص ارز موجب شده 
تا نتوانيم ميزان برنج مورد نياز را وارد كنيم كه در 
نهايت اين امر بر آشفتگي بازار برنج شب عيد دامن 
مي زند. وي با اش��اره به اينكه در سال هاي اخير 
بخش��ي از برنج مورد نياز از طريق قاچاق تأمين 
مي شد، افزود: به سبب نوسان نرخ ارز ديگر قاچاق 

صرفه اقتصادي ندارد.

نهاده هاي دامي يكي از اقلام اصلي خوراك دام و طيور به 
شمار مي رود كه طي هفته هاي اخير به سبب كمبود در 

بازار دستخوش تغيير و تحولاتي قرار گرفته است.
 بخش عمده كشتي هاي حامل نهاده هاي دامي به سبب 
عدم اختصاص ارز به موقع به واردات  روي آب مانده است، 
اين امر در كمبود دان و افزايش قيمت ذرت و كنجاله سويا 
و محصولات پروتئيني نظير مرغ، گوشت قرمز و تخم مرغ 

تاثير گذاشته است.
با وج��ود نگراني تجار از عدم تامين ارز به موقع به واردات 
نهاده هاي دامي، ترس از جوجه ريزي به خاطر گرسنگي 
مرغ ها انتظار مي رود. بانك مركزي بايد هر چه س��ريع تر 
ارز مورد نياز را تخصيص دهد تا در ايام  پاياني سال قيمت 
محصولات پروتئيني به سبب كمبود با نوساناتي در بازار 

روبه رو نشود.
اگرچه مسوولان پشتيباني امور دام از توزيع ذرت با نرخ 
مصوب ي��ك هزار و 350، كنجاله س��ويا 2 هزار و 450 و 
جو يك هزار و 350 تومان خبر مي دهند، اما مرغداران و 
دامداران ميزان توزيع نهاده دامي با نرخ مصوب از سوي 
دولت را كافي نمي دانند.با توجه به آنكه توزيع نهاده دامي 

با نرخ مصوب تنها بخشي از نياز توليدكنندگان را پوشش 
مي دهد و بخش اعظم نهاده از بازار آزاد با نرخ هاي بالاتر 
خريداري مي شود، بنابراين اختصاص ارز به موقع به واردات 
يك ضرورت به شمار مي رود تا با ترخيص بار كشتي هاي 
مان��ده روي آب و توزيع در بازار ت��ا حدي از تنش قيمت 
كاسته شود.حال به سراغ مسوولان ذي ربط مي رويم تا از 
آخرين وضع توزيع و قيمت نهاده هاي دامي و تاثير آن بر 

بازار محصولات پروتئيني با خبر شويم: 
عظيم حجت عضو اتحاديه مرغداران گوش��تي با اشاره 
به اينكه ب��ازار نهاده هاي دامي تعريفي ندارد، اظهار كرد: 
هم اكنون هر كيلو ذرت با نرخ يك هزار و ۷00 و كنجاله 
س��ويا 3 ه��زار و 500 تا 3 ه��زار و 800 تومان بس��ته به 
ش��ركت هاي وارد كننده در بازار آزاد به مرغداران عرضه 
مي شود كه اين امر هزينه توليد را به شدت بالا برده است.

وي افزود: طي 10 روز گذش��ته، حواله تامين نهاده هاي 
دامي نظير ذرت و كنجاله سويا توسط شركت پشتيباني 
امور دام به اس��تان ها ابلاغ شده اس��ت.به گفته حجت، 
پش��تيباني امور دام اس��تان ها در قبال توزيع نهاده ها به 
مرغ��داران هر كيلو مرغ آنها را با 10 ه��زار و 500 تومان 

خريداري مي كند كه با كسر هزينه حمل و نقل و كشتارگاه 
كيلويي ۹ هزار و 800 تومان دست مرغدار را مي گيرد.

عضو هيات مديره اتحاديه مرغداران گوشتي ادامه داد: اگر 
نهاده هاي دامي براساس سياست ابلاغ شده به مرغداران 
عرضه شود تا جوجه هايي كه در سالن هستند با كمبود 
دان روبرو نش��ود و در مقابل م��رغ را از مرغداران تحويل 
بگيرند، شاهد ثبات قيمت مرغ در بازار خواهيم بود. با اين 
وجود مرغداران از تحويل به موقع نهاده ها و پشتيباني امور 
دام از توزيع مرغ با نرخ مناس��ب به مردم اطمينان خاطر 

خواهند داشت.
وي با اشاره به اينكه توزيع نهاده هاي كنوني جوابگوي كل 
نياز مرغداران نيست، بيان كرد: براين اساس همزمان با 
توزيع پش��تيباني امور دام بايد شركت هاي واردكننده از 
طريق تشكل ها به توزيع نهاده ها بپردازند تا بازار به ثبات 
دايمي برسد چرا كه در صورت عرضه در بازار آزاد كنترل و 

نظارت با چالش هايي روبرو مي شود.
اين مقام مس��وول با اش��اره به اينكه مرغداران با كمبود 
نهاده هاي دامي در بازار روبرو هس��تند، تصريح كرد: اگر 
شركت پش��تيباني امور دام به پشتيباني استان ها اعلام 

كند كه بخشي از نهاده ها از طريق انبارهاي استاني صورت 
گيرد، بازار زودتر به ثبات مي رسد.

 پشتيباني امور دام ۲۰ درصد نياز مرغداران را 
تامين مي كند

محمد يوس��في رييس انجم��ن پرورش دهندگان مرغ 
گوشتي با انتقاد از نوسان نرخ نهاده هاي دامي در بازار اظهار 
كرد: هم اكنون مرغداران هر كيلو كنجاله سويا را با نرخ 3 
هزار و 300 و ذرت را به قيمت يك هزار و ۷00 تومان در 
بازار آزاد خريداري مي كنند در حالي كه پشتيباني امور دام 
سويا را با نرخ 2 هزار و 300 و ذرت را يك هزار و 400 تومان 

در قبال تهاتر مرغ تحويل مي دهد.
وي با اش��اره به اينكه پش��تيباني امور دام 20 درصد نياز 
مرغداران را تامي��ن مي كند، افزود: اين در حالي اس��ت 
كه مرغداران 80 درص��د نياز واحدهاي خ��ود را از بازار 
خريداري مي كند و اين امر بر قيمت تمام شده توليد تاثير 
بسزايي دارد.يوسفي با اشاره به اينكه مرغداران با كمبود 
نهاده هاي دامي در بازار روبرو هس��تند، بيان كرد: براين 
اساس مرغداران زودتر از زمان مقرر و قبل از رسيدن جوجه 

به وزن مطلوب چاره اي جز عرضه به كشتارگاه ها ندارند.
رييس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوش��تي در پايان 
تصريح كرد: اگر مش��كل كمبود نهاده هاي دامي در بازار 
مرتفع نشود، مرغداران با چالش هاي جدي در جوجه ريزي 

سالن هاي خود روبرو مي شوند.
ناصر مقدس��ي رييس انجمن صنفي گاوداران با اش��اره 
به اينكه كمبود نهاده ه��اي دامي صنعت دام و طيور را با 
مشكلات متعددي روبرو كرده است، اظهار كرد: با توجه به 
مشكلات اخير در زمينه واردات نهاده هاي دامي، مرغداران 
و دامداران با كمبود و نوسان قيمت در بازار روبرو هستند.

وي افزود: در پي مش��كلات اخير نقل و انتقال نهاده هاي 
دامي، قيمت هر كيلو جو 100 تومان، ذرت 100 تومان و 

كنجاله سويا 400 تومان افزايش يافته است.
مقدسي با انتقاد از كمبود نهاده هاي دامي در بازار بيان كرد: 
هم اكنون توزيع كنندگان، نهاده هاي دامي را با قيمت هايي 
بالاتر از نرخ مصوب در بازار آزاد توزيع مي كنند و در قبال 
مازاد بر مبلغ فروش خود، هيچ گونه فاكتور و مستنداتي 
به توليدكنندگان ارايه نمي دهند تا اين اسناد و مدارك در 

اختيار دستگاه هاي نظارتي قرار نگيرد.



گزارش  كوتاه 7 انرژي

در نشست »بررسی موانع صادرات و ترانزیت گاز« مطرح شد

اهميت راهبردي گسترش ارتباطات گازي براي ايران
گروه انرژی| فرداد احمدی|

تا 30 س�ال پیش گاز طبیعی ب�ه عنوان یک حامل 
انرژی ک�م ارزش برای صادرات تلقی می ش�د، اما 
این نگاه اکنون کاملا تغییر کرده و این حامل انرژی 
جایگاه ویژه ای در اقتصاد و سیاس�ت بین المللی 
به خود اختصاص داده اس�ت. با وجود این، س�هم 
صادرات گاز ایران به عن�وان دومین دارنده ذخایر 
گازی جهان و سومین تولیدکننده این حامل انرژی 
بسیار کم است. ایران هم اکنون به کشورهای ترکیه 
و ع�راق گاز ص�ادر می کند، درحالی ک�ه موضوع 
صادرات گاز به هند از طریق خط لوله منتفی شده، 
صادرات به پاکس�تان در بلاتکلیفی 5 ساله به سر 
می برد و صادرات به کش�ور عمان نیز پیش�رفت 
مطلوبی نداش�ته اس�ت. همچنی�ن در خصوص 
صادرات گاز ایران به اروپا چش�م انداز قابل اتکایی 
پیش رو نیس�ت و در کل می توان نتیجه گرفت که 
ایران هر چه در توسعه تولید گاز موفق عمل کرده 
اس�ت، در خصوص صادرات این محص�ول که روز 
به روز به ارزش اقتصادی، سیاس�ی و استراتژیکی 
آن افزوده می شود، پیشرفت قابل قبولی نداشته 
است. از این رو، روز دوشنبه، پیش نشست پنجمین 
همایش سالیانه اقتصاد مقاومتی با موضوع »بررسی 
موانع ص�ادرات و ترانزیت گاز« ب�ه میزبانی مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری برگزار 
ش�د تا صاحب نظران گاز و سیاس�ت نظ�ر خود را 
درباره این موضوع به اش�تراک بگذارن�د. در این 
نشست محمدحسین عادلی، دبیرکل پیشین مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز، با توجه به پیش بینی ها 
نسبت به آینده گاز در افق 2040 جهان، لزوم تغییر 
راهبرد گازی ایران از صادرات توس�ط خط لوله به 
سمت صادرات LNG را متذکر شد که البته نرسی 
قربان، عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران نیز 
موانع توسعه این صنعت را یادآور شد که مهم ترین 
آن ضعف دانش مهندس�ی و تکنول�وژی LNG در 

ایران است.

روز دوشنبه، پيش  نشست پنجمين همایش ساليانه اقتصاد 
مقاومتی با موضوع »بررس��ی موانع ص��ادرات و ترانزیت 
گاز« توسط شبکه تحليل گران اقتصاد مقاومتی در مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری برگزار شد. در این 
نشست عباس ملکی، محقق ارشد در پروژه سياست گذاری 
انرژی، مرکز مطالعات بين المللی در مؤسسه تکنولوژی 
ماساچوست )ام آی تی(، محمدحسين عادلی، دبيرکل 
پيشين مجمع کشورهای صادرکننده گاز، نرسی قربان، 
عضو کميسيون انرژی اتاق بازرگانی ایران، غلامحسين 
حسن تاش، عضو موسس��ه مطالعات بين المللی انرژی و 
تعدادی از صاحب نظران و دست اندرکاران حوزه سياست 
خارجی انرژی به ارایه نظر خود درباره دلایل موفق نبودن 

ایران در صادرات گاز پرداختند. 
محمدحسين عادلی، دبيرکل پيشين مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز در ابتداي صحبت هاي خود در این برنامه 
عنوان كرد: »مولفه های اقتصادی جزو مولفه های پایدار 
برای قدرت و امنيت ملی هس��تند و اگر کشوری توسعه 
اقتصادی پيدا کند یا یک قدرت اقتصادی داش��ته باشد، 
مولفه پایدارتری نسبت به بقيه مولفه های قدرت و امنيت 
ملی خواهد داشت. البته زمانی که صحبت از مولفه های 
قدرت و امنيت ملی می شود مباحثی مثل جمعيت، علم، 
تکنولوژی، فرهنگ، حکمرانی، نظام و... مطرح می شود. ولی 
این موارد زمانی تبدیل به قدرت و امنيت ملی می شود که 
در GDP )توليد ناخالص ملی( یا داشتن سهم از تجارت 
بين المللی تجلی پيدا کند. اگر شما علم زیادی توليد کنيد، 
ولی علم شما باعث افزایش GDP و بزرگ تر شدن اقتصاد 
شما نشود یا سهم شما از بازار جهانی افزایش پيدا نکند، آن 
علم به معنای افزایش قدرت ملی نيست. در رابطه با جمعيت 

جوان کشور نيز همين مسئله صادق است.«
عادلی ادامه داد: »در گذشته GDP ایران در منطقه اول بود. 

GDP ایران هم از ترکيه و هم از عربستان بالا تر بود، بنابراین 
مناس��بات ميان ما و این کشورها به شکل دیگری بود. اما 
اکنون ترکيه با یک فاصله 300 ميليارد دلاری و عربستان 
با فاصله 200 ميليارد دلاری از ایران، صاحب GDP اول و 
دوم منطقه هستند و ایران با فاصله زیاد از آن ها سوم است.«

وی افزود: »اگر بپذیریم که GDP و سهم گرفتن از تجارت 
بين الملل مهم است، سوالی که مطرح می شود این است 
که منابع کشور را چگونه به این دو مورد تبدیل کنيم. یکی 

از بزرگ ترین منابع ایران گاز است.«
دبيرکل پيشين مجمع کشورهای صادرکننده گاز در ادامه 
س��خنان خود گفت: »در رابطه با نفت، کشوری که دارای 
سهمی از بازار بين المللی باشد، قدرت استراتژیک بالایی 
خواهد داش��ت. در عرصه جهان��ی، گاز چنين جایگاهی 
نداشته اس��ت و به عنوان یک حامل انرژی داخلی تصور 
می شده است. هنوز هم از کل توليد گاز در جهان، 70 درصد 
در داخل کشورهای توليد کننده مصرف می شود. اما در 30 
سال اخير گاز به یک کالای استراتژیک بين المللی تبدیل 
شد و اکنون کشورهایی که در بازار بين المللی دارای سهم 
هستند، می توانند بازیگری بين المللی داشته باشند. روسيه 
نمونه بارز این مسئله است که تا چند سال پيش حدود 25 
درصد گاز اروپا را تأمين می کرد و اکنون وابستگی گازی 

اروپا به روسيه حدود 38 درصد شده است.«
عادلی بيان کرد: »اکنون امریکا نيز سرمایه گذاری عظيمی 
را برای گاز انجام داده و از سال 2015 صادرات خود را شروع 
کرده و از سال 2017 ش��روع به سهم خواهی از بازارهای 
مختلف بين المللی کرده است. بنابراین ما باید به گاز به مثابه 
کالای هم تجاری و هم استراتژیک توجه کنيم. اگر ایران 
ارتباطات گازی خود در منطقه را گسترش می داد، اکنون 

از نظر سياسی نيز وضعيت دیگری داشت.«
وی افزود: »برای اینکه بتوانيم نگاه اس��تراتژیک به گاز را 
تقویت کنيم، باید ابتدا از داخل ش��روع کنيم. مصرف گاز 
باید بهينه شود، یارانه ها عقلانی شوند، کارایی و بهره وری 
افزایش یابد و گاز باید برای صادرات اختصاص داده شود. 
موقيعت ایران در منطقه بس��يار اس��تثنایی است، چون 
همه کشورهای منطقه به جز قطر ظرف چند سال آینده 
واردکننده خالص گاز خواهند شد. بنابراین ما می مانيم و 
قطر و امریکا که شاید حتی نخستين صادرکننده گاز به 
منطقه ما شود که علاوه بر حضور نظامی، حضور گازی هم 
داشته باشد. یک روز وزیر انرژی قطر آمد و با پریشان حالی 
به من گفت که اماراتی ها که از قطر گاز را 2 دلار می خرند، 
دارن��د از امریکا نيز محموله گازی به قيم��ت 7 دلار وارد 

می کنند. در نتيجه باید به صورت رقابتی در بازار تجاری 
منطقه و فرامنطقه ورود کنيم.«

عادلی چشم انداز گاز دنيا را متأثر از دو محرک جمعيت و 
GDP دانست و تصریح کرد: »تا سال 2040، جمعيت دنيا 
از 7.5 ميليارد به 9.2 ميليارد افزایش می یابد، GDP دنيا 
از 127 تریليون دلار به 272 تریليون دلار خواهد رسيد. 
تقاضای گاز 46 درصد افزایش پيدا می کند که در جنوب 
آسيا از همه جا بيشتر خواهند بود. همچنين گاز در سبد 
انرژی جهانی از 22 درصد به 26 درصد افزایش می یابد و 
این در حالی اس��ت که سهم زغال س��نگ از 27 درصد به 
21 درصد و س��هم نفت از 32 درصد به 29 درصد کاهش 
خواهد یافت. رشد توليد گاز 1.7 درصد در سال خواهد بود 
که رشد توليد خط لوله که اکنون 64 درصد است، به 55 
درصد کاهش خواهد یافت و رش��د LNG از 26 درصد به 

45 درصد افزایش خواهد یافت.«
وی افزود: »در افریقا، ش��مال آسيا، خاورميانه و امریکای 
شمالی اضافه توليد گاز دارند و در خود منطقه می توانند 
تجارت گاز داشته باشند و در دو قسمت است که کسری 
وجود دارد. یکی جنوب آس��يا ب��ا BCM 510 )بيليون 

کوبيک متر( و دیگری اروپا با BCM 439 است.«
دبيرکل پيشين مجمع کشورهای صادرکننده گاز گفت: 
»ای��ران نياز به 7.9 ميليارد دلار س��رمایه گذاری برای 
ایجاد ظرفيت جدید در ح��وزه گاز دارد که هزینه های 
نگه داش��ت ظرفيت فعلی در آن حس��اب نشده است. 
در منطقه خاورميانه ایران و قط��ر از نظر ذخایر گازی 
از همه کش��ورها بالاتر هس��تند و پس از این دو کشور 
عربس��تان قرار دارد که البته چ��ون مصرف گاز بالایی 
دارد، توانای��ی صادرات ندارد. توليد ایران 301 ميليارد 
متر مكعب و مصرف آن 217 ميلي��ارد متر مكعب که 
اختلاف این دو عدد نش��ان دهنده توان صادراتی ایران 
است. قطر 171 ميليارد متر مكعب توليد می کند و 38 
ميليارد متر مكعب مصرف می کن��د. توليد امارات 94 
ميليارد متر مكعب و مصرف آن 71 ميليارد متر مكعب 
است و عربستان سعودی که 111 ميليارد متر مكعب 
توليد و 111 ميليارد متر مكعب مصرف می کند. بقيه 
کش��ورها ميزان مصرف بالاتر از تولي��د دارند. از طرف 
دیگر، امریکای شمالی بالاترین سهم از تقاضای جهانی 
را دارد، ولی این س��هم رش��د نمی کند. در جنوب آسيا 
تقاضا افزایش چش��مگير خواهد یافت و در خاورميانه 
سهم تقاضا عوض نخواهد شد و در افریقا نيز سهم تقاضا 

رشد خواهد کرد.«

    ريشه  عدم توفيق 
وی در خصوص عدم موفقيت ایران در صادرات گاز عنوان 
کرد: »در خلال س��ال های اخير علت ناموفق بودن ما در 
صادرات گاز این بوده است که سياست گسترش خط لوله 
را در پيش گرفتيم و برای گسترش خط لوله، خوش بينانه 
سرمایه گذاری مالی و زمانی بسيار زیادی انجام دادیم. فکر 
می کردیم که خط لوله پاکستان و هند جلو می رود و بعد 
از آن خط لول��ه اروپا هم پيش می رود و بعد از آن به عمان 
و جاهای دیگر هم می توانيم خط لوله بکشيم. در صورتی 
که در خلال سال های 2000 به بعد، روند رشد LNG در 
دنيا شروع و شکوفا شد و ما برای LNG ارزش زیادی قائل 
نشدیم.« عادلی بيان کرد: »اگر بخواهيم گاز را تبدیل به 
قدرت و امنيت ملی کنيم، باید ب��ه LNG اولویت 1 و 2 و 
3 بدهيم. LNG بس��ياری از مشکلات ژئوپلوتيک را دور 
می زند و ما حتی می توانيم به پاکستان نيز با LNG گاز صادر 
کنيم. ما اکنون 18 ميليون تن ظرفيت زیرساخت واردات 
LNG در منطق��ه داریم. امارات، کوی��ت و عمان در حال 
حاضر درحال واردات LNG هستند و جالب اینکه کویت از 
ترینيداد و توباکو که در امریکای مرکزی است، LNG وارد 
می کند.« وی در یاپان سخنان خود نتيجه گيری کرد که 
در آینده تقاضا برای گاز افزایش می یابد، قيمت  گاز رشد 
خواهد کرد و سهم ال ان جی نيز بيشتر خواهد شد. همچنين 
 LNG بالا خواهد رفت، زیرا LNG تمایل کشورها به تجارت
مشکلات ژئوپلوتيک را دور می زند. در نهایت سهم بيشتر از 

LNG جهانی قدرت ایران را نيز بالا خواهد برد.

    آيا می توان LNG را توسعه داد
اما نرس��ی قربان، عضو کميس��يون انرژی اتاق بازرگانی 
ای��ران در زمينه توانایی ایران در توس��عه LNG، کمی با 
محمدحسين عادلی، دبيرکل پيشين مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز اختلاف نظر داش��ت. قربان در خصوص 
بحث ص��ادرات گاز به صورت LNG بي��ان کرد: »باید در 
نظر گرفت که به دليل آنکه کش��ورهای کمی تکنولوژی 
این صنعت را در اختيار دارند و اکنون ایران در تحریم های 
نفتی قرار دارد، امکان توسعه آن در حال حاضر وجود ندارد. 
همچنين سرمایه اوليه لازم برای توسعه LNG به قدری 
زیاد اس��ت که ما خودمان به تنهایی نمی توانيم برای آن 
سرمایه گذاری کنيم. تنها راهی که برای توسعه LNG پيش 
روی ما قرار دارد، توسعه mini LNG است که خودمان 
تکنولوژی آن را توسعه دهيم. نرسی قربان در سخنان خود 
متذکر ش��د: »ایران 1 درصد جمعيت جه��ان و 1 درصد 

مساحت خشکی جهان را به خود اختصاص داده است، اما 
18 درصد گاز جهان در این آب و خاک ذخيره شده است. 
ایران 5 برابر ذخایر امریکا گاز دارد، با این حال نصف امریکا 

گاز توليد می کند.«
وی افزود: »در منطقه مهم ترین رقيب گازی ایران کشور 
قطر اس��ت. ما می توانيم اقداماتی را در ح��وزه گاز انجام 
دهيم که قطر قادر به انجام آنها نيست. در درجه نخست ما 
می بایست در مصرف داخلی گاز را جایگزین نفت می کردیم 
که در این مسير قدم برداشتيم و موفق نيز بوده ایم. اقدام دوم 
تزریق گاز به ذخایر نفتی است که ميزان توليد نفت را بالا 
می برد، ضمن اینکه 70 درصد گاز تزریقی نيز به همراه نفت 
بيرون می آید و قابل مصرف است و از دست نمی رود. در این 
زمينه تاکنون 30 ميليارد متر مکعب تزریق انجام شده است 
که می توانست 4 برابر این ميزان باشد. ما می توانستيم گاز 
پارس جنوبی را استخراج و به ذخایر نفت خود منتقل کنيم 
تا در بهره برداری از پارس جنوبی از قطر جا نمانيم. این کار را 

قطر نمی توانست انجام دهد.«
قربان اقدام سوم را توس��عه صنایع گازی دانست و گفت: 
»هنوز هم فض��ای زیادی برای این توس��عه وجود دارد و 
می تواند اشتغال زایی کند. صادرات گاز به صورت LNG و 

خط لوله اقدام چهارمی است که می توانيم انجام دهيم.«
وی در پایان سخنان خود نکته ای درباره قرارداد کرسنت 
اضافه کرد و گفت: »باید تأکيد کرد که این قرارداد با همه 
ایراداتی که داشته است، برای ما لازم الاجرا  بود و اگر ما این 
قرارداد را اجرا می کردیم، می توانستيم بعد از چند سال با 
حکميت مبلع قرارداد را ب��الا ببریم و ضمنأ امارات از نظر 
سياسی به ما وابستگی پيدا می کرد و روابطمان به این شکلی 

که اکنون هست پيش نمی رفت.«

    فرصت هايی که مثل گاز سوختند
غلامحسين حسن تاش، عضو موسسه مطالعات بين المللی 
انرژی یکی دیگر از سخنرانان جلسه بررسی موانع صادرات 
و ترانزیت گاز بود. حسن تاش با یادآوری اینکه چالش های 
گازی ایران از 20 سال پيش تاکنون هيچ تغييری نکرده 
است، اظهار کرد: »من بيست سال پيش مقاله ای در رابطه 
با چالش های پيش روی انرژی و نفت و گاز در ایران نوشتم 
که متاسفانه بعد از 20 سال همه آن چالش ها به قوت خود 
باقی هستند. مهم ترین آنها این است که ما در بخش انرژی 
دستگاه حکمرانی نداریم و به تبع آن سياست های بخش 
انرژی مان هم روش��ن نيس��ت. در نتيجه، پتانسيل های 
صادراتی مشخص نيست و در نهایت نمی توانيم دیپلماسی 
انرژی تعریف کنيم. تجربه سال های اخير نشان داده است 
که اگر ما تعامل درستی با نظام بين الملل نداشته باشيم، 

اجازه توسعه اقتصادی نمی دهند.«
وی اف��زود: »اکنون ما بازار اروپا را عملا از دس��ت داده ایم، 
زیرا آنها برنامه های بلندمدت خود را در حوزه مصرف گاز 
بسته اند و حداقل تا س��ال 2030 سهمی از گاز ایران را در 
برنامه خود در نظر نگرفته اند. ما با پاکستان قرارداد داریم، 
ولی پس از گذشت سال ها هنوز تعيين تکليف نشده است. 
بالاخره قرارداد پاکستان باید تعيين تکليف شود. یکی از 
 mini LNG فرصت های پيش روی ما توسعه پایگاه های
است تا به پاکس��تان صادر شود، چون بيشتر خودروهای 
پاکستان CNG هستند. همچنين صادرات گاز به عمان را 

لازم است جدی تر دنبال کنيم.«
حسن تاش نيز نتوانست از موضوع قرارداد کرسنت گذر 
کند و به آن نپردازد. وی در این خصوص گفت: »من بارها 
گفته ام که این قرارداد بسيار بد بوده است، اما به هر حال یک 
قرارداد بين المللی است و باید اجرا شود. از طرف دیگر، عدم 
پایبندی ما به کرسنت باعث شده است که عمان نيز زیاد با 

ما همکاری نمی کند.«
خط لوله تاپی آخرین موضوع مورد اشاره حسن تاش بود. 
وی در خصوص این پ��روژه گفت: »درخصوص خط لوله 
تاپی نيز باید اضافه کرد که خوب بود که ما وارد مشارکت 
با طرف های قرارداد می شدیم و از موضع مشارکت جویانه 
برخورد کنيم. ولی متاسفانه این فرصت نيز از دست رفت و 

عربستان سعودی آمد و ما را راه نخواهند داد.«

برخي به بهانه انتقاد از وزارت نفت در حال گرا دادن در مورد صادرات نفت خام ایران هستند

نفوذ با اسم رمز »اتاق تاريك معاملات نفت«
ایرنا| 

همزمان با اوج گيري جنگ اقتصادي امریكا و تلاش براي 
قطع كامل صادرات نفت ایران، گروهي با دادن نشاني غلط 
و طرح مسائل غيرواقعي مانند »اتاق تاریك معاملات نفت« 
اهدافي خاص را دنبال مي كنند؛ در حالي كه همه مبادلات 

نفتي از سوي نهادهاي نظارتي بطور دقيق رصد مي شود.
چندي است كه همزمان با تشدید تحریم هاي امریكا 
عليه ایران و صنعت نفت، برخي گروه ها و محافل خبري 
تلاش مي كنند تحت عنوان بحث هاي كارشناسي به 
طرح ادعاهاي عجيب درباره صادرات نفت كه مهم ترین 
منبع درآمدي كشور در زمان تحریم است، بپردازند كه 
نتيجه آن، افش��اي اطلاعات محرمانه مبادلات نفتي 
خواهد بود. جس��ت وجوي كوت��اه در اینترنت درباره 
»اتاق تاریك معاملات نفت« نش��ان مي دهد به تازگي 
موج خب��ري در این باره به راه افتاده اس��ت كه در آن، 
ادعاهایي واهي و ساختگي مطرح شده كه هدف همگي 
آنها، اعمال فشار به مسوولان و نهادهاي ذي ربط است. 
گروه هایي با اس��تفاده از تعابي��ر عجيب و پرطمطراق 
مانند »اتاق تاریك معام��لات نفت«، لزوم عرضه نفت 
در بورس و ش��فافيت معاملات ت��لاش مي كنند روند 
طبيعي صادرات نفت را كه با نظارت نهادهاي نظارتي 
و مقام هاي ارشد كشور در حال انجام است، زیر سوال 
ببرند، در حالي كه دولت دوازدهم، همواره از شفافيت 
معاملات حمایت و حتي براي نخستين بار عرضه نفت 

در بورس را نيز آغاز كرده است.
براي نمونه در یكي از ادعاها آمده است: »وزارت نفت با ایجاد 
یك سازوكار موازي با بورس انرژي و با راه اندازي اتاق تاریك 

درصدد است مانع ورود شركت هاي خصوصي به سازوكار 
بورس شود و بدین ترتيب اجراي این راهكار ضدتحریمي 
را بي فایده نشان دهد«. این گروه به نحوي ادعاهاي خود را 
مطرح مي كنند كه گویا، براي صادرات نفت ایران در بازارهاي 
جهاني به تازگي، سازوكار و اتاق جدیدي راه اندازي شده كه 
به دنبال فرار از شفافيت است، اما بررسي ها نشان مي دهد 
تغييري در س��ازوكار فروش نفت رخ نداده و روند صادرات 
همانند گذشته با رصد دقيق نهادهاي نظارتي در حال انجام 
است. به نظر مي رسد این گروه با طرح مسائل غيرواقعي و 
اتهام هاي بي اساس، برنامه هایي خاص را دنبال مي كنند كه 

در خدمت اهداف امریكا و عربستان است.
اكنون در جنگي تمام عيار اقتصادي با امریكا و متحدانش 
به سر مي بریم كه هدف دشمنان در آن، قطع رگ حيات 
اقتصادي ایران یعني صادرات نفت و بر زمين زدن ساختار 
سياسي و اقتصادي كشور است. امریكا در این جنگ تلاش 
مي كند با رصد اخبار و فعاليت هاي اقتصادي به ویژه صادرات 
نفت مسير مبادلات نفتي كشور ما را مسدود كند. جنگ 
اقتصادي، موضوعي است كه رهبر معظم انقلاب اسلامي 
آن را خاطرنشان كرده اند و خواستار هوشياري در مقابل آن 
شده اند. رهبر معظم انقلاب اسلامي پانزدهم شهریور امسال 
در دیدار نمایندگان مجلس خبرگان فرمودند: بدخواهان 
ملت ایران به موازات جنگ اقتصادي، جنگ رس��انه اي و 
تبليغاتي را نيز در دس��تور كار خود قرار داده اند، بنابراین 

انتقادها باید با هدف اصلاح و خيرخواهانه باشد.
ایش��ان تصریح كردند: امروز نظام اس��لامي با یك جنگ 
همه جانبه اقتصادي روبروس��ت كه از یك اتاق جنگ و با 
دقت و اهتمام كامل هدایت مي شود، اما در كنار این جنگ، 

یك جنگ مهم رسانه اي و تبليغاتي نيز در جریان است كه 
بيش��تر اوقات از آن غفلت مي شود. رهبر معظم انقلاب در 
آن دیدار فرمودند: براساس اطلاعاتي كه در اختيار داریم، 
دستگاه هاي جاسوسي امریكا و رژیم صهيونيستي با حمایت 
مالي قارون هاي منطقه اطراف كشور ما، تشكيلاتي را براي 
این جنگ رسانه اي راه اندازي كرده اند و بطور جدي در حال 
برنامه ریزي و تلاش ب��راي آلوده كردن فضاي تبليغاتي و 

فكري جامعه هستند.
»اهداف این جنگ رسانه اي، ایجاد اضطراب، یأس، نااميدي 
و احساس بن بست و بدبين كردن مردم نسبت به یكدیگر و 
نسبت به دستگاه هاي مسوول و همچنين بيشتر و بزرگ تر 

نشان دادن مشكلات اقتصادي در ذهن جامعه است«.
ایشان به یك نمونه اشاره كردند و فرمودند: در همين مسائل 
مربوط به سكه و ارز و كاهش ارزش پول ملي، جنگ رسانه اي 
و فضاسازي هاي تبليغاتي بدخواهان، تاثيرگذار بوده است 
كه البته از دشمن توقعي جز رذالت نيست، اما باید مراقب 
باشيم ما به این فضاسازي ها براي آلوده كردن ذهن مردم، 

كمك نكنيم.

    رصد صادرات نفت ازسوي نهادهاي نظارتي
ادعاهاي مربوط به ات��اق تاریك معاملات در حالي مطرح 
مي ش��ود كه پيگيري ها نش��ان مي دهد روند معاملات و 
صادرات نفت با نظارت دقيق نهادهاي نظارتي انجام شده 
و گزارش هاي مربوط به این مبادلات نيز بطور ش��فاف به 
مس��وولان و مقامات ارشد كشور ارسال مي شود. سازوكار 
فروش نفت، سابقه اي چند ساله دارد كه توانسته درآمدهاي 
نفتي كشور را محقق كند. نكته جالب اینكه در دور قبلي 

تحریم ها یعن��ي در دولت هاي نهم و دهم گروهي به بهانه 
تحریم ها اقدام به اعمال فش��ار به مسوولان وقت كردند و 
تلاش داشتند سازوكار قدیمي فروش نفت را تغيير دهند 
كه نتيجه آن، ظهور »بابك زنجاني« بود كه همگان با آن 
آشنا شده اند. شاید اكنون نيز گروهي به بهانه تحریم ها، به 
فكر به یغما بردن درآمدهاي نفتي و خلق بابك زنجاني هاي 

جدید افتاده اند.

    امريكا در پي قطع كامل صادرات نفت ايران
محرمانه بودن اطلاعات مربوط به صادرات و فروش نفت، 
به معناي فقدان شفافيت و انجام آن در تاریكخانه اي مرموز 
نيست، بلكه بدان معناست كه نباید این اطلاعات به دست 
دشمنان كشور برس��د. وزیر نفت بارها اعلام كرده است از 
اعلام جزیيات صادرات نفت )ش��امل ميزان، خریداران و 
چگونگي صادرات( خودداري مي كند، زیرا اعلام جزیيات، 
سبب شناسایي مسيرهاي صادراتي ایران و اقدام متقابل 
امریكا مي ش��ود. بيژن زنگنه تاكيد مي كند: خواب امریكا 
براي قطع صادرات و به صفر رس��اندن صادرات نفت ایران 
هيچگاه محقق نخواهد شد. امریكا پس از خروج از برجام در 
اردیبهشت امسال اعلام كرد كه صادرات نفت ایران را در 6 

ماه )تا آبان( بطور كامل قطع خواهد كرد.

    صادرات نفت ايران زير ذره بين عربستان
افزون بر امریكا، رقيب منطقه اي كشور یعني عربستان نيز 
بطور دقيق در حال رصد صادرات نفت و فرآورده هاي نفتي 
ایران اس��ت. یك مقام صنعت نفت در این باره به خبرنگار 
اقتصادي ایرنا گفت: افزون بر امریكا، دولت عربس��تان كه 

به عنوان رقيب سياسي و اقتصادي منطقه اي كشورمان به 
شمار مي رود نيز بسيار بر صادرات نفت و فرآورده هاي نفتي 
كشورمان متمركز شده اس��ت.وي افزود: عربستان بطور 
مستمر، روند صادرات و خریداران نفت و فرآورده هاي نفتي 
را رصد مي كند تا به سراغ ش��ان برود و آنها را از خرید نفت 
و فرآورده هاي نفتي ایران منصرف كند؛ عربستان با دادن 
پيشنهادهاي جذاب، مش��تریان ایران را از ادامه همكاري 
با كشورمان منصرف و خود قراردادهاي نفتي با آنها امضا 
مي كند.  ادعاي این گروه درباره كارشكني دولت و وزارت 
نفت در عرضه نفت در بورس در حالي مطرح مي شود كه 
این ایده براي نخستين بار با حمایت دولت دوازدهم رنگ 
واقعيت به خود گرفت. ماجراي عرضه نفت در بورس، سابقه 
چند س��اله دارد و در دولت هاي پيشين بارها مطرح شده 
بود، اما هيچگاه به سرانجام نرسيد تا اینكه با حمایت دولت 
دوازدهم در آبان امسال به صورت عرضه هاي منظم آغاز شد.

تاكنون در سه مرحله، نفت خام در بورس انرژي عرضه شده 
و قرار است چهارمين مرحله فروش نفت نيز در بورس انرژي 
در 15 بهمن ماه با عرضه یك ميليون بش��كه نفت سبك 

صادراتي به نرخ بشكه اي 56 دلار و 24 سنت انجام شود.
مرحله نخس��ت فروش نفت در 6 آبان، مرحله دوم در 20 
آبان و مرحله سوم در یكم بهمن امسال انجام شد كه با تایيد 
سران قوا قرار است به صورت مس��تمر ادامه یابد. با توجه 
به اینكه فروش نفت صادراتي در بورس، روش��ي جدید به 
شمار مي رود، نهادینه شدن آن به عنوان راهكار مطمئن 
و ثابت عرضه نفت، فرآیندي زمان بر خواهد بود، زیرا بخش 
خصوصي تاكنون تجربه اي در این باره نداشته و به تدریج با 

آن آشنا مي شود.
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 توضيحات نفتكش 
درخصوص شايعات سانچي

ایرنا|  ریيس امور بيمه و دعاوي شركت ملي نفتكش 
ایران در واكنش به ماجراي تماس هاي مش��كوك 
با خانواده ش��هداي س��انچي و ادع��اي زنده بودن 
آنها، گفت: بيشتر خانوادها با توجه به بررسي هاي 
انجام ش��ده موضوع ش��هادت سرنشينان سانچي 
راپذیرفته اند، اما چند خانواده حاضر به پذیرش این 

موضوع نشدند.
به گ��زارش روابط عمومي ش��ركت ملي نفتكش، 
»عليرض��ا نوذري امين��ي« در توضيح تماس هاي 
مشكوك با گروهي از خانواده شهداي سانچي و ادعاي 
زنده بودن و گروگان گرفته ش��دن خدمه كشتي، 
اظهار داشت: »اولا هدف گروگانگيري چه چيزي 
مي تواند باشد؟ دوم اینكه چرا بعد از گذشت یك سال 
از سانحه هيچ خبر و نشانه و علائمي از گروگانگيران 
وجود ندارد و هيچ درخواستي عنوان نشده است؟«

»سوم اینكه مطابق بررسي هاي دقيق اطلاعات جعبه 
سياه سانچي، جعبه سياه كشتي كریستال )كشتي 
باربري چيني( و حتي جعبه هاي سياه كشتي هاي 
اطراف سانحه و جست وجوي وسيع محل سانحه 
تا ابعاد وسيع هيچ نشانه اي از خروج خدمه كشتي 
وجود ندارد، پس چگونه ممكن است این خدمه به 

گروگان گرفته شده باشند؟«
ریيس امور بيمه و دعاوي شركت ملي نفتكش ایران 
اضافه كرد: نكته چهارم اینكه چرا بيشتر خانواده ها 
كه با موضوع شهادت عزیزانشان كنار آمده اند این 
ادعاها را مطرح نمي كنند و هيچ تماسي با آنها گرفته 
نمي شود و این موضوع فقط از سوي چند خانواده 
مطرح مي شود؟ نوذري اميني، بررسي موضوعات 
گروگانگيري و ابعاد امنيتي و پليسي این مساله را 
به ارایه نظر كارشناس��ي مراجع ذي صلاح امنيتي 
و انتظامي موكول كرد و گفت: طبيعي اس��ت كه با 
این حجم از شایعاتي كه درخصوص سانحه سانچي 
به وجود آمده بود، پرداختن به موضوعاتي از قبيل 
گروگانگيري نيز باید با لحاظ كردن مسائل و ابعاد 
فني و كارشناسي و استناد به شواهد موجود سانحه 
انجام ش��ود و اظهارنظر در این خصوص با توجه به 
مستنداتي كه از روزهاي وقوع سانحه و هشت روز 
سوختن كشتي در دماي 900 درجه اي وجود دارد، 

انجام پذیرد.
وي درخصوص برگزاري جلس��ات كارشناس��ي و 
توجيهي براي خانواده هاي سانچي نيز اظهارداشت: 
ما از روزهاي نخس��ت سانحه تاكنون بطور مرتب، 
جلسات كارشناسي و اطلاع رساني در زمينه پاسخ 
به سوالات خانواده ها را در دستور كار داشته و داریم.

ریيس امور بيمه و دعاوي شركت ملي نفتكش ایران 
خاطرنشان كرد: بيشتر خانوادها با توجه به توضيحات 
موجود و ارایه نتایج به دست آمده از تحقيقات، در 
این زمينه قانع شدند و فقط چند خانواده حاضر به 

پذیرش شهادت عزیزانشان نشدند.
نوذري اضافه كرد: آخرین جلسه اي كه داشتيم دو ماه 
پيش بود كه در آن همه ارگان ها، نهادها، افراد، تيم ها، 
كارشناسان و مسوولان حاضر در سانحه سانچي و 
روزهاي وقوع و غرق شدن سانچي را گردهم آوردیم 

و نشست جامعي در این زمينه برگزار كردیم. 
وي ادامه داد: براي این نشست هيچ سقف زماني قائل 
نشدیم و در این جلسه 10 ساعته به همه پرسش ها 
و ابهامات خانواده ها پاسخ گفته شد؛ در این جلسه، 
صداي جعبه س��ياه سانچي نيز به درخواست خود 

خانواده ها پخش شد.
نوذري اعلام كرد: با وجود دعوت گسترده و برگزاري 
این جلس��ه كارشناس��ي به ص��ورت جامع، چند 
خانواده اي كه ادعاي گروگان گرفته ش��دن خدمه 
س��انچي را دارند حاضر به حضور در این نشست و 

دریافت پاسخ پرسش ها و ابهامات خود نشدند.
ریيس امور بيمه و دعاوي شركت ملي نفتكش 
درخصوص موضوع غواصي و تفحص پيكر شهدا 
نيز تصریح كرد: از همان ساعات اوليه وقوع این 
س��انحه، به همه ش��ركت هاي معتبر دنيا اعلام 
كردیم هر ش��ركتي كه مي تواند بحث غواصي و 
تفحص را انجام دهد ما بدون هيچ محدودیتي در 

هزینه با آنها قرارداد خواهيم بست.
وي اضافه كرد: ب��ا حرفه اي ترین تيم هاي داخلي و 
بين المللي قرارداد بستيم و كارشناسان سابق شركت 
»اسميت« به عنوان بهترین شركت امدادونجات 

دریایي دنيا را به استخدام خود درآوردیم.
نوذري افزود: تيم هاي غواص��ي و عمليات زیرآبي 
بيش از 50 روز در محل س��انحه به انجام عمليات 
غواصي و ارسال ربات زیرآبي براي تصویربرداري از 
لاشه كشتي و بررسي ابعاد مختلف مربوط به انجام 
عمليات تفحص شهدا، برش زدن كشتي، ورود به 

كشتي و... پرداختند.
وي تصریح كرد: در نامه مكتوبي كه از سوي »هانس 
وان رویج« و »جيكوب هاگن دراپ« اعضاي سابق 
تيم عمليات شركت اسميت به شركت ملي نفتكش 
ارس��ال ش��ده، پس از بررس��ي همه جانبه و انجام 
مطالعات تخصصي اعلام ش��ده اس��ت كه امكان 
انجام عمليات تفحص یا بالا كشيدن لاشه كشتي 
سانچي وجود ندارد. نوذري گفت: تيم هاي مجرب 
كارشناسي داخلي و بين المللي به ما اعلام كردند 
كه طبق بررس��ي همه تصاویر دریافتي و با لحاظ 
همه شرایط و جوانب حادثه و مدت هشت روزي كه 
سانچي در آتش با درجه حرارت بيش از 900 درجه 
سانتيگراد سوخت و ذوب شدن آن بر اثر حرارت و 
فشار ناشي از غرق شدن، نمي توان به یافتن نشانه اي 
از پيكر شهدا اميدوار بود.  ریيس امور بيمه و دعاوي 
شركت ملي نفتكش ایران ادامه داد: به عبارت دیگر در 
شرایط كنوني این كشتي، احتمال موفقيت در یافتن 

نشانه اي پيكر شهداي سانچي غيرممكن است.
شانزدهم دي ماه سال 96 یك كشتي فله بر چيني 
حامل 64 هزار تن گندم در س��واحل شانگهاي 
چين به نفتكش ایراني سانچي كه حامل بيش از 
130 هزار تن ميعانات گازي بود، برخورد كرد كه 
در پي آن 32 سرنشنين این نفتكش )30 ایراني 

و 2 بنگلادشي( جان باختند.
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پاك كردن حافظه تاريخي

ثروتمندان، براي نابودي آرشيو اينترنتي، چقدر حاضرند پول خرج كنند
مولف:  ماريا باستيلوس|

مترجم:  محمد معماريان|
كلمبي�ا جرناليس�م ريويو| مجله هونولول��و 
ادوِرتايزر ديگ��ر وجود ن��دارد، اما قب��اً در صفحات 
پشتي اش يك ستون منتشر مي كرد به نام »آمار اداره 
سامت« كه اطاعاتي از اداره سامت هاوايي داشت: 
جزيي��ات تولدها، مرگ ه��ا و رويداده��اي ديگر. اين 
روزنامه، كه كار خود را در سال ۱۸۵۶ با نام پسيفيك 
كامرش��ال ادورتايزر آغاز كرد، پ��س از خاتمه جنگ 
جهاني دوم ادغام، خريداري، و فروخته ش��د و سپس 
در س��ال ۲۰۱۰ دوباره با رقي��ب محلي اش هونولولو 
اس��تاربولتين ادغام ش��د تا مجله هونولولو اس��تار 
ادوايزر درآي��د. ام��ا آرش��يو ادورتايزر هنوز روي 
ميكروفيل��م در كتابخانه ايالت��ي هونولولو نگهداري 
مي شود. وقتي آن فيلم ها تهيه مي شدند، مگر كسي 
فكرش را مي كرد روزي برسد كه سوابق يك اعاميه 
كوچك تولد به يك مساله در ابعاد ملي تبديل شود؟ 
ام��ا آنجا، در صفحه B۶ روز ۱۳ اوت ۱۹۶۱ از نس��خه 
يكشنبه ادورتايزر، كنار يك فهرست دسته بندي شده 
از نجّاره��ا و موم كارهاي كف خان��ه، دو خط با حروف 
۵.۵ پوينتي چاپ ش��ده كه اعام مي كند روز ۴ اوت، 
آقا و خانم باراك اچ. اوباما ساكن پاك ۶۰۸۵ بزرگراه 

كالانياناول صاحب يك پسر شدند.
اگر اين تكه فيلم پاستيكي انكارناپذير نبود، جنبش 
موسوم به ولادت سنج بسيار ساده تر مي توانست جمع 
بيش��تري از امريكايي ها را متقاعد كند كه پرزيدنت 
باراك اوباما در ايالات متحده به دنيا نيامده اس��ت. اما 
آن حلقه كوچك ميكروفيلم آنجا بود و هست، حاضر و 
آماده براي آنكه در زيرزمين كتابخانه ايالتي هونولولو 
روي دستگاه ديده ش��ود: يك سابقه غيرقابل جعل از 
»تولدها، ازدواج ها و مرگ ها« كه اظهارات مسوولان 
هاوايي پيرامون گواه��ي تولد باراك اوباما را بس��يار 
تقويت كرد. جنيس اوكوبو، سخنگوي اداره سامت 
هاوايي، گفت: »ما س��وابق حياتي را نابود نمي كنيم. 
كل كارمان همين است، اينكه سوابق حياتي را حفظ 

و نگهداري كنيم.«
اگر آن آرشيو ميكروفيلم نبود، شايد دونالد ترامپ هنوز 
هم مي توانست باراك اوباما را متهم كند كه در كنيا به 
دنيا آمده است و، در صورت وجود فساد سياسي كافي، 
آن دروغ بعداً مي توانست به تاريخ رسمي تبديل شود. 
چون تاريخْ نبردي است كه هر روز درگيرش هستيم. 
ما مي جنگيم تا حقيقت را بسازيم: ابتدا با زيستن آن، 
سپس با ضبط و به اشتراك گذاري آن، و نهايتاً با حفظ 
آن )كه بس��يار تعيين كننده هس��ت( . بدون آرشيو، 

تاريخي در كار نيست.
طي سال هاي متوالي، مهم ترين سابقه نگه دارهاي ما به 
استفاده از تجهيزات و فناوري هاي خاصي پايبند بودند. 
براي آرشيوسازان، سال ۱۸۷۰ ميادي طليعه آن شد 
كه همه چيز پودر شود. در آن سال بود كه كارخانه هاي 
روزنامه هاي امريكايي توليد كاغذ پنبه اي با خمير چوب 
را آغاز كردند: با اين كار، خيال نس��ل هاي بعد راحت 
شد كه روزنامه هاي چاپ شده پس از اين زمان، جنس 
ظريفي دارند كه لبه هايش تُرد و شكننده است و كافي 
است كمي هوا بخورد تا زرد شود. در اواخر دهه ۱۹۲۰، 
شركت كداك پيشنهاد داد كه ميكروفيلم راه حل قصه 
است چون كل يك روزنامه را روي چند اينچ فيلم نازك 
و منعطف فشرده مي كند. در نيمه دوم آن قرن، برخي 
از كتابخانه ها تماماً روي ميكروفرم منتقل شدند، روي 
حلقه هاي ميكروفيلم پيچيده شدند، يا روي صفحات 
ريز ميكروفيش ق��رار گرفتند، و نس��خه هاي خُرد و 
خاكشير اصلي دور ريخته يا خمير شدند. ما براي نجات 

روزنامه ها مجبور بوديم ابتدا نابودشان كنيم.
بعد رس��انه هاي ديجيتال آمدند كه حتي فشرده تر از 
ميكروفيلم هس��تند، و حداقل در ابتدا اين فانتزي را 
پديد آوردند كه كل كتابخانه ها سر يك سنجاق حفظ 
شوند. ازقضا، سوابق ديجيتال جديد حتي سريع تر از 
نسخه هاي چاپي تباه مي شدند. اگر يك صفت همواره 
درباره اطاعات صادق باش��د، زوال پذيري اش است. 

اطاعات بالفطره فراري است.
كلي ش��ركي، رس��انه پژوه و مولفي كه در اوايل قرن 
بيس��ت ويك در كتابخانه كنگره روي پ��روژه حفظ 
زيرس��اخت ملي اطاع��ات ديجيت��ال كار مي كرد، 
مي گويد »آدم ها خوب حدس مي زنند كه چه چيزي 
در آينده مهم خواهد بود، اما در حدس زدن اينكه چه 
چيزي مهم نخواهد بود افتضاحند«. پس از موارد بديهي 
)مثاً تحليف رييس جمهور يا ويدئوِ زنده رويدادهاي 
تاريخي دنيا(، مجبوري��م انتخاب كنيم چه چيزي را 
ذخيره كنيم. اما نمي توانيم همه چيز را ذخيره كنيم، 
و نمي توانيم مطمئن باش��يم آنچه ذخيره مي كنيم 
مدتي طولاني دوام بياورد. ش��ركي مي گويد: »بخش 
زيادي از رقص هاي مدرن دهه هاي ۱۹۷۰ و ۱۹۸۰ از 
دست رفته اند دقيقاً به اين علت كه طراحان رقص ها 
گمان مي كردند نوارهاي وي اچ اسي كه مي سازند آن 
رقص ها را حفظ مي كنند«. او به قانون روتنبرگ اشاره 
مي كن��د: »داده ديجيتال تا ابد دوام مي آورد، يا تا پنج 
س��ال، بس��ته به اينكه كدام مهلت زودتر برسد«. اين 
قانون را جف روتنبرگ، دانش��مند عل��وم رايانه بنگاه 
رند، در سال ۱۹۹۵ در مقاله اي در مجله ساينتيفيك 
امريكن ابداع كرد. او گفت: »اسناد ديجيتال ما بسيار 
شكننده تر از كاغذند. به واقع، سوابق كل بازه فعلي تاريخ 

در خطر است.«
دن كوهن كه آرشيوساز است مي گويد، در سوي ديگر، 
»يكي از تحولات مثبت عصر ديجيتالمان اين اس��ت 
كه مي توان بيشتر ذخيره كرد و دسترسي را به ميزان 
بيشتري فراهم كرد«. او پانزده سال پيش با همكارش، 
رُي روزنزوي��گ، كار روي كتاب تاري��خ ديجيتال را 
آغاز كرد. او مي گويد »آن هنگام فهم خوبي داش��تيم 
كه محتواي ديجيتال زاده چقدر ش��كننده اس��ت« و 

تأكيد مي كند كه عموم دلواپس��ي هاي آرشيوسازان 
چيز جديدي نيس��ت: »تاريخ نگاران هميشه مجبور 
بوده اند موارد قابي و نيمه حقيقي را الك كنند. وجه 
وخيم تر اوضاعِ امروزي آن است كه خلق اسناد قابي 
و، به ويژه انتشار بسيار گسترده تر آنها، به مراتب ساده 
شده اس��ت. گول زدن مردم، اگر ساده تر نشده باشد، 

مثل قديم است.«
حج��م روزافزون��ي از اطاعات در قرن بيس��ت ويكم 
ديجيتال زاده هستند و خواهند ماند، كه بالطبع وقتي 
سِ��رورها و نرم افزارها و فناوري ه��اي وب و زبان هاي 
رايانه اي دچار مشكل شوند، آن اطاعات هم مستعد 
زوال يا نابودي اند. اهميت وظيفه آرشيوسازان اينترنت 
بسيار بيشتر از آني است كه در سال ۲۰۰۱ مي شد تصور 
كرد، يعني زماني كه وب سايت آرشيو اينترنت ماشين 
وِي بك را راه انداخت و جمع آوري صفحات وب را آغاز 
كرد. اين وب س��ايت اكنون بيش از ۳۰ پتابايت داده 
دارد كه سابقه شان به س��ال ۱۹۹۶ برمي گردد )يك 
گيگابايت معادل حدود ۹ متر كتاب در قفسه كتابخانه 
را نگه م��ي دارد. هر پتابايت يك ميلي��ون گيگابايت 
است( . كم نيست مواردي كه ماشين وي بك يا ساير 
آرشيوهاي عظيم ديجيتال )مثاً آرشيوهايي كه در 
دست كتابخانه هاي بزرگ ملي و دانشگاهي اند( يگانه 
نسخه موجود از يك اثر را روي فضاي عمومي اينترنت 
دارند. پيچيدگي اي سياسي، فرهنگي و حتي حقوقي 

اين مسووليت روزبه روز بيشتر مي شود.
تحقيره��اي مش��هوري ك��ه دونال��د ترام��پ نثار 
روزنامه نگاران مي كند اشرافي را كه از رسانه متنفرند 
در سال هاي اخير بي پرواتر كرده است. رسانه دولتي كره 
شمالي حدود ۳۵ هزار مقاله اي را كه از جانگ سونگ 
تائك )ش��وهرعمه كيم جونگ اون( ن��ام بُرده بودند، 
پس از اع��دام او به خاطر خيانت در اواخر ۲۰۰۳، پاك 
كردند. رييس جمهور تركيه رجب طيب اردوغان پس 
از كودتاي ناكام در جولاي ۲۰۱۶ رسانه هاي كشورش 
را س��ركوب كرد، چنان ك��ه بي��ش از ۱۵۰ خروجي 
رسانه اي را تعطيل كرد. حكومت مصر در ماه مه ۲۰۱۷ 
به اي. اس. پي ها دستور داد دسترسي به ۲۱ وب سايت 
خبري را مسدود كنند. بحث سركوب هاي گسترده ترِ 
اطاع رساني عمومي )مانند ممنوعيت تدريس نظريه 
تكامل در دبيرستان هاي تركيه يا تاش اخير چين براي 
واداركردن انتشارات دانشگاه كمبريج بسانسور مقالات 

ژورنال ها( هم بماند.
اكنون فرض كنيم رونوش��ت هايي از اين محتواهاي 
ممنوعه در آرشيوهاي ديجيتال عمومي مانند ماشين 
وي بك وجود دارند. اگر يك حكومت بخواهد اطاعاتي 
را از اينترنت حذف كند، اما آرشيوسازان معتقد باشند 
كه آن محتوا حائز منفع��ت و اهميت عمومي زيادي 
اس��ت، كتابخانه ها و آرشيوها بايد چه واكنشي نشان 
بدهند؟ كتابخانه ها چگونه بايد ميان منفعت عمومي 
در يك سو، و مواردي كه مبناي مشروع و موجهي براي 
ممنوع سازي دسترسي دارند )از قبيل صاحبان حقوق 
مالكيت يا تكثير و مدافعان حريم خصوصي( در سوي 

ديگر، توازن برقرار كنند؟
ماشين وي بك كاً تابع استانداردهاي »سياست آرشيو 
اوكلند« است: كتابدارها و آرشيوسازها، هنگام بررسي 
تقاضاي حذف مطال��ب، به اين الگو مراجعه مي كنند 
كه در دانش��گاه بركلي كاليفرنيا تدوين شد و ابتدا در 
سال ۲۰۰۲ منتشر شد. هنگامي كه حكومت ها چنين 
تقاضاهايي مي كنند، سياست اوكلند از »لايحه حقوق 
كتابخان��ه« )متعلق به انجم��ن كتابخانه هاي امريكا 
كه در س��ال ۱۹۳۹ تصويب شد( چنين نقل مي كند: 
»كتابخانه ه��ا در اجراي مس��ووليت خ��ود مبني بر 
تأمين اطاعات و روشنگري، بايد سانسور را به چالش 

بكشند.« همچنين لايحه حقوق كتابخانه مي گويد كه 
»كتاب ها و ساير منابع كتابخانه اي بايد براي منفعت، 
اطاع و روشنگري همه مردمِ آن اجتماعي ارايه شوند 
كه كتابخانه در خدمتشان است. محتوا نبايد به خاطر 
خاس��تگاه يا پيش��ينه يا ديدگاه هاي اف��رادي كه در 
خلقشان سهيم بوده اند، كنار گذاشته شود«. اگر توجه 
كنيم كه اينترنت يك كتابخانه است، و در خدمت آن 
اجتماعي است كه كل بش��ريت نام دارد، مسووليت 
آرشيوسازان ديجيتال چنان خطير مي شود كه هرچه 

در بابش بگوييم اغراق نكرده ايم.
وباگ گاك��ر، ت��ا ژوئ��ن ۲۰۱۶ كه ب��ه دادگاه اعام 
ورشكستگي كرد، شرح و تفس��يرهايي هوشمندانه 
و بي قيد درباره رويداده��اي روز را به مخاطبين انبوهِ 
چند ده ميليون نفري ارايه مي داد. آن شركت قرباني 
سيابي از شكواييه ها شد، كه مدعيان مختلفي داشت 
اما پول همه را يك نفر داده بود، پيتر تيل: ميلياردري 
كه يكي از موسس��ين پي پال بود و حام��ي ترامپ. او 
سوژه دايمي تمسخر گاكر بود، رسانه اي كه به گفته او 
»معادل القاعده است در سيليكون ولي... به نظرم بايد 
آنها را تروريست ناميد، نه نويسنده يا گزارشگر«. اكثر 
كساني كه از يك مجله خوششان نمي آيد، از خواندنش 
اجتناب مي كنند و بس. ولي تيل خيلي بيشتر از اين 

حرف ها جلو رفت.

ضربه مرگبار تيل به گاكر با يك شكواييه عجيب در 
ايالت فلوريدا آغاز شد: اين شكايت مربوط به يك نوار 
رابطه جنسي بود، تصويرهايي نه چندان شفاف از يك 
دوربين مداربسته كه هالك هوگان )كشتي گير سابقاً 
مشهور( را با هيتر كلم )همسر دوست هوگان كه يك 
چهره راديويي به اسم بوبا لاو اسپانج بود( نشان مي داد. 
با اينكه هوگان پيش مخاطبان گسترده راديويي برنامه 
هاوارد استرن درباره جزيياتي از رابطه خصوصي اش 
حرف زده بود -كه چنان نامناسبند كه نمي شود اينجا 
گفت- هيات منصفه شش نفره در بخش پيناس كانتي 
رأي داد كه او، به خاطر تجاوز به حريم خصوصي اش و 
واردآمدن فشار عاطفي، بايد ۱۴۰ ميليون دلار بگيرد 
)ه��وگان و گاكر نهايتاً با ۳۱ ميلي��ون دلار مصالحه 
كردند( . گروه رسانه اي گاكر مجبور شد تحت فصل 
۱۱ اعام ورشكستگي كند. وب سايت هاي آن به قيمت 
۱۳۵ ميليون دلار به يونيويژن فروخته ش��د، البته به 
Gawker. استثناي وب س��ايت پرچم دارش يعني

com كه آن شركت سهامي عام نمي خواست ريسك 
مالكيتش را قبول كند.

واگذاري دارايي هاي باقيمانده گروه رس��انه اي گاكر 
)ازجمله وب س��ايت پرچ��م دارش و آرش��يو آن، كه 
بيش از دويس��ت هزار مقاله دارد( هنوز در يك دادگاه 
ورشكستگي در نيويورك در حال بررسي است. تيل 
در ماه ژانويه پيش��نهاد خريد اين دارايي ها را تسليم 

كرد، و پيش از آن به قاضي عهده دار مزايده ش��كايت 
كرده بود كه مديران اموال گاكر اج��ازه اين كار را به 
او نداده اند. تيل ميليون ها دلار فقط در پرونده هوگان 
خرج كرد، با اين ه��دف علني كه گاكر را نابود كند و 
شايد دنبال خريد اين دارايي ها باشد تا نگذارد كارزار 
مخفيانه شكواييه هايي كه به راه انداخت علني شود. 
همچنين شايد بخواهد، با حذف آرشيو آن گروه، كار 
نابودكردنش��ان را تمام كند، كه در دادگاه و رسانه ها 
بارها گفته اند كه گم��ان مي رود تيل چنين انگيزه اي 

داشته باشد.
اگر آرشيو گاكر از بين برود، فارغ از چند سال تمسخر 
پيتر تيل، چه چيزي از دس��ت م��ي رود؟ مقاله هايي 
درباره جنبش »جان سياه پوستان مهم است«۴؛ سوگ 
شخصي؛ موي دونالد ترامپ؛ جاده ابريشم؛ پست هاي 
وايولنتاكرز در وب س��ايت رديت.؛ مصاحبه  اي. جي. 
دلاريو در سال ۲۰۰۳ با مرحوم فرد فلپس؛ يك سلسله 
گزارش كه رفتار بي رحمانه آمازون با كاركنانش را افشا 
مي كرد؛ نامه هايي كه زندانيان زير تيغ نوشته بودند. 
آخرين پست تام اسكوكا درباره خطراتي كه پيش روي 
مطبوعات آزاد قرار دارند، با عنوان »گاكر با چراغ گاز 

به قتل رسيد.«
برخاف سياست مداران يا سرگرم كنندگان، رسالت 
حرفه اي روزنامه نگاران اين است كه حقيقت را بگويند: 
نه فقط به دلايل اخاقي، بلكه همچنين به اين دليل 
كه اگر چيزهاي نادرس��ت را منتشر كنند به سادگي 
عليه شان دادخواست ثبت مي شود، اخراج مي شوند يا 
حرمتشان از بين مي رود. چند نمونه از محتواي بالقوه 
خطرناك عبارتند از اتهامات پرسروصدا عليه هاروي 
واينستين كه رونان فارو در نيويوركر و جودي كانتور 
و مگان توه��ي در نيويورك تايمز گ��زارش دادند، يا 
پوشش بدرفتاري هاي جنسي لوئي سي.كي. در تايمز، 
يا اعتراف تانه هيسي كتز در آتانتيك كه نوشت »من 

باور داشتم بيل كازبي متجاوز است.«
ريش��ه قبلي هر س��ه مورد به گاكر برمي گشت. يك 
گزارش بي نام در س��ال ۲۰۱۲ تجربه هاي دو كمدين 
خانم را ش��رح مي داد كه لوئي س��ي.كي. آنه��ا را آزار 
جنسي داده بود. در س��ال ۲۰۱۴، گاكر دوباره آتش 
اتهام��ات عليه بيل كازبي را پس از س��ال ها س��كوت 
رسانه اي شعله ور كرد )»چه كسي مي خواهد اتهامات 
متعدد آزار جنسي بيل كازبي را يادش بيايد؟«( . يك 
گزارش در س��ال ۲۰۱۵ پيرامون »راز آشكار منفور«، 
يعني بدرفتاري جنسي هاروي واينستين، براي افشاي 
حقيقت از خوانندگان كمك مي خواست. در بسياري 
از ماجراهاي پرريسك، گاكر اولين ضربه ها را زد تا راه 
را براي »احترام پذي��ري« باز كند. اگر روزنامه نگاراني 
نباش��ند كه چنين ريس��ك هايي بكنند، اصاً معلوم 
نيست چنين داستان هايي در جريان اصلي رسانه ها 

مطرح شوند يا خير.
اما آن نوع جس��ارت مي توانس��ت خطرن��اك از آب 
درآيد، كه در تابستان ۲۰۱۵ هم اين اتفاق افتاد: وقتي 
كه گاكر جزيياتي خصوصي از روابط همجنس گرايانه 
يك مدير متأهل شركت رسانه اي كنده نست را منتشر 
كرد. تصميم انتشار اين گزارش با انتقاداتي از داخل و 
بيرون روبرو شد. مديريت گاكر آن پُست را حذف كرد 
و مديرمسوولش )مكس ريد( و دبير اجرايي اش )تامي 

كرگز( در اعتراض به اين كار استعفا كردند.
كرگز به من گفت: »شركتي كه كارش بمب انداختن 
باشد، اگر يك بمب به بيراهه برود، نمي تواند شروع به 
لاپوشاني شواهد بكند. هم بايد سابقه گندكاري هاتان 
بماند، هم سابقه فتوحاتتان«. به همين منوال، او ترجيح 
مي دهد آرشيو گاكر بماند تا سابقه اي باشد »از اينكه در 
يك دوره، زندگي چه شكلي داشت و چطور در اينترنت 

پوشش داده مي شد. حذف اينها خلأ بزرگي در فهممان 
به جا مي گذارد.«

در فهرس��ت ثروتمندانِ آماده به شليكي كه يك تبر 
رسانه اي هم براي كوبيدن ديگران دارند، چهره هايي 
غير از پيتر تيل هم ديده مي شود. جو ريكتز، ميلياردر 
حامي ترامپ و مالك دي. ان. اي .اينفو و گاتاميست، 
هر دو رس��انه را در نوامبر ۲۰۱۷ قاطعانه تعطيل كرد 
چون كاركنانش رأي دادند كه اتحاديه تشكيل بدهند. 
ريكتز، در طول مذاكرات، احساسش درباره اتحاديه ها 
را در يك پس��ت وباگي كاماً روش��ن كرد: »چرا در 
كس��ب وكارهايي كه راه مي اندازم، مخالف اتحاديه ها 

هستم.«
همان روزِ اعام تعطيلي، آرش��يوهاي هر دو رس��انه 
به يك ضربت ناپديد ش��دند. متعاقباً روزنامه نگاران 
تازه بيكارش��ده در توييت��ر همديگ��ر را راهنماي��ي 
مي كردند كه بهترين روش براي استخراج نسخه هاي 
كارهايش��ان از حافظه موتور جس��ت وجوي گوگل 
چيست، نسخه هايي كه حداقل به درد استخدامشان 
در جاي ديگري مي خوردند. آن وب سايت ها بعداً دوباره 
بارگذاري شدند )ولي مگر كسي مي داند تا كي؟(، اما 
منظورِ اصلي روشن شده بود. فقط كافي است يك آدم 
ثروتمند به قدر كافي عصباني ش��ود تا كار صدها نفر 
را نابود كند و دسترس��ي ميليون ها نفر به اطاعات را 

مسدود سازد.
از منظر تاريخي، ماش��ين وي بك س��عي كرده است 
از درگيري هاي حقوقي دوري كند، و لذا دس��تورات 
روش��ن و صريح��ي به صاحب��ان حقوق و ناش��راني 
مي دهد كه نمي خواهند محتوايشان رصد يا آرشيو 
ش��ود، و ابزارهايي هم در اختيار آنهايي مي گذارد كه 
مايل اند حفظ محتوا را تسهيل كنند. من توضيحي از 
پرونده گاكر را براي بروستر كال )بنيان گذار ماشين 
وي بك( فرستادم و پرسيدم اگر يك نفر بخواهد يك 
آرش��يو بزرگِ حائز اهميت تاريخي را بخرد و هدفش 
صرفاً نابودس��ازي آن باشد، چه مي شود؟ او جواب داد 
»چنين چيزي بس��يار دلهره آور است« و مرا به مارك 
گراهام ارجاع داد كه مس��وول ماش��ين وي بك است. 
گراهام به من گفت: »ما اين چيزها را دقيق بررس��ي و 

پيگيري مي كنيم.«
در م��اه ژانويه، بنياد آزادي مطبوعات )يك س��ازمان 
غيرانتفاعي وابسته به بنياد جبهه الكترونيك( اعام 
كرد يك طرح ابتكاري با مشاركت آرشيو اينترنت دارد 
كه مي خواهد آرش��يو آن محتواهايي را توليد و حفظ 
كند كه ب��ا »تهديد ميلياردره��ا« مواجهند، ازجمله 
گاكر و لس آنجلس ويكلي. ماه نوامبر پارسال، اكثر تيم 
تحريريه لس آنجلس ويكلي اخراج شدند؛ اين اتفاق 
پس از آن بود كه گروهي از سرمايه گذارانْ اين رسانه را 
خريدند و مقاله نويس روزنامه اورنج كانتي رجيستر را، 
كه ازقضا تمايات آزادي خواهانه هم داشت، مدير آنجا 
كردند. پاركر هيگنز، مدير پروژه هاي ويژه بنياد آزادي 
مطبوعات، مي گويد: »روشن است كه اميدواريم آرشيو 
اينترنت بتواند تا ابد ميزبان اين محتوا باشد، و سازمان 
آنها يك سابقه بسيار عالي در حمايت از بيان دارند«. 
اما او اضاف��ه كرد كه آنها در ح��ال تدوين برنامه هاي 
احتياطي هم هستند تا، اگر مالكان جديد آن رسانه ها 
با تقاضاي برداش��تن مطلب به مواجهه ب��ا اين پروژه 
رفتند، آن برنامه ها را پياده كنند. او مي گويد: »ما داريم 
تاش مي كنيم كه ميزباني مداوم در مجموعه آرشيو 
اينترنت گل��وگاه حياتي اين پروژه نباش��د، ولي الان 

آمادگي نداريم كه وارد جزييات بشويم.«
عاوه  بر اين تاش ها، شواهدي در دست است كه نسل 
بعدي استراتژي هاي آرشيوسازي در مجموعه آرشيو 
اينترنت و جاهاي ديگر در حال تدوين و توس��عه اند. 
كال در نشس��ت وب غيرمتمرك��ز در ژوئن ۲۰۱۶ در 
سان فرانسيسكو ميزبان وينت سرف و ديگر پيشتازان 
اينترنت ب��ود. رس��الت آن گردهمايي كن��دوكاو در 
طراحي يك اينترنت است كه به مراتب توزيع شده تر 
و غيرمتمركزتر باشد. شبكه هاي غيرمتمركز، در برابر 
سانسور يا دخالت، آسيب پذيري كمتري دارند، مثل 
سامانه همتا به همتاي »اينترپلنِتري فايل سيستم« 
كه با ذخيره كردن چندين كپ��ي در چندين رايانه از 
فايل ها حفاظت مي كند. همراه با فناوري باك چين 
كه زيربناي ارز رمزپايه بيت كوين اس��ت، سيستم ها 
را مي ت��وان به نحوي طراح��ي كرد كه آرش��يوهاي 
نابودنشدني بسازند به شرط آنكه روي شبكه هايي پياده 

شوند كه به قدر كافي استواري داشته باشند.
يكي از مشخصه هاي آن اينترنت جديد، كه در نشست 
وب غيرمتمركز سوژه بحث بود و اغلب به آن اشاره مي شد، 
اين نوع از آرش��يوِ »ذاتي« است كه در برابر دست كاري 
مقاوم بوده و دايمي است. سرف، كه با وجود ريش سفيد 
و حضور موقّرانه اش شوخ وش��نگ هم هست )او بود كه 
گفت »قدرت فاس��د مي كند و پاورپوينت مطلقاً فاسد 
مي كند«۹(، از نياز ب��ه انواع جديدي از »فضاي ارجاع« 
حرف زد كه ميان همه نهادهاي همكاري كننده مشترك 
باش��د، مثل URLها كه اكنون بين همه مش��تركند. 
كال به س��بك خاص خود در طرح مطلب ميان حضّار، 
چشم اندازش از يك شبكه جهاني همتا به همتا را گفت 
كه قابليت آرشيوسازي ذاتي دارد و تماماً از تكنيك هايي 
اس��تفاده مي كند ك��ه همين حالا هم طراحي ش��ده و 
توسعه يافته اند. او پرسيد: »آيا مي توانيم وب را روي حالت 
باز قفل كنيم؟ آيا واقعاً مي توانيد آن را چنان بسازيد كه 
باز بودنش قابل فسخ نباشد، تا اين ارزش ها را درون اصل 
خود وب، ذاتي كنيد؟ و من مي گويم كه بله؛ اين فرصت 
ماس��ت.«بايگاني هاي ما ماده خ��ام تاريخ اند، پناهگاه 
خاطره هايمان براي آينده اند. ما بايد يك حصار امنيتي 
بي خدشه براي آرشيوهاي ديجيتالمان بسازيم، و آنها را 
كاماً از دست نيروهاي متخاصم دور كنيم. خبر خوب 

اينكه: اين كار هنوز هم ممكن است.
منبع: ترجمان

  ه�ر ۹ متر كتاب حدودِ ي�ك گيگابايت 
مطلب در خود جا مي دهد و حجم اسنادي 
كه وب سايت آرشيو تابه حال در خود جاي 
داده است به ۳۰ ميليون گيگابايت مي رسد: 
چيزي حدود ۲۷۰هزار كيلومتر كتاب. اما 
يك نگران�ي بزرگ: برخلاف تص�ور رايج، 
ماندگاري اس�نادِ ديجيتال به مراتب كمتر 
از نسخه هاي چاپي است. اسناد ديجيتال 
نمي پوسند يا در جنگ ها نابود نمي شوند، 
ولي خطر بزرگ تري آنها را تهديد مي كند: 
كس�اني كه مي توانند پول بدهن�د و از كل 

تاريخ محوشان كنند.
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نشست ضدايراني پيش از 
شروع از هم پاشيده است

برخي از رسانه هاي عربي معتقدند هر چند امريكا 
و همپيمانانش با برگزاري نشست ورشو به دنبال 
فشار حداكثري به ايران هستند، اما بي ميلي رهبران 
كش��ورهاي اروپايي براي حضور در اين نشس��ت 
ورشو، نشانگر آن است كه اين حركت راه به جايي 

نخواهد برد.
به گزارش گ��روه تحليل، تفس��ير و پژوهش هاي 
خبري ايرنا، »مايك پمپئو« وزير امور خارجه امريكا 
روز جمعه ۲۲ دي ماه در جريان سفر خاورميانه اي 
خود در گفت وگو با ش��بكه خبري »فاكس نيوز« 
از برگزاري يك گردهمايي بين المللي با تمركز بر 
فعاليت هاي منطقه اي ايران در روزهاي ۱۳ و ۱۴ 
فوريه )۲۴ و ۲۵ بهمن( در ورشو پايتخت لهستان 

خبر داد.
رويكردهاي اعامي مقام هاي كاخ سفيد در كنار 
اقدام��ات ديپلماتيك آنها و دعوت از كش��ورهاي 
اروپاي��ي و خاورميان��ه اي، نش��ان داده كه هدف 
اصلي آنان از اين كنفرانس افزايش فش��ار بر ايران 
و همراه س��ازي كش��ورها با رويكردهاي »دونالد 

ترامپ« است.
اين در ش��رايطي اس��ت كه اتحاديه اروپا، روسيه، 
چين، لبنان، عراق و برخي ديگر از كشور هاي عربي 
گفته اند در نشست ورشو لهستان شركت نمي كنند. 
از اين رو، پس از دو هفته جدال سياسي و رسانه اي 
درباره اين نشس��ت، وزارت امور خارجه امريكا روز 
جمعه گذش��ته در بيانيه اي جديد درباره نشست 
ورش��و با موضوع »صلح و امني��ت در خاورميانه« 
نامي از ايران نبرد و تنه��ا جزييات مربوط به آن را 

اعام كرد. 
در اين خصوص روزنامه »الاخبار« لبنان نوش��ت: 
پمپئو وزير امور خارجه امري��كا در آغاز ماه جاري 
ميادي خبر برپايي نشست ضد ايراني ورشو را اعام 
كرد. اين در شرايطي است كه مخالفت كشورهاي 
اروپايي براي حضور در اين نشس��ت سبب شد كه 
واشنگتن دس��تور كار اين نشست را تغيير دهد و 
هدف از برقراري اين نشس��ت را بررس��ي مسائل 

خاورميانه اعام كند. 
'تاش هاي امريكا براي برپايي نشست ضد ايراني با 
ديوار مخالفت كشورهاي اروپايي روبرو شده است. 
با تكيه بر بسياري از خبرها به نظر مي رسد امريكا 
در بسيج كشورهاي اروپايي براي حضور در نشست 
ورشو با شكس��ت روبرو شده اس��ت. اين كشورها 
نگران آن هستند نشست ورشو به جلسه اي براي 
انتقاد از ايران تبديل ش��ود . »فدريكا موگريني« 
مسوول سياست خارجي اتحاديه در اين باره اعام 
كرده است تمايلي براي حضور در اين نشست ندارد 
و به جاي آن در نشس��ت امنيتي مونيخ ش��ركت 

خواهد كرد.
 رويارويي كشورهاي اروپايي و امريكا درباره توافق 
هس��ته اي در سايه پافش��اري اروپا به ادامه توافق 
هسته اي به مرحله تازه اي منتقل شده است بطوري 
كه »ژان ايو لودريان« وزير امور خارجه فرانسه اعام 
كرده است كشورهاي اروپايي با وجود تحريم هاي 
امريكا سازوكارهاي ويژه را براي ادامه تجارت با ايران 

در پيش خواهند گرفت. 
كش��ورهاي اروپايي براي نجات توافق هس��ته اي 
پافشاري مي كنند. اين كشورها در سپتامبر گذشته 
اين سازوكار ويژه را پيشنهاد كرده اند. اين سازوكار 
از نظر عملي زمينه را براي همكاري ش��ركت هاي 
اروپايي با ايران فراهم مي كنند تا اين شركت ها از 

تحريم هاي امريكا زيان نبينند.
روزنامه فرامنطقه اي »راي اليوم« هم نوشت: طرح 
امريكا در سوريه، عراق و ايران با شكست روبرو شده 
اس��ت و نشست ورشو پيش از آنكه آغاز شود از هم 
پاش��يد و محاصره نفتي ايران فرسوده شده است. 
معامله قرن از بين رفته اس��ت و رژيم اس��راييل از 
قدرت موشك هاي مقاومت در نگراني به سر مي برد.

اين روزنامه در گزارش��ي ديگر به قلم »عبدالباري 
عطوان« نوشت: نشست ورش��و كه در آن موضوع 
چگونگي مقابله با نفوذ ايران در منطقه خاورميانه 
مورد بررسي قرار گرفت ما را به ياد تشكيل ائتاف 
مبارزه با داعش به سردمداري امريكا و با حضور ۷۰ 

كشور مي اندازد.
 با اين ائتاف بود كه كشورهاي عربي زمينه را براي 
ورود جنگنده ه��اي اف ۱۶ امريكا به حريم هوايي 

سوريه فراهم كردند. 
همانطوري كه معامله قرن كه جزييات آن توسط 
»بنيامين نتانياهو« نخست وزير رژيم صهيونيستي 
و »جرد كوشنر« مشاور ترامپ مشخص شده بود و 
»محمد بن سلمان« وليعهد عربستان براي پيشبرد 
آن در منطقه تاش كرد با شكست روبرو شد، معامله 

ورشو هم با شكست روبرو خواهد شد.
 همانطوري كه ائتاف به اصاح دوس��تان سوريه، 
دوستان ليبي پيش از اين با شكست روبرو شده اند 

اين ائتاف هم با شكست روبرو خواهد شد. 
محور مقاومت، آزمون عراق، سوريه و فلسطين را 
با موفقيت پشت سر گذاشته و قدرت بازدارندگي 
موش��كي خود را در برابر امري��كا و متحدان آن به 
اثبات رسانده است. مقاومت از اراده جنگي عالي و 

بي سابقه اي برخوردار  است.
 از اين رو، شكس��ت ائتاف ورشو را جشن خواهيم 
گرفت همانطوري كه پيش از اين شكست دشمنان 

سوريه را جشن گرفتيم.
روزنامه »القدس العربي« چاپ لندن هم نوش��ت: 
عربستان سعودي تمايل بس��ياري براي برگزاري 
نشست ورشو و ادامه تنش آفريني براي رويارويي با 
ايران دارد. زيرا سعودي ها پس از گرفتاري در جنگ 
يمن، ماجراي قتل »خاشقجي« روزنامه نگار منتقد 
س��عودي، آزار زندانيان، بدنام شدن در ميان افكار 
عمومي جهان، نياز به نجات خود دارند و هدف شان 

از برگزاري اين نشست ضد ايراني مشخص است.
 اين در شرايطي است  كه طرح هاي امريكا مقام هاي 
رياض را بيشتر گرفتار خواهد گرفت و آنان را در دام 

و باتاق ديگري وارد خواهد كرد.

   در م�اه ژانوي�ه، بنياد آزادي مطبوعات )يك س�ازمان غيرانتفاعي وابس�ته ب�ه بنياد جبه�ه الكترونيك( اعلام كرد يك ط�رح ابتكاري با 
مشاركت آرشيو اينترنت دارد كه مي خواهد آرش�يو آن محتواهايي را توليد و حفظ كند كه با »تهديد ميلياردرها« مواجهند، ازجمله گاكر و 
لس آنجلس ويكلي. ماه نوامبر پارسال، اكثر تيم تحريريه لس آنجلس ويكلي اخراج شدند؛ اين اتفاق پس از آن بود كه گروهي از سرمايه گذارانْ 
اين رس�انه را خريدند و مقاله نويس روزنامه اورنج كانتي رجيس�تر را، كه ازقضا تمايلات آزادي خواهانه هم داش�ت، مدير آنجا كردند. پاركر 
هيگنز، مدير پروژه هاي ويژه بنياد آزادي مطبوعات، مي گويد: »روشن است كه اميدواريم آرشيو اينترنت بتواند تا ابد ميزبان اين محتوا باشد، 
و س�ازمان آنها يك سابقه بسيار عالي در حمايت از بيان دارند«. اما او اضافه كرد كه آنها در حال تدوين برنامه هاي احتياطي هم هستند تا، اگر 
مالكان جديد آن رس�انه ها با تقاضاي برداش�تن مطلب به مواجهه با اين پروژه رفتند، آن برنامه ها را پي�اده كنند. او مي گويد: »ما داريم تلاش 

مي كنيم كه ميزباني مداوم در مجموعه آرشيو اينترنت گلوگاه حياتي اين پروژه نباشد، ولي الان آمادگي نداريم كه وارد جزييات بشويم.«

برش



گزارش  9 مسكن

»تعادل«رفتارمتقاضيانمصرفيملكدردورهركودتورميرابررسيميكند

»تعادل«نبضبازاركوچكمتراژهايقديميسازرابررسيميكند

كوچ خريداران مسكن به مناطق ارزان و قديمي

تفاوتمعنادارقيمتنوسازهاوقديميسازها

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
با آغاز نوس��انات نرخ ارز در ابتداي سال جاري، تمام 
بازارهاي اقتصادي از جمله مس��كن تحت تاثير قرار 
گرفتند، نگاهي به وضعيت بازار مسكن طي 10 ماهه 
گذش��ته اين موضوع را ب��ه خوبي نش��ان مي دهد، 
قيمت ها در اين بازه زماني نس��بت به دوره مش��ابه 
سال گذشته خود 66.9 درصد افزايش يافت و حجم 
معاملات هم در مقايسه با مدت مشابه سال 96، 30.5 

درصد كاهش داشت.
در اين ميان، به دليل رشد چشمگير قيمت ها، تمايل 
متقاضيان واقعي خريد مسكن به واحدهايي با سال 
س��اخت بالاتر، مناطق ارزانتر و واحدهاي كوچك تر 
افزايش يافت، اين موضوع با مقايس��ه آمار مربوط به 
دي 96 و دي 97 كاملا مشخص مي شود. البته ناگفته 
نماند كه تمايل براي خريد مسكن در مناطق ارزانتر 
و عمربناي بيش��تر، شفافتر و قابل لمس تر از افزايش 
رغبت متقاضي��ان مصرفي براي خري��د واحدهاي 
مسكوني كوچك تر است چون در اين زمينه، شاهد 
رشد سهم واحدهاي مسكوني زير60 متري يا كاهش 
چشمگير خريد واحدهاي مس��كوني 60 تا 70 متر 
به عنوان پرفروش��ترين متراژ ها طي سال هاي اخير 

نبوديم.
آمار منتشر شده از سوي بانك مركزي درباره دوعامل 
ملموس تر يعني واحدهاي با عمر بناي بالا و واحدهاي 
مسكوني موجود در مناطق ارزانتر پايتخت حاكي از 
آن اس��ت كه واحدهاي نوس��از در دي ماه سال 96، 
49.5 درصد از حج��م معاملات را به خود اختصاص 
داده اند اما س��هم اين واحدها در دي ماه س��ال 97 با 

كاهش 6 درصدي، رقم 43.5 درصدي داشتند.
اما درب��اره تمايل متقاضيان مس��كن براي خريد در 
مناطق ارزان قيمت، بررسي آمارها نشان مي دهد كه 
منطقه 10 كه جزو مناطق ارزان پايتخت محس��وب 
مي شود، در دي ماه 97 جزو 3 منطقه پرفروش بوده 
است. درحالي كه در دي ماه سال 96، فقط مناطق 2، 
4 و 5 كه جزو مناطق لوكس و متوسط شهر هستند، 
در صدر پرفروش ها بوده اند. )منطقه 2 لوكس و منطقه 
4و 5 جزو مناطق متوسط شهر محسوب مي شوند( و 

منطقه 10 در رتبه ششم قرار داشته است.
دراين مي��ان، عامل ديگري كه چن��دان تغييري در 
آن مشاهده نش��ده اس��ت و افزايش قيمت تغييري 
در آمارهاي آن ايجاد نكرده اس��ت، مربوط به تمايل 
متقاضيان خريد براي واحدهاي مس��كوني كوچك 
متراژتر نس��بت به س��ال گذشته اس��ت؛ در دي ماه 
سال 1396 بيشترين س��هم از معاملات انجام شده 
به واحدهاي مسكوني با زيربناي 60 تا 70 متر مربع 
با سهم15.3 درصد بوده و در دي 97، هم بيشترين 

سهم از معاملات انجام ش��ده به واحدهاي مسكوني 
با زيربن��اي 60 تا 70 مترمربع )معادل 14.4 درصد( 

اختصاص داشته است.
در واقع افزايش قيمت مسكن، رفتار متقاضيان مصرفي را 
تغييرداده و به سمت واحدهاي ارزان قيمت و قديمي ساز 
سوق داده است، اما درتغيير ذايقه متقاضيان براي خريد 

واحدهاي كوچك متراژتر موفق نبوده است. 
در اين گ��زارش، روزنامه»تع��ادل« نگاهي جامع به 
وضعيت بازار واحدهاي مس��كوني در مناطق ارزان 
قيمت، نوساز و قديمي و كوچك متراژ دارد تا شرايط 

كنوني بازار را پس از جهش قيمت ها تشريح كند.

كاهش6درصديفروشنوسازها
بررسي توزيع تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
در شهر تهران به تفكيك عمر بنا در دي ماه سال97 
نش��ان مي دهد كه از مجموع 6721 واحد مسكوني 
معامله شده، واحدهاي تا 5 سال ساخت با سهم 43.5 
درصد بيشترين سهم را به خود اختصاص داده اند، در 
اين ميان سهم واحدهاي مسكوني معامله شده با عمر 
بناي تا 5 سال ساخت يا همان نوساز در دي ماه 96، 
49.5 درصد بوده است، يعني شاهد كاهش 6 درصدي 
فروش واحدهاي نوساز در دي سال جاري نسبت به 

دي سال گذشته بوديم.
اما نگاهي ب��ه وضعيت واحدهاي مس��كوني با عمر 
بناي بالاي 5 س��ال هم مي تواند در تحليل ش��رايط 
به ما كمك كند. براس��اس آمارهاي رس��مي، سهم 
واحدهاي با عمر بين 6 تا 10 سال درسال 96، 14.4 
درصد بوده اس��ت و اين واحدها در س��ال 97، 16.4 
درصد از حجم معاملات را به خود اختصاص داده اند، 
 يعني به سهم فروش اين واحدها در سال جاري اضافه

 شده است.
درباره واحدهاي مس��كوني با سن بناي 11 تا 15 سال، 
در دي سال جاري سهم 14.8 درصدي را شاهد بوديم 
كه اين س��هم در دي 96، سهم 13.8 درصد بوده است، 
در واقع اي��ن واحدها هم با افزايش يك درصدي فروش 
مواجه بودند، س��هم واحدهاي مسكوني با عمر بالاتر از 
16 س��ال هم در دي ماه سال 97، 26.2 درصد و در دي 
سال 96، 21.3 درصد بوده اند، يعني تمايل به خريد اين 
واحدهاي قديمي س��از در دي س��ال جاري حدود 4.9 

درصد افزايش يافته است.

جابهجاييمناطقارزانومتوسطقيمت
توزيع تعداد معاملات انجام ش��ده بر حسب مناطق 
مختلف ش��هر تهران در دي ماه سال 1397 حاكي 
از آن اس��ت كه از ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، 
منطقه 5 با س��هم 12.4 درص��دي از كل معاملات، 

بيش��ترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را به خود 
اختصاص داده اس��ت.  همچنين مناطق 4 و 10 به 
ترتيب با سهم هاي 9.5 و 7.7 درصدي در رتبه هاي 

بعدي قرار گرفته اند. 
براساس آمار بانك مركزي، در مجموع 71.3 درصد 
از كل تعداد معاملات انجام ش��ده در شهر تهران در 
دي ماه س��ال جاري مربوط به 10 منطقه ش��هر )به 
ترتيب بيشترين فراواني شامل مناطق 5، 4، 10، 2، 
15، 8، 14، 1، 7 و 3( ب��وده و 12 منطقه باقي مانده 
28.7 درصد از كل تعداد معاملات را به خود اختصاص 
داده اند، در اي��ن ميان 3 منطقه لوك��س، 4 منطقه 

متوسط و 3 منطقه ارزان قيمت بوده اند.
اما توزيع تعداد معاملات انجام شده بر حسب مناطق 
مختلف شهر تهران در دي ماه سال 1396 حاكي از آن 
است كه از ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، منطقه 5 
با سهم 13.6 درصدي از كل معاملات، بيشترين تعداد 
قراردادهاي مبايعه نامه را به خود اختصاص داده است. 
همچنين مناطق 4 و 2 به ترتيب با س��هم هاي 11.2 
و 9.3 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در 
مجم��وع 73.9 درصد از كل تع��داد معاملات انجام 
ش��ده در ش��هر تهران مربوط به 10 منطقه شهر )به 

ترتيب بيشترين فراواني ش��امل مناطق 5، 4، 2، 8، 
14، 10، 7، 1، 3 و 15( بوده و 12 منطقه باقي مانده 
26.1 درصد از كل تعداد معاملات را به خود اختصاص 
داده اند، 3 منطقه لوكس، 4 منطقه متوسط و 3 منطقه 

ارزان قيمت بوده اند. 
آمارها نشان مي دهد كه 10 منطقه پرفروش در دي 
96 در سال 97 هم همچنان پرفروش ترين هستند، 
اما بحث بر سر اين است كه رتبه بندي مناطق در دي 
97 نسبت به دي 96 تغيير كرده است، به عنوان نمونه 
منطقه 15 در سال 96 در انتهاي ليست قرار داشت، 
يعني رتبه دهم را ب��ه خود اختصاص داده بود، اما در 

دي 97، در جايگاه پنجم قراردارد.
درواقع تمايل ب��راي خريد مس��كن در بين واحدهاي 
پرفروش به سمت واحدهاي پرفروش ارزان قيمت سوق 
پيدا كرده اس��ت و واحدهاي متوسط قيمت جاي خود 
را به ارزان قيمت ها داده ان��د و جايگاه لوكس ها چندان 

تغييري نكرده است.

بيرغبتيبهواحدهايريزمتراژ
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
بر حسب سطح زيربناي هر واحد مسكوني در دي ماه 

سال 1396 نشان مي دهد، بيشترين سهم از معاملات 
انجام شده به واحدهاي مسكوني با زيربناي 60 تا 70 
متر مربع معادل 15.3 درصد اختصاص داشته است 
و واحده��اي داراي زيربناي50 تا 60 و 70 تا 80 متر 
مربع به ترتيب با سهم هاي 13.3 و 12.6درصدي در 

رتبه هاي بعدي قرار دارند. 
اما در دي ماه سال جاري بيشترين سهم از معاملات 
انجام شده به واحدهاي مسكوني با زيربناي 60 تا 70 
مترمربع معادل 14.4 درصد اختصاص داشته است 
و واحدهاي داراي زيربناي 50 تا 60 و 70 تا 80 متر 
مربع به ترتيب با سهم هاي 14.1 و 12.6 درصدي در 

رتبه هاي بعدي قرار دارند. 
طبق اين آم��ار، واحدهاي مس��كوني 60 تا 70 متر 
هم در س��ال 96 و هم 97 بيش��ترين سهم را به خود 
اختصاص داده اند و درسال جاري فقط شاهد كاهش 
0.9 درصدي حج��م اين معاملات بودي��م، درواقع 
تغييرمحسوسي در رفتار متقاضيان خريد مسكن در 
زمينه تمايل ب��ه واحدهاي كوچك متراژتر رخ نداده 
اس��ت، چون س��هم واحدهاي 50 تا 60 متر هم تنها 
0.8 درصد درسال جاري رشد داشته اند كه رقم قابل 

توجهي نيست.

گروه راه و شهرسازي|
 با توجه به جهش قيمت مسكن در ارديبهشت ماه و 
افت حجم معاملات طي 10 ماهه گذشته سال جاري، 
تغييراتي در معاملات بازار مس��كن رخ داده اس��ت و 
ذايقه متقاضيان اصلي بازار مسكن يعني مصرفي ها 

نسبت به سال هاي گذشته تغيير كرده است.
به دليل كاهش توان اقتصادي خانوارها تمايل براي 
خريد واحدهاي مس��كوني كوچك متراژ تاحدودي 
افزايش يافته اس��ت و خريداران به سمت واحدهاي 
قديمي س��از س��وق پيدا كرده اند و خريد مسكن در 
مناطق ارزان قيمت هم نسبت به ساير مناطق رشد 

كرده است.
تغيير در رفتار متقاضيان مصرفي بازار مسكن در سال 
جاري بهانه اي ش��د تا روزنامه »تعادل« گزارش��ي از 
وضعيت بازار واحدهاي مسكوني كوچك متراژ يعني 
زير 60 متر مربع با عمر بناي بالاي 15 سال تهيه كند. 
برهمين اس��اس، قيمت اين واحدهاي مسكوني را در 
5 منطقه )ش��مال، غرب، مركز، شرق و جنوب( مورد 

بررسي قرار داد.
براساس نتايج به دست آمده از بررسي هاي ميداني، 
قيمت واحدهاي مس��كوني با عمر بن��اي بالاي 15 
سال )قديمي س��از( نس��بت به واحدهاي مسكوني 
نوس��از در همان منطقه و با همان متراژ بسيار ارزانتر 
است، و برهمين اس��اس است كه متقاضيان ترجيح 
مي دهند، در مناطق دلخواه خ��ود اما منزلي با عمر 

بالاتر خريداري كنند. 
نگاهي به قيمت واحدهاي مسكوني نوساز و قديمي ساز 
در شمال تهران نشان مي دهد كه قيمت هر مترمربع 
واحد مسكوني قديمي ساز حدود 7 تا 8 ميليون ارزانتر 
از نوس��ازها در همان منطقه است، اين موضوع درباره 
واحدهاي مسكوني غرب تهران به 5 تا 6 ميليون تفاوت 
مي رس��د، اين تفاوت قيمتي بين واحدهاي نوس��از و 
قديمي ساز در مركز پايتخت هم 5 تا 6 ميليون تومان 
است. البته هر چه سن واحدها بالاتر مي رود و به 30 سال 
نزديك مي شود، اين تفاوت قيمتي افزايش مي يابد، در 
مناطق شرقي بطور متوس��ط اين تفاوت قيمتي 4 تا 

5 ميليون اس��ت و در مناطق جنوبي اين رقم به 3 تا 4 
ميليون تومان مي رسد.

شمالپايتخت
يافت��ن فايل مربوط به واحدهاي مس��كوني كوچك 
متراژ در مناطق ش��مالي پايتخت، س��خت اس��ت و 
زماني كه شرط عمربناي بالاي 15 سال را هم به اين 
شرط اضافه مي كنيم، پيدا كردن فايلي با اين شرايط 

سخت تر مي شود. 
قيمت يك واحد مسكوني51 متري با عمر بناي 18 
سال ساخت در منطقه نياوران تهران، 900 ميليون 
تومان است و قيمت هرمترمربع از اين واحد مسكوني، 

17 ميليون و 640 هزار تومان است.
براي خريد يك واحد مسكوني 48 متري با عمر بناي 
18 سال در منطقه دربند تهران بايد براي هر مترواحد 
مسكوني 7 ميليون و 100 هزار تومان پرداخت كنيد 
تا بتوانيد اين واحد مس��كوني را ب��ا قيمت كل 340 

ميليون تومان خريداري كنيد.
اگر خواهان خريد يك واحد مسكوني 50 متري با عمر 
بناي 22 س��ال در منطقه ونك هستيد، بايد براي هر 

مترمربع واحد مس��كوني 12 ميليون تومان پرداخت 
كنيد كه كل قيمت اين واحد مسكوني 600 ميليون 

تومان مي شود.
قيمت كل يك واحد مسكوني 55 متري با عمر بناي 
20 س��ال در منطقه اختياريه، 820 ميليون تومان 
اس��ت، چون قيمت هر مترمربع واحد مسكوني 14 

ميليون و 900 هزار تومان است.

غربپايتخت
يافتن واحدهاي مس��كوني قديمي س��از كوچك در 
مناطق غربي آسان تر از مناطق شمالي شهر است، به 
عنوان نمونه يك واحد مسكوني 57 متري با عمر بناي 
30 سال در منطقه گيشا، با متري 11 ميليون و 929 

هزار تومان، 680 ميليون تومان فروخته مي شود.
درصورتي ك��ه قصد خريد يك واحد مس��كوني 60 
مت��ري در منطقه فرحزاد را داريد، بايد 280 ميليون 
تومان در چنته داشته باشيد و براي هر مترمربع واحد 
مسكوني 4 ميليون و 666 هزار تومان پرداخت كنيد.

براي خريد يك واحد 59 متري كه عمر بناي آن 18 
سال است در منطقه شهرزيبا بايد براي هر متر واحد 

مس��كوني 10 ميليون و 500 ه��زار تومان بپردازيد 
چون قيم��ت كل اين واحد مس��كوني 620 ميليون 
تومان است.يك واحد مسكوني 59 متري در منطقه 
پونك كه 15 سال از س��اخت آن مي گذرد با قيمت 
هرمترمربع،  12 ميليون و 200 هزار و قيمت كل 720 

ميليون تومان فروخته مي شود.

مركزپايتخت
در مركز پايتخت يافتن واحدهاي مسكوني قديمي ساز 
كوچك متراژ راحت تر از شمال و غرب است و در دفاتر 
مش��اور املاك فايل هاي زيادي ب��ه اينگونه واحدها 
اختصاص مي يابد، براي خريد يك واحد مسكوني در 
منطقه اميرآباد 30 س��اله كه 55 متر است بايد 175 
ميليون تومان پرداخت كنيد چون قيمت هر مترمربع 

واحد مسكوني 5 ميليون تومان است.
اگر قصد خريد ي��ك واحد مس��كوني 51 متري در 
خيابان طالقاني با عمر بناي 30 سال را داريد بايد 484 
ميليون و 500 هزار تومان پرداخت كنيد چون قيمت 
هرمترمربع واحد مس��كوني 9 ميلي��ون و 500 هزار 
تومان اس��ت.درصورتي كه خواهان خريد يك واحد 
مس��كوني 49 متري در خيابان كريم خان هستيد، 
بايد براي هر مترمربع واحد مس��كوني 10 ميليون و 
204 هزار تومان پرداخت كنيد و قيمت كل اين واحد 

مسكوني 500 ميليون تومان است.
يك واحد مسكوني 41 متري در بخارست با عمر بناي 
18 سال ساخت 300 ميليون تومان فروخته مي شود، 
چون قيمت هر مترمربع واحد مسكوني در اين منطقه 

7 ميليون و 317 هزار تومان است.

شرقپايتخت
در مناطق ش��رقي ه��م يافتن واحدهاي مس��كوني 
قديمي ساز كوچك متراژ كارسختي نيست، به عنوان 
نمونه يك واحد مس��كوني 55 متري با عمر بناي 15 
س��ال در منطقه هروي، 660 ميليون تومان فروخته 
مي شود، چون قيمت هر متر مربع واحد مسكوني در 

اين منطقه 12 ميليون تومان است.

يك واحد مس��كوني 46 متري در منطقه بني هاشم 
كه عمربناي آن 22 سال است، 310 ميليون تومان 
قيمت گذاري شده كه قيمت هر مترمربع آن 6 ميليون 

و 739 هزارتومان است.
درصورتي ك��ه خواهان خريد يك واحد مس��كوني 
در منطقه تهرانپارس هس��تيد، بايد براي يك واحد 
مسكوني 55 متري با عمر بناي 20 سال، 465 ميليون 
تومان پرداخت كنيد، چون قيمت هر مترمربع واحد 
مسكوني در اين منطقه، 8 ميليون و 450 هزار تومان 
است.برابري يك واحد مسكوني 55 متري در خيابان 
گلبرگ ك��ه عمر بناي آن 19 س��ال اس��ت بايد هر 
مترمربع واحد مسكوني 6 ميليون و 360 هزار تومان 
پرداخت كنيد و قيمت كل اين واحد مسكوني 350 

ميليون تومان است.

جنوبپايتخت
اگرچ��ه به نظر مي رس��د كه پيدا ك��ردن واحدهاي 
مس��كوني قديمي در مناطق جنوبي راحت باشد اما 
فايل هاي مربوط به اين واحدها در دفاتر مشاور املاك 

اين منطقه بالا نيست.
يك واحد مسكوني 38 متري با عمر بناي 15 سال در 
منطقه گمرك، 205 ميليون تومان فروخته مي شود 
و قيمت هر متر مربع آن 5 ميليون و 394 هزار تومان 
است.براي خريد يك واحد مس��كوني 49 متري در 
منطقه راه آهن تهران كه عمر بناي آن 18 سال است 
باي��د 171 ميليون و 500 هزار تومان پرداخت كنيد 
چون قيمت هرمترمربع آن 3 ميلي��ون و 500 هزار 

تومان است.
اگر قصد خريد يك واحد مس��كوني 59 متري با عمر 
بناي 16 سال را در يافت آباد داريد بايد براي هر مترمربع 
واحد مسكوني 3 ميليون و 820 هزار تومان پرداخت 
كنيد، قيمت كل يك واحد مس��كوني 225 ميليون 
تومان اس��ت.يك واحد مس��كوني 41 متري در شاد 
آباد با عمر بناي 19 سال ساخت، 180 ميليون تومان 
فروخته مي شود و قيمت هر مترمربع آن 4 ميليون و 

390 هزار تومان است.

Wed. Jan30. 2019  چهار شنبه    10 بهمن 1397   23 جمادي الاول 1440  سال پنجم    شماره   1309 

تداومركودمعاملاتيمسكن
درماههايآتي

براس��اس تازه ترين آمار رس��مي بازار مس��كن، 
قيمت ها در دي ماه س��ال جاري نس��بت به آذر 
ماه رشد 2.5 درصدي داشته است، اين درحالي 
است كه قيمت ها در آذر ماه نسبت به آبان افزايش 
4.1 درصدي را تجربه كرده است. در واقع سرعت 
حركت قيمت مس��كن در حال كند شدن است 
و پيش بيني مي ش��ود كه اين رون��د در بهمن و 

اسفندماه سال جاري هم ادامه يابد.
حال سوال اين است كه با كاهش روند صعودي 
قيمت مسكن طي دوسه ماه اخير و احتمال تداوم 
آن در ماه هاي بعد، وضعيت بازار چگونه خواهد 
بود؟ آيا افت نرخ ارز بر روند كاهشي قيمت مسكن 

موثر بوده است؟
ب��ا توجه ب��ه آنكه صنع��ت س��اختمان يكي از 
محرك هاي اصلي اقتصاد كشور است، بنابراين با 
بسياري از صنايع و بازارهاي مالي ارتباط مستقيم 
و غيرمس��تقيم دارد و هرگونه تغيير در اين بازار 
مي تواند صنايع و بازاره��اي مالي را تحت تاثير 
قرار دهد، البته بازار س��اختمان خود تحت تاثير 
متغيرهاي كلي��دي و بازارهاي ديگري از جمله 

شرايط حاكم بر اقتصاد كشور و نرخ ارز است.
حال با در نظر گرفتن اهميت بازار مسكن و تاثير 
قيمت ها بر حجم معام��لات، روزنامه »تعادل« 
گزارشي از وضعيت بازار، شرايط كنوني و آينده 

بازار مسكن تدوين كرده است.

    وضعيت كنوني بازار مسكن 
در پايان سال 96، 2 سناريوي كلي درباره آينده 
بازار مسكن قابل پيش بيني بود، سناريوي اول، 
رشد قيمت تا 50 درصد، افزايش هيجاني خريد 
در ب��ازه اي كوتاه مدت و س��پس ش��روع دوران 
ركود در پايان س��ال 97 يا اوايل سال 98 بود؛ در 
سناريوي دوم حفظ نسبي قيمت ها و رشد سطح 
معاملات و در گام بعد تداوم دوران رونق احتمالي 
تا پايان سال 98 بود كه وضعيت كنوني مسكن با 
سناريوي اول پيش بيني شده بيشتر تطابق دارد. 
   در واقع نوسانات نرخ ارز از ارديبهشت ماه، بازار 
مسكن را به شدت تحت تاثير قرارداد و براساس 
قوانين اقتصادي در شرايط بي ثباتي، نرخ معاملات 
مسكن با نرخ نوس��انات ارز رابطه معكوسي دارد 
به طوري كه با افزاي��ش نرخ ارز، حجم معاملات 

مسكن كاهش مي يابد.
   هزينه ساختمان به 3 بخش تقسيم مي شود و 
سوال اين است كه نوسان نرخ ارز بر كدام بخش 
اثرگذار اس��ت، هزينه س��اختمان شامل زمين، 
ع��وارض و صنعت س��اخت كه س��ومين مورد 
معمولا 30 درصد از هزينه يك ملك را ش��امل 
مي ش��ود، بنابراين افزايش نرخ ارز بر 30 درصد 
مربوط به ساخت و ساز تاثيرگذار است و در بقيه 
بخش ها تاثير چنداني ندارد، مگر اينكه تصميمات 
نهادهاي مرتبط موج��ب افزايش قيمت در اين 

دوبخش شود.

   پيش بيني ها درباره ماه هاي آتي 
  پيش بيني مي ش��ود كه طي س��ال هاي 98 و 
99 شاهد رشد 25 تا 35 درصدي قيمت مسكن 
خواهيم بود كه در اين زمينه دو دليل مشخص 
وجود دارد، نخس��ت كاهش نرخ توليد و عرضه 
مس��كن و دوم به دلي��ل تاثير ن��رخ ارز بر حوزه 
ساختمان است، درواقع طي سال هاي آتي شاهد 

رشد 80 تا 90 درصدي قيمت ها نخواهيم بود.
  برخي كارشناسان پيش بيني مي كنند، باتوجه 
به اينكه ش��رايط بازار مس��كن با ش��رايط بازار 
ارز تغيي��ر مي كند اگر ب��ازار ارز ثابت باقي بماند 
هيچ گونه تغيير قيمتي در بازار نخواهيم داشت اما 
اگر قيمت ارز روند كاهشي يابد يا تغييري نكند 
پيش بيني مي شود در روزهاي باقيمانده زمستان 
يك شكست حبابي در قيمت مسكن در برخي 
نقاط داشته باشيم، البته برخي ديگر پيش بيني 
مي كنند كه اگر تغييري در برنامه هاي وزارت راه 
و شهرسازي صورت نگيرد روند ركودي اين بازار 

تا 6 ماه اول 98 ادامه دار خواهد بود .
  پيش بيني بازار مسكن در سال آينده اين است 
كه با ثبات نسبي، شرايط براي خريداران واقعي 
مهيا مي ش��ود، كاهش قيمت مسكن در آينده 
احتمال ضعيفي است بطوري كه پيش بيني بازار 
مسكن در سال آينده حاكي از آن است كه تنها در 
صورتي كه بازار در حالت ركود كنوني باقي بماند، 
ممكن است برخي فروشندگان حاضر به فروش 

ملك خود به قيمت پايين تر شوند.
  در بررس��ي رفتار بازار مسكن در مي يابيم كه 
هم��واره بعد از ي��ك دوره كوتاه م��دت افزايش 
قيمت ها با يك دوره ثبات نس��بي و ركود مواجه 
مي ش��ويم تا متقاضيان و بازار خود را با قيمت ها 

هماهنگ نمايند.
  بعد از به صفر رسيدن افزايش قيمت ها تا پايان 
سال جاري، ش��اهد دوره نس��بي ثبات در بازار 
مسكن در سال آينده خواهيم بود و تقاضاي بازار 
خود را به وضعيت موجود نزديك مي كند البته 
اين را هم بايد در نظر گرفت كه شواهدي مبني بر 
اين وجود دارد كه بازار مسكن در وضعيت ركود 

تورمي فرو مي رود.
  ايرج رهبر، عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان 
تهران، معتقد است كه تا پايان سال سرعت رشد 
قيمت  در بخش مسكن كندتر شده و براي مدت 

نسبتا طولاني شاهد ركود خواهيم بود. 
  به گفته مصطفي  قلي خسروي، رييس اتحاديه 
مش��اوران املاك، رشد احتمالي قيمت مسكن 
متناس��ب با نرخ تورم عمومي اس��ت. برهمين 
اساس در سال آينده جهش سنگيني در قيمت 
مس��كن وجود نخواهد داش��ت و در سال 98 به 
دليل ركود در معاملات مسكن، فروش نوسازها 
براي سازنده ها دشوارتر از سال 97 و حتي سال 

96 خواهد بود. 
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دانش و فن10اخبار

با همكاري معاونت حقوقي رييس جمهوري صورت گرفت 

تشكيل كميته ضد فيلترينگ در دولت
گروه دانش و فن | 

محمدجواد آذري جهرم��ي وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات از تش��كيل كميته ضد فيلترين��گ خبر داد و 
گفت: گاهي با اعمال فيلترينگ جلوي فعاليت هاي سالم 
گرفته مي ش��ود و ناس��الم ها به نحو ديگر كارهاي خود 
را ادام��ه مي دهند، اكنون با هم��كاري معاونت حقوقي 
رييس جمهوري، كميته اي براي جلوگيري از فيلترينگ 
تشكيل شده است. وي با اشاره به فعاليت هاي ناسالم در 
حوزه الكترونيكي خاطرنشان كرد: با همكاري معاونت 
حقوقي رييس جمهوري، كميت��ه اي براي جلوگيري از 
فيلترينگ تشكيل شده است. واقعيت اين است كه امروز 
با توجه به تسهيلات نظام پرداخت الكترونيكي زيرساخت 
بسياري از كسب وكارهاي مجازي هم مي توانند همين 
بس��تر باش��د. همان طور كه در حال حاضر سايت هاي 
ش��رط بندي يا فيلترش��كن ها از همين زيرس��اخت ها 

استفاده مي كنند.
وزير ارتباطات ب��ا بيان اينكه در برخي مواقع فيلترينگ 
باع��ث جلوگي��ري از فعاليت ه��اي س��الم مي ش��ود و 
فعاليت هاي ناس��الم به كار خ��ود ادامه مي دهند به نظر 

مي رسد با تشكيل اين كميته اين مشكلات كمتر شود .

    تصويب آيين نامه رفع انحصار از PSPها 
جهرمي در ادامه به احراز هويت كاربران و مشتريان اشاره 
كرد و گفت:  يكي از چالش ه��اي بانكداري الكترونيك 
احراز هويت اس��ت كه با زيرس��اخت هايي كه توس��ط 
سامانه شاهكار )ش��بكه احراز هويت كاربران( در دولت 
الكترونيك آماده شده اس��ت و در اختيار بانك مركزي 
كشور قرار گرفته است مي توانند اين چالش را حل كند 
و امنيت را براي بانك��داري الكترونيك به همراه بياورد.  
وزير ارتباطات در حاشيه همايش بانكداري الكترونيك 
و نظام هاي پرداخت خاطرنشان كرد: در يك سال اخير 
در حوزه سياس��ت گذاري هاي ح��وزه ارتباطي بانكي، 
به پيش��نهاد وزارت ارتباطات، آيين نامه رفع انحصار از 
PSPها به تصويب رسيد كه كمك ش��اياني براي رشد 
فين تك ها يا شركت هاي فناوري مالي است كه بتوانند 
فعاليت گسترده تري آغاز كنند. در حال حاضر اين مصوبه 
به دولت ابلاغ ش��ده اس��ت و بانك مركزي در حال تهيه 
آيين نامه اس��ت. وي در ادامه به احراز هويت بر اس��اس 
اطلاعات موجود در ثبت احوال و سامانه هاي مخابراتي با 
تركيبي از شاخصه هاي هويتي در مركز تبادل اطلاعات 
در دولت الكترونيك شكل گرفته اشاره كرد كه توانسته 
يك پيشران بسيار مهم در دولت الكترونيك باشد. اكنون 
مي توانيم بانكداري الكترونيك را با تصديق هويت پيش 
ببريم. وي با اش��اره به راه اندازي سرويس دايركت دبيت 
)پرداخت مستقيم( توسط بانك مركزي بيان كرد: اين 
سرويس كه اكنون توسط ۱۸ بانك فعال شده، به بخش 
فناوري كمك مي كند. اين سرويس براي كسب و كارها 
اين امكان را فراهم مي كند كه به مشتريان اجازه دهند 
اش��تراك ماهانه را از بانك ها بگيرند و با كاربرد پايين در 

اختيار سرويس دهنده بگذارند.
وزير ارتباطات و فناوري اطلاع��ات توضيح داد: در حال 
حاضر توليدكننده محتوا از جمله نويسنده كتاب هشت 
درصد از توليد محتوا را دريافت مي كند و جمع آوري پول 
از طريق اپراتورهاست كه ۳۰ درصد دريافت مي كنند، در 
اين اقتصاد، توليدكنندگان محتوا رشد نمي كنند. البته 
برخي معتقدند راه اندازي س��رويس پرداخت مستقيم 

به ضرر اپراتورهاس��ت اما بايد اش��اره ك��رد اين موضوع 
درمجموع به نفع بخش فناوري اس��ت. آذري جهرمي با 
بيان اينكه بخشي از اين درآمدها براي اپراتورها درآمدهاي 
ناس��المي ايجاد كرده بود، افزود: براي مثال شركت هاي 
خدمات ارزش افزوده به دليل نبود ش��يوه نامناسب، راه 
نامناسبي براي جمع آوري درآمد توليدكنندگان محتوا 
بودند. امروز بانك مركزي اي��ن امكان را فراهم كرده كه 
توليدكنندگان محتوا بتوانند به راحتي درآمدهاي خود 

را جمع آوري كنند.

    احراز هويت مشتركان با پلتفرم اعتبارسنجي 
بر اساس اين گزارش و در راستاي احراز هويت مشتركان 
و كاربران براي تراكنش هاي مالي توسط سامانه شاهكار، 
با حمايت بان��ك مركزي و وزارت ارتباطات س��امانه اي 
به منظور اعتبارسنجي شخصي مشتري، اعتبارسنجي 
ديگران، احراز هويت، رفع ابهامات، خدمات محتوايي و 

شكايت از خدمات به بهره برداري رسيد.
رضا باق��ري اصل عضو هي��ات عامل س��ازمان فناوري 
اطلاع��ات در اين خصوص گفت: اين س��امانه محصول 
آزادس��ازي داده هاي دولتي است كه با همكاري وزارت 
ارتباطات و بانك مركزي آماده شده است. وي گفت: اين 
پلتفرم يك سامانه واقعي ارزش افزوده است كه از سري 
همكاري هاي اپراتورها، بانك مركزي و وزارت ارتباطات 
به شمار مي رود؛ اين دسته سرويس ها بايد گسترش پيدا 
كند و جايگزين س��رويس هاي ارزش افزوده با محتواي 
شرط بندي ها و تبليغات دروغين ش��ود. وي افزود: اين 
سامانه با ارايه يك كارنامه اعتباري به تمامي افراد ايراني 
كه سابقه فعاليت اعتباري دارند، امكان بررسي دقيق تر 
اعتبار و خوش حسابي افراد در معاملات اعتباري و دريافت 
اعتبارات را فراهم مي كند. به گفته باقري اصل، سنجينه 
از چند بانك اس��تعلام اعتبارات مي گيرد، آن را از طريق 
سامانه شاهكار چك مي كند و بعد در اختيار متقاضي قرار 
مي دهد. آينده اين سامانه مي تواند ارتباط با ثبت احوال 
باش��د يا حتي مي تواند وارد بورس ها ش��ود. بايد بدانيم 
زحمات و زمان زيادي صرف شده تا اعتبارسنجي از طريق 

يك اپليكيشن ساده امكان پذير شود.
همچنين مديرعامل سازمان اعتبارسنجي ايران نيز گفت: 
اعتبارسنجي قدمتي ۱۲ س��اله در نظام بانكي دارد و از 
اهميت بالايي برخوردار است؛ بر اساس آخرين گزارش ها 
روزانه ۱۰۰ هزار بار استعلام از اشخاص در مجموعه بانكي 
انجام مي شود و حالا با اپليكيشن سنجينه و ايجاد شدن 
امكانات لازم مردم نيز مي توانند از امكانات استفاده كنند.

    ارايه كد امنيتي براي كاربران 
وي افزود: زيرس��اخت هاي لازم فراهم ش��د و با توجه به 
تاييد و صدور مجوز از س��وي بانك مركزي در پايان سال 
گذش��ته براي در دس��ترس قرار گرفتن اين خدمت به 
صورت عمومي حالا علاوه بر بانك ها، مردم نيز مي توانند 
از خدمات اعتبار س��نجي اس��تفاده كنند. درادامه شيوا 
كريمي راد معاون محصول با اشاره به تعامل اين شركت 
دانش بنيان با بانك مركزي گفت: از طريق سامانه سنجينه 
و اعتبار سنجي شخصي مشتري سيستم بانكي مي تواند 
رتبه و نمره اعتباري و كارنامه سوابق بانكي از تسهيلات 
و چك هاي برگشتي خود را مشاهده كند و دلايل پايين 
بودن نمره خود را براي رفع مشكلات مشاهده كند. وي با 
اشاره به قابليت اعتبارسنجي سوابق بانكي ديگران ادامه 

داد: همچنين با استفاده از اعتبار سنجي ديگران دريافت 
رتبه و نمره اعتباري كارنامه ديگران قابل مشاهده است اما 
با توجه به مسائل امنيتي براي فرد اصلي يك كد امنيتي 
ايجاد مي ش��ود كه با در اختيار ق��راردادن آن به ديگران، 
كاربران ديگر مي توانند نمره اعتباري و كارنامه س��وابق 
بانكي شخص را مشاهده كنند كه كاربردي ترين بخش اين 
نرم افزار است. وي تاكيد كرد: احراز هويت در سيستم بانكي 
مهم ترين مساله است كه در سامانه سنجينه با استفاده از 
سامانه شاهكار و بر اساس دستورالعمل هاي بانك مركزي 
انجام مي ش��ود و اطلاعات را از سرورهاي امن مورد تاييد 
بانك مركزي دريافت و به كاربران منتقل مي كند.  گفتني 
است طبق گفته رضا باقري اصل عضو هيات عامل سازمان 
فناوري اطلاعات احراز هويت مش��تركان از چندين راه 
صورت مي گيرد ك��ه يكي از اين راه ها از طريق ش��ماره 
تلفن مشتركان و كد ملي است كه بايد با يكديگر تطابق 

داشته باشد . 

    فيلتر اينستاگرام مشكلات را حل نمي كند 
در ادامه وزي��ر ارتباط��ات در جمع خبرن��گاران درباره 
مباحث مطرح شده درباره فيلتر اينستاگرام گفت: درباره 
اينس��تاگرام، ملاحظاتي از ديدگاه هاي مختلف مطرح 
مي شود؛ برخي عنوان مي كنند كه استفاده از اينستاگرام 
تبعاتي دارد و تهديداتي در اين فضا ايجاد كرده اس��ت و 
بس��ياري هم معتقدند اين فضا كاربردهاي زيادي دارد و 
كسب وكارهاي زيادي در آن وجود دارد و اينستاگرام ابزار 
مهمي در زندگي روزانه ش��ان به شمار مي آيد . وي ادامه 
داد: مرج��ع تصميم گيري در اين ب��اره، كارگروه تعيين 
مصاديق مجرمانه است كه تاكنون تشكيل نشده است؛ 
در شوراي عالي فضاي مجازي هم به اين مساله پرداخته 
نشده و دادستاني هم حكمي درباره اين مساله صادر نكرده 
است. فيلتر شدن يا نشدن اينستاگرام هم ماجراي امروز و 
ديروز نيست و از سال ۱۳۹۲ درباره آن بحث مي شود. وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان اينكه فيلترينگ بايد در 

جايي كه لازم است، استفاده شود، گفت: ديدگاه ما درباره 
اينستاگرام همين اس��ت و فكر مي كنيم در حال حاضر 
يك اقدام يك جانبه و فيلتر كردن، به تنهايي مش��كلات 
را حل نمي كند، بلكه باعث ايج��اد چالش هاي ديگر در 
ساير حوزه ها مي شود. وي درباره احتمال لغو فيلتر تلگرام 
گفت: درباره اين موضوع، بايد دستگاه قضايي بررسي كند 
اما آخرين صحبتي كه ما شنيديم، همان بود كه دادستاني 
اظهارنظر كرد كه علل فيلترينگ هنوز برطرف نشده كه 
بخواهيم رفع فيلتر كنيم و هنوز هم چيزي به ما ابلاغ نشده 
است. وي با بيان اينكه ما تجربه داريم از ابتداي اينترنت و 
از رويكرد فيلترينگ استفاده كرديم و فيلتر بايد در جايي 
كه لازم اس��ت، استفاده ش��ود، افزود: اما وقتي ابزاري به 
صورت گسترده مورد استفاده قرار مي گيرد، اگر بخواهيم 
با رويكرد فيلترينگ به آن نگاه كنيم، طبيعي است يك 
سري اثرات جانبي دارد كه مي تواند موفقيت هاي هدف 

شما را زير سوال ببرد.

ايندپندنت|
 دستگاهي به ضخامت چند اتم از مواد نيمه رسانا ابداع شده 
كه مي تواند سيگنال هاي واي فاي را به الكتريسيته تبديل 
كند. با توسعه اين فناوري موبايل و لپ تاپ هاي آينده نياز 
به باتري ندارند. دانش��مندان با كشفي جديد مي توانند 

سيگنال هاي راديويي را به برق تبديل كنند.
اين كشف سبب مي شود موبايل ها و دستگاه هاي مختلف 
نيازي به باتري نداشته باشند و البته اين روشي كاملا نوين 
براي اس��تفاده از فناوري هاي هوش��مند است. محققان 
امريكايي يك دستگاه آنتن يكسو ساز )rectenna( از ماده 
نيمه رسانا ساخته اند كه ضخامت آن فقط چند اتم است. 
سيگنال هاي واي فاي به وسيله يك آنتن يكپارچه دريافت 
و به جريان DC تبديل مي ش��ود كه مناس��ب مدارهاي 

الكترونيكي است.
اين دس��تگاه را مي توان ب��راي توليد موباي��ل، لپ تاپ، 
دستگاه هاي پزشكي و فناوري هاي پوشيدني استفاده كرد 
كه نيازي به باتري ندارند. با توجه به انعطاف پذيري دستگاه 
مي توان آن را طوري ساخت كه محوطه بزرگي را پوشش 
دهد. به گفته محققان، اين دستگاه مي تواند نقش مهمي 

در آينده دستگاه هاي هوشمند الكترونيكي داشته باشد.
پروفس��ور »توماس پالاس��يوس« از MITمي گويد: اگر 

بتوان سيستم هاي الكترونيكي س��اخت كه دور يك پل 
پيچيده مي شوند يا يك بزرگراه يا ديوارهاي محل كار را 
بطور كامل مي پوشانند، در اين صورت چگونه بايد براي اين 
دستگاه هاي الكترونيكي انرژي فراهم كرد؟ ما روشي نوين 
براي برق رساني به سيستم هاي الكترونيكي آينده داريم و 
براي اين منظور از انرژي واي فاي استفاده مي كنيم زيرا به 
راحتي با مناطق گسترده يكپارچه مي شود و به اين ترتيب 

مي توان تمام محيط اطراف را هوشمند كرد.
 در آزمايش هاي انجام ش��ده اين دستگاه هنگامي كه در 
معرض سيگنال هاي واي فاي معمولي قرار گرفت، حدود 
۴۰ ميكرووات برق توليد كرد. اين ميزان برق براي روشن 
كردن نمايش��گر موبايل يا فعال كردن تراشه سيليكوني 

كافي است.

ورج | 
 به نظر مي رسد كه اعضاي كنگره ايالات متحده امريكا 
از احتمال ادغام و يكپارچه سازي شبكه هاي اجتماعي 
فيس بوك با پيام رسان هاي واتس اپ و فيس بوك مسنجر 

ابراز نگراني كرده اند.
چندي پيش بود كه مارك زوكربرگ، موسس و مديرعامل 
ش��ركت فيس بوك خطاب به گزارشگران و خبرنگاران 
اعلام كرد كه قصد دارد ش��بكه اجتماعي فيس بوك را 
با ساير اپليكيش��ن هاي زيرمجموعه آن يعني واتس اپ 
و فيس بوك مس��نجر يكپارچه س��ازي و ادغ��ام كند تا 
بدين ترتي��ب به كاربران اين ام��كان را بدهد در صورتي 
كه يكي از اپليكيشن هاي مربوطه را ندارند، بتوانند براي 
دوستان و مخاطبان خود در ساير برنامه ها پيام ارسال كرده 

و با آنها ارتباط برقرار كنند.
اين خب��ر كه براي بس��ياري از كاربران در ش��بكه هاي 
اجتماع��ي و پيام رس��ان ها جالب توجه ب��ود و موجب 
خرسندي و خشنودي آنها شد، س��ر و صداي بسياري 
از نمايندگان و اعضاي مجلس كنگره در ايالات متحده 
امريكا را درآورد و جنجال هاي متعددي را در اين خصوص 

ايجاد كرد.
آنها با انتش��ار بيانيه اي در اين خص��وص از چالش هاي 

امنيتي پيش روي اين تصميم ابراز نگراني كرده و اين غول 
تكنولوژي را از انجام و اجراي چنين كاري منع كرده اند.

آنها بر اين باورند كه رسوايي امنيتي و اطلاعات فيس بوك 
در سال گذشته مي تواند تأثيرات مخرب و منفي متعددي 
روي دو اپليكيشن پيام رسان ديگر داشته باشد و امنيت 
سايبري و حفاظت از اطلاعات شخصي و خصوصي كاربران 

اين اپليكيشن ها را نيز تهديد كرده و به مخاطره بيندازد.
سال گذش��ته بود پس از آنكه وب سايت ها و رسانه هاي 
خبري بس��ياري گزارش كردند كه ش��بكه اجتماعي 
فيس بوك با يك موسسه تحقيقاتي و مشاوره سياسي 
انگليسي تحت عنوان كمبريج آناليتيكا در انتشار اطلاعات 
ش��خصي و خصوصي كاربرانش همكاري داشته، مردم 
و منتقدان بس��ياري فيس بوك را به خيانت در امانت و 

همكاري با نهادهاي دولتي و تحقيقاتي و همچنين نقض 
حريم شخصي كاربران متهم كردند. اين شبكه اجتماعي 
به سرعت در آماج حملات ش��ديد كاربران بسياري در 
سراس��ر جهان قرار گرفت، به گونه اي كه تعداد كثيري 
از ش��ركت ها و افراد معروف به بس��تن و غيرفعال كردن 
صفحات مجازي خود در فيس بوك اقدام كرده و استفاده 
از اين شبكه اجتماعي را ننگي براي دنياي مجازي توصيف 
كرده اند. طبق گزارش هاي منتشره، اطلاعات بالغ بر ۸۷ 
ميليون نفر از كاربران فيس بوك در اختيار موسسه كمبريج 

آنالتيكا قرار گرفت و افشا شد.
پس از انتش��ار خبر رس��وايي فيس بوك و نقض حريم 
شخصي كاربرانش، افراد مشهور و شركت هاي كوچك و 
بزرگ بسياري اقدام به حذف صفحه كاربري خود در اين 
شبكه اجتماعي كرده اند تا بدين ترتيب، اعتراض خود را 

نسبت به سهل انگاري فيس بوك نشان دهند.
با اينكه فيس ب��وك در تمامي روزنامه ها و ش��بكه هاي 
اجتماعي از تمامي كاربرانش در اين خصوص عذرخواهي 
كرد و در بيانيه اي نيز احتمال هرگونه جاسوسي و افشاي 
اطلاعات آنها را رد كرد، اما همچنان خشم عموم مردم در 
سراس��ر جهان نسبت به اين شبكه اجتماعي محبوب و 

پرطرفدار فروكش نكرده است.

موبايل هاي آينده نياز به باتري ندارند ابراز نگراني كنگره امريكا از ادغام فيس بوك با ساير پيام رسان ها
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پي سي ورلد| 
فيس بوك و گوگل به نوعي در خط مقدم صنعت هوش 
مصنوعي قرار دارند و به تازگي، چارچوبي براي مطالعه 

يكي از ترسناك ترين قابليت هاي آن طراحي كرده اند.
يك تيم تحقيقاتي، كار خود را با طراحي گروه هايي از 
هوش مصنوعي شروع كرد كه توانايي برقراري ارتباط 
در محيطي شبيه سازي شده را داشتند. محيط و شرايط 
ارتباطي آنها، درجه هاي مختلف پيچيدگي داشت كه 
از س��اده )مثلا چند معادله رياضي( تا بس��يار پيچيده 
)يك شبكه عظيم عصبي( را در بر مي گرفت. بازي هايي 
كه هوش هاي مصنوعي مذك��ور با هم انجام مي دادند، 
مشخصات كليدي متعددي داشت. بازي ها به صورتي 

بودند كه هر دو طرف، قابليت گوش دادن به مخاطب و 
صحبت كردن به صورت همزمان را داشتند. به علاوه، آنها 
درباره مسائل خارج از محيط شبيه سازي شده نيز با هم 
مكالمه هايي انجام دادند. آن مسائل در محيط هايي رخ 
مي داد كه طرفين درگير در مكالمه، توانايي مشاهده  و 
درك نسبي آنها را داشتند. در اولين آزمايش انجام شده 
بين گروه هاي س��ه تا ۱۰ عضوي، نرخ موفقيت در حل 
پازل بازي به صورت تكي و همكاري با ديگر اعضاي گروه، 
قابل تش��خيص نبود. درواقع، پس از ۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار 
بار انجام بازي ها، صرف نظر از ابعاد گروه ها هيچ تفاوت 
خاصي در نرخ موفقيت حل كردن پازل نبود. در آزمايش 
بعدي، دو گروه هوش مصنوعي با توانايي هاي ارتباطي 

و زباني متفاوت، با هم روبه رو شدند. نتايج نشان داد كه 
گروه ها پس از مدتي توانايي صحبت كردن با هم را پيدا 
كرده و در ميان آنها كارگزاراني با قابليت مديريت پروتكل 

جديد زباني بين گروه ها، فعاليت مي كردند.
حتي كارگزاران هوشمندي كه پيش از تحقيقات با هم 
ارتباطي نداشتند، پس از ۲۰۰ هزار بازي، در ۶۵.۶ درصد 
از بازي ها موفق شدند. البته، موفقيت آنها نيازمند ارتباط 
قوي در گ��روه هر يك بود. وقتي ارتباط داخل گروهي، 
به نصف ارتباط بين گروه هاي مختلف كاهش پيدا كرد، 

نرخ موفقيت نيز به ۵۲.۳ درصد رسيد.
مولفان تحقيق مذكور در بخش��ي از مقاله خود به اين 
نكته اشاره كردند كه نياز اوليه براي توسعه و گسترش 

كشف ارتباط زباني بين دو سيستم هوش مصنوعي 
رويداد

دريچه فراسو

سلفي جديد كاوشگر 
كنجكاوي به زمين رسيد

ناسا| كاوش��گر كنجكاوي ناسا قبل از ترك محل 
فعلي اكتش��اف خود در مريخ، يك عكس س��لفي 
به زمين ارس��ال كرده است. اين عكس در حقيقت 
از ۵۷ تصوير جداگانه س��اخته شده است. كاوشگر 
»كنجكاوي« )Curiosity( قبل از خداحافظي با 
منطقه Vera Rubin Didge در مريخ، آخرين 
سلفي خود را گرفت.اين كاوشگر از سپتامبر ۲۰۱۷ 
مي��لادي تاكنون در اين منطقه از مريخ مش��غول 
فعاليت بود و اكنون به مكان جديدي براي اكتشاف 
مي رود. مكان اكتشافي جديد كاوشگر يك منطقه 
گلي درMount Sharp است.  اين سلفي از ۵۷ 
تصوير تشكيل شده كه ابزارMAHLI كاوشگر آن 
را ثبت كرده است. اين ابزار در حقيقت دوربيني روي 
بازوي رباتيك است.تصاوير به يكديگر متصل شدند و 

عكسي پانوراما از كاوشگر ساخته شد.

نسخه بتاي سيستم عامل 
»آي او اس« ۱۲.۲ ارايه شد

مك رومرز| نسخه بتاي آپديت سيستم عامل جديد 
»آي او اس« ۱۲.۲ ارايه شده است. اين آپديت شامل 
تغييراتي در اپليكيشن »والت« است. اپل روز گذشته، 
 iOS۱۲.۲ نخستين نس��خه بتا از سيس��تم عامل
رامنتشر كرده است.  اين درحالي است كه ۳ روز قبل 
از آن نسخه بتا iOS۱۲.۲ براي توسعه دهندگان نيز 
ارايه شده بود. از سوي ديگر هرچند آپديت ۱۲.۱.۳ 
روي برطرف كردن باگ ها و ارتقاي امنيت متمركز 
بود، نسخه جديدتر سيستم عامل ويژگي هاي تازه و 
تغييراتي را ارايه مي كند. اين آپديت شامل تغييراتي 
 ،Safari نس��خه جديد ،Wallet در اپليكيش��ن
تغييراتي در ويژگي Screen Time و غيره است.  
آپديتiOS۱۲.۲ احتمالا قبل از ارايه به طور رسمي 

چند بار به طور بتا آزمايش شود.

 هوش مصنوعي
»سالوادور دالي« را زنده كرد

انگجت| اگ��ر قصد داري��د در بهار س��ال آينده از 
موزه س��الوادور دالي بازديد كنيد، احتمالا با ميزبان 
غيرمنتظره اي مواجه خواهيد شد كه كسي نيست 
جز خود س��الوادور دالي. مقامات اين موزه در امريكا 
اع��لام كرده اند كه با اس��تفاده از ه��وش مصنوعي 
موفق به بازس��ازي اين هنرمند مشهور به شيوه اي 
بس��يار واقع گرايانه ش��ده اند و وي از ماه آوريل روي 
نمايش��گرهاي موجود در اين موزه ظاهر ش��ده و به 
بازديدكنندگان خ��وش آمد مي گوي��د. گروهي از 
 Goodby Silverstein & مهندس��ان ش��ركت
Partners با اس��تفاده از تصاوي��ر و فيلم هاي باقي 
مانده از دالي به يك سيستم هوش مصنوعي تقليد 
از حركات و رفتاره��اي وي را آموزش دادند و نتيجه 
كار طراحي چهره دالي از طريق اين سيستم به گونه 
كاملا مشابه با خود دالي است. يك سيستم نقاشي 
مبتني بر هوش مصنوعي نيز با تقليد از دس��تخط و 
نوشته هاي دالي تلاش مي كند تا فضايي جذاب را در 
موزه براي علاقه مندان به دالي ايجاد كند. البته بايد 
توجه داشت كه صداي دالي كه از طريق اين سيستم 
هوش مصنوعي طراحي شده با صداي واقعي او تا حد 

زيادي فاصله دارد.

آسيب پذيري خطرناك در 
مكالمه ويديويي فيس تايم

ياهونيوز| يك آسيب پذيري خطرناك در قابليت 
مكالمه ويديويي فيس تايم گوشي آيفون اپل به ديگران 
امكان مي دهد تا از طريق ميكروفون اين گوشي و بدون 
نياز به تماس با فرد مورد نظر از وي جاسوسي كنند. 
يك كاربر توييتر با ارسال ويديويي در اين زمينه نشان 
داد كه چگونه مي توان از ضعف يادش��ده براي گوش 
كردن به صحبت هاي افراد مختلف از طريق ميكروفون 
تلفن همراه بهره گرفت. آسيب پذيري يادشده تا بدان 
حد جدي است كه مش��اهده تصاوير محيط اطراف 
از طري��ق دوربين آيفون را ه��م ممكن مي كند. اين 
مش��كل مربوط به تازه ترين نسخه از سيستم عامل 
 آي او اس است. براي مشاهده مشكل يادشده تنها بايد 
مكالمه ويديويي فيس تايم را آغاز كنيد و فردي را به 
مجموعه تماس هاي خود اضافه كنيد. سپس با برخي 
دستكاري هاي ساده قادر به دسترسي به ميكروفون و 
دوربين گوشي فرد ديگر خواهيد بود. البته اين مشكل 
مربوط به قابليت گفت وگوي گروهي فيس تايم است و 
در گفت وگوهاي دو نفره وجود ندارد. اپل بعد از اطلاع از 
اين موضوع قابليت گپ گروهي فيس تايم را غيرفعال 
كرده تا از سوءاستفاده از آن جلوگيري كند. اين شركت 
وعده داده كه با به روز رساني نرم افزاري در هفته آينده 

مشكل يادشده را برطرف مي كند.

اينتل گوشي هوشمند تاشدني 
توليد مي كند

انگجت| صفحات نمايش  تاشدني به تدريج جاي 
خود را در سبد محصولات آينده شركت هاي بزرگ باز 
 مي كنند، اينتل هم ظاهرا در حال توسعه يك گوشي 
هوشمند تاشدني است. طراحي و توسعه گوشي هاي 
تاشدني اين روزها درحال تبديل به يك ترند تجاري 
است. عدم تمركز مايكروسافت بر ساخت يك گوشي 
تاشدني بدين معني نيست كه شركاي تجاري او هم 
 LetsGoDigital .اين ميدان را خالي كرده باشند
از پتنت جديد اينتل براي ساخت يك تبلت يا گوشي 
هوشمند تاشدني پرده برداشته است. اين گوشي از 
يك طراحي تاشدني سه لايه جذاب برخوردار است 
كه اين روزها محبوبيت آنها به طور فزاينده اي رو به 
افزايش اس��ت. اين پتنت در اواسط ۲۰۱۷ ميلادي 
به ثبت رسيده و طرحي از نمايشگري بدون حاشيه 
است كه تا حدي به خاطر سه لايه بودن، ضخيم نشان 
مي دهد. اين گوشي تاشدني به قلم هوشمندي مجهز 
است كه به خوبي در شيار تعبيه شده در محل تا شدن 

گوشي جا مي گيرد. 

     وزير ارتباطات با بيان اينكه دانش�گاه علم و صنعت درحال ساخت ماهواره ظفر با بهره گيري از تجربيات ماهواره پيام اميركبير است، گفت: اين 
ماهواره يك ماهواره عملياتي است و در مدار 600كيلومتري زمين قرار مي گيرد و ٣ سال زمان ماندگاري دارد. وي افزود: ماهواره دوستي نيز در انتظار 
تعيين زمان پرتاب از سمت وزارت دفاع قرار دارد . وي با تاكيد بر اينكه مراحل طراحي ماهواره »ناهيد ۲« به پايان رسيده است، ادامه داد: نمونه پروازي 
اين ماهواره به زودي آماده مي شود. اين ماهواره اولين ماهواره عملياتي در لايه لئو با طول عمر دو تا ۲.۵ سال است. آذري جهرمي همچنين با تاكيد 
بر اينكه ساخت ماهواره »ناهيد ۲« اولين گام كشور در جهت ايجاد منظومه ماهواره اي در مدار لئو است، تاكيد كرد: در خردادماه سال آينده ماهواره 

»ناهيد ۲« به صورت عملياتي تحويل داده مي شود. اين ماهواره جزو ماهواره هاي مخابراتي است.
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به مشاركت بخش خصوصي در بخش هاي طراحي و پرتاب ماهواره، گفت: با اقدامات انجام شده موفق شديم 
تا مالكيت مداري را كه تاكنون نگاه حاكميتي بر آن مي شد، در اختيار بخش خصوصي قرار دهيم و با اين اقدام گروه هاي مختلف زيادي در حال مذاكره 
هستند تا در بخش طراحي و ساخت ماهواره وارد شده و در آن سرمايه گذاري كنند. جهرمي با اشاره به كاربرد فناوري هاي فضايي در بخش كشاورزي، 
گفت: ما در اين پايش متوجه شديم كه در قلب كشور در زميني با وسعت ۷0 هكتار خشخاش كاشته مي شود كه كسي از آن اطلاعي نداشت و اين در 

حالي است كه اگر ما نسبت به پيرامون خود خبري نداشته باشيم، نمي توانيم برنامه ريزي و تصميم گيري كنيم.

خبر
ماهواره ظفر در مدار ۶٠٠كيلومتري زمين قرار مي گيرد

يك زبان در ش��رايط فوق، حضور حداقلي از كارگزاران 
هوشمند در گروه ها است. يافته هاي آنها )باتوجه به اينكه 
در داخل گروه هاي هوش مصنوعي، يك زبان مشترك 
ساخته شد(، نشان مي دهد كه حداقل ارتباطي داخلي 
در گروه ها لازم است تا ارتباط با گروه هاي خارجي، بهتر 
انجام شود. درواقع، موفقيت كارگزاران ارتباط كمي به 
تعامل با گروه هاي ديگر داش��ت و بيش��تر، مشروط به 

ارتباط داخلي آنها مي شد.
يافته ديگر تحقيقات پيرامون ارتباط زباني هوش هاي 
مصنوعي آن بود كه آنها در گروه هاي خود بيشتر به دنبال 
ادغام شدن و همكاري هستند. پيشرفت زبان مشترك 
ميان كارگزاران، زماني اوج مي گرفت كه تعداد كارگزاران 
حاضر در آنها، تفاوت بيشتري با هم داشتند. درنتيجه، 
زباني كه حاصل از ارتباط دو گروه با تعداد اعضاي نزديك 

به يكديگر بود، ساده تر به  نظر مي رسيد.

در آزمايش نهايي، تع��دادي از گروه ها با تعداد اعضاي 
برابر، با يكديگر ارتباط برق��رار كردند. در اين آزمايش، 
فاصله كارگزاران گروه ها با هم مورد بررسي قرار گرفت. 
كارگ��زاران گروه ها با گروه هاي ديگر ارتباطي به خوبي 
ارتباط داخل گروه برقرار مي كردند، اما با افزايش فاصله 

آنها، درك متقابل يا ارتباط مورد نياز برقرار نمي شد.
نتايج تحقيقات بالا نشان داد كه مهارت زبان براي هوش 
مصنوعي، لزوما به توانايي هاي پيشرفته و پيچيده زباني 
وابس��ته نيس��ت. بلكه مي توان آن را از ارتباطات ساده 
اجتماعي كارگزاران گروه هاي هوش مصنوعي و ازطريق 
انجام بازي هاي ارتباطي توسعه داد. درنهايت محققان 
اعلام كردند با حضور س��ه يا تعداد بيش��تر كارگزاران 
هوش��مند در گروه هاي هوش مصنوعي، بدون اضافه 
كردن مكانيزمي خاص ب��ه كارگزاران، مي توان پرتكل 

ارتباطي ساده اي را توسعه داد.



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

در كنفرانس بين المللي فرصت هاي سرمايه گذاري در ايران مطرح شد؛ 

سرمايه گذاري جسورانه سنگ بناي توسعه اقتصادي كشورها
گروه بنگاه ها|

 اولين كنفرانس بين المللي فرصت هاي س��رمايه گذاري 
در ايران با حضور فعالان حوزه سرمايه گذاري برگزار شد.

به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون ايران، 
اولين كنفرانس بين المللي فرصت هاي س��رمايه گذاري 
در ايران در بهمن ماه جاري در محل س��الن خليج فارس 

نمايشگاه بين المللي تهران برگزار شد.
در اين كنفرانس دو روزه دو پنل استارت آپ و بلاكچين در 
روز اول برگزار شد. مباحثي كه در اين كنفرانس مطرح شد 
پيرامون استارت آپ ها و سرمايه گذاري جسورانه بود كه 
سخنرانان مدعو نيز به اشاره به اينكه در تجارت و اقتصاد 
بين الملل در عصر حاضر، سرمايه گذاري جسورانه به عنوان 
سنگ بناي توسعه اقتصادي كشورها مطرح مي شود، بر 

اهميت اين موضوع اشاره كردند.
با توجه به اينكه فعاليت بنگاه هاي كوچك و متوسط سهم 
عمده اي از رشد اقتصادي جهان را به خود اختصاص مي دهد 
و منابع اصلي تأمين مالي اين بنگاه ها، از س��رمايه  گذاري 
جسورانه نشأت مي گيرد، اهميت پرداختن به اين موضوع 
را بيش از پيش نمايان مي س��ازد. همين سرمايه گذاري 
ريس��ك پذير يا جس��ورانه نقش مهمي در ايجاد اشتغال 
نيروهاي جوان و متخصص و هدايت سرمايه هاي سرگردان 

به سوي طرح هاي سودآور ايفا مي كند.
در حوزه علم و فناوري، دليري، معاونت توس��عه و جذب 
س��رمايه معاونت علم و فناوري رياست جمهوري، گفت: 
با توجه به اينكه ايران از لحاظ علم و فناوري طي 3 س��ال 
اخير از رتبه ۶۵ به رتبه ۱۶ ارتقاء يافته است، توجه به بحث 
سرمايه  گذاري ريسك پذير در حوزه علم و فناوري ضروري 
است. دليري با اشاره به اين موضوع كه هزينه ي زيادي براي 
شروع فعاليت هاي دانش بنيان نياز نيست و اين فعاليت ها 
حتي در فضاي مسكوني و منزل هم مي تواند انجام شود، 
با طرح تسهيلاتي همچون معافيت هاي بيمه اي، گمركي 
و… جهت حمايت خود از توسعه سرمايه  گذاري در حوزه 

علم وفناوري، اعلام آمادگي كرد.
رهبري )مركز تجارت الكترونيك( به بحث رتبه بندي ها 
و منظومه س��امانه  هاي تجاري ايران اشاره كرد كه شامل 
س��امانه رتبه بندي هاي اعتباري، سامانه جامع مجوزها، 
سامانه جامع حمل و نقل، س��امانه جامع انبارها، سامانه 
جامع گمركي، سامانه جامع معاملات و سامانه جامع بيمه 
است. رهبري عنوان كرد: قرار بر اين بود تا اين سامانه  ها با 
يك سامانه يكپارچه سازي و نظارت بر تجارت ادغام شوند تا 
روند تجارت داخلي و خارجي را بهبود بخشد وي همچنين 
با تأكيد بر ارتقاي كيفيت تجارت الكترونيك به طرح هاي 
موفق درون شهري مثل اسنپ، اشاره و بيان كرد: از اينگونه 

طرح ه��ا در زمينه حمل و نقل بين ش��هري نيز حمايت 
مي كنيم.عراقچي مديركل امور بين الملل ايدرو بيان كرد: 
زمينه فعاليت ايدرو در رابطه با صنايع حمل و نقل، صنايع 
 نوين، نفت گاز و انرژي و ساير صنايع است. حمل و نقل در 
4 زمينه نيرو محركه، راه آهن، هواپيمايي و ريلي فعال است. 
عراقچي با اشاره به پيش بيني  هاي صورت گرفته براي سال 
۲۰۲۰، جهت حمايت از افراد علاقه مند براي فعاليت در 
حوزه حمل و نقل، فعاليت در زمينه طرح هاي نو در حوزه 
انرژي )IPMI( همچون توربين هاي آبي و خورش��يدي 
جهت توسعه صنايع مبتني بر فناوري هاي پيشرفته، ارئه 
خدمات در زمينه هاي نوسازي و بازسازي صنايع و مديريت 
صنعتي )IMI( براي ظرفيت س��ازي، آم��وزش و ايجاد 
قطب هاي علمي و زمينه  هاي كارآفريني، اعلام آمادگي 
كرد.رييس هيات مديره اپراتور ش��بكه علمي كش��ور به 
بحث اقتصاد ديجيتالي و تحول ديجيتالي و اهميت ارتباط 
صنعت با علم و همچنين اهميت تغييرات و شفافيت  هاي 
اساسي در حوزه  اقتصادي اشاره و عنوان كرد: شبكه علمي 
كشور بايد با ارتباط بين بخش خصوصي و بخش دولتي و 
با سرمايه گذاري صد درصد بخش خصوصي صورت پذيرد 
و از استارت آپ ها يي كه بتوانند در اين زمينه فعاليت كنند، 
حمايت شود. از مزاياي حمايت از طرح هايي كه در شبكه 
علمي كشور سرمايه گذاري شود؛ كاهش چشمگير سرقت 
علمي و ارتباط ش��بكه علمي كشور با تمامي شبكه هاي 
علمي كشورهاي مختلف اس��ت.جمالي، مديركل دفتر 
سرمايه گذار خارجي نيز در خلال سخنراني خود بيان كرد: 
نكته اي كه حائز اهميت است، اين است كه چطور ايده هاي 
مناسب را براي ارايه به سرمايه گذاران به طرح هاي خوب 
تبديل كرد. دارايي هاي بخش عمومي )ايده اي همچون ايده 
ژاپن(، دارايي هاي بانك ها و دارايي هاي بخش خصوصي 
بسترهاي مناسب جهت س��رمايه گذاري است. وي ادامه 
داد: گام اول جذب سرمايه گذار وجود اطلاعات مناسب و 
شفاف براي سرمايه گذار خارجي است. براي هر بيزنسي 
۲ نوع ريسك وجود دارد: – بيزينس ريسك ها كه مرتبط 
با خود كسب و كار هس��تند و عمدتاً از طريق بيمه تحت 
پوش��ش قرار مي گيرند.- ريسك هاي سياسي كه جهت 
حمايت از سرمايه گذار خارجي اين ريسك ها تحت پوشش 

قرار مي گيرد.

 اتاق تعاون استان كردستان 2 نمايشگاه
برگزار مي كند

Matt Kupeers مش��اور كارآفريني و توس��عه بخش 
خصوصي با اشاره به طرح Horizo Europ بيان كرد: اين 
طرح كه در زمينه نوآوري است قرار است بعد از سال ۲۰۲۰ 

شروع ش��ود و اروپا را به شدت رقابتي كند. وي به اهميت 
بحث نوآوري اشاره و عنوان كرد: بيشتر شركت هاي اروپايي 
در زمينه نوآوري و توسعه فعاليت مي كنند و خصوصاً در 
حيطه تغذيه و آب و هوا و محيط زيس��ت به دنبال يافتن 
راه حل بهتر جهت توليدات بيشتر هستند. همچنين دليل 
موفقيت كشورهاي اروپايي را همكاري با كشورهاي مختلف 
با وجود فرهنگ و زبان هاي متفاوت عنوان كرد كه باعث 
افزايش كارايي توليدات اين كش��ورها شده است. از نظر 
Mat Kupeers بحث مهم در كارآفريني اين است كه با 
عدم توجه به بحث هاي سياسي و اختلافات فرهنگي بايد 
در زمينه كارآفريني تلاش كرد. در زمينه استارت آپ ها نيز 
گفت: دولت اروپا به بخش خصوصي و استارت آپ ها اهميت 
ويژه اي قائل است و كمك هاي دولتي در كشورهاي اروپايي 
به عنوان ابزاري جهت بهبود و تقويت فعاليت هاي اقتصادي 

و به دور از اختلافات سياسي، هزينه مي شود.
David Whitefoot  ش��ريك خارجي فردا روشن، با 
انتقاد از استارت آپ هاي ايران بيان كرد: بحث سرمايه گذاري 
جس��ورانه الزاماً نتيج��ه نهايي نيس��ت، چرا ك��ه روند 

 تصميم گيري براي شروع يك طرح در ايران بازه ي زماني
۶ تا ۹ ماهه اس��ت كه اين روند به قدري طولاني است كه 
علاقه به شروع اينگونه طرح ها را يا كاهش مي دهد يا افرادي 
كه قبلًا در اين طرح ها وارد شده اند را از ادامه مسير منصرف 
مي كند. وي اشاره كرد 3۰ درصد از استارت آپ هاي ايران 
را به دليل نداشتن خروجي و نتيجه بخش نبودن، نمي توان 
 Whitefoot .به معناي واقعي استارت آپ قلمداد كرد
با اشاره به اينكه مدل س��رمايه گذاري جسورانه در ايران 
حالت كارفرمايي دارند، گفت: استارت آپ هاي ايراني ازنظر 
دولتي از حمايت هاي لازم برخوردار نيستند و شروع اين 
فعاليت ها مستلزم طي مراحل بروكراسي و كاغذبازي است. 
پس لازم اس��ت قبل از ورود به اين طرح ها ضمن بررسي 
چش��م اندازهاي آينده و ويژگي ها و قدرت خريد و درآمد 
مردم، نوع فعاليت م��ورد نظر و نحوه تأمين مالي طرح به 

دقت بررسي شود.
وي با بيان اي��ن نكته كه ايران فرصت هاي كس��ب و كار 
خوبي را دارا اس��ت تأكيد كرد: بايد بازه زماني ۶ تا ۹ ماهه 
به شدت تقليل يابد و روند تصميم گيري به سرعت انجام 

ش��ود، تكنولوژي هاي نوين به كار گرفته ش��ود، به بحث 
مش��تري مداري و حمايت از مش��تري توجه شود، مانع 
دخالت بانك ها در بحث سرمايه گذاري جسورانه شد )چرا 
كه بانك ها درك درس��تي از اينگونه طرح ها ندارند( و در 
نهايت بايد به دنبال راهكارهاي عملي بود )اكثر همايش ها 
و جلسات ايران صرفاً بحث پذيرايي است نه بحث ارزش ها 

و ارزش گذاري در طرح هاي مورد بحث( .
Pierre Gauthier سخنران ارزهاي ديجيتالي مدل 
س��رمايه گذاري هاي ايران را مدل كپي ش��ده از امريكا و 
اروپا دانست و عنوان كرد: بحث هاي علمي در ايران ناديده 
گرفته ش��ده اند. ايران قبل از اينكه مدل هاي كشورهاي 
ديگر را به كار ببرد، تكنولوژي هاي خوبي داشت ولي براي 
حفظ برخي منافع به تكنولوژي هاي خود اجازه شكوفايي 
نداد. ايران نبايد اشتباهات كشورهاي خارجي را تكرار كند. 
وي همچنين در خصوص ارزهاي ديجيتالي نيز با تأكيد 
بر بيت كوين مطرح كرد: در اينگونه ارزها به راحتي امكان 
كلاهبرداري فراهم اس��ت و اطمينان از جانب خريدار و 

فروشنده وجود نداشته و ارزش سرمايه گذاري را ندارد.

توليد محصولات كشاورزي 
كشور 4.6 برابر شده است

همدان|مع��اون ام��ور 
باغبان��ي وزارت جه��اد 
كش��اورزي با بي��ان اينكه 
توليد محصولات كشاورزي 
در كش��ور در 4۰ س��ال 
گذشته رشد چشمگيري 
داشته اس��ت، گفت: توليد 

محصولات كشاورزي ايران 4.۶ برابر شده است.
به گزارش ايرنا، محمدعلي طهماسبي ديروز در آيين 
تجليل از برگزيدگان بخش كشاورزي همدان افزود: 
س��ال ۵۶ مجموع توليد محصولات كشاورزي كشور 
۲۶ ميليون تن بود در حالي كه اين ميزان در سال ۹7 
به بيش از ۱۲۲ ميليون تن رس��يده است. وي با بيان 
اينكه روس��تاييان نقش مهمي در توليد مواد غذايي 
كشور دارند، اضافه كرد: 8۵ درصد از مايحتاج غذايي 
خانوارهاي ايراني در كشور توليد مي شود. طهماسبي 
با بيان اينكه بايد با ايجاد شرايط زندگي خوب و توسعه 
پايدار مانع از مهاجرت روستاييان به شهرها شد، ادامه 
داد: در سال ۱3۵۶ جمعيت كشورمان 3۵ ميليون تن 
بود كه ۱۶ ميليون و 7۰۰ هزار تن از آنها در روس��تاها 
زندگي مي كردند. مع��اون امور باغبان��ي وزير جهاد 
كشاورزي اظهار داشت: جمعيت ايران در حال حاضر 
به 8۲ ميليون تن رس��يده كه از اين تعداد ۶۱ ميليون 
تن در مناطق شهري و ۲۱ ميليون تن هم در روستاها 
زندگي مي كنند. طهماس��بي ادامه داد: عواملي نظير 
خشكسالي، تغيير اقليم و الحاق روستاها به شهر موجب 
مهاجرت ساكنان روستاها به مناطق شهري شده است.

۱44 واحد توليدي استان سمنان 
تسهيلات دريافت مي كنند

س�منان|رييس سازمان 
صنع��ت مع��دن و تجارت 
اس��تان س��منان گف��ت: 
بي��ش از ۱78۰ ميلي��ارد 
ريال تسهيلات رونق توليد 
به ۱44 واح��د توليدي در 

استان پرداخت مي شود.
بهروز اسودي در يكصد و سي و دومين جلسه كارگروه 
س��تاد تس��هيل و رفع موانع توليد اس��تان با اشاره به 
اشتغالزايي بالاي اين تعداد طرح گفت: با پرداخت اين 
مبلغ تسهيلات زمينه اش��تغال حدود ۲۱۵ نفر در 37 

واحد صنعتي و 77 واحد كشاورزي فراهم خواهد شد.
وي با اش��اره به ثبت نام بيش از يك هزار واحد توليدي 
استان جهت بهره مندي از تسهيلات رونق توليد سال 
۹7 تصري��ح ك��رد: ۵۰۲ واحد جه��ت دريافت حدود 
۱۲هزار و ۶۰۰ ميليارد ريال به بانك هاي عامل معرفي 
ش��ده اند كه ۱8۹ واحد مربوط به بخش صنعت است. 
او اظهار داش��ت: تاكنون ۱87 واحد توليدي استان به 
ارزش بيش از 48۰۰ ميليارد ريال تسهيلات دريافت 
كرده اند كه سهم صنعت حدود 43۶۰ ميليارد ريال و 
سهم كشاورزي 44۰ ميليارد ريال است. دبير كارگروه 
رفع موانع توليد استان با اشاره به اجرايي شدن 7۲درصد 
از مصوبات كارگروه خاطرنشان كرد: در جلسات قبلي 
كارگروه مش��كلات ۶۹۰ واحد توليدي اس��تان مورد 
بررسي قرار گرفته است كه از ۱۵۹۰ مصوبه اي كه در 
جهت رفع موانع توليد استان به تصويب رسيده، ۱۱۵۲ 

مصوبه اجرايي و مابقي در دست اجرا است.

تلاش براي راه اندازي مسير 
ريلي بندر چابهار به بندر كراچي
 سيستان و بلوچستان|

س��فير اي��ران در كش��ور 
پاكستان گفت: در تلاش 
هس��تيم در آينده نزديك 
مسير ريلي بندر چابهار به 
بندر كراچي راه اندازي شود 
كه اين موضوع ب��ا توافق 

اوليه هر دو كشور انجام شده است.
به گزارش ايس��نا- مه��دي هنر دوس��ت در بازديد از 
ظرفيت ه��اي تجاري و ترانزيتي چابه��ار افزود: دولت 
پاكستان تمايل زيادي براي توسعه و تجارت با جمهوري 
اس��لامي ايران از مرز بين المللي ريمدان دارد زير مرز 
ريمدان يكي از نزديكترين مسيرهاي ارتباطي با دو بندر 
مهم پاكستان، گوادر و كراچي هست. او بيان كرد: براي 
ايجاد مس��ير ريلي چابهار- كراچي به توافق هاي اوليه 
رسيده ايم و اميدواريم اين مهم هرچه سريع تر اجرايي 
شود.س��فير ايران در كشور پاكس��تان در ادامه گفت: 
چابهار ظرفيت هاي مهمي در حوزه تجارت، ترانزيت 
و گردش��گري دارد.او خاطرنش��ان كرد: بايد با توسعه 
ظرفيت هاي حمل و نقل ريلي، دريايي، جاده اي و هوايي 
به ارتقا روابط مردم و مسوولان ۲ كشور ايران و پاكستان 
در محدوده چابهار اقدام كرد.هنردوست اظهار كرد: بايد 
زير س��اخت هاي اين مرز كه از نزديكترين مسيرهاي 
ارتباطي با ۲ بندر مهم گوادر و كراچي پاكستان است 
آماده شود. سرپرست فرمانداري شهرستان ويژه چابهار 
نيز اظهار داش��ت: هدف نخس��ت دولت ايران تامين 

معيشت مرزنشينان منطقه مرزي دشتياري است.

46 اخلالگر اقتصادي در استان 
فارس محاكمه شدند

كل  يي��س  ر | س ر فا
دادگس��تري فارس گفت: 
دستگاه قضايي با همكاري 
اداره كل اطلاع��ات، 4۶ 
اخلالگ��ر اقتص��ادي اين 
استان را شناسايي كرد و به 
اتهامات اين افراد در دادگاه 
رسيدگي ش��د.علي القاصي ديروز در جلسه شوراي 
اداري فارس كه با حضور وزير اطلاعات در شيراز برگزار 
شد، افزود: اين افراد به دليل فساد مالي، احتكار و اخلال 
در حوزه هاي ارزي ب��ه مجازات هاي مختلف محكوم 
ش��دند.او تاكيد كرد كه رويكرد دس��تگاه قضا در اين 
زمينه رويكرد بدون اغماض با كساني است كه در نظام 
اقتصادي خلل ايجاد مي كنند.رييس كل دادگستري 
فارس افزود: مسوولان و متوليان امر بايد براي مقابله با 
چنين اخلال ها و تخلف هايي پاي كار باشند و به شكل 
ميداني ورود كنند.او ادامه داد: اگر افرادي گران فروشي 
را به شكل كلان و عمده انجام دهند و مايحتاج عمومي 
را احتكار كنند به تخلف آنها در دادگاه ويژه رسيدگي و 

براي آنها احكام قطعي صادر خواهد شد.
القاصي مهر، برخورد با فساد و مقابله با آن را را نيازمند 
عزم عمومي و همگاني دانست و گفت: اراده براي مقابله 
با چنين تخلف هايي در همكاران ما در دستگاه قضايي 
وج��ود دارد و برنامه ريزي هايي ه��م براي اين منظور 
شده است و ضرورت دارد كه دستگاه هاي متولي نيز 
ورود كنند و ما هم به عنوان پشتيبان زمينه كامل ورود 

دستگاه به اين مسائل را فراهم خواهيم كرد.

32هزار هكتار از اراضي تهران با 
آب هاي نامتعارف كشت مي شود
تهران|رييس س��ازمان 
جهاد كش��اورزي اس��تان 
تهران با بيان اينكه استفاده 
از آب ه��اي نامتع��ارف در 
اراض��ي اين اس��تان وجود 
دارد گفت: 3۲ هزار هكتار 
از اراضي كش��اورزي با اين 
نوع آب و براي محصولات غلات و علوفه دامي كش��ت 
مي ش��ود. به گزارش ايرنا، كريم ذوالفق��اري ديروز در 
نشست خبري با اصحاب رسانه با اشاره به اينكه متولي 
هدايت آب هاي نامتعارف وزارت نيرو اس��ت افزود: در 
گذشته برنج، سبزي و صيفي در جنوب تهران با آب هاي 
آلوده كش��ت مي ش��د كه در زمان حاضر هيچ اراضي 
محصول خوراكي در استان تهران با آب هاي نامتعارف 
كشت نمي شود.وي تصريح كرد: به دليل كمبود آب، 
كشت برنج در اس��تان تهران انجام نمي شود و تمامي 
اراضي سبزي و صيفي با آب هاي سالم كشت مي شود.

رييس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران ادامه داد: 
 در زمان حاضر ۱۵ هزار هكتار در شهرستان ري، و حدود

۱7 هزار هكتار در اراضي شهرس��تان هاي پاكدشت و 
قرچك محصولات غلات و علوفه دامي كه براي مردم 
خطرساز نيست با آب هاي نامتعارف كشت مي شود.وي 
با بيان اينكه بدليل كمبود آب، كشت برنج را در اراضي 
جنوبي تهران متوقف كرديم؛ خاطرنشان كرد: زراعت 
چوب را جايگزين كش��ت برنج كرديم كه با همكاري 
كشاورزان در زمان كنوني 4۰ هكتار از اراضي كشاورزي 

جنوب تهران به زراعت چوب اختصاص يافته است.

 Wed. Jan 30. 2019  1309   چهار شنبه    10 بهمن 1397   23 جمادي الاول 1440  سال پنجم    شماره 

توسعه پايدار از مولفه هاي 
اصلي توسعه اقتصادي است

 س�نندج| معاون رييس جمهوري با اشاره به 
اينكه يكي از ملزومات توسعه اقتصادي استاندارد 
اس��ت، گفت: از ديگر مولفه هاي اصلي توس��عه 
اقتصادي توجه به اهداف توسعه پايدار است. به 
گزارش ايرنا، نيره پيروز بخت ديروز در حاش��يه 
مراس��م افتتاح خط توليد تاير س��بز كردستان 
اظهار داش��ت: يكي از محورهاي توسعه پايدار 
توجه به محيط زيس��ت و استاندارد است كه در 
اين واحد صنعتي به خوبي رعايت ش��ده است. 
رييس سازمان استاندارد كشور اضافه كرد: با ايجاد 
اين واحد صنعتي قدم هاي مثبتي در راس��تاي 
پيش��رفت صنعتي استان كردس��تان برداشته 
شده اس��ت. پيروزبخت  افزود: از ابتداي امسال 
بر مبناي شعار سال كه حمايت از كالاي ايراني 
نامگذاري شده، اعلام كرديم مشاور و راهنماي 
تمام توليد كنندگان در توليد كالاي اس��تاندارد 
هستيم. معاون رييس جمهوري به منظور افتتاح 
خط توليد تاير سبز در كارخانه بارز كردستان به 

اين استان سفر كرده است. 

1031  طرح عمراني در 
خراسان جنوبي افتتاح مي شود

بيرجند|معاون هماهنگي امور عمراني استاندار 
خراسان جنوبي گفت: امسال همزمان با دهه فجر 
در اس��تان يكهزار و 3۱ طرح عمران��ي با اعتباري 
بيش از سه هزار و ۹48 ميليارد ريال به بهره  برداري 
مي رسد. به گزارش ايرنا سيد مجتبي علوي مقدم 
ديروز در نشس��ت خبري افزود: همچنين در دهه 
فجر امس��ال ۲۵ طرح با اعتبار ۹3۱ ميليارد ريال 
در استان خراسان جنوبي كلنگ زني مي شود. وي 
اظهار داشت: از مجموع پروژه هاي دهه فجر امسال 
۵۹۵ مورد روستايي و 4۶۱ مورد شهري است كه 
به مدت ۹ روز با حضور مسوولان استاني يا كشوري 
در مناطق مختلف اس��تان افتتاح ي��ا كلنگ زني 

خواهد شد.

چهرههاياستاني

كميسيون توسعه تجارت و صادرات غيرنفتي برگزار شد؛ نشست مشترك مديران بانك توسعه تعاون و شركت تعاوني كارخانجات فرآوري روغن و دانه هاي روغني
تشكيل ستاد توسعه صادرات به عراقهم افزايي و همكاري جهت انجام امور بازرگاني توليد و صادرات

حجت الله مهديان رييس هيات مديره و مديرعامل بانك 
توسعه تعاون، سيد باقر فتاحي عضو هيات مديره و مديران 
امور اعتباري و سرمايه گذاري، امور روابط عمومي و حوزه 
مديري��ت، امور بين الملل، امور ش��عب و ام��ور ارتباط با 
مشتريان و بانكداري شركتي با اعضا هيات مديره شركت 
تعاوني كارخانجات فرآوري روغن و دانه هاي روغني ايران 

ديدار كردند.
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، 
پنجمين جلسه مش��ترك مديران بانك توسعه تعاون با 
مديران اتحاديه هاي سراس��ري ديروز در دفتر ش��ركت 
تعاوني كارخانجات فرآوري روغن و دانه هاي روغني ايران 
)فردا( برگزار شد. در اين جلسه عليرضا شرفي مديرعامل 
شركت تعاوني مذكور به نمايندگي از اعضاء هيات مديره 
اين شركت گزارشي از وضعيت شركت ارايه و در اين باره 
گفت: شركت تعاوني كارخانجات فرآوري روغن و دانه هاي 
روغني ايران )فردا( از سال 8۵ با ۲7 عضو حقوقي كه شامل 
كارخانجات روغن كش��ي و روغن نباتي كشورمي باشند 

تأسيس شد و هدف از تشكيل آن به وجود آوردن هم افزايي 
و يك تش��كل واحد جهت انجام امور بازرگاني، خدمات، 
مهندس��ي، آموزش، توليد، صادرات و خدمات رساني به 

اعضاء خود و در راستاي توليد روغن نباتي بوده است.
ش��رفي ش��ركت تعاوني فردا را به عنوان بازوي اجرايي و 
توانمند كارخانجات روغن نباتي، مركز اصلي تعاملات و 
اجراي عمليات مصوبات و درخواست هاي وزارتخانه هاي 
صنايع، معدن و تجارت، جهاد كشاورزي و مورد وثوق دولت 
در اجراي كامل مصوبات تنظيم بازار دانست.مديرعامل 

فردا با تأكيد بر اينكه سهامداران اين شركت تعاوني عمدتاً 
شركت هاي بزرگ توليدكننده روغن نباتي كشور هستند 
كه 8۵ درصد سهم بازار توليد و فروش روغن هاي خوراكي 
را پوشش مي دهند گفت: خوشبختانه بانك توسعه تعاون 
به عنوان بانك توسعه اي و تخصصي بخش تعاون علاوه 
بركمكي كه به اين شركت تعاوني ملي در مقوله تنظيم 
بازار و تأمين كالاي اساسي كرده است انتظار مي رود كه 
در تهيه و تأمين روغن خام، دانه هاي روغني، ورق حلب، 
پيت و ساير نيازهاي اساس��ي نيز اين شركت را حمايت 

بيشتري كند.
شرفي با اشاره به اينكه شركت تعاوني فردا تاكنون در قالب 
۹ فقره تسهيلات اعتباري بالغ  بر 3۰۵ ميليارد ريال از اين 
بانك دريافت كرده است و مبلغ ۱۵۰ ميليارد ريال ديگر 
نيز در دست بررسي و پرداخت است گفت: اميد است كه 
دايره همكاري و ارتب��اط جهت تعامل و همكاري بهتر و 
بيشتر فراهم شود تا طرفين از ظرفيت و توانمندي به وجود 

آمده استفاده كنند.

در راستاي توجه به توس��عه دامنه هاي صادراتي و 
تنظيم مناس��بات ارتباطي با كش��ورهاي همسايه، 
بيست و دومين نشس��ت كميسيون توسعه تجارت 
و صادرات غيرنفتي با حض��ور نمايندگان اتاق هاي 
تعاون و معاون اقتصادي و امور بين الملل اتاق تعاون 
برگزار شد. نشستي كه در جريان آن تشكيل ستاد 
توسعه صادرات به كش��ور عراق در دستور كار قرار 
گرفت و برنامه هاي اجرايي براي بهبود مناس��بات 

هماهنگ شد. 
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون 
ايران، بيست و دومين نشس��ت كميسيون توسعه 
تجارت و صادرات غيرنفتي با هدف تش��كيل ستاد 
توسعه صادرات بخش تعاون در خصوص كشورهاي 
عراق و سوريه و ارايه گزارش سفر معاون اقتصادي و 
امور بين الملل اتاق تعاون به كشور عراق برگزار شد.

در اين جلس��ه موضوع حضور بخش تعاون در بازار 
كشور عراق و استفاده از ظرفيت هاي اين بازار مورد 

بررس��ي قرار گرفت.همچنين موضوعات مربوط به 
ضمانت ها و بيمه ها جهت پوش��ش ريسك ناشي از 
فعاليت ها، تغييرات تعرفه اي وارداتي كش��ور عراق، 
مباحث مربوط به بازاريابي و بازارشناسي بازار كشور 
عراق و اعزام هيات هاي تجاري در اين جلسه مورد 
بحث قرار گرفت.تشكيل س��تاد توسعه صادرات به 
كشور عراق در محل اتاق تعاون ايران و ايجاد شركت 
مديريت صادرات در خصوص توسعه صادرات بخش 

تعاون از مصوبات اين نشست بود.

ويژه

 4 دستگاهی که با تعمیر 
مثل نو کار می کند 

با گران شدن نرخ ارز وسايل و لوازم خانگی چند برابر 
گران شد. به طوری که خرابی هر يک از لوازم خانگی 
علاوه بر بی نظمی در کارهای خانه، خسارت زيادی به 
بودجه خانواده وارد می کند. اگر صادقانه بگيم، خريد 
دوباره يک دستگاه جديد برای بسياری از خانه ها يک 
کابوس است. اميداوريم وسايل خانه شما مثل ساعت 
کار کند. اما وقتی خراب شد، چه بايد کرد؟  وقتی گارانتی 
لوازم خانگی شما تمام شد چه بايد کرد؟ اگر از شرکت يا 
برند معتبر خريد کردهايد و دستگاه شما گارانتی دارد 
بايد خوش حال باشيد. وجود چنين امتيازی شايد ۵ تا 
۲۰ ميليون ارزش مالی دارد. قبل هر کاری ابتدا گارانتی 
دستگاه خود را بررسی کنيد. اگر مدت زمان پشتيبانی 
يا گارانتی دستگاه شما تمام شده است. راه حل تعمير 
آن است.   ما امروز به 4 دستگاهی که بيشترين درصد 
خرابی را در خانه های ايرانی دارند، اشاره می کنيم. برای 
تعمير هر کدام راه حل های جالبی داريم. شايد با هزينه 
ناچيز مشکل خرابی دستگاه ش��ما در خانه برطرف 
ش��د. برندهای محبوب در ايران در ايران مردم عمدتاً 
برندهايی مثل اسنوا، بوش، سونی، سامسونگ، ال جی 
و … استفاده می کنند. بخشی از اين شرکت ها داخلی 
هستند و بخشی برندهای خارجی محسوب می شوند. 
وقتی برندهای داخلی مش��کل فن��ی پيدا می کند يا 
قطعات آن فرسوده يا خراب می شود، قطعات اورجينال 

از نمايندگی ها تهيه می شود. 

بسته بندی محصولات سامسونگ  
با مواد پايدار جايگزين می شود

ش��رکت سامس��ونگ می خواهد به عنوان بخشی از 
سياست های محيط زيس��تی خود مواد پلاستيکی 
بسته بندی محصولاتش را با کاغذ و مواد سازگار با محيط 
زيست تعويض کند. سامسونگ به زودی برای پايبندی 
به بخش��ی از سياس��ت های مانايی اين شرکت، مواد 
پلاستيکی موجود در بسته بندی محصولات خود را با 
کاغذ و ساير مواد سازگار با محيط زيست عوض خواهد 
کرد. مسوولان اين ش��رکت به تازگی اعلام کرده اند 
که از ابتدای نيمه نخس��ت س��ال جاری بسته بندی 
محصولات و لوازم جانبی خود را که ش��امل اجناس 
متنوعی از تلفن های همراه گرفته تا تجهيزات خانگی 
می شود، از مواد پايدار نظير پلاستيک های بازيافتی و 
زيست محيطی و همچنين کاغذ توليد خواهند کرد. 
سامسونگ کارگروه ويژه ای برای اين منظور تشکيل 
داده تا بر روش های مبتکرانه بسته بندی، از طراحی و 
توليد مواد جديد تا خريد، بازاريابی و انجام فرآيندهای 
کنترل کيفيت تمرکز داشته باشند. اين شرکت برای 
تلفن های همراه، تبلت ها و دستگاه های پوشيدنی به 
جای پلاستيک از قالب های فيبری استفاده خواهد کرد 
و لوازم جانبی خود را درون کيسه هايی قرار می دهد که 
از مواد سازگار با محيط زيست ساخته شده است. علاوه 
بر اين، سامسونگ می خواهد طراحی شارژرهای خود 
را تغيي��ر داده و به جای بدنه براق خارجی از پرداختی 
مات و بی جلا استفاده کند تا ديگر به پلاستيک محافظ 
نيازی نباشد. همچنين قرار است به جای پلاستيکی که 
از سطوح لوازم خانگی محافظت می کرد، از کيسه هايی 
اس��تفاده ش��ود که از مواد بازيافتی و پلاستيک های 
زيست محيطی ساخته شده است. اين پلاستيک ها از 
مواد غير سوخت فسيلی نظير نيشکر و نشاسته توليد 
می شود. مواد کاغذی نيز از سال ۲۰۲۰ به بسته بندی 
محصولات سامسونگ راه می يابد و از فيبرهايی ساخته 
خواهد ش��د که توسط س��ازمان های جهانی محيط 
زيست تاييديه دارد. اين ش��رکت می خواهد تا سال 
۲۰3۰ از ۵۰۰ هزار تن پلاستيک بازيافتی استفاده کند 
و از طريق برنامه ای که از سال ۲۰۰۹ آغاز شد، حدود 
7.۵ ميليون تن محصول از کار افتاده را گردآوری کند.
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حركت لاك پشتي به سمت الكترونيكي شدن سلامت
ريحانه جاويدي|

از س��ال 1394 قرار بود نسخه نويس��ي الكترونيك به 
عنوان يكي از زيرس��اخت هاي طرح پزشك خانواده و 
بخشي از پرونده الكترونيك سلامت اجرا شود تا از اين 
طريق علاوه بر آنكه دفترچه هاي بيمه كاغذي از چرخه 
سلامت خارج مي شوند، با جلوگيري از تجويز غيرلازم 
دارو، هم هزينه بيماران در روند درمان كم ش��ده و هم 
از احتكار خانگي دارو جلوگيري ش��ود اما از آن زمان 
تاكنون اين طرح تنها در استان كرمان به صورت پايلوت 
اجرا شده و در يك شهر از استان مازندران، با اين حال 
معاون درمان وزارت بهداشت معتقد است تا پايان سال 
98 نسخه پيچي الكترونيك در كشور تكميل مي شود 
با اين وجود برخي كارشناس��ان حوزه سلامت بر اين 
باورند كه بروكراس��ي حاكم بر بيمه ها ت��ا امروز اجازه 
عملي شدن اين طرح را نداده و سنگ اندازي مي كند، 
ضمن اينكه از مش��كلات بودجه اي وزارت بهداشت و 
ناهماهنگي ميان وزارتخانه هاي مسوول در اجراي اين 

طرح نبايد غافل شد.

    تكميل نسخه الكترونيك تا سال آينده
حركت آهسته الكترونيكي شدن پرونده سلامت كه از 
نخستين روزهاي شروع طرح تحول به عنوان زيرساخت 
اجراي اين طرح مطرح ش��د در حالي اس��ت كه بنا بر 
اعلام قاسم جان بابايي، معاون درمان وزارت بهداشت، 
برنامه ري��زي اين وزارتخانه بر اين اس��ت كه كل نظام 
ارجاع، الكترونيكي شود اما اين اظهارنظر در حالي است 
كه از سال 92 تا امروز طرح پزشك خانواده تنها در دو 
استان مازندران و فارس بطور پايلوت اجرا شده و از سال 
94 تا امروز هم نسخه نويسي الكترونيك كه زيرمجموعه 
اجراي پزشك خانواده است، به استناد اظهارات معاون 
درمان تنها در استان كرمان و يك شهر استان مازندران 
بطور آزمايشي به اجرا درآمده است. جا ن بابايي درباره 
وضعيت اين طرح روز گذشته گفت: بايد در كنار نظام 
ارجاع الكترونيك، نسخه نويسي الكترونيك و اجراي 
گايدلاين ها و استانداردهاي خدمتي نيز در قالب سامانه 
ايجاد و كنترل شود و نهايتاً با ايجاد اين زيرساخت ها 
پرونده الكترونيك س��لامت شكل گيرد. بايد در همه 
مراكزي كه پزشك خانواده دارند و در قالب نظام ارجاع 
ارايه خدمت مي كنند، نس��خه الكترونيك اجرا شود. 
طبق برنامه ريزي هايمان نسخه نويس��ي الكترونيك 
را تا س��ال آينده تكميل مي كنيم. او اف��زود: در حال 

حاضر شش دانشگاه بطور جدي در حوزه نظام ارجاع 
كار مي كنند. البته همه دانشگاه ها يك بخش از نظام 
ارجاع را ايجاد كرده اند، اما بطور جدي در شش دانشگاه 
علوم پزشكي گلستان، مازندران، بابل، گيلان، زنجان و 
آذربايجان شرقي نظام ارجاع را اجرا مي كنند، اما همه 
دانشگاه ها بايد به تدريج آن را اجرا كنند. البته اين اقدام 
به زيرساخت هايي نياز دارد كه بايد به تدريج انجام شود.

    الكترونيكي شدن نسخه ها چه مزيتي دارد 
كارشناسان حوزه بهداشت معتقدند الكترونيكي شدن 
نسخه ها مهم ترين گام در اجراي پزشك خانواده و نظام 
ارجاع اس��ت اما مهم ترين اتفاقي كه بعد از الكترونيكي 
شدن نسخه ها رخ مي دهد، كاهش قابل توجه خطاهاي 
پزش��كي به علت نامفهوم بودن نسخه هاس��ت چرا كه 
براساس آمار اعلام شده از سوي پزشكي قانوني كشور، تا 
8 درصد كل خطاهاي پزشكي در ايران ناشي از بدخطي 
پزشكان رخ مي دهد. همچنين آنطوركه علي فاطمي، 
نايب رييس انجمن داروسازان ايران گفته است، سالانه 
ح��دود 4۵ هزار نفر در ايران ب��ه علت خطاهاي دارويي 
و عوارض ناشي از آن آس��يب مي بينند و حدود 3۰۰۰ 
نفر جان خود را از دست مي دهند كه ثبت نسخه تجويز 
شده از سوي پزش��ك در سامانه الكترونيك مي تواند تا 
حد زيادي جلوي اين قبيل اشتباهات را بگيرد. حسين 
دوستي، كارشناس حوزه سلامت درباره اين موضوع به 
»تعادل« گفت: حذف خطاهاي پزشكي، صرفه جويي 
در هزينه و سرعت در نسخه پيچي از مزايايي نسخه هاي 
الكترونيكي است. نس��خه الكترونيك اجازه نمي دهد 
خارج از تجويز پزشك دارونويسي صورت گيرد، به علت 
اينكه به محض صدور نسخه، داروخانه از آن آگاه مي شود 
و مي تواند نسخه پيچي را آغاز كند. از طرف ديگر هنگام 
صدور نس��خه هاي الكترونيكي، اگر داروي تجويز شده 
با وضعيت بيمار هم خواني نداش��ته يا با تداخل دارويي 
همراه باشد، پزشك با هشدار نرم افزار متوجه اين مشكل 
مي ش��ود. همچنين نرم افزار نس��خه الكترونيك بطور 
مستقيم به داروخانه هاي طرف قرارداد متصل است و اگر 
داروي تجويز شده در داروخانه موجود نباشد، سيستم 
اطلاع مي دهد و پزشك اين امكان را دارد كه در لحظه، 
دارو را تغيي��ر دهد. او افزود: اگرچه الكترونيك ش��دن 
نسخه ها بايد چندين س��ال قبل و حتي پيش از شروع 
طرح تحول س��لامت اجرا مي ش��د اما عوامل بسياري 
مانع از اين اتفاق شد. يكي از اين عوامل همكاري نكردن 

بيمه ها در اجراي طرح بود كه علت آن هم بروكراس��ي 
حاكم بر بيمه هاس��ت، چون كار جديد و س��ختي بود و 
بيمه ها با اجراي اين طرح مجبور مي ش��دند شيوه هاي 
سنتي و فعلي خود را كنار بگذارند و هميشه ايجاد تغيير 
چنين مشكلاتي را دارد. از طرف ديگر با الكترونيكي شدن 
نسخه ها واسطه ها حذف مي شوند و منفعت گروه هاي 
واسطه در تامين دارو به مخاطره مي افتاد بنابراين تا امروز 

مانع از اجراي طرح شدند. 
دوستي بيان كرد: همچنين محدوديت بودجه وزارت 
بهداش��ت را هم نبايد ناديده گرفت، وزارتخانه اي كه 
حجم بسيار زيادي از برنامه هاي در شرف اجرا را دارد 
اما با بودجه محدود، طبيعي است كه در سال هاي اخير 
اولويت خود را به امور ضروري تر اختصاص داده است 
اما اگر اندكي برنامه ريزي وجود داش��ت، در نخستين 
روزهاي آغاز به كار بيمه سلامت، بايد با همكاري وزارت 
ارتباطات، زيرساخت اين طرح تامين و بيمه سلامت به 

نمونه  اي از اجراي نسخه الكترونيك براي ساير بيمه ها 
تبديل مي شد.چرا كه اين بيمه تازه تاسيس بود و نياز به 

تغيير در ساختار قديمي و سنتي نداشت.

    بيمه تامين اجتماعي گام نخست را برداشت
اگرچه اكنون تنها استان كرمان و يك شهر از مازندران، 
نس��خه الكترونيكي دارند، اما از ميان س��ازمان هاي 
بيمه گر، سازمان بيمه تامين اجتماعي از چندي قبل 
درراستاي حذف دفترچه هاي كاغذي و الكترونيكي 
شدن نسخه ها اقدام كرده است و پيش بيني مسوولان 
اين سازمان حكايت از آن دارد كه تا پايان سال جاري 
تمامي مراكز ط��رف قرارداد تأمين اجتماعي به پروژه 
ح��ذف دفترچه درمان��ي و توليد نس��خ الكترونيكي 
مي پيوندند. محمدعلي بيطرف، مش��اور مديرعامل 
س��ازمان تأمين اجتماعي، مهرماه امسال درباره اين 
موضوع اعلام كرد: تا پايان شهريور امسال، 13۰ ميليون 

نسخه الكترونيك در بخش درمان مستقيم صادر شده 
و حذف دفترچه در تمامي مراكز ملكي سازمان تأمين 
اجتماعي بطور كامل به اجرا درآمده اس��ت؛ چنانچه 
پروژه حذف دفترچه تا پايان س��ال ج��اري در مراكز 
طرف قرارداد تأمين اجتماعي اجرايي ش��ود، در سال 
آينده اين پروژه از حالت اختياري خارج و اين سازمان 
تنها با مراكز و پزش��كاني طرف قرارداد خواهد بود كه 
نسخه الكترونيك داشته باش��ند. اوبا اشاره به اجراي 
اين طرح در مراكز درماني استان هاي گيلان، قزوين، 
همدان، سمنان، اردبيل، خراسان جنوبي، يزد، اصفهان 
و مازندران بيان كرد: بهره برداري از س��امانه نس��خه 
الكترونيك در استان هاي خراسان رضوي، آذربايجان 
شرقي، آذربايجان غربي، تهران، ايلام، لرستان، زنجان، 
كرمانشاه و كردستان نيز آغاز شده و همچنين در حال 
حاضر 13 داروخانه در استان البرز به شكل آزمايشي در 

اين طرح ثبت نام كرده اند. 

ورود دولت به ممنوعيت ازدواج كودكان
ط��رح ممنوعيت كودك همس��ري يا هم��ان ازدواج 
كودكان زير 13 س��ال در مجلس در دس��ت بررسي 
است، اما برخي مخالفت ها و برخوردها، روند رسيدگي 
را با مشكل رو به رو كرده است. در عين حال آنگونه كه 
معاون زن��ان و خانواده رييس جمهور گفته، دولت نيز 
لايحه اي را در اين زمينه خواهد داشت. معصومه ابتكار 
گفت: براي موضوع كودك همسري و براي اينكه ديگر 
ش��اهد ازدواج دختران زير 13 سال در كشور نباشيم، 
لايحه ممنوعيت ازدواج اين كودكان را به زودي تقديم 

دولت خواهيم كرد.
 ابتكار در نشست خبري با رسانه هاي خارجي در پاسخ 
به اين س��وال كه آمارها نشان از رش��د و پيشرفت در 
حوزه زنان و خانواده دارد، اما يك مس��اله مهم درباره 
كودك همس��ري و قانون ممنوعيت ازدواج كودكان 
اس��ت، براي اين موض��وع دولت چ��ه كارهايي انجام 
مي دهد؛ تاكي��د كرد: آمار كودك همس��ري در ايران 
خيلي بالا نيست و عدد آن پايين است اما از نظر ما بسيار 
اهميت دارد، دو بعد اصلي دارد، بعد قانوني و حقوقي 

كه دولت لايحه اي در اين زمينه تنظيم كرده است.
ابتكار ادامه داد: درخواست ما ممنوعيت كامل ازدواج 
دختران زير 13 سال است و لايحه آن به زودي به دولت 
تقديم مي شود. مجلس نيز روي اين موضوع ورود كرده 
است. آمار ما نسبت به بحث كودك همسري بيشتر در 
مناطق حاش��يه اي و مرزي است كه بيشتر مربوط به 

مسائل قوميتي است.

وي اظهار كرد: علاوه بر اين، مش��كل فرهنگي وجود 
دارد. يكي از رويكردهاي جدي دولت و مجلس بحث 
ماندگي از تحصيل و ترك تحصيل دختران است كه 
پيشرفت بزرگي در كشور اتفاق افتاده است. زير سه 
درصد دختران بازمانده از تحصيل هس��تند و بيشتر 
در مناطق مرزي هستند. براي آن برنامه ريزي شده 
است و دو مدرسه خاص دختران بازمانده از تحصيل 
در دو روستاي سيستان و بلوچستان از طريق معاونت 
زنان رياس��ت جمهوري و وزارت آم��وزش و پرورش 

راه اندازي شده است.

ابتكار تاكيد كرد: اين طرح ادامه دارد و يك پروژه جديد 
را براي اين مساله دنبال مي كنيم چون معتقديم مساله 
فرهنگي آن مهم است. در خصوص اين مساله با علماي 
اهل سنت هم صحبت كرديم. بايد آگاهي خانواده ها و 
دختران از حقوق و تحصيل آنها بالا برود. هم در زمينه 
حقوقي و هم در زمينه آگاهي بخشي و جلب دختران 

به مدرسه تلاش هايي در دست اقدام داريم.
 او در ادامه به بخش��ي از تحولات حوزه زنان و خانواده 
اشاره كرد و اظهار كرد: ميزان سواد 3۵ درصدي زنان 
در ابتداي انقلاب امروز به بالاي 89 درصد رسيده است 

و تحولات بزرگي در عرصه آموزش عالي اتفاق افتاده 
است. اين تحولات كه مثبت است و نشان مي دهد كه 
بخشي از اين تحولات به واسطه انقلاب بوده است چون 
قبل انقلاب آموزش دخت��ران دچار محدوديت هايي 
بوده اس��ت. ابتكار اضافه كرد: در آن زمان بس��ياري از 
خانواده هاي س��نتي، دختران را ب��ه مدارس عمومي 
نمي فرستادند. يكي از تحولات بعد از انقلاب اين بوده 
است. اكنون مورد چنداني نداريم كه دختران بازمانده 
از تحصيل باشند. آمار بازماندگان از تحصيل از 37 درصد 

در ابتداي انقلاب به زير سه درصد رسيده است.
وي خاطرنشان كرد: يكي از پروژه هاي مشترك با وزارت 
آموزش و پرورش شناسايي و احصاي دختران بازمانده 
از تحصيل است و اينكه دختراني كه با دلايل فرهنگي و 
مذهبي به مدرسه نروند، خيلي كم است و انقلاب سبب 

اين تغيير رويكرد شد.
وي ادامه داد: بسياري از خدمات بهداشتي با سهولت 
و اعتماد بيشتري براي زنان تامين مي شود. در عرصه 
مش��اركت سياس��ي براي مردان و زنان هر دو، بعد از 
انقلاب علاقه بسيار زيادي به مشاركت سياسي داشتند، 
روندها نشان مي دهد در انتخابات سراسري و ملي زنان 

مشاركت ۵۰ درصدي داشته اند.
معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوري افزود: در 
همه اين ش��اخص ها جا براي نقد و بررس��ي و ارزيابي 
داريم اين روندهاي مثبت دليل بر اين نيست كه ما هيچ 
مشكلي نداريم و كاستي ها را ناديده بگيريم و دليل بر 

اين نيست كه بخواهيم ادعا كنيم به همه اهداف مان 
دست پيدا كرده ايم. 

وي ادامه داد: ولي دليل بر اين اس��ت كه روندهايي كه 
با وجود همه موانع و جنگ هشت ساله و تحريم هايي 
كه اقتصاد را تحت تاثير قرار داده است. پيش برده ايم 

و بايد بيان كنيم.
وي خاطرنش��ان ك��رد: ام��روز اتفاقي كه افت��اده و با 
زمينه سازي هايي كه از نظر حقوقي و انطباق با موازين 
شرعي فراهم شده است، زنان ايراني بسيار با همت و با 
تلاش و با تاب آوري و صبر در اين س��ال ها رسيده اند و 
در يك هيات آس��يايي از 3۰۰ نفر 1۰۰ نفر از آنان زن 
هس��تند.  اين يك نماد از صبر و تلاش و مبارزات زنان 
ايراني اس��ت كه در اين عرصه ها پيش مي روند. ابتكار 
ادام��ه داد: در موضوع ورزش��گاه ها دولت همه تلاش 
خودش را كرده اس��ت تا موانع آن برطرف ش��ود و در 
چندين مورد خانواده ها در ورزشگاه ها حضور پيدا كردند 
و در اكثر برنامه هاي ورزشي مانند واليبال بانوان هستند 
و در بسياري از مسابقات، بانوان به صورت آزاد مي روند. 
ابتكار اضافه كرد: امروز دسترس��ي دختران به ورزش 
قهرماني به يك ميليون نفر رس��يده اس��ت . دختران 
ايران��ي به ورزش قهرماني دسترس��ي دارند و در تمام 
فدراس��يون ها يك نايب رييس زن حضور دارد. ضمن 
اينكه در موضوع ورزشگاه نيز تلاش مي شود، قوانين 
در حوزه زنان تغيير كرده، همچنين فضاي فرهنگي و 

عمومي در حوزه زنان تغيير كرده است. 
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مجوز »كهريزك« صادر شد
پس از كش و قوس هاي فراوان، آنگونه كه معاون 
توس��عه پيش��گيري و درمان بهزيستي استان 
تهران گفته، مجوز مركز درمان معتادان متجاهر 
كهريزك با نام »سروش مهر« صادر شد. فرزانه 
جوادي با بيان اينكه مركز كهريزك، با نام جديد 
»س��روش مهر« مجوز خود را از س��وي سازمان 
بهزيستي دريافت كرده است، گفت: بعد از فراهم 
ش��دن امكانات و تجهيزات لازم و معرفي كادر 
تخصصي از سوي پليس پايتخت، مجوز اين مركز 

صادر شده است. 
او با بيان اينكه ظرفيت نگهداري فراهم شده در 
مركز »سروش مهر« ۶۰۰ نفر است، به ايسنا گفت: 
اين مركز براي درمان معتادان مرد آغاز به فعاليت 
كرده است و در فاز اول حدود 1۰۰ معتاد را براي 

درمان پذيرش مي كند.
معاون توس��عه پيش��گيري و درمان بهزيستي 
استان تهران با تاكيد بر اينكه وظيفه صدور مجوز 
و نظارت بر مراكز درمان معتادان برعهده سازمان 
بهزيس��تي قرار داده شده اس��ت، اظهار كرد: با 
توجه به ظرفيت مراكز ماده 1۶ و تبصره 2 ماده 
1۶، برودت هوا و طرح هاي س��اماندهي سازمان 
بهزيس��تي ظرفيت موجود پاس��خگوي تعداد 
معتادان نبود و به همي��ن دليل پليس مبارزه با 
مواد مخدر با آماده سازي فضاي مركز كهريزك 

به كمك سازمان بهزيستي آمده است.

تسهيل در پرداخت 
حق التدريس معلمان

رييس اداره اطلاع رساني و روابط عمومي آموزش 
و پرورش شهر تهران جزييات برقراري فوق العاده 
ويژه براي دبيران و هنرآموزان متقاضي افزايش 

ساعت تدريس تا سقف 3۰ ساعت را اعلام كرد.
مس��عود ثقفي  در اي��ن باره توضيحات��ي ارايه و 
اظهار كرد: اخيرا بخش��نامه اي از س��وي وزارت 
آموزش و پرورش به م��دارس پيرامون برقراري 
فوق العاده وي��ژه موضوع بنده 1۰ ماده ۶8 قانون 
مديريت خدمات كشوري به ميزان 17.۵ درصد 
حقوق ثابت و فوق العاده هاي مس��تمر دبيران و 
هنرآموزان متقاضي افزايش س��اعت تدريس تا 

سقف 3۰ساعت ابلاغ شده است.
او افزود: ب��ه موجب اين بخش��نامه متقاضيان 
مي توانند از روز شنبه 13 بهمن با مراجعه به امور 
اداري درخواس��ت مكتوب خود ب��راي برقراري 
اين فوق الع��اده ويژه را ارايه كنن��د تا در صورت 
نياز به جنسيت و رش��ته درخواست آنها ثبت و 

اعمال شود. 
ريي��س اداره اطلاع رس��اني و رواب��ط عمومي 
آموزش و پرورش ش��هر تهران با تاكيد بر اينكه 
اين موضوع كاملًا اختياري بوده و اجباري براي 
آن وجود ندارد و شرط آن به كارگيري بر حسب 
رشته ها و جنس��يت مورد نياز اس��ت گفت: با 
توجه به اينكه اي��ن افزايش به صورت 12 ماهه 
احتساب و پرداخت مي شود، مشمول كسو رات 
قانوني بازنشستگي است و در حقوق بازنشستگي 

فرهنگيان موثر است.
ثقفي درباره بار مالي اجراي اين طرح گفت: اين 
طرح به هي��چ عنوان بار مالي خاصي براي دولت 
ن��دارد و صرفاً س��اعاتي كه معلم��ان به صورت 
حق التدريس و با فواصل نامشخص زماني دريافت 
مي كردن��د حالا به ص��ورت ماهيان��ه و در قالب 
حكم رسمي كارگزيني و ثبت در فيش حقوقي 
دريافت خواهد شد. وي در پاسخ به اينكه با توجه 
به موظفي 24 س��اعته تدريس معلمان، آيا اين 
افزايش از 24 به 3۰ س��اعت، اس��تاندارد است؟ 
گفت: با توجه به ش��رايط فعلي، برخي معلمان 
هم اكنون نيز اي��ن كار را انجام مي دهند و بيش 
از 24 س��اعت تدريس مي كنند. اين اقدام صرفاً 
تسهيل در نحوه پرداخت اس��ت و چون الزامي 

وجود ندارد به كيفيت آموزش لطمه نمي زند. 
رييس اداره اطلاع رساني و روابط عمومي آموزش 
و پرورش ش��هر تهران درباره ام��كان انصراف از 
دريافت فوق الع��اده ويژه نيز عنوان كرد: انتخاب 
اوليه كاملًا اختياري است اما هر شخص مي تواند 
در صورت تمايل نسبت به تمديد فوق العاده ويژه 
براي سال آينده اقدام كند. دوم آنكه تاريخ پايان 
هم توس��ط متقاضي قابل اعلام بوده و س��الانه 

تمديد مي شود.

افزايش14درصديافرادتحتپوششكميتهامداددريكسال
رييس كميته امداد امام خميني)ره( از افزايش مستمري 
مددجويان تحت پوشش اين نهاد در سال آينده خبر 
داد و در عي��ن حال گفت: افراد تحت پوش��ش كميته 
امداد نسبت به سال گذشته 14 درصد افزايش يافته اند. 
پروي��ز فت��اح در نشس��تي خب��ري ك��ه ب��ا موضوع 
»دس��تاوردهاي 4۰ س��اله انقلاب اس��لامي در حوزه 
رفع محروميت ها« برگزار ش��د، با اشاره به افزايش 14 
درصدي تعداد افراد تحت پوشش اين كميته نسبت به 
سال گذشته گفت: طي تفاهمنامه منعقد شده با سازمان 
مديريت بودجه، سازمان هدفمندي يارانه ها و وزارت كار 
و رفاه اجتماعي در پنج ماهه نخست امسال ۶2۰ هزار 
خانوار تحت پوشش قرار گرفته اند. فتاح در مورد توزيع 

دو مرحله ديگر سبد حمايتي ميان مددجويان گفت: 
نامه اي به رييس جمهور نوشته و درخواست كرده اينكه 
دو نوبت ديگر تا پايان سال بسته حمايتي توزيع شود كه 
ايشان قبول كردند و نوبت اول آن در دهه فجر و نوبت 
دوم آن در نيمه اسفند توزيع مي شود. او با اشاره به اينكه 
در 3۰ سال پيش با توجه به جمعيت آن زمان ۶ درصد 
مردم تحت پوشش قرار داشتند و هم اكنون با جمعيت 
82 ميليون نفر 4 درصد تحت پوشش قرار دارند گفت: 
4۵درصد جمعيت هدف به دليل فوت همسر، 3۵ درصد 
به دليل ناتواني سرپرست خانوار، 9 درصد به دليل طلاق 
و بقيه به دلايل ديگري تحت پوشش قرار دارند. او  ادامه 
داد: براي رفع فقر 7۰۰۰ ميليارد تومان منظور ش��ده 

بود، به همين دليل براي افراد تحت پوش��ش در سال 
97، 14درصد مستمري ها افزايش يافت و با هماهنگي 
وزارت رفاه، تأمين اجتماعي و سازمان مديريت توافق 
كرديم خانواده هايي را كه تحت پوشش موقت به دليل 
شرايط اقتصادي امسال درآمدند، براي آنها در نظر گرفته 
شود. به گفته او، البته به همه اين خانواده ها اعلام شده 
اس��ت اين تحت پوشش قرار گرفتن موقتي است و هر 
ماه دو جدول به وزارت رفاه، سازمان مديريت و سازمان 
هدفمندي يارانه ها ارايه مي دهيم و به ما اعلام ش��ده 
است كه بعد از اين ۶ ماه ارزيابي هاي لازم در خصوص 
وضعيت اين خانواده ها انجام ش��ده و تغييراتي در آنها 

ايجاد مي شود. 

آسيبهاييدركمينكشاورزانحاشيهدرياچهاروميه
نماينده م��ردم تبريز در مجلس نس��بت ب��ه مهاجرت 
دسته جمعي كش��اورزان حاش��يه درياچه اروميه و روي 
آوردن آنها به حاشيه نشيني و مشاغل كاذب هشدار داد. 
احمد عليرضا بيگي درگفت وگو با   خانه ملت، با يادآوري 
اينكه افزايش تراز درياچه ارومي��ه به دليل بارش ها بوده 
نه اقدامات دولت، گفت: متاس��فانه اقدامات ستاد احيا نه 
تنها تاثير چنداني در بهبود وضعيت درياچه نداشته بلكه 
بدون در نظر گرفتن معيش��ت و سرنوشت مردم در حال 
انجام است. نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو در مجلس 
شوراي اسلامي، با تاكيد بر اينكه اقدامات انجام شده براي 

احياي درياچه اروميه فاقد پيوست هاي اجتماعي است، 
افزود: بايد برنامه اي جامع براي احياي درياچه تدوين شود 
و در آن به زندگي و معيشت مردم توجه شود. او با بيان اينكه 
فرصت كشاورزي نبايد از مردم گرفته شود، ادامه داد: اگر 
محدوديت هايي بر مردم تحميل شود تامين معيشت آنها 
با مشكل مواجه شده و به ناچار مجبور مي شوند به مشاغل 
كاذب به ويژه مهاجرت و حاش��يه نشيني در استان هاي 
پيرامون روي بياورند. اين نماينده مردم در مجلس دهم، 
يادآور ش��د: بايد در كنار انج��ام اقدامات موثر براي بهبود 
وضعيت درياچه معيشت مردم مورد غفلت قرار نگيرد؛ البته 

اقدامات ستاد احيا به دليل اينكه مردم مورد فراموشي قرار 
گرفتند تاكنون موثر نبوده است.  او  افزود: اگر قرار است براي 
بهبود وضعيت درياچه، كشاورزي كه تنها راه تامين معيشت 
مردم اس��ت ناديده گرفته شود بايد براي تامين معيشت 
آنه��ا جايگزين هايي را در نظر گرفت در واقع ش��يوه هاي 
هوشمند به كشاورزان تحميل شده اما تامين معيشت آنها 
مورد توجه قرار نگرفته است. عليرضا بيگي ادامه داد: اگر به 
معيشت كشاورزان ساكن حاشيه درياچه توجه نشود بايد 
شاهد مهاجرت دسته جمعي آنها باشيم كه به هيچ وجه به 

مصلحت كشور و استان نيست.



اخبار 13 راهوشهرسازي

پارلمان شهري پايتخت تصويب كرد

معاون اسبق سازمان هواپيمايي:

تخفيف25 درصدي به بدهكاران عوارض طرح ترافيك

قطعات بدون كد هواپيما فاقد ارزش هستند 

ازسرگيري تردد قطارهاي پرسرعت با مساعدت دولت

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
جلس��ه روز گذشته شوراي ش��هر تهران دو مصوبه مهم 
داش��ت. اعطاي تخفيف به بدهكاران ع��وارض تردد در 
محدوده طرح ترافيك شهر تهران و تعيين عوارض تردد 
شبانه وسايل نقليه باري از مصوبات اين جلسه بود. البته 
موضوع تفويض اختيار شركت واحد اتوبوسراني براي يك 
 سال آينده به ش��هردار تهران و نيز ابرام شورا بر انتخاب

4 كارشناس معرفي شده براي حضور در كميسيون ماده 
100 از ديگر مصوبات جلسه روز گذشته بود. 

به گزارش »تعادل«، محمد عليخاني رييس كميسيون 
عمران و حمل و نقل به عنوان كميسيون اصلي بررسي 
لايح��ه اعطاي تخفيف ب��ه بدهكاران ع��وارض تردد در 
محدوده طرح ترافيك شهر تهران، با بيان اينكه بايد براي 
تسويه بدهي خودروها تخفيفي قائل شويم تا بتوان تا پايان 
سال، بخشي از مطالبات شهرداري در اين بخش را وصول 
كرد، گفت: ما با كليات لايحه موافقيم و تنها تأكيد داريم 
عنوان »محدوده طرح ترافيك« به لايحه افزوده شود كه 
تمامي شهروندان بتوانند تا پايان سال با ضريب ۸ درصد 
بدهي هاي خود را بابت ورود ب��ه محدوده طرح ترافيك 

پرداخت كنند.
وي با بيان اينكه شايد انگيزه افرادي كه اين لايحه را به شورا 
ارايه كردند، افزايش درآمدها از اين محل باشد، افزود: ما به 
دليل حل مشكلات مردم، پيشنهاد مي كنيم اعضا با اين 
لايحه موافقت كنند تا مردم توان پرداخت بدهي هايشان 
را داشته باشند. همين امروز نيز آژانس ها مقابل شورا تجمع 
كردند و درخواست داشتند تعرفه هايشان كاهش پيدا كند 
و ما از نگاه مردمي به اين لايحه رأي بدهيم.الهام فخاري، 
عضوكميسيون فرهنگي اجتماعي شورا در جريان بررسي 
اين لايحه گفت: زماني كه اين لايحه در سال گذشته مورد 
بررسي قرار گرفت، اعلام كرديم با پرداخت تدريجي، تنها 
مردم را بدهكار مي كنيم و بايد به دنبال مكانيزمي باشيم كه 
اين بدهي ها را وصول كنيم و حالا همان اتفاق افتاده است.

در ادامه بررسي اين لايحه، كميسيون برنامه و بودجه به 
عنوان كميسيون فرعي اعلام كرد كه با كليات اين لايحه 
مخالف است زيرا س��نگ بناي نامناسبي براي پرداخت 
بدهي هاي شهرداري مي گذارد. به اعتقاد كميسيون برنامه 
و بودجه، اين تخفيف ها به بدهكاران، انگيزه كساني كه 
به موقع عوارض خود را پرداخت مي كنند از بين مي برد. 
همچنين كميس��يون برنامه و بودجه پيشنهاد كرد كه 
 مكانيزمي براي جريمه تأخي��ر در صورت عدم پرداخت 
به موقع عوارض، در لايحه س��ال آينده پيش بيني شود.

حسن رسولي عضو كميسيون برنامه و بودجه نيز در تاييد 
نگاه كميسيون برنامه و بودجه گفت: ما در حقيقت در اين 
لايحه هيچ امتيازي براي افرادي كه به موقع بدهي هاي 
خود را پرداخت مي كنند، قائل نش��ده و در عوض امتياز 
منفي براي كس��اني كه به موقع ش��ارژ خود را پرداخت 

كرده اند، در نظر گرفته ايم.
محسن پورسيدآقايي، معاون حمل و نقل شهرداري تهران 
در دفاع از اين لايحه اظهار كرد: ما قرار نيست جريمه اي 
براي كساني كه با تأخير عوارض خود را پرداخت مي كنند، 
 قائل شويم؛ آنهايي كه به موقع پرداخت مي كردند ضريب

 ۸ درصد و آنهايي كه حساب شهروندي شان شارژ نداشت، 
با ضريب يك، نرخ عوارضشان مشخص مي شد و در واقع 
۲۵ درصد بايد بيش��تر پرداخت مي كردند. قرار نيست 
جريمه اي ببخشيم بلكه درخواس��ت كرده ايم با همان 
ضريب ۸ درصد، نرخ عوارض آنها اعمال ش��ود. تاكنون 
۳۲۵ ميليارد تومان از اين مح��ل طلبكاريم كه تا پايان 
س��ال به ۵00 ميليارد تومان مي رسد. تاكنون نيز ۲00 
ميليارد تومان از اين محل كسب درآمد كرده ايم.محسن 

هاشمي از پورسيدآقايي خواست توضيحات خود را تكرار 
نكند زيرا اعضا متوجه منظور او شده اند. پورسيدآقايي به 
محسن هاشمي گفت: اگر فهميده بودند كه رأي مي دادند. 
در نهايت اين لايحه با رأي اعضاي شورا به تصويب رسيد.

هر چند ق��رار بود در اين جلس��ه نرخ ع��وارض ورود به 
محدوده طرح ترافيك مورد بررسي قرار گيرد اما به دليل 
تمام ش��دن وقت جلس��ه اين اتفاق نيفتاد. از زماني كه 
 لايحه پيشنهادي ش��هرداري به شوراي شهر ارسال شد 
گمانه زني ها در خصوص طرح زوج و فرد و اخذ عوارض از 
اين محدوده افزايش يافته است. البته برخي شهروندان 
نيز مدعي ش��ده اند كه بعد از ورود به محدوده طرح زوج 
و فرد پيامك جريمه براي آنها ارسال شده است. معاونت 
حمل و نقل ش��هرداري اما معتقد است اين كار قانوني و 
 براساس مصوبه شوراي شهر بوده در حالي كه كميسيون 
حمل و نقل شورا نظر كاملا متفاوتي دارد و محمدعليخاني، 
رييس كميسيون حمل و نقل شورا در چند روز اخير بارها 
بر غيرقانوني بودن اخذ عوارض از شهروندان در محدوده 
زوج و فرد تاكيد كرد. عليخاني روز گذش��ته در حاشيه 
جلسه ش��وراي ش��هر در اين باره توضيح داد: پرداخت 
عوارض از سوي شوراي شهر براي محدوده طرح ترافيك 
در نظر گرفته ش��ده بود، نه محدوده زوج و فرد. به همين 
دليل دريافت هر گونه عوارض از اين محدوده غيرقانوني 
است.تعبير شهرداري در اين خصوص اشتباه است.پليس، 
فرمانداري و كميسيون عمران و حمل و نقل شورا موضوع 
را قانوني نمي دانند و قبلًا فرمانداري در هيات تطبيق اين 
موضوع را رد كرده اس��ت.عليخاني در پاسخ به اينكه در 
تبصره يك اصلاحيه ش��ورا، موضوع اخذ عوارض عنوان 
شده است، گفت: ما براي افرادي كه مجوز طرح ترافيك 
داشته اند، اين اصلاحيه را ايجاد كرديم تا بتوانند از محدوده 
زوج و فرد هم عبور كنند. تحت اين شرايط، شهرداري بايد 
تمام هزينه هايي را كه تا به امروز در اين خصوص دريافت 
كرده بازگرداند. شنيده ام كه شهرداري از اين محل حدود 
۸ ميليارد تومان درآمد اخذ كرده است، اما اين پول ها بايد 

به مردم پس داده شود.
اما پورسيدآقايي همچنان بر مواضع خودمبني بر قانوني 
بودن اخذ عوارض تردد در محدوده هاي زوج و فرد تاكيد 
كرد. او در حاشيه جلسه شوراي شهر با استناد به ماده ۸ 
مصوبه نرخ عوارض تردد وس��ايل نقليه در محدوده هاي 
مركزي ته��ران در س��ال 97 دريافت ع��وارض ورود به 
طرح زوج و فرد در س��ال جاري را قانوني دانست و گفت: 
كميسيون حقوقي و نظارت صورتجلس��ه كرده كه كار 

شهرداري درست است.
معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران ادامه داد: 
در گذش��ته يك ش��هروند قانون مدار كه مي خواست در 
روز مخالف پلاك وارد محدوده ش��ود بايد طرح ترافيك 
خريداري مي كرد.سال گذشته نيز رويه به همين منوال 
بود، اسم اين را نبايد عوارض گذاشت كه حساسيت ايجاد 
شود، تبصره يك مصوبه نهايي عوارض تردد وسايل نقليه 
در محدوده هاي مركزي شهر تهران به همين ترتيب است.

او ادامه داد: پيشنهادي كه ما در ابتداي كار براي سال 97 
داده بوديم اين بود كه اگر كسي در روز موافق پلاك ماشين 
خود وارد طرح ش��د هم عوارض پرداخت كند و براي اين 
موضوع ضريب 0.۵ در نظر گرفته شده بود. آن ضريب براي 
زماني بود كه قرار بود براي همه روزها عوارض دريافت شود 
نه فقط روز مخالف پلاك اما تبصره يك مصوبه در عوض آن 
ضريب آمد و به مصوبه اضافه شد. اگر قرار است براي ورود 
به طرح زوج و فرد هيچ عوارضي دريافت نش��ود پس اين 
تبصره چرا اضافه شد. پيشنهاد شوراي شهر در ابتداي كار 
اين بود كه هركس وارد طرح زوج و فرد مي شود عوارض 

پرداخت كند و شهرداري اين پيشنهاد را رد كرد و پس از 
آن قرار شد هركس براي ورود به طرح زوج و فرد در روزهاي 
مخالف پلاك ماشين خود با ضريب طرح ترافيك كه 1.۵ 

است عوارض پرداخت كند.
پورسيدآقايي با طرح اين سوال كه اگر كسي تخلف كرد 
بايد او را ببخش��يم؟ بيان كرد: اگر يك شهروند عوارض 
طرح ترافيك خريد يا از سفر در روز مخالف پلاك خود، 
خودداري كرد با شهروندي كه تخلف كرده يكي است؟ تا 
آذر سال جاري 97 پليس هيچ كس را جريمه نكرده بود 
اما آيا ما بايد بايستيم تا ببينيم پليس جريمه مي كند يا 
خير؟ اگر پليس جريمه نكرد بايد حق شهروندان را به فرد 
متخلف ببخشيم؟ ما در شهرداري تسلطي به جريمه هاي 
پليس نداريم. اميدواريم حمل و نقل طرح يكپارچه شود 
و به قبل از س��ال 6۸ برگردد كه راهنمايي و رانندگي هم 

متعلق به شهرداري است.
پورسيدآقايي تاكيد كرد: من نمي گويم دريافت عوارض 
براي ورود به طرح زوج و فرد قانوني است. من هيچ چيز از 
خود نمي گويم شورا هم نمي گويد اين عوارض غيرقانوني 
است و تنها يك عضو شورا مي گويد اين عوارض غيرقانوني 
اس��ت. من بيش از يك ماه قبل به رييس ش��وراي شهر 
نامه نوشتم تا تكليف اين موضوع مشخص شود. اكنون 
صورتجلسه كميسيون حقوقي و نظارت شورا در داخل اين 
 كميسيون درج شده است. كميسيون حقوقي و نظارت 
درخصوص اين نامه جلسه گذاشته و صورتجلسه كرده كه 
كار شهرداري درست است. اگر يك عضو شورا مي گويد، 
نظر كميسيون حقوقي را قبول ندارد من نمي دانم چه كنم. 
اگر كميسيون نظارت و حقوقي به خبرنگاران گفته كه نظر 
خود را در اين مورد اعلام نكرده پس بايد مخالفت خود را 
با دريافت عوارض به ما اعلام كند. فقط شرمندگي براي ما 
مي ماند نسبت به شهرونداني كه قانون مدار بوده اند.هيات 
رييسه شوراي شهر تهران بعد از جلسه صحن به منظور 
بررسي اختلافات در زمينه اخذ عوارض زوج و فرد تشكيل 
جلس��ه داد. علي اعطا، سخنگوي شوراي شهر تهران در 
 صفحه توييتر خود درباره نتيجه اين جلس��ه نوش��ت: 

»با توجه به وجود دو تفسير متفاوت از مصوبه شورا در رابطه 
با عوارض محدوده زوج و فرد، در جلس��ه هيات رييسه، 
موضوع جهت بررسي و اظهارنظر به كميسيون مشترك 
» نظارت و حقوقي« و » عمران و حمل و نقل« ارجاع شد.«

   عوارض تردد شبانه وسايل نقليه باري
در ادامه جلسه لايحه تعيين عوارض تردد وسايل نقليه 
باري در محدوده كاميون ممنوع ش��هر تهران در س��ال 
9۸ مورد بررس��ي قرار گرفت كه اعضا به كليات آن رأي 
دادند. بر اساس اين لايحه، شهرداري تهران موظف است 
خودروهايي كه بالاي يك ميليون بدهي عوارض داشته 
باشند، به منظور توقيف به راهنمايي و رانندگي معرفي 
كند. همچنين در بند نخست اين مصوبه نرخ عوارض براي 
ناوگاني كه سن آنها تا ۵ سال است 11 هزار تومان، بالاي ۵ 
تا 10 سال ۲۲ هزار تومان و بالاي ۲0 سال ۳۳ هزار تومان 

پيش بيني شده است.
بر اساس اين مصوبه، از ابتداي سال 9۸ شهرداري اجازه 
دارد، نس��بت به اخذ عوارض تردد شبانه از كاميون هاي 
بالاي 6 تن كه از ساعت ۲۳ تا 6 بامداد در محدوده كاميون 
ممنوع شهر تهران بدون اخذ باربر از سامانه حمل و نقل 
بار و كالاي ش��هرداري تهران تردد مي كنند، اقدام كند. 
همچنين وس��ايل نقليه باري اگر خارج از مسير تعيين 
شده در باربرگ در محدوده كاميون ممنوع تردد كنند نيز 

مشمول پرداخت عوارض هستند.

   اخذ همزمان عوارض و جريمه قانوني است
سيد ابراهيم اميني، نايب رييس شوراي اسلامي شهر تهران 
و رييس كميس��يون نظارت و حقوقي شورا درخصوص 
پيشنهاد حذف اخذ همزمان عوارض و جريمه تردد شبانه 
وس��ايل نقليه باري در مناطق ممنوعه  تردد كاميون ها 
گفت: اين پيشنهاد كه براي فعل واحد نمي توان دو هزينه 
بر افراد متخلف تحميل كرد، فاقد وجاهت قانوني است، زيرا 
جريمه مجازات فرد متخلف است و ماهيت آن با عوارض 
متفاوت اس��ت. به عنوان مثال، در تخلفات ساختماني 

نمي توان گفت اگر فرد خاطي جريمه شد، عوارض قانوني 
را نبايد بپردازد.

وي ادامه داد: براي ورود به محدوده طرح ترافيك يا زوج 
و فرد بايد جريمه بيش از عوارض باشد، ولي وقتي جريمه 
كمتر از عوارض ورود به محدوده طرح ترافيك باشد و از 
فرد متخلف عوارض نيز اخذ نش��ود، مخالف روح قانون 
است و در عمل منجر به اين نقيصه مي شود كه شهروندان 
قانون مندي كه عوارض خود را به موقع پرداخته  كرده اند، 
متحمل هزينه  بيش��تري ش��وند و در نهاي��ت به ترويج 

قانون شكني مي انجامد.

   درخواست ارايه لايحه بودجه ۹۸ 
محسن هاشمي، رييس شوراي شهر تهران نيز در تذكري 
به شهردار گفت: لايحه بودجه سال 9۸ بايد تا قبل از روز 
يك شنبه هفته آينده براي بررسي بهتر به شورا ارايه شود. 
رييس ش��وراي شهر تهران با اش��اره به اينكه شورا براي 
بررسي بودجه به يك ماه زمان نياز دارد، اظهار كرد: بعد 
از آنكه لايحه بودجه به شورا ارايه شد، اعضا ۵ روز فرصت 
دارند نظرات خود را نس��بت به لايحه ارايه كنند و بعد از 
آن رسيدگي به تبصره ها آغاز مي شود و در مجموع براي 
رسيدگي به تبصره ها و بودجه شركت ها و سازمان ها، ما 
حدود ۳0 روز زمان لازم داريم اگر تا هفته آينده اين لايحه 
به شورا ارايه نش��ود ما دچار مشكل مي شويم بنابراين از 
شهردار تهران مي خواهم تا قبل از جلسه روز يك شنبه، 
لايحه بودجه 9۸ را به شورا ارايه كنند. هاشمي در حاشيه 
جلسه ديروز شوراي ش��هر تهران نيز با اشاره به حواشي 
ايجاد شده در خصوص عوارض دريافت شده از محدوده 
زوج و فرد گفت: اين قانون از جمله قانون هاي نامأنوسي 

است كه نياز دارد كارشناسان در مورد آن تفسير كنند.
به گزارش »تعادل«، موضوع تفويض اختيار شركت واحد 
اتوبوسراني براي يك سال آينده به شهردار تهران يكي از 
دستورات روز سه سه شنبه شوراي شهر تهران بود كه با 
راي اعضاي شوراي شهر تهران به عنوان اعضاي مجمع 

شركت واحد اتوبوسراني به تصويب رسيد.

عليرضا منظري، معاون اس��بق سازمان هواپيمايي با 
بيان اينكه اگر قطعات كدها و تاييديه هاي مورد نظر را 
نداشته باشند، جزو قطعات هواپيما شناخته نمي شوند، 
گفت: قطعاتي كه كد ندارند يا متعلق به هواپيماهاي 
اسقاطي باشند، آهن قراضه محسوب مي شوند و فاقد 
ارزش در صنعت هوايي هس��تند و هر فردي مي تواند 

خريدار آن باشد.
عليرضا منظري در گفت وگو با ايلنا درباره فروش قطعات 
هواپيما در بازار آزاد كه به تازگي در شبكه هاي اجتماعي 
تصاويري از آن منتش��ر شده است، گفت: اجزاي مهم 
هواپيما براس��اس تعريفي كه وج��ود دارد به يكديگر 
متصل مي شوند و وقتي كه اين قطعات در كنار يكديگر 
قرار مي گيرند، هواپيما تشكيل مي شود، بنابراين اين 
قطعات به خودي خود نمي توانند جزئي از يك هواپيما 
باشند تا زماني كه شماره و كدهاي مورد نظر ثبتي را 
نداشته باش��ند. در نتيجه اگر قطعاتي از اين لوازم در 
هر مكاني ديده ش��ود، مصداق هواپيما را نمي توانند 

داشته باشند.
وي ادامه داد: براي اينكه اين قطعات به يكديگر متصل 
شود تا تعريف هواپيما را داشته باشند و معتبر شناخته 
شوند بايد داراي يك شماره باشند، زماني كه اين قطعات 

به يكديگر متصل مي شوند يا زماني كه هواپيما مورد 
تعمير قرار مي گيرد، قطعات با اين ش��ماره ها و كدها 
معتبر شناخته مي شوند. اگر قطعات اين شماره ها را 
نداشته باشند، جزو قطعات هواپيما شناخته نمي شوند.

منظري با بيان اينكه قطعاتي كه كد ندارند يا متعلق 

به هواپيماهاي اسقاطي باشند، آهن قراضه محسوب 
مي شوند و فاقد ارزش در صنعت هوايي هستند، اظهار 
كرد: حال اينكه در صنعت هواپيمايي اين موتوري را 
كه در شبكه هاي اجتماعي درباره فروش آن صحبت 
مي ش��ود، موتور هواپيما نمي دانند و يك آهن قراضه 

بيشتر نيست چراكه ديگرتاييديه هاي مورد نظر و كد 
مورد نظر را ندارد. فقط در اصط��لاح عام به آن موتور 
هواپيما يا قطعه اي از هواپيما گفته مي شود. البته اساسا 
هم از ميزان صحت آن اطمينان نداريم كه خبر فروش 

اين قطعه درست است يا خير. 
معاون اس��بق س��ازمان هواپيمايي ادام��ه داد: وقتي 
هواپيماها از رده خارج مي شوند و به محض اينكه سند 
پرواز هواپيمايي باطل مي ش��ود، ديگر آن را هواپيما 
نمي دانيم بلكه آن يك آهن قراضه است. اين آهن قراضه 
مي تواند هر جايي مورد استفاده قرار بگيرد يا در اطراف 

فرودگاه تلمبار شوند يا در بازار به فروش برسد.
وي تاكي��د كرد: هر فردي مي توان��د خريدار اين آهن 
قراضه ها باشد و سيستم فروش خاصي يا بورس خاصي 
براي فروش آهن قراضه هاي به جا مانده از يك هواپيما 
وجود ندارد. اگر اين آهن قراضه ها دزدي باشند با قيمت 

نازلي در بازار به فروش مي رسند.
وي ادام��ه داد: احتمال اين وجود دارد كه برخي از اين 
آهن قراضه ها سرقتي باشند و از اين طريق سر از بازار 
درآورده باشند. البته بسياري از مالكان اين آهن قراضه ها 
آن را به ص��ورت رايگان در اختي��ار علاقه مندان قرار 
مي دهند يا اينكه به صورت كيلويي به فروش مي رسانند. 

فروش اين آهن آلات هيچ مقررات خاصي ندارد چراكه 
ديگر فاقد ارزش ش��ده اند و قيمت گذاري آن شخصي 

است و معيار خاصي ندارد.
منظري گفت:  نگهداري اين آهن قراضه ها براي مالكان 
آن هزينه دربردارد بنابراين در بسياري از كشورها اين 
آهن قراضه ها را در بيابان ها رها مي كنند يا اينكه آنها را 
دفن مي كنند. البته گاهي مواقع استفاده هاي تزييني 
در مراكز تفريحي از بدنه اين هواپيماهاي از كار افتاده 
مي شود كه نمونه آن در ايران هم ديده شده است كه 

كاربري رستوران پيدا كرده اند.
وي ادام��ه داد: در دنيا اين قطعات ارزش قابل توجهي 
ندارد و كمتر كسي سراغ آنها مي رود مگر اينكه بخواهند 
بخش هايي از آن را بازيافت كنند. اساسا براي صاحبان 
اين هواپيماه��اي از رده خارج ش��ده نگهداري آهن 
قراضه هايشان صرفه ندارد بنابراين عمدتا رها مي شوند.

معاون اسبق سازمان هواپيمايي تاكيد كرد: اما فروش 
جليقه نجات با آرم و نشان شركت هواپيمايي در بازار 
موضوع ديگري اس��ت كه بطور قطع اين جليقه ها به 
سرقت رفته اند و بايد طبق مقررات عمومي با متخلفين 
برخورد ش��ود و مالك يعني مس��وولان آن ش��ركت 

هواپيمايي حق پيگيري قانوني را دارد.  

مديرعامل شركت راه آهن گفت: با كمك و مساعدت 
دولت قطعات مورد نياز قطارهاي پرسرعت تأمين اعتبار 

گرديد و تردد اين قطارها بار ديگر از سر گرفته شد.
سعيد محمدزاده، مديرعامل شركت راه آهن جمهوري 
اس��لامي ايران در گفت وگو با مهر با بيان اينكه تردد 
قطارهاي پرس��رعت رجا مجددا از س��ر گرفته ش��د، 
اظهاركرد: اميدواريم ديگر ش��اهد توقف حركت اين 
قطارها نباشيم و قرار است دولت براي تأمين هزينه هاي 
تعمير و نگهداري اين قطارها به رجا كمك كند كه در 

حال حاضر كمك و مساعدت دولت آغاز شده است.
وي افزود: علت توقف اين نوع قطارها، نبود قطعات ترن 
س��ت ها بود كه با تأمين اعتبار دولتي، قطعات يدكي 
مورد نياز تهيه شد. رجا مي تواند از اين شرايط با كمك 
دولت خارج ش��ود.معاون وزير راه و شهرسازي گفت: 

بخشي از قطعات ترن ست بايد از خارج تأمين شود.
وي در خصوص بدهي ش��ركت هاي ريلي به شركت 
راه آهن تصريح كرد: ما در شركت راه آهن بابت بدهي 
ش��ركت هاي ريلي تاكنون اقدامي علي��ه آنها انجام 

نداده ايم و فعلا قصد نداريم تا شركت هاي ريلي را بابت 
پرداخت بدهي هايشان به راه آهن تحت فشار قرار داده 
و مواخذه كنيم.به گزارش مهر، نيمه دي ماه امس��ال 
محمد رجبي، مديرعامل اصلي ترين شركت حمل و 
نقل ريلي از توقف تردد قطارهاي پرسرعت اين شركت 
)ترن ست ها( خبر داده بود.رييس هيات مديره انجمن 
صنفي شركت هاي حمل و نقل ريلي علت توقف تردد 
اين قطارها را هزينه بالاي نگهداري ترن ست ها به دليل 
گران بودن قطعات آن عنوان كرده بود.بنا بر اظهارات 

رجبي، هزينه هاي ارزي قطارهاي پرديس و تندر اين 
شركت ريلي كه جزو پرسرعت ترين قطارهاي مسافري 
محسوب مي ش��وند، به دليل گران بودن گيربكس، 
موتور، چرخ، ترمز و ... به حدي هستند كه در هر 100 
كيلومتر ۸ يورو هزينه تعمير و نگهداري اين قطارها 
خواهد بود.به گفته اين مقام مس��وول، حتي اگر يورو 
با نرخ دولتي هم در اختيار شركت مذكور قرار گيرد، 
هزينه هر بار سير قطارهاي ترن ست از تهران تا مشهد 
كه 900 كيلومتر مسير ريلي است، ۳۵0 هزار تومان 

و اگر يورو با نرخ س��امانه نيما تخصيص داده ش��ود، 
700 هزار تومان خواهد بود؛ اين موارد، غير از هزينه 
سوخت و نيروي انساني اس��ت كه اين شركت ريلي 

متحمل مي شود.
از همين رو تردد اين قطارها در يك مدت زماني متوقف 
شد كه با مساعدت دولت در ترخيص برخي قطعات 
قطارهاي پرس��رعت مس��افري و تأمين اعتبار ارزي 
واردات اين قطعات، بار ديگر تردد قطارهاي ترن ست 

از سر گرفته شد.
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 هيچ يك از بنادر كشور
 تحريم نيست

مديركل توافق نامه ها و توسعه بازار سازمان بنادر و 
دريانوردي با تأكيد بر اينكه                      هيچ سندي وجود ندارد 
كه بنادر ايران تحريم شده با شد، گفت: بنادر ايران 
تحريم نيستند و برخي كشتي هاي اروپايي به بنادر 

كشور مي آيند.
 محمد علي اصل سعيدي پور   در گفت وگو با فارس با 
تأكيد بر اينكه بندر چابهار ظرفيت بسيار مناسبي 
بر ا ي جذ ب خطوط كشتيراني و لاينرهاي بزرگ 
دنيا  د ارد، گفت: بندر چابهار به د ليل موقعيت خاص 
جغرافيايي و اقيانوسي بودن آن ظرفيت بالايي بر ا ي 
جذ ب كشتيراني هاي دنيا د ارد، ضمن آنكه نسبت به 
ديگر بنادر خليج فارس، فاصله مناسب تري هم د ارد.

اصل سعيدي پور افزود:  اين لاينرهاي دنيا هستند 
كه د ر راس��تاي منافع تجاري خود و مش��تركات 
اقتصادي با امريكا ترجيح مي دهند، د ر اين شرايط 
به بنادر ايران نياين��د تا زيان اقتصادي احتمالي از 

سوي امريكا بر آنها تحميل نشود.
مديركل توافق نامه ها و توسعه بازار سازمان بنادر 
و دريانوردي ا فز و د: اين لاينرها تهديد شده اند كه 
ا گر د ر اين زمينه د ر بنادر ايران فعاليت كنند، اجازه 

نخواهند داشت كه وارد آ ب هاي امريكا شوند.
او اضافه كرد: د ر حال حاضر همه خطوط مي توانند 
ب��ه بنادر اي��ران بيايند چون بنادر كش��ور تحريم 
نيستند، ا ما به هر حال                                 تجارت هاي ثانويه اي وجود 
د ارد كه د ر رفتارهاي اين خطوط كشتيراني تأثير 
مي گذارد.مديركل توافقنامه ها و توسعه بازار سازمان 
بنادر و دريانوردي يادآور شد: بنابراين بندر چابهار 
كاملا شفاف، آماده ارايه خدمات دريايي و بندري 
به خطوط كشتيراني دنيا است و د ر ديگر بنادر هم 
تخليه و بارگيري وجود د ارد و خطوط بين المللي 
هم به آن بنادر مي آيند و از كشورهاي اروپايي هم 
لاينرهايي داريم                                                                                                                                               ، ا ما به هر حال برخي لاينرها چو ن 
كارهاي خود ر ا توس��عه د ا ده اند و با تجارت امريكا 
مرتبط شده اند، بابت نگراني هاي خود                                 د ر بنادر ايران 

حضور نمي يابند.

 ايمني؛ مهم ترين اصل
انتخاب نماي ساختمان ها 

شهردار تهران با تاكيد بر اينكه بايد ايمني و زيبايي 
شهر در انتخاب نماي ساختمان ها مورد توجه قرار 
گيرد، گفت: قطع��ا ايمني مهم ترين اصل انتخاب 

نماي ساختمان ها است.
به گزارش ايسنا، پيروز حناچي در همايش »نما« با 
محوريت مصالح و جزييات با بيان اينكه زيبايي حق 
مردم است و آنها حق دارند بپرسند چرا در نماهاي 
ش��هري اين نكته كمتر مورد توجه قرار مي گيرد. 
مردم ما در طول تاريخ هنرهاي زيادي داشتند اما 
در دوره معاصر به اين هنرها توجه نشده است. امروز 
مي بينيم كه در اكثر شهرها خانه هايي كه ساخته 

مي شود نماهايي مشابه يكديگر دارند.
وي تاكيد ك��رد: ما در مديريت ش��هري بايد ابتدا 
زيبايي را بشناسيم تا بتوانيم براي تحقق آن تلاش 
كنيم. در بس��ياري از كشورها قريحه هنري مردم 
تشويق مي شود و مساحت زيادي از شهر به گالري ها 

و موزه ها براي توسعه هنر اختصاص پيدا مي كند.
شهردار تهران در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
به پالايش بصري نماي شهري اشاره كرد و افزود: 
پالايش بصري نماي شهري قوانيني در شهرداري 
دارد اما نياز به قانوني خاص اس��ت ك��ه زيبايي را 
در شهر به رس��ميت بشناسد. در دوره سلجوقيان 
ساختار سازه در هم تنيده بود و به عنوان مثال نما در 
شكل آجرهايي كه در ستون استفاده مي شد خود را 
نشان مي دهد اما در دوره ايلخانيان اين دو از هم جدا 

شدند و اين تغيير يك تحول در دوره معماري بود.
وي ادامه داد: هم اكنون در كشور ما ضوابط زيادي 
براي ساختمان سازي وجود دارد كه معروف ترين 
آن قاعده 60 به 40 است كه در برخي مناطق آن را 
تبديل به ۸0 به ۲0 يا 90 به 10 كرده ايم كه بسيار 
خطرناك اس��ت. يكي از دلايل نشس��ت زمين در 
برخي از مناطق تهران استفاده حداكثري از مساحت 
است. جالب است بدانيد در بررسي هايي كه انجام 
داده ايم قاعده 60 به 40 پشتوانه علمي و تحقيقاتي 
دقيقي ندارد و بر مبناي دستورالعملي كه از سوي 
يك كارش��ناس مطرح ش��ده بود امروز تبديل به 
مبنايي در ساخت و سازها شده است. به اين ترتيب 
امروز ما با شهري مواجه هستيم كه ساخته شده و 
ش��ايد نتوان در آن تغييرات چنداني ايجاد كرد اما 
بي ترديد مي توانيم در ساختمان هاي جديدي كه 
مي سازيم نگاهمان به ساخت و ساز را تغيير دهيم.

حناچ��ي تاكيد ك��رد: برخ��ي از س��اختمان ها و 
معماري هاي ويژه در ش��هر مي توانن��د در ايجاد 
ثروت و جذب گردشگران نقش مهمي ايفا كنند و 
نمونه هاي آن در كشورهاي مختلف قابل مشاهده 
است. س��ازه اي مانند پل طبيعت كه امروز يكي از 
نمادهاي جديد ش��هر تهران قلمداد مي ش��ود در 
رقابت ميان معماران شكل گرفت. گروه مهندساني 
كه در مناقصه پل طبيعت شركت كرده بودند گروه 
كوچكي بودند كه نهايتاً توانستند با ارايه طرح خود 

در برابر غول هاي معماري خودي نشان دهند.
ش��هردار تهران با تاكيد بر لزوم آم��وزش مردم و 
تحريك خواسته هاي آنان براي شكل گيري معماري 
زيبا گفت: امروز مي بينيم كه بسياري از ساختمان ها 
در تهران با معماري رومي به وجود مي آيد كه مردم 
چنين معماري را پس��نديده اند. واقعيت آن است 
كه معماران سرزمين ما نتوانستند روي معماري 
بومي كار كنند. كش��ور ما عقبه فرهنگي طولاني 
دارد، اما تخت جمشيد در معماري امروز ما جايي 
ندارد. بايد آستانه دانش و تقاضا در حوزه معماري را 
بالا ببريم. ما در حوزه سليقه مردم اقدامات موثري 
انجام نداده ايم. بايد در مورد فعاليت هايي كه تاكنون 
انجام شده بررسي و آسيب شناسي انجام شود. البته 
كميته هاي نما تشكيل ش��ده اما نبايد تبديل به 

راهرويي شوند كه بتوان آن را دور زد.

نمايي از يك موتور جت در بازار اوراق فروشان شوش كه خبر ساز شد
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در هشتاد و دومين نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي مورد واكاوي قرار گرفت

معضلات سه گانه ارزي واردات
تعادل|

هش�تاد و دومين نشست ش�وراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي در س�اعات پاياني روز 
دوشنبه با حضور دو وزير از كابينه دولت و اعضاي 
بخش خصوصي در محل اتاق ايران برگزار شد. 
در اين نشست، سه موضوع مهم در دستور كار 
شورا قرار داشت كه البته، همه به نحوي به »ارز« 
و »واردات« ربط پيدا مي كرد. »مشكلات فعالان 
بخش خصوصي ناشي از اجراي بند ۵ تصويبنامه 
هيات وزي�ران در خصوص تأمي�ن ارز كالاهاي 
فهرست گروه يك«، »بررسي مراتب اعتراض به 
اخذ تضامين به صورت »سپرده ريالي« در خريد 
ارز كالاهاي وارداتي« و »محدوديت هاي موجود 
در ثبت سفارش« سه موضوعي مطرح در دستور 
كار فعالان بخش خصوصي ق�رار گرفت. بند ۵ 
تصويبنامه هيات وزيران همان بندي است كه به 
استناد آن، دولت برخي از دريافت كنندگان ارز 
4200 تومان ب�راي واردات كالاهاي گروه يك را 
ملزم به پرداخت ما به التفاوت ارزي كرده است. 
فعالان بخش خصوصي اما دست كم از دو زاويه 
نس�بت به پرداخت اين ما ب�ه التفاوت اعتراض 
دارند. نخس�ت آنك�ه پرداخت ما ب�ه التفاوت 
بازرگان�ان را ناگزير از پرداخت حدود ۵0 درصد 
هزينه م�ازاد به دولت مي كند. م�ورد دوم آنكه 
برخي تجهيزات و مواد اوليه وارداتي با ارز رسمي، 
وارد چرخه توليد شده اند و قبل از شروع بحران 
نوسانات ارزي به فروش رسيده اند. اين در حالي 
است كه ما به التفاوت ارزي بايد توسط واردكننده 
و نه خريدار نهايي پرداخت شود. از اين رو، بخش 
خصوص�ي پيش�نهاد داد كه در ص�ورت تأييد 
وزارتخانه هاي ذي ربط در مورد تحويل كالاهاي 
وارداتي به خط�وط توليد، واردكنن�دگان اين 
قبيل كالاها از پرداخت ما به التفاوت ارزي معاف 
خواهند بود. از آن سو اما نايب رييس اتاق ايران 
نيز پيشنهاد داد در زمينه اخذ تضامين به صورت 
»سپرده ريالي« در خريد ارز كالاهاي وارداتي، آن 
دسته از واردكنندگاني كه سابقه واردات دارند 
ولي سررسيد تعهد ارزي آنها فرا نرسيده است، 
كماكان در سقف مصوبات اعتباري بانك عامل، 
بتوانند از ساير وثايق نظير چك و سفته، جهت 
تضمين واردات خريد ارز سيستم بانكي، استفاده 
كنند. اين در حالي است كه انتقادها به سياست 
تخصيص ارز 4200 توماني ب�راي واردات، هنوز 
هم ادامه دارد، به گونه اي كه رييس كميس�يون 
اقتص�ادي مجلس ش�وراي اس�لامي در همين 
نشست، افزايش 70 درصدي قيمت ها را ناشي 
از تخصيص ارز 4200 توماني دانس�ت و گفت در 
مقابل حدود 3.۵ ميليارد ارز تخصيص داده شده، 

كالايي به كشور وارد نشده است.
***

در سخنراني پيش از دستور نشست شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي، وزير امور اقتصادي و دارايي 
پس از شنيدن صحبت هاي برخي از فعالان اقتصادي، 
با تأكيد بر تلاش دولت در هدفمند كردن سياس��ت 
اعطاي يارانه ها و عدم اعمال فش��ار ب��ه مردم، گفت: 

معتقديم در ش��رايط فعلي، نظام كنترلي به هيچ وجه 
اثرگذار نخواهد بود. اما اين به آن معنا نيست كه دولت 
با گران فروشان هيچ برخوردي نكند. فرهاد دژپسند 
ادامه داد: طبيعي اس��ت زماني كه قيم��ت مواد اوليه 
بالا مي رود، قيمت تمام شده محصولات هم به همان 
نسبت بالا خواهد رفت و كالاي نهايي گران مي شود. 
اين قضيه كاملا مشخص است و دولت هم تأكيد دارد 
كه سركوب قيمت ها به هيچ وجه نتيجه بخش نيست. با 
اين حال زماني كه كساني با سوءاستفاده از شرايط فعلي 
مي خواهند گران فروشي كنند، بديهي است كه بايد با 
آنها برخورد شود. دژپسند اما در حاشيه اين نشست، 
ضمن اش��اره به اينكه ش��عب مازاد بانك ها به صورت 
كور كاهش پيدا نمي كنند، گفت: در مناطق بكر كه با 
كمبود شعب بانكي روبه رو هستند، شعبه هايي ايجاد 
و در مقابل، در مناطقي كه ش��عبه بانك ها زياد است، 
آنها را كاهش مي دهيم. او در مورد خصوصي س��ازي و 
واگذاري ها به بخش خصوصي نيز گفت: ارزيابي هاي 
اوليه در اين زمينه انجام شده و برخي انتقادها در مورد 
واگذاري ها وجود دارد. البته ارزيابي ها مقدماتي است 
و مقرر شده گزارشي تفصيلي در اين زمينه تهيه شود.

وزير صنعت، معدن و تجارت نيز در اين نشست، هدف 
از تفويض اختيارات اين وزارتخانه در ثبت سفارش به 
سازمان هاي اس��تاني را تسهيل فرايندها عنوان كرد. 
رضا رحماني در پاسخ به دغدغه فعالان اقتصادي كه 
در حوزه ثبت سفارش با مش��كل مواجه شده بودند، 
گفت: براي سرعت بخش��يدن به روند ثبت سفارش، 
تمام��ي اختيارات خ��ود را در اين حوزه به اس��تان ها 
تفويض كرده ام كه اين موضوع باعث افزايش سرعت در 
رسيدگي مي شود. او همچنين درباره پيشنهاد يكي از 
فعالان بخش خصوصي مبني بر حل مشكلي در اخذ 
تضامين بانك ها از واردكنندگان، افزود: اجراي برخي 
پيشنهادات كه مطرح مي شود، نيازمند تغيير فرايندها 
و استحكام آن است تا مشكل را حل كند و اين موضوع 

زمان مي برد. 

    ضرورت بازنگري در نحوه تخصيص ارز 
از آن سو اما رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي با تأكيد بر ضرورت بازنگري دولت در تخصيص 
ارز ۴۲۰۰ توماني به كالاهاي اساسي گفت: متأسفانه 
بررسي هاي صورت گرفته نشان مي دهد كه دولت به 
هدف گذاري موردنظر خود بر مبن��اي اختصاص ارز 
۴۲۰۰ توماني به كالاهاي اساسي نرسيده و امروز نتيجه 
اين سياس��ت را در افزايش ۷۰ درصدي پايه قيمت ها 
ش��اهد هس��تيم. به گفته محمدرضا پور ابراهيمي، 
ب��ر مبناي اين سياس��ت، نه  تنه��ا مصرف كنندگان، 
بلكه توليدكنندگان نيز در كش��ور آس��يب  ديده اند و 
شرايطي در كشور ايجاد ش��ده كه توليد براي فعالان 
اقتصاد به هيچ وجه به صرفه نيست. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با تأكيد بر اينكه در 
بحث كالاهاي اساسي از ابتداي ورود به كشور تا زمان 
توزيع، نظارت مناسبي وجود ندارد، تأكيد كرد: بايد در 
نحوه تخصيص ارز ترجيحي كه سالانه 1۴ ميليارد دلار 

است، بازنگري شود. 
پ��ور ابراهيمي با ه��دف حماي��ت از مصرف كننده و 
همچنين توليدات پيش��نهاد داد تا دولت دو سياست 

»تقويت ارزش پول ملي در بلندمدت و هدفمند كردن 
يارانه ها را در كوتاه مدت« در دستور كار خود قرار دهد. او 
همچنين با اشاره به طرح اصلاح قانون حداكثر استفاده 
از توان توليدي در خصوص رتبه بندي فعالان اقتصادي 
تأكيد كرد: پي��ش  از اين چوب كارت بازرگاني يك  بار 
مص��رف را خورده ايم و نبايد بگذاريم كه اين قضيه در 
خصوص رتبه بندي فعالان اقتصادي تكرار شود. به گفته 
پورابراهيمي و بر اساس آمار، به ميزان 3.5 ميليارد دلار 
از منابع ارزي كشور كه براي واردات اختصاص داده شده 
بود، كالايي وارد نشده و دولت بايد تكليف اين قضيه را 

هرچه سريع تر مشخص كند.
در ادامه، مش��كلات فعالان بخش خصوصي ناش��ي 
از اج��راي بن��د 5 تصويبنامه هيات وزي��ران در مورد 
تامين ارز كالاهاي فهرست گروه يك به نرخ رسمي و 
نحوه تسويه حساب و صدور مجوز ترخيص به عنوان 
اولين دستور اين جلسه بررسي شد. بر همين اساس، 
بسياري از فعالان اقتصادي، خصوصاً واردكنندگان و 
صاحبان واحدهاي توليدي در سال 96 يا پس از ابلاغ 
دس��تورالعمل هاي بانك مركزي در فروردين ماه 9۷ 
مبني بر تعلق ارز ۴۲۰۰ توماني براي تأمين تجهيزات 
و مواد اوليه، نسبت به گش��ايش اعتبار اسنادي اقدام 
كردند. با اين همه، با ابلاغ تصويبنامه هيات وزيران به 
ش��ماره مورخ 9۷/5/16، ملزم به تسويه حساب با نرخ 
روز )بازار ثانويه( و پرداخت مابه التفاوت »نرخ ارز زمان 
پرداخت« و »نرخ ارز در بازار در زمان ترخيص« شدند. 
انتقاد فعالان بخش خصوصي اما ناظر به آن است كه 
در وهله اول، هزينه هاي مابه التفاوت ارقام قابل توجهي 
است كه در توان پرداخت فعالان اقتصادي نيست و در 
وهل��ه دوم، برخي تجهيزات و مواد اوليه يا وارد چرخه 
توليدشده و قبل از شروع بحران نوسانات ارزي به فروش 

رسيده اند. درحالي كه افزايش ارز در قيمت تمام شده 
آنها لحاظ نشده )يوزانس( يا بنا به سفارش ساخته شده 
و اكنون آماده ترخيص از گمرك هستند اما ترخيص 

آنها امكان پذير نيست.
در همين زمينه، دبيرخانه شوراي گفت وگوي دولت و 
بخش خصوصي پيشنهاد داد تا اين تصويبنامه به اين 
صورت اصلاح شود: »براي اعتبارات اسنادي مدت دار 
)يوزانس( ريفاينانس كه اسناد حمل آنها قبل از تاريخ 
9۷/۰5/16 معامله و ظهرنويسي شده و كالاي مربوطه 
قبل از اين تاريخ ترخيص ش��ده و اعتبارات اس��نادي 
ديداري غيرقابل برگشت گشايش شده قبل از تاريخ 
فوق براي مواد اوليه و ماش��ين آلات خطوط توليد كه 
داراي گواهي ثبت آماري معتبر بوده اند، تأمين ارز به 
نرخ رسمي در زمان گشايش اعتبار و از محل ارزهاي در 
دسترس بانك مركزي منوط به تأييد تحويل كالاهاي 
موصوف با نرخ ارز رس��مي به خطوط توليد توس��ط 

وزارتخانه هاي ذي ربط، مجاز باشد.«

    تبعات ارز 4200 توماني از نگاه بخش خصوصي
از آن س��و، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با اشاره به 
سياست هاي ارزي دولت گفت: اثرات مثبت ارز ۴۲۰۰ 
توماني احساس نمي ش��ود و فعالان بخش خصوصي 
همچنان بر اصلاح سياس��ت ها ايين نامه هاي كنوني 
اصرار دارند. حس��ين سلاح ورزي در خصوص دستور 
جلسه دوم نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي مبني بر اخذ تضامين به صورت سپرده ريالي 
در خريد ارز كالاهاي وارداتي گفت: تا قبل از تحولات 
ارزي س��ال 9۷، بانك هاي عامل در واردات بر اساس 
خوش حس��ابي واردكننده به ميزان 35 درصد ارزش 
ارز تخصيصي را تضاميني از نوع سفته، سپرده و چك 

درياف��ت مي كردند. اما اخيرا اين روي��ه تغيير كرده و 
به دليل نوس��انات ارزي، اكثر بانك ها تنها گروه نقد را 
مي پذيرند و تعداد معدودي از آنها كماكان چك و سفته 
را به عنوان وثيقه براي 35 درصد پذيرا هستند. او ادامه 
داد: اين امر به تجارت برون مرزي لطمه وارد كرده است. 
همچنين، در شرايط موجود اقتصادي، بانك ها خودشان 
پيشنهاد ارايه تسهيلات بانكي در قبال اعتبار سنجي 
ش��ركت و تضامين غير نقدي را ب��ه فعالان اقتصادي 
مي دهند كه اين تصميم به دليل هزينه هاي وارد شده 
به وارد كننده، عملًا يك نوع ماليات غيرمستقيم است. 
نايب رييس اتاق ايران در همين زمينه پيشنهاد داد تا 
واردكنندگاني كه س��ابقه واردات دارند ولي سررسيد 
تعهد ارزي آنها فرا نرس��يده اس��ت، كماكان در سقف 
مصوبات اعتباري بانك عامل، بتوانند از ساير وثائق نظير 
چك و سفته، جهت تضمين واردات خريد ارز سيستم 

بانكي، استفاده كنند.
علاوه بر اين، بانك هاي عامل، در مواردي كه قبض انبار 
كالا به آنها ارايه مي شود، بلافاصله نسبت به آزادسازي 
وثيقه يا تبديل آن به چك تضمين اقدام كنند و تبصره 
۴ بند )ي( بخش اول مجموعه مقررات ارزي به نحوي 
اصلاح شود كه بخش دولتي همانند بخش غيردولتي 
مشمول اين بند ش��ود. در مورد اين دستور جلسه، با 
پيشنهاد وزير امور اقتصاد و دارايي مقرر شد تا دبيرخانه 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي در قالب 
يك كارگروه و با حضور نماينده بانك مركزي اين موارد 
را بررس��ي كند. محدوديت فعالان اقتصادي در حوزه 
ثبت سفارش سومين دستور جلسه اين نشست بود كه 
وزراي اقتصاد و صنعت ضمن ارايه توضيحاتي در اين 
رابطه، اعلام كردند اين مشكل ظرف چند هفته آينده 

پيگيري و حل خواهد شد.

حمايت هاي كم نتيجه از توليد

تكذيب استعفاي هيات رئيسه اتاق ايران
طي بيانيه اي اعلام شد

در فاصله س��ال هاي 13۷۲ 
مجم��وع  در   1395 ت��ا 
در  كل��ي  سياس��ت   5۲
بخش هاي ان��رژي، صنعت، 
معدن، كش��اورزي، مسكن، 
تش��ويق س��رمايه گذاري، 
رش��د و توس��عه فناوري در 
كش��ور تصويب و ابلاغ شد. 
از طرف��ي، از س��ال 13۲۷ 
لغاي��ت 1396 در مجم��وع 
11 برنامه توس��عه در كش��ور تصويب و اجرا شد كه 
6 برنام��ه بين س��ال هاي 1368 ت��ا 1396 تصويب 
ش��دند و اين 6 برنامه ش��امل8۷۲ ماده ب��ود كه 18 
درصد آن )ش��امل 16۰ م��اده( به حماي��ت از توليد 
اختصاص داش��ت. اين حمايت ها در ۲۰ دسته قابل 
 تقسيم بندي است كه مشتمل بر حمايت هاي »ارزي، 
بيم��ه اي، ترجيح��ي، تضمين خري��د محصولات، 
دسترسي به بازار، رقابت و تسهيل ورود، مالياتي و...« 
هستند. در كنار اين ظرفيت هاي قانوني، در 3۰ سال 
گذشته و از سال 1368 تلاش شد با نامگذاري سال ها 
و به ويژه از سال 138۷، با استفاده از مفاهيم و تأكيد بر 
موضوعات اقتصادي به شيوه اي برنامه ريزي شود تا در 

وضعيت اقتصادي و توليد كشور بهبود حاصل شود.
مجلس شوراي اس��لامي وقوه مجريه نيز در بازه هاي 
زماني مختلف تلاش كرد ت��ا با وضع قوانين، مقررات 
و دس��تورالعمل هايي، زمينه براي فعاليت اقتصادي 
ب��ا محوريت بخش خصوصي فراهم ش��ود. در برخي 
از بازه هاي زماني نيز تلاش ش��د با اس��تفاده از برخي 
محرك هاي اقتصادي و تزريق حجمي از منابع كشور، 
در رشد اقتصادي، توليد، اش��تغال و سرمايه گذاري 
تحرك لازم ايجاد شود. دس��تاورد همه اين تلاش ها 
متوس��ط نرخ ه��اي رش��د اقتصادي۴.۲درصد بين 
س��ال هاي 1338 تا 1393، مع��ادل 8.8 درصد بين 
س��ال هاي 1338 تا 135۷، ح��دود 1.9 درصد بين 
س��ال هاي 135۷ تا 1393، منف��ي ۲.5درصد بين 
سال هاي 135۷ تا 1368 و 3.8 درصد بين سال هاي 
1368 تا 1393 بود. متوسط نرخ رشد سرمايه گذاري 
براي سال هاي 138۴ تا 139۲ قرار بود 1۰.8 درصد 
باش��د كه عملكرد آن منفي ۰.6 درصد بود. متوسط 
نس��بت س��رمايه گذاري طي دوره 1368- 1391، 
حدود 3۴.۷ درصد بوده كه بيش��تر از نسبت مربوط 
به اقتصادهاي عض��و OECD )۲1.9( و اقتصادهاي 
بادرآمد بالا غيرOECD )۲3.6(، گروه كش��ورهاي 
با درآمد ب��الا )۲۲( و هن��د )۲8.5(، تركيه )۲1.3(، 

مالزي )۲8.9(، كره جنوب��ي )3۲.۲(، ژاپن )۲5.3( و 
آلمان )۲۰( است. اما اين سرمايه به سرمايه اجتماعي، 
همانند آب براي ماهي، وابس��ته است و پايين بودن 
س��رمايه اجتماعي در كشور باعث شده سرمايه ها در 

باتلاق گير كند. 
حال س��وال اين اس��ت كه چ��را با وج��ود همه اين 
حمايت ها، اين دستاوردها حاصل شده و براي بهبود آن 
چه اقداماتي را بايد انجام داد؟ در اقتصاد ايران مشكلات 
ساختاري بسيار جدي وجود دارد كه با وجود اجراي 
برنامه هاي توس��عه به تعدادش��ان افزوده شده است. 
وجود چنين مش��كلاتي باعث ش��ده فرآيند توسعه 
تضعيف شود و براي دستيابي به رشد اقتصادي، دايما 
با اتخاذ برخي رويكردهاي كوتاه مدت و شوك درماني، 
توليد و اش��تغال براي كوتاه مدت و به صورت ناپايدار 

بهبود پيدا كند.
در اولين گام بايد برخي پارادايم ها تغيير كند و مجموعه 
مسوولان بايد تمام منابع كش��ور را در بهبود فرآيند 
توسعه به كار گيرند. در اين مسير دولت بايد بالاترين 
مرجع اجرايي كشور شناخته شود و عهده دار وظايف 
حاكميتي شود و در جايگاه رقيب بخش خصوصي قرار 
نگيرد.  در اين الگو تمامي تصميمات سياسي، اقتصادي 
و اجرايي با مشاركت ذي نفعان در مجموعه دولت بايد 

اتخاذ شود. چون دولت تنها نهاد پاسخگوي مستقيم 
در برابر ناكارآمدي ها محسوب مي شود. موضوع دومي 
كه در فرآيند توسعه لازم است مورد توجه قرار گيرد 
وج��ود آرامش و ثب��ات در جامعه اس��ت و اين تنها با 
حاكميت قانون حاصل خواهد شد. متأسفانه هر روز 
قوانين رنگارنگي براي تقويت بخش توليد در كش��ور 
وضع مي شود. مصداق بارز اين موضوع اين است كه از 
سال 13۷6 تا 139۷ قانون حمايت از توليد 3 بار اصلاح 
شده و در خصوص ارز، دايما سياست هاي متنوعي به 

كار گرفته شد.
اين بي ثباتي قدرت دافع��ه اقتصاد ايران را بالا برده 
است و در جذب سرمايه گذاري تأثير منفي دارد. اين 
موضوع از آن جهت در شرايط كنوني كشور اهميت 
دارد كه بدانيم متوسط نرخ رشد سرمايه گذاري در 
س��ال هاي اخير افت كرده، منابع در كشور كاهش 
يافته و در حال پايان يافتن است و كشور در نقطه اي 
قرار گرفته كه بايد كارايي خود را افزايش دهد و در 
توليد، وضعيت بازدهي فزاينده نسبت به مقياس را 
هدف گيري كند. اين درس��ت برعكس آن متوسط 
نرخ رشد پايين است كه نشان دهنده كاهش يافتن 
قدرت اقتصاد كشور اس��ت. اين هدف از اين جهت 
داراي اهميت است كه بدانيم بين نهاده هاي اقتصاد 

و ستاده هاي آن ارتباط مناسب وجود ندارد.  موضوع 
ديگري كه لازم است مورد توجه قرار گيرد اين است 
كه بايد زمينه ب��روز عدم تعادل ها در جامعه و اقتصاد 
كاهش يابد. بخش��ي از اين عدم تعادل ها ريش��ه در 
مداخلات دولت در امور مرب��وط به تخصيص بهينه 
منابع ريشه دارد و نمونه بارز آن در مصرف انرژي و به 
ويژه بنزين است. دولت به جاي اينكه علل مصرف بالاي 
بنزين )صنعت خودرو ناكارآمد و...( را سياست گذاري، 

مديريت و اصلاح كند، به معلول توجه مي كند.
آنچه در اين نوش��تار آمد نش��ان مي دهد نرخ رش��د 
اقتصادي در ايران پرنوس��ان اس��ت و براي رهايي از 
فرايند رش��دهاي اقتصادي پايي��ن و غيرپايدار لازم 
است تغييرات جدي و ساختاري در اصلاح و نوسازي 
حاكميت، تعام��ل فع��ال و اثربخش دول��ت و بازار، 
اتخاذ سياس��ت گذاري پولي و مالي نوين، ارتقا سطح 
تكنولوژي كشور، بهبود فضاي كس��ب وكار، ارتقاي 
بهره وري، رقابت پذير كردن اقتصاد، تعامل س��ازنده 
و متنوع سازي ش��ركاي تجاري ايران و... ايجاد شود. 
بازيابي پايدار اقتصاد ايران سخت نيازمند همگرايي 
بين حوزه ه��اي حاكميتي، تعام��ل و درهم تنيدگي 
دولت و بازار، ارتقاي سرمايه اجتماعي و درهم پيوندي 

بخش هاي مختلف اقتصادي و مناطق است.

استعفاي هيات رييسه اتاق هاي بازرگاني ايران تكذيب 
شد. پيرو انتشار اخباري در فضاي مجاز مبني بر استعفاي 
دس��ته جمعي اعضاي هيات رييسه اتاق هاي بازرگاني 
ايران، روابط عموم��ي اتاق بازرگاني ايران طي بيانيه اي 
اعلام كرد: متاسفانه شايعاتي در فضاي مجاز تحت عنوان 
استعفاي هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران در حال دست 
به دست شدن اس��ت كه هيچ نسبتي با واقعيت ندارد و 
به شدت تكذيب مي شود. برخي تلاش ها براي تخريب 
پارلمان بخش خصوصي آغاز شده است كه بي اخلاقي در 
آن حرف نخست را مي زند. هيات رييسه اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران با قدرت و اتكا به راي 

نمايندگان فعالان اقتصادي كش��ور در پارلمان بخش 
خصوصي ايران به كار خود ادامه مي دهد. 

روابط عمومي اتاق ايران، در ادامه اين بيانيه اعلام كرده 
اس��ت: در حال حاضر غلامحسين شافعلي رييس اتاق 
ايران و كيوان كاش��في عضو هيات رييس��ه اتاق ايران 
همراه با اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهوري 
در سوريه به سر مي برند و مذاكرات اقتصادي را با حضور 
۲5 فعال اقتصادي كش��ور براي بازسازي سوريه دنبال 
مي كنند. انتشار شايعه هاي بي اساس در چنين شرايطي 
كه اقتصاد ايران با تحريم هاي يك جانبه امريكا مواجه 
ش��ده و فعالان اقتصادي در حال تلاش ب��راي عبور از 

چالش  هاي ايجاد شده هستند، منافع ملي را نشانه گرفته 
است. اتاق ايران به عنوان پارلمان بخش خصوصي كشور 
همواره از انتشار آزاد اطلاعات، رسانه هاي آزاد و فعاليت 
ابزارهاي فضاي مجاز حمايت كرده و آن را لازمه توسعه 
اقتصادي مي داند، اما به همان نسبت به انتشار شايعه و 
بي اخلاقي در فضاي رسانه اي مخالف است، به ويژه آنكه 
فعاليت بدون شناس��نامه و بي هويت شبه رسانه اي در 

فضاي مجاز، مي تواند زيان بار باشد. 
در همين رابطه، نايب رييس ات��اق بازرگاني ايران نيز با 
بيان اينكه، هيات رييسه استعفا نداده اند، گفته بود: به 
دولت نقد داريم، اما پاي كار هستيم. حسين سلاح ورزي 

در گفت وگو با مهر در مورد انتش��ار خبرهايي مبني بر 
استعفاي هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران، گفت: اساسا 
طرح چنين موضوعاتي در شرايط سخت كنوني اقتصاد 
ايران موضوعيت ندارد و اگرچه ممكن است اتاق بازرگاني، 
نقدهايي را به برخي تصميم��ات و رويه هاي اقتصادي 
دولت داشته باشد، اما كماكان معتقد است كه همه بايد با 
همدلي، همكاري و انسجام از شرايط فعلي اقتصاد ايران 
عبور كنيم. او تصريح كرد: هيات رييس��ه اتاق بازرگاني 
ايران، در كنار تمامي تشكل هاي اقتصادي زيرمجموعه 
خود و اعضاي هي��ات نمايندگان اتاق بازرگاني پاي كار 
هس��تند و تلاش مي كنند تا كش��ور را از گردنه سخت 

كنوني نجات دهند، با وجود اينكه همه مشكلات وجود 
دارد و بايد براي حل و رفع آن تلاش كرد. س��لاح ورزي 
گفت: ممكن است به برخي مسائل و تصميماتي دولتي 
گله داشته باشيم، اما معتقديم كه تصميمات دولتي نبايد 
منجر به اعمال فشار مضاعف به فعالان اقتصادي شود؛ 
اما اين به معناي عقب نشيني حضور فعالان اقتصادي در 
عرصه اقتصاد سالم، شفاف و رقابتي نيست و براي اعتلاي 
جمهوري اس��لامي ايران، همه تلاش خواهيم كرد و از 
همه مهم تر، در اين شرايط سخت كشور به لحاظ تحريم، 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي را بيش از هر زمان ديگري 

اجرايي خواهيم كرد.
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 ايجاد مدرسه صادرات
 براي SME ها

پايگاه خبري سازمان توسعه تجارت|سرپرست 
سازمان توسعه تجارت ايران، گفت: به دنبال تفاهم 
صورت گرفته ميان اتاق تعاون ايران، سازمان صنايع 
كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران و سازمان توسعه 
تجارت، فضاي هدفمند آموزش��ي در قالب مدرسه 
صادرات راه اندازي خواهد شد. محمدرضا مودودي 
افزود: ش��ركت هاي كوچك و متوسط ايران سالانه 
۲ ميليارد دلار صادرات دارند كه اين رقم در مقايسه 
با 5۰ ميليارد دلار صادرات كشور، رقم ناچيزي است 
و بايد با آموزش هاي حرفه اي در همه ابعاد، اين رقم 
بيش از اين رشد كند. او ادامه داد: در فرآيند مدرسه 
صادرات، توانمندسازي ۴۰ تا 5۰ هزار واحد كوچك 
و متوس��ط فعال در زمينه صادرات، در دوره زماني 
۲ساله در دستور كار قرار مي گيرد. سرپرست سازمان 
توسعه تجارت اظهار كرد: در الگوي جديد آموزش 
صادركنندگان، از قالب دوره هاي مقدماتي و تكميلي 
خارج مي شويم و برنامه ريزي گس��ترده تري براي 
آموزش ش��ركت هاي صادركننده خواهيم داشت. 
مودودي اضافه كرد: در مدرس��ه صادرات، مباحث 
مختلف��ي از جمله جزييات حض��ور در هيات هاي 
تجاري، مطالعات بازار، انجام مذاكره و انعقاد قرارداد 
به صورت تخصصي آموزش داده مي ش��ود و پس از 
۲ س��ال، گواهي گذراندن اين دوره با تاييد سازمان 
توس��عه تجارت به شركت ها اعطا مي شود. او با بيان 
اينكه در مدرس��ه صادرات به موضوع »برندسازي« 
پرداخته خواهد شد، گفت: سهم ايران در بازارهاي 
جهاني متناسب با جغرافيا و جمعيت ما نيست و به 
دليل چالش هايي از جمله برندسازي، هم اكنون سهم 
ما از بازارهاي جهاني فقط ۰.۲5 درصد است. مودودي 
اضافه كرد: بازارهاي جهاني ايران را با نفت و صنايع 
معدني مي شناسد، در حالي كه ما در زمينه هاي ديگر 
همچون دارو، صنايع با فناوري بالا )هاي تِك( و صنايع 
پليمري توانمنديم اما نتوانسته ايم اين توانمندي را به 

بازارهاي جهاني معرفي كنيم.

 ممنوعيت صادرات مرغ 
براي 2 ماه آينده

شاتا|س��تاد تنظيم بازار، ممنوعيت صادرات مرغ 
براي ۲ماه آينده را تصويب كرد. در بيست و دومين 
جلسه ستاد تنظيم بازار كه به رياست رضا رحماني، 
وزير صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، وضعيت بازار 
مرغ و گوشت مورد بررسي قرار گرفت و اعضا مصوب 
كردند كه صادرات مرغ براي اسفندماه سال جاري 
و فروردين سال 98 ممنوع شود. همچنين اعضاي 
ستاد تنظيم بازار تصويب كردند كه براي تامين مرغ 
مورد نياز بازار، جوجه يك روزه وارد كشور شود. در اين 
جلسه كه نمايندگان دستگاه هاي مختلف و بخش 
خصوصي حضور داشتند، وضعيت بازار مرغ و گوشت 
و راهكارهاي تامين مرغ مورد نياز بازار و كاهش قيمت 
اين محصول بررسي ش��د. در بخشي ديگري از اين 
جلس��ه، رضا رحماني وزير صنعت، معدن و تجارت 
با تاكيد به لزوم نظارت بيش��تر بر نحوه توزيع كالا، 
افزود: بايد نظارت سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنن��دگان و ديگر دس��تگاه هاي مربوطه به 
گونه اي باش��د كه مردم حس كنند بازار در كنترل 
نهادهاي نظارتي است. او ادامه داد: تعداد بازرسي هايي 
كه تعزيرات و س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليد كنندگان داش��ته است، عدد كمي نيست، اما 
مردم بايد اين سطح از نظارت در كنترل قيمت ها را 
احساس كنند. رحماني با بيان اينكه قيمت كالاها 
بايد از مبدا اوليه كنترل شود، افزود: بيشترين سود نه 
براي دامداران و كشاورزان كه براي دلال ها است و در 
اين خصوص وزارت صنعت، معدن و تجارت و جهاد 
كشاورزي بايد كنترل لازم را انجام دهند. او ادامه داد: 
تامين كالا و فراوان��ي آن اولويت اول وزارت صنعت، 
معدن و تجارت است و همه بخش ها بايد همراهي لازم 

را براي تامين مايحتاج مردم داشته باشند.

 ۸۵ هزار واحد صنعتي 
با مجوز رسمي 

خبرگ�زاري فارس|معاون ط��رح و برنامه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گف��ت: ۲.5 ميليون نفر در 
بخش صنعت كش��ور مشغول به كار هستند. سعيد 
زرندي كه در يك برنامه تلويزيوني سخن مي گفت، 
افزود: هم اكنون 85 هزار واحد صنعتي داراي مجوز 
رس��مي و پروانه بهره برداري در كشور وجود دارد كه 
۴۰ سال پيش اين تعداد 15۰۰ واحد بود. او گفت: در 
سال 135۷، حدود 195 معدن در كشور فعال بود كه 
هم اكنون اين تعداد به 6۴۰۰ معدن افزايش يافته است. 
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: هم اكنون در توليد فولاد خام دهمين كشور دنيا 
هستيم و توليد در آهن اسفنجي دومين كشور هستيم، 
در توليد مس ش��انزدهم و س��نگ آهن يازدهمين 
توليد كننده در جهان هستيم و از نظر ظرفيت توليد 
خودرو هم چهاردهمين كشور دنيا به شمار مي رويم. 
زرندي افزود: در سال 135۷ در برابر نيم ميليارد دلار 
صادرات، 1۰ ميليارد دلار واردات داشتيم كه در سال 
جاري به 33 ميليارد دلار صادرات در برابر 3۲ ميليارد 
دلار واردات رس��يده ايم. او گف��ت: حجم تجارت ۴۰ 
سال پيش 1۰.9 ميليارد دلار بود كه در حال حاضر به 
سالانه بالغ بر يكصد ميليارد دلار افزايش يافته است. 
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: به علت برخي فشارها در دوره اي شاهد توسعه 
نامتوازن در بخش صنعت و معدن در كشور بوديم، اما 
اكنون در تلاشيم تا به سمت توسعه مبتني بر آمايش 
سرزمين حركت كنيم. از سوي ديگر، نايب رييس اتاق 
بازرگاني تهران هم در اين برنامه گفت: پيش از انقلاب 
س��الانه 1۴ ميليون تن سيمان توليد مي كرديم كه 
اين ميزان هم اكنون به 8۰ ميليون تن رسيده است 
و جزو صادركنندگان س��يمان هستيم. علاء الدين 
مير محمد صادقي افزود: هم اكنون ۲۰۰ ميليون متر 
انواع پارچه در كش��ور توليد مي شود كه بيش از ۲۰ 
ميليون متر آن پارچه كت و شلواري و فاستوني است.

دكتر فرهاد فزوني
عضو هيات نمايندگان 

اتاق تهران

تحليل
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سازمان شفافيت بين المللي در گزارش خود مطرح كرد

ترامپ اعمال فشارها بر مادورو را تشديد كرده است

هشدار درباره پيوند فساد و بحران دموكراسي 

ونزوئلا، جبهه جديد مواجهه چين و روسيه با امريكا

گروه جهان| 
تازه ترين گزارش سازمان شفافيت بين المللي مي گويد كه 
بحران دموكراسي و فساد دست به دست هم داده اند؛ به 
اين معني كه ناكامي و بي ميلي جهاني براي كنترل فساد 
باعث شده تا اغلب كشورها با بحران دموكراسي روبه رو 
شوند. در فهرست سازمان شفافيت دانمارك و نيوزيلند با 
رتبه 88 و 87 كمترين فساد و سومالي، سوريه و سودان 
جنوبي با ش��اخص 10، 13 و 13فاسدترين كشورهاي 
جهان نام گرفته اند. اين فهرس��ت براساس داده های 12 
س��ازمان بين المللی از جمله بانک جهانی، بانک توسعه 

آفريقا و مجمع جهانی اقتصاد تهيه شده است.
يافته هاي سازمان شفافيت بين المللي از ارتباط معکوس 
ميان ميزان فساد در هر کشور و سلامت دموکراسی در آن 
کشور پرده برداشته است. بر اساس اين گزارش، متوسط 
امتياز کشورهايی که دارای دموکراسی کامل هستند 7۵، 
کشورهای دارای دموکراسی ناقص ۴۹، برای کشورهايی 
که ترکيبی از هر دو را دارند يعنی دارای عناصر دموکراسی 
بوده و همزم��ان حاکمان آنها گرايش ه��اي خودکامه 
داشته اند 3۵ و درنهايت برای رژيم های مستبد 30 بوده 
است. پاتريش��يا موريرا مدير اجرايي سازمان شفافيت 
بين المللي در اين باره گفته: »در سراسر جهان بسياری 
از نهادهای دموکراتيک در معرض تهديد هستند و اين 
تهديدها بيشتر از سوی رهبرانی با تمايلات اقتدارگرا يا 
ديدگاه های پوپوليستي انجام می شود. بنا براين،  ما بايد 
ب��رای افزايش کنترل ها و ايجاد ت��وازن ميان قدرت ها و 
برای حمايت از حقوق شهروندان تلاش بيشتری داشته 
باشيم.« سازمان شفافيت بين المللي كه از سوی بنيادهای 
»جامعه باز« تأمين مالی می شود در گزارش خود كشورها 
را بر اساس مشاهدات از فس��اد دولتي رتبه بندي كرده 
اس��ت، نه بر اساس شواهد مس��تند درباره فساد اداري. 
اين رتبه بندي در مقياس صفر تا 100 اس��ت؛  عدد صفر 
نشان دهنده بيشترين فساد و رقم 100 نشان دهنده اين 
است كه كشور موردنظر كمترين فساد را دارد يا عاري از 
فساد است. در اين گزارش تاكيد شده که عاملان فساد در 

همه جا با هدف ايجاد چرخه ای از فعاليت های شريرانه، 
دموکراس��ی را نابود ک��رده  و س��عی كرده اند با تضعيف 
نهادهای دموکراتيک، قدرت کنترل اوضاع و مهار فساد 

را از آنها بگيرند. 
به گ��زارش اي��ن س��ازمان، اي��الات متح��ده در دوره 
رياس��ت جمهوري دونالد ترامپ،  با از دست دادن چهار 
امتياز نسبت به سال گذش��ته، امتياز متوسط 71 را به 
دس��ت آورده و برای اولين بار از سال 2011 ميلادی به 
اين سو از مجموعه 20کشور برتر اين فهرست خارج شده 

اس��ت. در اين گزارش آمده: »اين کشور )آمريکا( اکنون 
با تهديد در نظام نظ��ارت، تعادل و همچنين اصطکاک 
هنجاره��ای اخلاقی در بالاترين س��طوح قدرت مواجه 

است.«
ش��اخص فساد در مجارس��تان و ترکيه نيز در پنج سال 
گذش��ته به ترتيب 8 و ۹ امتياز کاهش يافته و ترکيه نيز 
جايگاه خود را در ميان کشورهای نس��بتا آزاد از دست 
داده و وارد مجموعه کش��ورهای فاقد آزادی شده است. 
مجارستان نيز کمترين امتياز را از زمان سقوط کمونيسم 

در اين کشور )سال 1۹8۹ ميلادی( دريافت کرده است.
با کاهش امتياز متوسط کشورها در اين جدول، حاکميت 
قانون نيز در اين کشورها کاهش يافته و فضای کمتری در 
اختيار نهادهای فعال جامعه مدنی همچنين رسانه های 
مستقل قرار گرفته اس��ت. علاوه بر اين، اين کشورها به 
مکان های خطرناک��ی برای مخالفان سياس��ی تبديل 
ش��ده اند و تقريبا تمام کش��ورهايی که در آنها قتل های 

سياسی انجام شده در اين مجموعه قرار دارند.
بر اساس نتايج به دس��ت آمده، بيش از دو سوم کشورها 

امتيازی کمتر از ۵0 گرفته اند. همچنين در مقايس��ه با 
سال 2012 ميلادی ميزان فساد تنها در 20 کشور جهان 
کاهش يافته است که آرژانتين، ساحل عاج، استراليا، چين 
و مالت در ميان آنها ديده می شوند. دانمارک و نيوزيلند 
با دريافت به ترتيب 88 و87 امتياز در راس اين فهرست 
قرار دارند و س��ومالی، سوريه و سودان جنوبی به ترتيب 
ب��ا 10، 13 و 13 امتياز در پايين ترين جايگاه هس��تند. 
گينه به همراه لبنان، مکزيک، پاپوآ گينه نو و روسيه رتبه 

38 را دارند.
در ميان مناطق مختلف جهان، کشورهای اروپای غربی 
و اتحاديه اروپا توانسته اند بيشترين امتياز را کسب کنند؛ 
متوس��ط امتياز در کش��ورهای واقع در اين مناطق ۶۶ 
بوده است. کمترين امتياز نيز به جنوب صحرای آفريقا 
)متوس��ط امتياز 32(، اروپای ش��رقی و اروپای مرکزی 

)متوسط امتياز 3۵( داده شده است.
رويترز به نقل از زويي ريتر ديد بان س��ازمان ش��فافيت 
بين الملل در ايالات متحده، نوشته: »گزارش اخير سازمان 
در حكم "بيدار باش" همگاني اس��ت؛ هشدار درباره لزوم 
مقابله با تضاد منافع و تشديد شكاف ميان ثروتمندان و 
فقرا. اين يك هشدار جدي است چرا كه بخشي از الگويي 
بود كه ما در بحران جهاني اقتصاد در سال 2008 ميلادي 
نيز ش��اهدش بوديم؛ الگوي از دست رفتن اعتمادها به 
نهادهاي عمومي. مردم امروز به ما به عنوان بخشي از يك 
مكانيسم كارآمد براي مبارزه با فساد نگاه نمي كنند. آن ها 
از پاسخگويي مقام هاي منتخب شان پاسخگو نيستند.«  
زويي ريتر درباره س��قوط امري��كا در رتبه بندي جديد 
سازمان ش��فافيت بين المللي هم مي گويد: »نگراني ها 
پيش از انتخابات رياست جمهوري و پيروزي ترامپ هم 
وجود داش��ت اما آنچه اين روند را تشديد كرده اقدامات 
دولت جديد است، كسي كه تلاش كرده تا امور مالياتي 
ش��خصي خود را هم مخفي نگ��ه دارد... اما ترامپ يك 
علامت است نه علت. رياس��ت جمهوري او تنها بخشي 
از مش��كلاتي را كه ما ب��ا آن در امريكا روبه رو هس��تيم، 

آشكار كرد.«  

گروه جهان| طلا تسليمي| 
روسيه و چين تحريم هاي امريكا عليه ونزوئلا را به  شدت 
مورد انتقاد قرار دادند و اقدامات واشنگتن را عامل كاهش 
اعتماد به نظام مالي بين الملل��ي خواندند. ايالات متحده 
دوش��نبه در تلاش براي تحت فش��ار گذاشتن نيكلاس 
مادورو رييس جمهوري ونزوئلا بخش انرژي اين كشور را 
هدف تحريم  قرار داد. با وجود اختلافات سياسي گسترده 
بين واشنگتن و كاراكاس، ايالات متحده همچنان مقصد 
اصلي براي نفت صادراتي ونزوئلا محسوب مي شود و به نظر 
مي رسد دولت دونالد ترامپ كه از خوان گوآيدو رييس مجمع 
ملي ونزوئلا و رييس جمهوري خودخوانده اين كشور حمايت 
مي كند، قصد دارد دولت مادورو را تحت فشار بگذارد. گوآيدو 
از تحريم هاي امريكا استقبال كرده است. اما اين تحريم ها 
نه تنها به نوس��انات شديد در بازار نفت انجاميدند، بلكه به 
مناقشات بين امريكا با روسيه و چين دامن زدند. وزير خارجه 
روسيه، امريكا را به »مداخله آشكار« در ونزوئلا متهم و چين 
اعلام كرد با وجود تحريم ها به همكاري با دولت مادورو ادامه 
مي دهد. اگرچه مناقشات واشنگتن و پكن تنها به مساله 
تحريم هاي نفتي كاراكاس محدود نمي شود. در جبهه اصلي 
مناقشات، امريكا ادعانامه اي را عليه مدير مالي هوآوي كه در 
كانادا دستگير شده، منتشر كرده است. وزارت خارجه چين 
هم با انتشار بيانيه اي، اين ادعانامه وزارت دادگستري امريكا را 
تلاش براي تضعيف شركت هاي چيني توصيف كرده است. 
مادورو تحريم هاي جديد امريكا را غيرقانوني توصيف كرده 
و گفته ونزوئلا همه تدابير لازم براي حفاظت از دارايي هاي 

خود در امريكا را لحاظ خواهد كرد.

  جبهه گيري تحريمي و نظامي امريكا 
جان بولتون مشاور امنيت ملي كاخ سفيد از تحريم شركت 
ملي نفت ونزوئلا با هدف افزايش فش��ار بر دولت نيكلاس 
مادورو خبر داد و گفت: »واشنگتن از گذشته روند افشاي 
فساد گسترده مادورو و دوستانش را در پيش گرفته و امروز 
نيز براي متوقف كردن تاراج دارايي هاي مردم ونزوئلا اقدام 
مي كند.« ظاهرا واشنگتن اميدوار است كه با اين اقدام مانع 
از »تامين مالي« سركوب مخالفان مادورو شود. اين اقدام 
همچنين به منزله حمايت غيرمس��تقيم از خوان گوآيدو 
رهبر مخالفان دولت ونزوئلاست. گوآيدو از هفته گذشته با 
فراخوان عمومي و برگزاري راهپيمايي هاي گسترده تلاش 
كرده با براندازي دولت مادورو، انتخابات زودهنگام آزاد برگزار 
كند و در اين روند توانسته حمايت امريكا و برخي از ديگر 

كشورها را به دست آورد.
اما بولتون در زمان گفت وگو با خبرن��گاران درباره بحران 
ونزوئلا، يادداش��تي در دست داش��ت كه روي آن نوشته 
ش��ده بود »اعزام ۵هزار س��رباز به كلمبيا«. اي��ن اتفاق با 
گمانه زني هايي درب��اره زمينه چيني امريكا براي مداخله 
نظامي در ونزوئلا همراه شد. با اين حال، يك مقام امريكايي 
كه خواست نامش فاش نشود، گفت: »ما هيچ نشانه اي دال 
بر اعزام احتمالي سربازان به كلمبيا )كشور همسايه ونزوئلا( 
نديده ايم.« پنتاگون پاسخ به س��والات در اين زمينه را به 
كاخ سفيد ارجاع داد. بولتون در نشست خبري گفته بود: 
»رييس جمهور به وضوح اعلام كرده اند كه همه گزينه ها 

روي ميز هستند.«
كارلوس هُلمز وزير خارجه كلمبيا گفت نمي داند چرا بولتون 

در كنفرانسي خبري كه در آن از تحريم ها عليه شركت نفت 
ونزوئلا خبر داده، چنين يادداشتي را در دست داشته  است. 
او افزود كش��ورش به »اقدام سياسي و ديپلماتيك« براي 
بازگرداندن نظام دموكراتيك به ونزوئلا و برگزاري انتخابات 

جديد متعهد است. 
به گزارش رويترز، ديميتري پسكوف سخنگوي كرملين 
نسبت به تبعات »شديدا منفي« مداخله نظامي خارجي 
درامور ونزوئلا هشدار داد و گفت چنين تهديدهايي كمكي به 
عادي سازي وضعيت در ونزوئلا و يافتن راه حل سياسي براي 
آن نخواهند كرد. او افزود: »گمانه زني هاي مرتبط با گزينه 
نظامي غيرقابل قبول هستند. اين يك مساله  بسيار حساس 
است و چنين بيانيه هايي كمكي به عادي شدن وضعيت 
در ونزوئلا و حل مشكلات داخلي اين كشور نمي كنند.« 
پسكوف همچنين گفت: »مسكو در حال ارزيابي »اثرات 
اين تحريم هاي جديد بر منافع روسيه در ونزوئلا« است. ما از 
منافعمان در چارچوب قوانين موجود بين الملل دفاع خواهيم 
كرد. مسكو چنين رفتاري را تجلي رقابت ناعادلانه و مداخله 

در امور داخلي ونزوئلا مي داند.«
وزارت خارجه چين هم مخالفت كشورش را با تحريم هاي 
يك جانبه امريكا علي��ه ونزوئلا اعلام كرد و از تصميم خود 
مبني بر ادامه همكاري ها با كاراكاس خبر داد. به نوش��ته 
اسپوتنيك، ژنگ شوانگ سخنگوي وزارت خارجه چين 
گفت: »ما مخالف تحريم هاي يك جانبه هس��تيم. تاريخ 
نشان داده اس��ت كه دخالت خارجي يا تحريم ها اوضاع را 
پيچيده تر مي كنند. چين به ادامه و گسترش همكاري ها با 
ونزوئلا ادامه مي دهد.« او افزود: »امريكا مجبور خواهد شد 

مسووليت نتايج تحريم هاي عليه ونزوئلا را كه منجر به پايين 
آمدن بيشتر سطح زندگي مردم اين كشور مي شود، بپذيرد.« 
بحران سياسي در ونزوئلا در پي بحران شديد اقتصادي در 
اين كشور رخ داده است. نرخ تورم در ونزوئلا به شدت بالا رفته 
و ارزش بوليوار )ارز ملي ونزوئلا( به شدت كاهش يافته است. 
بسياري از مردم ونزوئلا براي دسترسي به اقلام اساسي و دارو 
دچار مشكل شده اند و فشار اقتصادي به اندازه است كه به 
گزارش بي بي سي، بسياري از زنان در اين كشور به فروختن 

موهاي خود رو آورده اند.

  جبهه هاي ديگر درگيري چين و امريكا
اما جبهه گيري دولت ترامپ عليه م��ادورو و تحريم هاي 
نفتي عليه ونزوئلا تنها عامل اختلاف چين و امريكا نيست. 
مناقش��ات تجاري بين دو كشور به ش��دت بالا گرفته و به 
نگراني مديران عامل شركت ها انجاميده است. اختلافات 
آغاز شده با اعمال تعرفه هاي تلافي جويانه، از ماه گذشته 

و در پي دس��تگيري منگ وانژو مديرعامل شركت چيني 
هوآوي در كانادا به درخواس��ت امريكا، بالا گرفته است. به 
نوشته بي بي س��ي، در جديدترين تحولات در اين زمينه، 
چين ادعانامه وزارت دادگستري امريكا عليه شركت هوآوي 
و مدير مالي آن را »فاقد اعتبار« و »داراي انگيزه سياسي« 
دانسته است. وزارت خارجه چين با انتشار بيانيه اي به اين 
ادعانامه واكنش نشان داد و ايالات متحده را به تلاش براي 
تضعيف شركت هاي چيني متهم كرد: »مدت هاست كه 
ايالات متحده از قدرت دولتي براي بي اعتبار كردن و فشار 
بر برخي شركت هاي چيني استفاده مي كند با اين هدف كه 
شايد بتواند عمليات مشروع و قانوني اين موسسات را متوقف 
كند. پشت اين اقدامات انگيزه هاي سياسي و تلاش براي 
بهره برداري سياسي مشهود است. ما قويا از ايالات متحده 
مي خواهيم تا فشار ناروا عليه شركت هاي چيني از جمله 
شركت هواوي را متوقف كرده و با موسسات تجاري چيني 

به شكلي موجه و منصفانه رفتار كند.«

دريچه

كوتاه از منطقه

پارلمان بريتانيا بار ديگر
توافق برگزيت را بررسي كرد

 گروه جهان|پارلمان بريتانيا بار ديگر درباره توافق 
اصلاح ش��ده برگزيت دولت محافظه كار ترزا مي  با 
اتحاديه اروپا راي گيري ك��رد. به گزارش يورونيوز، 
دولت بريتانيا سه شنبه جلس��ه محرمانه اي برگزار 
كرد. پس از اين جلسه، س��خنگوي دولت از موارد 
اصلاحي توافق برگزيت ب��راي قانع كردن پارلمان 
بريتانيا بطور مشخص سخني نگفت. اما به هر حال 
دولت قول داده كه برخ��ي از مواد مورد اختلاف كه 
باعث عدم راي موافق مجلس عوام در دو هفته پيش 
شد را حذف يا اصلاح خواهد كرد. دو هفته پيش و در 
جريان راي گيري براي اين طرح تنها 202 نماينده با 
آن موافقت كردند و ۴32 نماينده ديگر به اين طرح 
راي منفي دادند. روساي كميسيون، شورا و پارلمان 
اروپا پس از اعلام شكست طرح مورد توافق برگزيت 
ميان دولت ترزا مي  و بروكسل، ناخرسندي خود را از 
تصميم اكثريت قاطع نمايندگان مجلس عوام بريتانيا 
نشان دادند. مهم ترين موضوع مورد اختلاف پارلمان 
و دولت »مي« مرزهاي جمه��وري ايرلند و ايرلند 
شمالي به عنوان بخشي از خاك بريتانيا است. دولت 
ترزا مي با اصلاح مفاد توافق درباره مرز ايرلند معتقد 
است كه توان قانع كردن مجلس عوام در روز سه شنبه 
را دارد. با اين حال دولت محافظه كار بايد در اين زمينه 
خواسته هاي اتحاديه اروپا را نيز محترم بشمارد. يكي 
ديگر از موارد اختلاف تردد آزادانه شهروندان بريتانيا 
و اتحاديه اروپاس��ت. طرفداران برگزيت سخت در 
پارلمان بريتانيا خواهان توق��ف ورود بدون ويزاي 

شهروندان اروپايي به اين كشور هستند.

واشنگتن در تدارك مشوق هاي 
مالي براي پيونگ يانگ

گروه جهان| دولت دونالد ترامپ به  منظور ترغيب 
كيم جونگ اون رهبر كره شمالي به انهدام تسليحات 
هسته اي اين كشور، سرگرم آماده كردن يك »بسته 
ويژه اقتصادي« براي ارايه در نشست اواخر فوريه است. 
به نوشته روزنامه واشنگتن تايمز، مبتكر اين طرح كه در 
نشست هاي خصوصي با مقامات كره شمالي درباره آن 
گفت وگو شده و ايجاد صندوق مالي با هدف اثبات اين 
مساله به »كيم« كه در صورت خلع سلاح هسته اي، 
امريكا و متحدانش به پرداخت مشوق هاي اقتصادي 
به پيونگ يانگ متعهد هستند، استفان بيگون است. 
با وجود آنكه وزارت خارجه امريكا درباره اين مس��اله 
اظهارنظري نكرده اس��ت، مقام��ات آگاه از اين طرح 
مي گويند كه مح��ور آن ضمانتنامه هاي��ي به ارزش 
ميلياردها دلار پول نقد از جان��ب ژاپن، كره جنوبي، 
اتحاديه اروپا و ديگر كشورهاس��ت كه صرف اجراي 
پروژه هاي زيرساختي و توسعه اي كره شمالي مي شود. 
ظاهرا قرار اس��ت ضمانتنامه ها در جلوي چش��مان 
»كيم« قرار داده و به او اطمينان داده شود كه پاداشي 
بزرگ در انتظار اوس��ت. شماري از مقامات امريكايي 
مي گويند، باتوجه به اينكه پس از اولين ديدار ترامپ و 
كيم، پيشرفت محسوسي در زمينه كاهش فعاليت هاي 
هسته اي و موشكي پيونگ يانگ به چشم نمي خورد، 
ايجاد مشوق براي كيم ضروري است. ترامپ و كيم در 
ژوئن گذشته در سنگاپور به برقراري روابط تازه دوجانبه 
و تلاش براي برقراري صلح پايدار در شبه جزيره كره 
متعهد شدند. دومين نشست سران امريكا و كره شمالي 

اواخر فوريه احتمالا در ويتنام برگزار مي شود. 

تحقيقات درباره ارتباط تيم 
ترامپ و روسيه رو به پايان است
گروه جهان|تحقيقات ب��ازرس ويژه امريكا درباره 
پرونده دخال��ت روس��يه در كارزار انتخاباتي ايالات 
متحده و نقش احتمالي دونال��د ترامپ در تماس با 
مقامات روس��يه به پايان خود نزديك ش��ده است. 
به گزارش دويچه وله، پرونده مربوط به تماس هاي تيم 
انتخاباتي ترامپ با مقامات روسيه و همچنين پروژه 
مسكو ظرف دو س��الي كه از زمامداري دونالد ترامپ 
مي گذرد، يكي از موضوعات داغ سياست داخلي امريكا 
بوده اس��ت. خبرگزاري آلمان به نقل از ماتيو وايتكر 
وزير دادگستري امريكا، نوشته اين تحقيقات طولاني 
به زودي به فرجام مي رسد. وايتكر گفته: »تحقيقات تا 
آنجا كه اطلاع دارم، به پايان خود نزديك شده است.« 
وزير دادگستري امريكا ابراز اميدواري كرده گزارش 
مربوط به اين تحقيقات بزودي در اختيار اين مرجع 
قضايي قرار گيرد. بررسي پرونده تماس هاي احتمالي 
تيم انتخاباتي ترامپ با مقامات روسي از ماه مه 2017 
برعهده رابرت مولر، رييس پيشين پليس فدرال امريكا 
اس��ت. ترامپ بارها از تحقيقات مول��ر درباره پرونده 
تماس هاي اعضاي تيم انتخاباتي اش با مقامات روسيه 
انتقاد كرده و اين تحقيقات را بخشي از جنجال هاي 
رسانه اي عليه دولت خود دانسته است. مايكل كوهن 
وكيل س��ابق ترامپ، قرار است هش��تم فوريه بطور 
رسمي به پرسش هاي بازرس��ان پرونده تماس هاي 
احتمالي تيم ترامپ با مقامات روسيه پاسخگو باشد. 
ناظ��ران براي اظهارات وكيل س��ابق ترامپ اهميت 
ويژه اي قائل هس��تند و بر اين باورن��د كه اظهارات او 

مي تواند بسياري از ابهامات را روشن كند. 

هزينه ۳ ميليارد دلاري تعطيلي 
دولت فدرال براي امريكا

 گروه جه�ان| دفتر بودجه كنگره امريكا اعلام كرده 
تعطيلي 3۵روزه اخير دولت 3 ميليارد دلار هزينه روي 
دست دولت امريكا گذاشته است. به گزارش يورونيوز، 
اين تعطيلي كه طولاني ترين رويداد مش��ابه در تاريخ 
ايالت متحده امريكا است ريشه در تقاضاي دونالد ترامپ 
از كنگره داشته تا بتواند با بودجه دريافتي از كنگره ميان 
امريكا و مكزيك ديوار بكشد. گزارش دفتر بودجه كنگره 
نشان مي دهد هزينه تعطيلي دولت 02/0 درصد رشد 
اقتصادي سال 201۹ را كاهش داده است. پژوهشگران 
همچنين گفته اند كه تاثير تعطيلي اخير بيش��تر در 
كسب وكارهاي فردي و براي كارگران حس شده است، 
به ويژه800هزار كارمندان ف��درال كه اين مدت هيچ 
پرداختي ب��ه آنها صورت نگرفت. بر اس��اس نتايج اين 
گزارش در مجموع اقتصاد امريكا چيزي حدود 11ميليارد 
دلار در اين ۵هفته از دست داده است. البته انتظار مي رود 
كه 8 ميليارد دلار با بازگشايي دولت جبران شود و حقوق 
كارگران فدرال هم دوباره پرداخت ش��ود. دولت امريكا 
دوشنبه دوباره آغاز به  كار كرد. حالا بايد ديد تا پيش از 
1۵ فوريه اعضاي كنگره و كاخ سفيد چگونه با يكديگر 
در مورد امنيت مرزها مذاكره مي كنند تا از يك تعطيلي 
دوباره در دولت امريكا جلوگيري ش��ود. دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، براي س��اخت ديوار وعده داده 
شده اش ميان امريكا و مكزيك ۵.7 ميليارد دلار بودجه 
درخواست كرده است. دموكرات ها مخالفت پرداخت  
هرگونه پول براي ساخت اين ديوار هستند با اين حال آنها 
گفته اند كه از پرداخت بودجه براي اقدام هاي لازم امنيتي 

در امتداد مرز به اشكال ديگر حمايت خواهند كرد.

هشدار مركل در مورد تشديد 
ملي گرايي و پوپوليسم

گروه جهان| صدراعظ��م آلمان درباره »ملي گرايي« 
و »پوپوليس��م« رو به گسترش هش��دار داده و اقدامات 
قوي تر براي دفاع از حقوق بشر در سراسر جهان را خواستار 
شده اس��ت. به گزارش خبرگزاري آناتولي، آنگلا مركل 
در مراس��مي در برلين گفته: »در بسياري از كشورها از 
جمله آلمان، شاهد پوپوليسم رو به افزايش و ملي گرايي 
انحصارطلبانه هستيم. اصول پايه قانون جهاني و حقوق 
بش��ر زير سوال رفته اس��ت. ما بايد در مقابل اين مساله 
بايس��تيم.« صدراعظم آلمان اين اظه��ارات را پيش از 
دريافت »جايزه فول برايت براي درك جهاني« بيان كرد. 
صدراعظم آلمان نخستين آلماني برنده جايزه سال 2018 
بنياد فول برايت محسوب مي ش��ود. به گفته مري الن 
اشميدر رييس كميته جايزه فول برايت، اين جايزه به دليل 
درك و پايبندي به اصول بين المللي، رهبري قدرتمندانه 
و همكاري براي تحقق صلح به آنگلا مركل تعلق گرفته 
اس��ت. از ديگر برندگان اين جايزه در سال هاي گذشته 
مي توان به نلسون ماندلا، جيمي كارتر، دزموند توتو، بيل 
كلينتون، پزشكان بدون مرز و بيل و مليندا گيتس اشاره 
كرد.پوپوليس��م در اروپا به ويژه در ميانه انتخابات سال 
گذشته در اروپا و همچنين در آستانه انتخابات پارلمان 
اروپايي در ماه مه، به يك��ي از دغدغه هاي اصلي احزاب 
سنتي تبديل شده است. بريتانيا از سال 201۶ و در پي راي 
مردم اين كشور به جدايي از اتحاديه اروپا با برگزيت درگير 
است؛ در فرانسه، رييس جمهوري فرانسه، با تظاهرات 
عمومي تحت حمايت حزب راست افراطي دست و پنجه 
نرم مي كند و ائتلاف پوپوليستي حاكم در ايتاليا هم به 

چالشي جديد براي اروپا تبديل شده است.
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گردهمايي 6  عضو اتحاديه 
عرب در اردن

گروه جهان| يك منبع رسمي اردني اعلام كرده 
وزراي خارج��ه ۶كش��ور عربي به  منظور بررس��ي 
بحران هاي خاورميانه روز پنجشنبه در اردن نشست 
خواهند داش��ت. اين منب��ع آگاه در وزارت خارجه 
اردن به خبرگزاري فرانس��ه گفت: »وزراي خارجه 
عربس��تان، امارات، بحرين، كويت، مصر و اردن روز 
پنجشنبه يك ديدار مشورتي در منطقه بحر الميت 
واقع در ۵0 كيلومتري امان برگزار خواهند كرد. اين 
نشست در كاخ ملك حسين پادش��اه فقيد اردن و 
محل كنفرانس هاي منطقه اي، برگزار مي ش��ود.« 
گفتني است خاورميانه از چندين سال گذشته علاوه 
بر درگيري ديرينه بين رژيم اشغال گر صهيونيستي 
و فلسطين، شاهد درگيري ها و بحران هايي در عراق، 
سوريه، يمن و ديگر كشورها بوده است. اين نشست 
درحالي انجام مي شود كه مباحثات پيرامون بازگشت 
س��وريه به اتحاديه عرب به ويژه با برتري و پيروزي 
ارتش س��وريه در ميدان نبرد و همچنين موفقيت 
دولت بشار اس��د در بازپس گيري اكثر مناطق اين 
كشور از كنترل گروه هاي مسلح شورشي و مخالفان، 
بالا گرفته است. در سال 2011 پس از وقوع بحران در 
سوريه، عضويت اين كشور در اتحاديه عرب به حالت 
تعليق درآمد. عراق، لبنان و تونس بازگشت سوريه به 
اتحاديه عرب را خواستار هستند و امارات نيز كه روابط 
ديپلماتيك خود را با سوريه در سال 2012 قطع كرده 
بود، در ماه دسامبر 2018 سفارت خود را در دمشق 
بازگشايي كرد. اين در حالي است كه به نظر مي رسد 
عربستان درباره عادي سازي روابط خود با سوريه و 
بازگشت اين كشور به اتحاديه عرب همچنان ترديد 
دارد.تونس 31 مارس 201۹ ميزبان اجلاس سالانه 
سران عرب است. در اين راستا، رييس پارلمان اردن 
به صورت رس��مي از همتاي سوريه اي خود دعوت 
كرده كه در كنفرانس اتحاديه پارلمان عربي كه قرار 
است ماه مارس در امان برگزار شود، شركت كند. در 
همين حال، يك هيات فني نيز امروز چهارشنبه به  
منظور بررسي امكان استفاده مجدد از حريم هوايي 
س��وريه توسط ش��ركت هاي هواپيمايي اردن وارد 
دمشق شد. اردن جزو اندك كشورهاي عربي است 
كه روابط خود را با سوريه پس از وقوع بحران 2011 

حفظ كرده است.

پروژه سرمايه گذاري و صنعتي 
عربستان كليد خورد

دولت عربستان به منظور رهايي از اتكاي اقتصاد 
خود به نفت، يك برنامه سرمايه گذاري و صنعتي 
عظيم با هدف جذب س��رمايه  ب��ه ارزش ۴27 
ميليارد دلاري تا آغاز 2030 كليد زد. به گزارش 
راي اليوم، انتظار مي رود اي��ن پروژه مبلغ 320 
ميليارد دلار تا آغاز 2030 به اقتصاد عربس��تان 
تزريق كرده، 1.۶ ميليون ش��غل ايجاد و ميزان 
ص��ادرات غيرنفتي را افزاي��ش دهد. همچنين 
عربستان از كليد خوردن برنامه توسعه صنايع ملي 

و خدمات لجستيك خبر داده است. 

توافق كلي امريكا با طالبان 
نماينده ويژه وزارت خارج��ه امريكا در روند صلح 
افغانستان گفته، نمايندگان امريكا و طالبان درباره 
چارچوب كلي صلح به توافق رسيده اند. به گزارش 
ايسنا، زلماي خليل زاد گفته: »پيش نويس اين توافق 
شامل برنامه اي براي خروج نيروهاي امريكا، برقراري 
آتش بس و طرد گروه هاي بين المللي تروريستي 
در خاك افغانس��تان است.« همزمان، اشرف غني 
رييس جمهوري افغانستان، پس از ديدار با خليل زاد 

از طالبان خواست با دولت مذاكره كنند.

حمله تروريستي
در بلوچستان پاكستان

حمله تروريستي سه شنبه به دفتر معاون فرماندهي 
پليس در ايالت بلوچستان پاكستان 1۴زخمي برجاي 
گذاشته است. به گزارش ايرنا، مهاجمان ناشناس با 
پرتاب نارنجك و تيراندازي منجر به زخمي ش��دن 
1۴ نفر از جمله شش غيرنظامي شدند. تروريست ها 
پس از اين حمله به س��رعت از محل حادثه متواري 
شدند. در جريان تبادل آتش ميان نيروهاي پليس و 

تروريست ها يك مهاجم نيز كشته شد.

نامگذاري خياباني
به نام ابوبكر البغدادي در رياض 

نامگ��ذاري خيابان��ي در رياض به اس��م ابوبكر 
البغدادي، س��ركرده داعش موجب جنجال در 
شبكه هاي مجازي شد. به گزارش العهد لبنان، 
رسانه هاي محلي نوشته اند اين مساله تشابه اسمي 
بوده و مقصود فرمانداري رياض از اين نامگذاري، 
سركرده داعش نبوده است. اخبار بسياري كه اين 
روزها درباره ارتباط عربستان با البغدادي مطرح 

شده به اين موضوع دامن زده است.

ايتاليا نيروهايش را
از افغانستان خارج مي كند

منابع وزارت دفاع ايتاليا اعلام كرده اند كه اين كشور 
در نظر دارد تا نيروهاي خود را تا يك س��ال ديگر 
از افغانس��تان خارج كند. خبرگزاري آنسا نوشته، 
وزير دفاع ايتاليا به فرماندهي هماهنگي و عملياتي 
دس��تور داده كه برنامه آغاز خروج نيروهاي ايتاليا 
را از افغانس��تان ارزيابي كند. اي��ن مقام افزوده كه 
برنام��ه خروج در مدت 12 ماه انجام خواهد ش��د. 
اليزابت ترينتا وزير دفاع ايتاليا، خواس��تار بررسي 
روند خروج نيروهاي ايتاليا از افغانستان شده است.
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عكسروز

چهرهروز

 نمايش خانگي جاي تلويزيون خصوصي را گرفته است
فريدون جيراني معتقد است كه شبكه نمايش خانگي جاي تلويزيون خصوصي را گرفته است؛ يعني اگر تلويزيون خصوصي بود، ديگر شبكه نمايش 
خانگي وجود نداشت. جيراني كه به تازگي سريال »نهنگ آبي« را در شبكه نمايش خانگي كارگرداني كرده است، درباره ريسك هاي حضور در اين 
مديوم اظهار كرد: توليد سريال در شبكه نمايش خانگي نسبت به ساخت سريال در تلويزيون با ريسك هاي بيشتري همراه است. او به ايسنا گفت: 
شبكه نمايش خانگي جاي تلويزيون خصوصي را گرفته است؛ يعني اگر تلويزيون خصوصي بود، ديگر شبكه نمايش خانگي وجود نداشت. در 
شرايط فعلي هم شبكه نمايش خانگي كه در اختيار دولت است، به نوعي مي خواهد به نگاه ها و قصه هاي ديگري كه شايد در تلويزيون نتوان روي 
آنها كار كند، بپردازد. در واقع شبكه نمايش خانگي فضا را براي كارهايي كه به خواسته ها و مطالبات برخي اقشار پاسخ مي دهد، بازتر كرده است.

بازارهنر

»سايهارغوان«كنسرتميدهد
گروه »س��ايه ارغوان« به سرپرس��تي 
محمدامين اكبرپور و خوانندگي اشكان 
كمانگ��ري و عليرض��ا حاجي طلب در 
جشنواره موس��يقي فجر ياد و خاطره 
محمدرضا لطف��ي را گرامي مي دارند. 
گروه موسيقي »سايه ارغوان« متشكل 
از دو گروه »همنوازان س��ايه« و »سايه 
ارغوان« ب��ه سرپرس��تي محمدامين 

اكبرپور س��اعت ۱۹ روز پنج ش��نبه ۲۵ بهمن ماه 
در چارچوب برگزاري س��ي و چهارمين جشنواره 
موسيقي فجر در تالار ايوان شمس تهران تازه ترين 
كنس��رت خود را به خوانندگي اشكان كمانگري و 

عليرضا حاجي طلب برگزار مي كنند.
در اين كنسرت تعدادي از آثار دو هنرمند پيشگام 
موسيقي كشورمان از جمله زنده ياد محمدرضا لطفي 
و زنده ياد پرويز مشكاتيان به همراه آثاري از محمد 

امين اكبرپور پيش روي مخاطبان قرار مي گيرد.
در بخش نخس��ت كنس��رت كه با همراهي گروه 

»س��ايه ارغوان« برپا مي شود، قطعات 
»شورشهناز«، »س��تارگي« با مقدمه 
محمدامي��ن اكبرپ��ور، تكن��وازي 
چهارمضراب محمدامي��ن اكبرپور بر 
اس��اس رديف تار و آواز، »ت��ار و آواز« با 
شعري از هوش��نگ ابتهاج، »دلم تنگ 
است« با ش��عري از هوشنگ ابتهاج، به 
آهنگسازي محمد امين اكبرپور، »ني 
و آواز« با ش��عري از هوش��نگ ابتهاج، »تار و آواز« 
با شعري از هوش��نگ ابتهاج، »دلتنگ شد گل« با 
شعري از هوش��نگ ابتهاج و موسيقي محمد امين 
اكبرپور، »سنتور و آواز« با شعري از هوشنگ ابتهاج، 
»دلم گرفته« با شعري از هوشنگ ابتهاج و موسيقي 
محمد امين اكبرپور، »شب آمد و دلتنگم« با شعري 
از هوشنگ ابتهاج و آهنگسازي محمد امين اكبرپور، 
»زآتش دل« با شعري از هوشنگ ابتهاج و اهنگسازي 
محمد امين اكبرپور و »رِنگ شهناز« به آهنگسازي 
محمد امين اكبرپور براي تماشاگران اجرا مي شود. 

»ماهيسياهكوچولو«بهكاناداميرود
محمد عاقبتي سرپرس��ت گروه تئاتر 
»ما« اعلام كرد كه برنامه ۲ ماه آينده اين 
گروه تئاتري اجراي چند نمايش از جمله 
»ماهي س��ياه كوچولو« در كشورهاي 

كانادا و امريكا است.
كارگردان تئاتر درب��اره برنامه ريزي و 
فعاليت هاي پيش روي گروه تئاتر »ما«، 
به مهر گفت: در فعاليت هاي گروه تئاتر 

»ما« اجراي نمايش در تهران، شهرستان ها و خارج 
از كشور مدنظر قرار دارد و ما طي ۲ ماه آينده قصد 
داريم به اجراي آثار گروه در كشورهاي كانادا و امريكا 
بپردازيم. او با اش��اره به اجراي نمايش »ماهي سياه 
كوچولو« در نيمه دوم اس��فند سال جاري در شهر 
تورنتوي كشور كانادا، افزود: قرار است اين نمايش 
در فستيوال »تيرگان« كه در ۲ فصل بهار و تابستان 
برگزار مي شود، روي صحنه ببريم. ما نمايش »ماهي 
سياه كوچولو« را در فصل بهار اين فستيوال، طي ۲ 

اجرا و به زبان انگليسي به صحنه خواهيم برد.
عاقبتي همچنين اعلام كرد كه نمايش »من ريچارد 
بودم« را در فس��تيوال تئاتر در شهر نيويورك اجرا 
خواهد كرد. وي در اين باره توضيح داد: »من ريچارد 
بودم« را حدود ۳ سال پيش با بازي افشين هاشمي 
در جشنواره بين المللي تئاتر فجر اجرا كردم و قرار 
است در فستيوال تئاتري »امروز« در نيويورك كه 
توسط ۲ كارگردان جوان تئاتر در امريكا راه اندازي 

شده و اولين دوره خود را تجربه مي كند، 
اجرا كنم. اين اجرا در نيمه دوم فروردين 
س��ال ۹۸ خواهد بود. سرپرست گروه 
تئاتر »م��ا«، اجراي يك نمايش خيمه 
ش��ب بازي در امريكا را به عنوان ديگر 
برنامه ه��اي اجرايي گ��روه در خارج از 
كشور نام برد و اظهار كرد: حدود ۲ سال 
اجراي خيمه شب بازي براي بچه ها در 
امريكا داش��تيم كه طي آن سعي كرديم هم فضاي 
سنتي را مدنظر قرار دهيم و هم اين نمايش بتواند 
با بچه هايي كه در خارج از كش��ور زندگي مي كنند 
ارتباط برقرار كند. ما نمايش را به ۲ زبان فارس��ي و 
انگليس��ي اجرا كرديم. قرار است اوايل ارديبهشت 
سال ۹۸ اين خيمه شب بازي را در سانفرانسيسكوي 
امريكا اجرا كنيم. عاقبتي درباره عوامل اجراي اثر و 
همچنين برنامه هاي جانبي در نظر گرفته شده افزود: 
در اين نمايش افشين هاشمي مرشد است و من نيز 
در خيمه هستم و نيما نيك طبع نيز نوازندگي تنبك 
را بر عه��ده دارد. همچنين قرار اس��ت ۲ تا ۳ ورك 
ش��اپ بازيگري نيز در كنار اجراي خيمه  شب بازي 
برگزار كنيم. اين كارگردان تئاتر در پايان سخنان 
خود تأكيد كرد: بعد از اجراي آثار گروه تئاتر »ما« در 
كشورهاي كانادا و امريكا طي ۲ ماه آينده، در ايران 
تور اجراهاي شهرستان نمايش هاي »ماهي سياه 

كوچولو« و »از كجا اومديم« را آغاز خواهيم كرد. 

قسمتاول»نهنگآبي«منتشرشد
 پخش قس��مت اول س��ريال »نهنگ 
آبي« ب��ه كارگرداني فريدون جيراني و 
تهيه كنندگي سعيد ملكان از ۹ بهمن 
ماه توسط ش��ركت هنر اول در شبكه 
نماي��ش خانگي آغاز ش��د. »اعتراف« 
عنوان نخستين قسمت سريال نهنگ 
آبي است و تماشاي آنلاين اين مجموعه 
از طريق س��رويس وي او دي فيليميو 

انجام مي شود.
ليلا حاتمي، ساعد س��هيلي، حسين ياري، ويشكا 
آس��ايش، حميد رضا آذرنگ، ماهور الون��د، آزاده 
صمدي، ستاره پسياني، ديبا زاهدي در كنار مجيد 
مظفري، فرهاد اييش، پريوش نظريه، الهام كردا و 
مصطفي زماني در مجموعه نهنگ آبي ايفاي نقش 
مي كنند. فيلمنامه اين مجموعه س��ي قسمتي را 
بهرام توكلي نوش��ته است و در خلاصه قسمت اول 
اين سريال آمده است: آرمين، دانشجوي تيزهوش 
كامپيوتر، ت��وان برقراري ارتباط ب��ا آدم ها را ندارد 
و بيش��تر وقت خود را با س��ايت كتابخواني اي كه 

راه ان��دازي كرده مي گذران��د، پدرش 
مبتلا ب��ه ام اس و در آس��تانه جدايي از 
مادرش اس��ت، او در سايت كتابخواني 
با ژاله، دختري كه فهرست كتاب هاي 
مورد علاقه اش بس��يار شبيه به آرمين 
است آشنا مي ش��ود، ژاله آرمين را كه 
مش��كل مالي دارد براي كار به شركت 
س��اختماني اي معرف��ي مي كن��د كه 
خودش در آنجا به عنوان گرافيس��ت كار مي كند. 
آرمين در ش��ركت با بهمن )رييس شعبه(، آناهيتا 
)نامزد بهمن(، هاله )منش��ي فضول شركت(، نادر 
)رييس هيات مديره شركتِ مادر( و مرواريد )همسر 
نادر و يك��ي از اعضاي هيات مديره ش��ركتِ مادر( 
آش��نا مي ش��ود، آرمين در اين ش��ركت به عنوان 
مسوول امنيت شبكه استخدام مي شود و اين شروع 

ماجراهاي تازه در زندگي اوست...
نهنگ آبي با سرمايه گذاري سعيد ملكان، شركت هنر 
اول و سرويس وي او دي فيليمو سه شنبه هر هفته 

در شبكه نمايش خانگي و فيليمو منتشر مي شود.

ايستگاه

 ۵ كارگردان اسكاري
در »سانتاباربارا«
فيل��م  جش��نواره  در 
س��انتاباربارا ۵ كارگردان 
اسكاري گرد هم مي آيند 
و در پنل تخصصي شركت 
مي كنن��د. به گ��زارش 
هاليوود ريپورتر، آلفونسو 
كوارون كارگردان »رُما«، 
يورگ��وس لانتيم��وس 

كارگردان »س��وگلي«، اس��پايك ل��ي كارگردان 
»كوكلاك��س كلان سياهپوس��ت«، آدام مك كي 
كارگردان »معاون« و پاول پاوليكوفسكي كارگردان 
»جنگ سرد« كارگردان هايي هستند كه جشنواره 
فيلم سانتاباربارا ميزبان شان خواهد بود. تئاتر تاريخي 
آرلينگتون در پنل كارگردانان اين جشنواره ساليانه 
ميزبان اين پنج كارگرداني خواهد بود كه امس��ال 
همگي نامزدي اس��كار را كس��ب كرده اند. تنها در 
صورتي كه مهمان مراسم اسكار ۹۱ باشيد مي توانيد 
فرصت ديدن پنج كارگردان نامزد اسكار را با هم ديگر 
ببينيد و اين فرصتي است كه جشنواره سانتاباربارا 
فراه��م آورده و ۳۱ ژانويه آنها را گرد آورده اس��ت. 
برنامه مصاحبه با هر يك از كارگردان ها و پس از آن 
نشس��ت گروهي و ارايه جايزه كارگردان فوق العاده 
سال جشنواره به هر يك از آنها، امسال در جشنواره 
س��انتاباربارا تدارك شده است. س��ي و چهارمين 
دوره جشنواره فيلم سانتاباربارا كه از ۳۰ ژانويه تا ۹ 
فوريه برگزار مي شود، گلن كلوز بازيگر »همسر« را 
با اهداي جايزه استاد مدرن مالتين تقدير مي كند 
و ويگو مورتنسن بازيگر »كتاب سبز« جايزه ريويرا 
را دريافت مي كند. مليس��ا مك كارتي بازيگر فيلم 
تحسين شده »هيچ وقت مي تواني مرا ببخشي؟« نيز 
جايزه مونتسيدو را دريافت مي كند و مايكل بي.جردن 
بازيگر »پلنگ سياه« با دريافت جايزه سينما ونگارد 

تجليل مي شود.

 يك جايزه افتخاري
براي »آنيس واردا«

»آني��س واردا« چه��ره 
نامدار موج نوي سينماي 
فرانس��ه ب��ا درياف��ت 
جايزه افتخاري انجمن 
نويس��ندگان سينمايي 
امريكا م��ورد تقدير قرار 
مي گي��رد. به گ��زارش 
ورايتي، اين فيلمساز زن 

۹۰ س��اله كه با فيلم هايش چون »نقطه كوتاه«، 
»كلئو از ۵ تا ۷« و »شادي« نقش تعيين كننده اي 
در تعريف موج نوي سينماي فرانسه داشت، جايزه 
افتخاري »ژان رنوار« انجمن نويسندگان امريكا را به 
پاس دستاورد بين المللي در عرصه فيلمنامه نويسي 
دريافت مي كند. »واردا« س��ال گذش��ته در كنار 
»جر« مس��تند »چهره ها مكان ها« را كارگرداني 
كرد و اين اثر توانس��ت به جمع نامزدهاي نهايي 
شاخه بهترين اثر مستند بلند اسكار راه يابد تا اين 
فيلمساز فرانسوي ركورددار كهن سال ترين نامزد 
اسكار در شاخه هاي رقابتي را به نام خود ثبت كند. 
»ديويد اي گودمن« رييس انجمن نويس��ندگان 
سينمايي امريكا گفت: جايزه افتخاري »ژان رنوار« 
براي »آنيس وارد« ايجاد شده است؛ چرا كه او يكي 
از پيشگامان صنعت سينما و هنرمندي انقلابي است 
كه مسيرهاي فيلمسازي را پيموده و براي ديگران 
هموار كرده است. فيلم هاي او بي اندازه كنجكاوانه، 
پيچيده و چالش برانگيز است و مجموعه آثار وي 
همچنان الهام بخش فيلمسازان جديد است و با 
مخاطبان امروزي نيز ارتباط برقرار مي كند. »واردا« 
جايزه خود را روز ۱۷ فوريه )۲۸ بهمن( و در جريان 
مراسم اعطاي جوايز ساليانه انجمن نويسندگان 

امريكا دريافت مي كند. 

زيدان، مورينيو و كلينزمن در صف مذاكره با ايران!

AFCپرسپوليسرانقرهداغكرد

تنها ي��ك روز بعد از شكس��ت تيم ملي 
فوتبال ايران در نيمه نهايي جام ملت هاي 
آس��يا و در حالي كه تيم مل��ي به ايران 
برنگش��ته اس��ت، مدير روابط عمومي وزارت ورزش 
نام هاي بزرگي را براي جانشيني كارلوس كي روش در 

تيم ملي مطرح كرد.
تيم ملي فوتبال ايران روز دوشنبه در ديدار نيمه نهايي 
جام ملت هاي آسيا با نتيجه ۳ بر صفر برابر ژاپن شكست 
خ��ورد و از چرخه اين رقابت ها كن��ار رفت. كارلوس 
كي روش نيز در نشست خبري پس از اين بازي بطور 
تلويحي اعلام كرد كه اين پايان راه است. او در رختكن 

نيز با بازيكنان تيم ملي خداحافظي كرد.
پس از اين شكس��ت و در مي��ان گمانه زني ها درباره 
سرنوشت سرمربي آينده تيم ملي ايران، مدير روابط 
عمومي وزارت ورزش در توييتي از مذاكره با مربياني 
مثل زيدان، موريني��و و كلينزمن براي جانش��يني 

كي روش خبر داده است.
او نوشته است: »باش��كوه تر طلوع مي كنيم! بزرگان 
مربيگري فوتبال جهان در صف مذاكره براي فوتبال 

ايران. زيدان. كلينزمن. مورينيو.« فدراسيون فوتبال 
تاكنون درباره سرنوش��ت كي روش و سرمربي آينده 
تيم ملي اظهارنظري نكرده است. اين گزينه ها در حالي 

مطرح شده اند كه مورينيو و زيدان سابقه مربيگري در 
تيم هاي ملي را ندارند و كلينزمن هم زماني كه سرمربي 

تيم ملي امريكا بود از كار بركنار شد. 

تيم فوتبال پرسپوليس از حضور تماشاگران در اولين 
 AFC بازي ليگ قهرمانان محروم ش��د. همچنين
لايحه باشگاه درباره ورود تماشاگر متخلف به زمين در 
بازي رفت با كاشيما را پذيرفت و آن را مختومه اعلام 
كرد. باشگاه پرسپوليس اعلام كرد كه بنا بر اعلام مدير 
بين الملل باشگاه، كنفدراسيون فوتبال آسيا، احكام 
مربوط به بازي هاي پرس��پوليس در ليگ قهرمانان 
۲۰۱۸ آسيا را صادر كرد. طبق آراي كميته انضباطي 
كنفدراسيون فوتبال آسيا، باشگاه پرسپوليس به دليل 
حضور خارج از ظرفيت و بيش از حد تماشاگران براي 
هر يك از دو بازي برابر الس��د در مرحله نيمه نهايي 
و برابر كاش��يما آنتلرز در بازي پاياني رقابت ها كه به 
مسدود شدن بعضي مسيرهاي عبور تماشاگران منجر 
شد، به مبلغ ۳۰ هزار دلار و در مجموع ۶۰ هزار دلار 
جريمه شد. اين جريمه در شرايطي در نظر گرفته شد 
كه تعداد بليت هاي عرضه شده خارج از ظرفيت نبود، 
اما ازدحام جمعيت و استقبال بي نظير از اين دو بازي 

منجر به ايجاد شرايط خاصي گرديد.

اين استقبال از بازي ها و محبوبيت پرسپوليس از يك 
سو منجر به ثبت ركوردهاي جديد براي فينال هاي 
ليگ قهرمانان آسيا و توجه رسانه هاي بين المللي شد 
ولي از سوي ديگر اين جريمه ها و يك محروميت از 
حضور تماشاگران را براي پرسپوليس و هواداران در بر 
داشت. بر اساس اين حكم پرسپوليس در اولين بازي 
بعدي خود در ليگ قهرمانان آسيا كه به بازي برابر تيم 
صعود كننده از مرحله پلي آف مربوط مي شود و در ۱۴ 
اسفند برگزار خواهد شد از حضور تماشاگران محروم 

است. باشگاه پرسپوليس همچنين به دليل مسائل 
مربوط به بليت فروش��ي نيز با ۱۵ هزار دلار جريمه 

نقدي روبرو شده است.
پرونده هاي پرسپوليس بازمانده از دوره قبلي ليگ 
قهرمانان آسيا به اين سه مورد ختم نمي شد. كميته 
انضباطي فدراس��يون فوتبال، ورود يك تماشاگر به 
زمين در بازي رفت سرخپوشان برابر كاشيما آنتلرز 
در ژاپن را به عنوان تخلف تماش��اگران تيم مهمان 
)پرسپوليس( در نظر گرفته بود كه جداي از برخورد 
با سهل انگاري ميزبان بود. اين مساله مورد اعتراض 
جدي باشگاه پرسپوليس قرار گرفت. بنا بر توضيحات 
حس��يني، باش��گاه در اين ارتباط ضمن اش��اره به 
اعتراض هاي جدي خود و نهادهاي مختلف در ايران 
نسبت به اين مساله و تاكيد بر شواهد موجود لايحه اي 
را ارسال كرد كه كميته انضباطي كنفدراسيون فوتبال 
آسيا در پي آن، اين پرونده را براي پرسپوليس مختومه 
اعلام كرد. اين امر به منزله پذيرش توضيحات ارايه 

شده از سوي باشگاه بود.

ورزشي

تاريخنگاري

رييس الوزرايي »مستوفي الممالك« در زمان احمدشاه
همكاري با مصدق پس از انقلاب مشروطه، وزارت جنگ محمدعلي شاه و استعفا 
از اين سمت، پس از به توپ بسته ش��دن مجلس، وزارت جنگ و وزارت دربار در 
دوره احمدش��اه و بعد باز هم نخس��ت وزيري در دوره رضاخان، ميرزا حسن خان 
مستوفي الممالك، فرزند ميرزا يوسف آشتياني را تبديل به چهره يي كرد كه مورد 
احترام همه ش��اهان دوره زندگي اش بود. خاندان او بيش از يك قرن مقام و لقب 

مستوفي الممالكي )وزير دارايي( داشتند. 
مستوفي الممالك نخستين بار در مرداد سال ۱۲۸۹ رييس الوزراي ايران شد و تا 

دي ماه همين سال سه كابينه تشكيل داد.
دهم بهمن ۱۳۰۱، يعني ۹۵ سال پيش در چنين روزي، به حكم احمدشاه قاجار 
مامور تشكيل كابينه شد. كابينه او تا ۲۲ خرداد ۱۳۰۲ خورشيدي دوام يافت. او 
در انتخابات مجلس ششم نماينده مجلس شد ولي با شروع جريان تغيير سلطنت 
قاجار در مجلس حضور نيافت. او جزو معدود سياستمداران دوره قاجار بود كه مورد 
احترام رضاخان قرار گرفته بود. رضاشاه كمي بعد از تاجگذاري در ارديبهشت ۱۳۰۵ 

مستوفي الممالك را به نخست وزيري انتخاب كرد. 
مستوفي الممالك روز ۲۲ خرداد ۱۳۰۵ اعضاي كابينه خود را به رضاشاه معرفي 
كرد. ششمين و آخرين دوره نخست وزيري مستوفي الممالك قريب يك سال به 
طول انجاميد. ايجاد تشكيلات نوين دادگستري، الغاي كاپيتولاسيون و مقدمات 

احداث راه آهن سراسري ايران در دوران زمامداري او انجام گرفت.
مستوفي در ظهر روز يك شنبه ششم شهريور ۱۳۱۱ در خانه سردار فاخر حكمت در 
نزديكي امامزاده قاسم شميران، به  دليل سكته قلبي درگذشت. جنازه او از اختياريه 
تا ونك تشييع و در آرامگاه خانوادگي مستوفي الممالك در ونك به خاك سپرده شد.

میراثنامه

نفسِ شهر باستانی را حوالی تهران بريده اند...
از »چش��مه علي« راه پله ها و نوك دژ را به راحت��ي مي توان ديد، حتي از همان 
مسافت دور، تعداد كساني را كه از پله ها بالا مي روند هم مي توان شمرد. اما انگار 
اين يادگار اشكاني ها بي پناه تر از آن است كه به جز ماشين آلات روغني، كثيف 

و سنگين كارخانه هاي اطرافش، توجه ديگري را به خود جلب كرده باشد. 
شايد بتوان به تعداد انگشتانِ يك دست، براي توجه به آثار باستاني ري قدمت 
گذاشت، توجهي كه زنگِ هشدارها را براي جلوگيري از هر نوع تخريب به صدا 
درآورده و حتي باعث شده براي يكي دو بناي باستاني اين شهر چند هزار ساله 
هم بليت ورودي از گردش��گران گرفت، اما انگار هنوز »رشكان« ۲۳۰۰ ساله، 
به ارزشي كه براي آن؛ چنين تكلفي را ايجاد كند، نرسيده است. يا شايد مالك 
شخصي دژ، هنوز نمي داند چه گوهري در اختيار دارد كه بخواهد آن را هم پايه 

يكي دو بناي انگشت شمار شهرش برساند.
غربت اين اثر چند هزار ساله به حدي است كه شش سال پيش و در زمان عبور 
بزرگراه امام علي )ع( هم هيچ صدايي از آن در نيامد وقتي بخشي از ترانشه هاي 
باستان شناس��اني كه هفتاد سال پيش در اين محوطه باستاني به دست آورده 

بودند را زيرخروارها خاك پنهان كرد.
مسيرِ دژِ »ارشك« بنيانگذار سلسله اشكاني ها امروز به حاشيه شهرري ختم 
مي شود. صفاييه، چهارراه خط آهن، روبروي كارخانه گليسيرين سازي، روي 
كوه باروت كوبي. جايي كه امروز آن را بيش��تر به كارخانه سيمان مي شناسند. 
حتي راهِ ورودي اش از بوستان »رشكان« مي گذرد، بوستاني كه پُر واضح است 
توجه ها را بيش��تر به خود جلب كرده تا دژِ بيچاره اي كه تفاوت ش��ب و روزش 
سفيدي و سياهي آسمان است، نه نبود گردشگر به خاطر تاريكي هوا! به گزارش 
ايسنا، نه مانعي براي ورود به اين دژ كه شايد بتوان آن را بزرگ تر از قلعه الموت 
قزوين دانست وجود دارد، نه كيوسكي كه بتواند گردشگران را به سمت مسير 
درست راهنمايي كند، هر چند تنها راه بالا رفتن از اين دژ - كه به واسطه وجود 
چند سازه نيمه مخروبه در مسيرش شايد چند طبقه باشد - راه پله هاي داربست 
شده و چوبي است كه بايد قبل از راه رفتن روي آن، تمرين صخره نوردي كرده 

باشيد تا سالم به بالاترين نقطه دژ برسيد.
داربست هاي فلزي و قديمي و زنگ زده قرار گرفته در مسيرِ راه بالارو، انگار براي 
كارهايي مانند پهن كردن لباس هاي شسته شده يا علامت گذاري در زمان هاي 
مختلف استفاده ش��ده اند، حالا اينكه قرارباشد نگراني براي حضور گردشگر، 
يا آبرو و ش��أن اين بناي چند هزار ساله وجود داشته باشد، جاي خود دارد. هر 

چند به خاطر نبود هيچ تابلوي معرفي نيازي به نگراني نيست، چون گردشگرِ 
چنداني جز بومي ها نام و راه آن را نمي دانند و نمي شناس��ند. جست وجوهاي 
اينترنتي، هر چند هيچ نشاني از ثبت ملي بودن اين محوطه تاريخي از خود بروز 
نمي دهند، اما كاربري اين سازه را به زمان برگزاري مراسم و آيين هاي نوروزي 
در دوره ساساني نسبت مي دهند، حتي بدون هيچ منبع موثقي آخرين كاوش ها 
و مطالعات در اين محوطه باستاني را به سازه هاي معماري كاخ سياوش در اواخر 

دوره ساساني ها متعلق مي دانند. 
از كنار اطلاعات باستان شناس��ي ديگري كه از وجود ي��ك ارگ حكومتي در 
س��ده هاي اوليه دوره اسلامي خبر مي دهند يا مس��جد جامع ري كه بگذريم، 
بي توجهي نسبت به اين س��ازه عظيم كه ارتفاع اش را حدود ۱۱ متر محاسبه 

كرده اند، بايد به عنوانِ يكي از بدترين دردهاي اين شهر نام برد.
دردي كه به نظر مي رسد آشكارا در حال تحميل شدن به اين دژ باستاني است، 
دژي كه حتي مرحوم باقر آيت الله زاده شيرازي هم در سال ۶۲ و با سمت مديركل 
دفت��ر آثار تاريخي كه در آن زمان زيرنظ��ر وزارت فرهنگ و آموزش عالي بود، 
جزييات كاملي درباره آن در اختيار مركز باستان شناسي آن زمان قرار مي دهد. 
اما حالا به نظر مي رسد حتي توجه آن زمان يكي از بنيانگذاران سازمان ميراث 

فرهنگي هم ديگر اهميتي ندارد.
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